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Dames en Heren,

Uw commissie heeft het wetsontwerp houdende de 
Algemene uitgavenbegroting voor het begrotingsjaar 2024 
(met inbegrip van de verantwoording en de beleidsnota) 
– sectie 14 – FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse 
Handel en Ontwikkelingssamenwerking (nrs. 3647/1 en 
3649/24) besproken tijdens haar vergaderingen van 21 
en 29 november 2023.

I. — INLEIDENDE UITEENZETTING  
VAN DE MINISTER VAN BUITENLANDSE ZAKEN, 

EUROPESE ZAKEN EN  
BUITENLANDSE HANDEL, EN  

DE FEDERALE CULTURELE INSTELLINGEN

Mevrouw Hadja Lahbib, minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en 
de Federale Culturele Instellingen, licht de krachtlijnen 
van haar beleidsnota toe.

Om te beginnen geeft de minister aan dat 2024 een 
belangrijk jaar voor België zal zijn, onder andere met 
het Belgische voorzitterschap van de Raad van de EU.

Belgisch voorzitterschap van de Raad van de EU

Dit tijdperk is er een van oorlogen en van klimato-
logische, economische en sociale uitdagingen; al die 
crisissen versterken elkaar en herschikken de geopo-
litieke kaarten.

De fundamenten waarop de wereld is gebouwd, in de 
nasleep van de Tweede Wereldoorlog, lijken vandaag 
de dag zeer fragiel. De agressie door een permanent lid 
van de VN-Veiligheidsraad herinnert ons daaraan, net 
zoals de impasse in het Midden-Oosten, de geweld-
dadige terroristische aanvallen van 7 oktober 2023. De 
minister zegt verontwaardigd en geschokt te zijn door 
de duizenden doden en gewonden, de burgers die ge-
gijzeld zijn of als menselijk schild worden gebruikt, de 
dramatische humanitaire situatie in Gaza, het geweld op 
de Westelijke Jordaanoever, de onzekerheid in Israël, 
het steeds verder weg zijn van vrede en de mogelijke 
escalatie in de hele regio.

Voor de minister noopt die situatie ertoe te bepalen 
wat onze verantwoordelijkheden zijn, heldere beslissin-
gen te nemen en moedig te handelen. Helderheid is in 
de eerste plaats zien dat de verdediging van waarden 
zoals de rechtsstaat, de bescherming van de rechten 
en de fundamentele vrijheden in gevaar zijn en dat de 

mesDames, messieurs,

Votre commission a examiné le projet de loi contenant 
le Budget général des dépenses pour l’année budgé-
taire 2024 (y compris la justification et la note de poli-
tique générale) – section 14 – SPF Affaires étrangères, 
Commerce extérieur et Coopération au développement, 
nos 3647/1 et 3649/24 au cours de ses réunions des 21 
et 29 novembre 2023.

I. — EXPOSÉ INTRODUCTIF  
DE LA MINISTRE DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES,  

DES AFFAIRES EUROPÉENNES ET  
DU COMMERCE EXTÉRIEUR, ET  

DES INSTITUTIONS CULTURELLES FÉDÉRALES

Mme Hadja Lahbib, ministre des Affaires étrangères, 
des Affaires européennes et du Commerce extérieur, et 
des Institutions culturelles fédérales, expose les lignes 
directrices de sa note de politique générale.

La ministre indique tout d’abord que 2024 sera 
une année importante pour la Belgique, car notre pays 
assurera notamment la présidence du Conseil de 
l’Union européenne.

Présidence belge du Conseil de l’UE

L’époque actuelle est faite de guerres, de défis clima-
tiques, économiques et sociaux, et ces crises multiples 
se renforcent entre elles et rebattent les cartes de la 
géopolitique.

Les fondations sur lesquelles le monde a été construit 
au lendemain de la Seconde Guerre mondiale semblent 
aujourd’hui extrêmement fragiles. L’agression perpé-
trée par un membre permanent du Conseil de sécu-
rité de l’ONU nous l’a rappelé, tout comme l’impasse 
au Moyen-Orient et les violents attentats terroristes 
du 7 octobre 2023. La ministre se dit indignée et choquée 
par ces violences qui font des milliers de morts et de 
blessés, par le fait que des civils soient pris en otage 
ou utilisés comme boucliers humains, par la situation 
humanitaire dramatique à Gaza, par la violence en 
Cisjordanie, par l’insécurité en Israël, par le fait que la 
paix s’éloigne toujours plus et par le risque d’escalade 
dans toute la région.

Pour la ministre, cette situation appelle à prendre la 
mesure de nos responsabilités, à décider avec lucidité 
et à agir avec courage. La lucidité, c’est tout d’abord de 
voir que la défense des valeurs que sont l’état de droit, 
la protection des droits et les libertés fondamentales 
sont en danger et que les résolutions prises dans les 
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resoluties van de hoogste internationale organen uitein-
delijk weinig weerslag hebben in het veld.

In september 2023 brak België voor de Algemene 
Vergadering van de Verenigde Naties een lans voor de 
hervorming van de internationale instellingen die staan 
voor multilateralisme, zoals de VN en de OVSE. Hoewel 
multilateralisme van alle wereldwijde structuren de beste 
is, moet het worden aangepast aan de wereld van van-
daag. De twee voormelde instellingen worden verlamd 
door veto’s, met name van een welbepaald land dat de 
fundamentele beginselen van het VN-Handvest schendt.

Ook andere evenwichten tekenen zich af. Er zijn lan-
den die streven naar een betere vertegenwoordiging op 
internationaal vlak en een betere toegang tot financiële 
mechanismen. Wanneer die landen de indruk hebben dat 
het Westen dubbele standaarden hanteert, moeten we 
naar hen luisteren. Om hun te tonen dat ze volwaardige 
partners zijn en dat de verdedigde waarden universeel 
zijn, moeten landen zoals België op hun gezond verstand 
vertrouwen, evenwichtige standpunten innemen en met 
één stem spreken.

Dat geldt in het bijzonder voor de Europese Unie. 
Heel wat kandidaten staan te popelen om aan te sluiten 
bij dit prachtige project voor vrede en welvaart. Voor 
de minister moet de EU echter ook worden hervormd 
om haar grondslagen te verstevigen en haar voor te 
bereiden op de verwelkoming van nieuwe lidstaten. 
Zich inspannen voor een sterkere, meer doeltreffende 
Europese Unie ten dienste van de burgers zal een van 
de opdrachten zijn van het Belgische voorzitterschap 
van de Raad van de EU.

Met Spanje en Hongarije heeft België een triopro-
gramma voorgesteld dat in juni 2023 door de Raad 
Algemene Zaken werd bekrachtigd. De individuele 
prioriteiten van het Belgische voorzitterschap werden 
ondertussen verder verfijnd, in samenwerking met alle 
bevoegde federale en gefedereerde overheden. Die 
prioriteiten omvatten zes clusters:

— het buitenlands- en veiligheidsbeleid, inclusief het 
migratiebeleid;

— rechtstaat en democratie;

— economie, interne markt, industrie en buitenlandse 
handel;

— een sociaal Europa, met werkgelegenheid en 
gezondheidszorg als kernpunten;

— de klimaat- en energietransitie;

plus hautes instances internationales n’ont finalement 
que peu d’impact sur le terrain.

En septembre 2023, la Belgique plaidait encore, à 
l’assemblée générale des Nations Unies, pour que soient 
réformées les institutions internationales qui soutiennent 
le multilatéralisme, telles que l’ONU ou l’OSCE. Car si 
le multilatéralisme est la meilleure des architectures 
mondiales, il doit être adapté au monde d’aujourd’hui. 
Ces deux institutions sont paralysées par les vetos, 
venant notamment d’un pays qui viole les principes 
fondamentaux de la Charte de l’ONU.

D’autres équilibres se dessinent également. Certains 
pays cherchent à être mieux représentés sur la scène 
internationale et à obtenir un meilleur accès aux méca-
nismes financiers. Lorsque ces pays indiquent qu’ils ont 
l’impression que l’Occident applique deux poids, deux 
mesures, il faut les écouter. Pour leur montrer qu’ils sont 
des partenaires à part entière et que les valeurs défen-
dues sont universelles, des pays comme la Belgique 
doivent faire preuve de bon sens, adopter des positions 
équilibrées et parler d’une seule voix.

C’est particulièrement vrai pour l’Union européenne. 
De nombreux candidats attendent impatiemment de 
rejoindre ce magnifique projet de paix et de prospérité. 
Mais pour la ministre, l’UE aussi doit être réformée, 
pour consolider ses bases et la préparer à accueillir de 
nouveaux États. Œuvrer à une Union européenne plus 
forte, plus efficace et au service des citoyens fera partie 
des missions de la présidence belge du Conseil de l’UE.

Un programme en trio a été proposé avec l’Espagne et 
la Hongrie et approuvé lors du Conseil Affaires générales 
de juin 2023. Les priorités individuelles de la présidence 
belge ont été affinées en collaboration avec toutes les 
autorités fédérales et fédérées compétentes. Ces prio-
rités s’articulent autour de six piliers:

— la politique étrangère et de sécurité, y compris la 
politique migratoire;

— l’état de droit et la démocratie;

— l’économie, le marché intérieur, l’industrie et le 
commerce extérieur;

— le thème de l’Europe sociale, avec une attention 
particulière pour l’emploi et les soins de santé;

— le climat et la transition énergétique;
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— de toekomst van Europa.

Voor de minister komt het voorzitterschap op het 
perfecte moment om na te denken over de rol van de 
Unie in de wereld, over haar veiligheid en welvaart en 
over de toekomst van het Europese continent.

Als stichtend lid van de Europese Unie en de NAVO 
wordt België nu geconfronteerd met heel wat geopolitieke 
kwesties: wat is zijn plaats in de wereld? Hoe moet de 
internationale samenwerking met Afrika en het Nabije 
Oosten eruitzien? Is België in staat om zijn instellingen 
en regels aan te passen aan de uitdagingen die groei-
landen met zich brengen?

Op een moment dat zich een bloedig conflict afspeelt 
tussen Oekraïne en Rusland zijn dit geen theoretische 
vragen meer. Want deze oorlog heeft een directe impact 
op de veiligheid en welvaart van België. Ondanks de 
Brexit en sinds de oorlog in Oekraïne is de Europese Unie 
eensgezind gebleven. Dit heeft haar toegelaten om het 
hoofd te bieden aan een polycrisis met een pandemie, 
een oorlog, een energiecrisis en hoge inflatie.

Tijdens het Belgische voorzitterschap zal het erop 
aankomen de eenheid tussen de Europese lidstaten 
te bewaren om samen vooruitgang te kunnen blijven 
boeken, in het bijzonder met het oog op de uitbreiding 
van de Unie. De tijd moet worden genomen om voor een 
geslaagde uitbreiding te zorgen, zonder uit het oog te 
verliezen dat de publieke opinie in de kandidaat-lidstaten, 
die vaak grotendeels pro-Europees is, het wachten 
moe zou kunnen worden en zich naar andere politieke 
horizonten zou kunnen richten. Een aantal van die lan-
den zijn bovendien onderhevig aan hybride aanvallen, 
manipulatie en propaganda; soms komt zelfs een hele 
grensregio onder druk te staan door de aanwezigheid 
van militairen zelf, zoals in Moldavië en Georgië, die 
allebei ernaar streven lid van de Unie te worden.

Om geostrategische redenen pleiten sommige actoren 
voor een snelle uitbreiding, ten nadele van de voort-
gang en de hervormingen die de kandidaat-lidstaten 
moeten doorvoeren en van de inachtneming van de 
toetredingscriteria. In dit verband verwijst de minister 
naar het jaarverslag over de uitbreiding dat de Europese 
Commissie op 8 november 2023 heeft uitgebracht en 
dat de deur opent voor onderhandelingen met nieuwe 
controlestappen van de hervormingen. Voor haar is dit 
verslag het resultaat van een kundige mix die rekening 
houdt met de urgentie, de toestand van de wereld en de 
eisen van de eerbiediging van de rechtsstaat.

Tijdens het Belgische voorzitterschap zullen deze 
landen begeleid moeten worden op hun weg naar de 
Europese Unie, rekening houdend met de verschillende 

— l’avenir de l’Europe.

La ministre estime que la présidence arrive à point 
nommé pour réfléchir au rôle de l’Union dans le 
monde, à sa sécurité et à sa prospérité et à l’avenir du 
continent européen.

En tant que membre fondateur de l’Union européenne 
et de l’OTAN, la Belgique est désormais confrontée à de 
nombreuses questions géopolitiques: quelle est sa place 
dans le monde? À quoi doit ressembler sa coopération 
internationale avec l’Afrique et le Proche-Orient? Est-
elle en mesure d’adapter ses institutions et ses règles 
aux défis liés aux pays émergents?

À l’heure du conflit sanglant qui fait rage entre l’Ukraine 
et la Russie, ces questions ne sont plus théoriques. 
Car cette guerre a un impact direct sur la sécurité et la 
prospérité de la Belgique. Malgré le Brexit et depuis la 
guerre en Ukraine, l’Union européenne est restée unie. 
Cela lui a permis de faire face à une polycrise impliquant 
une pandémie, une guerre, une crise énergétique et 
une forte inflation.

Lors de la présidence belge, il sera important de 
maintenir l’unité entre les États membres européens, 
pour continuer à avancer ensemble, en particulier dans 
une perspective d’élargissement de l’Union. Il y a lieu 
de prendre le temps pour un élargissement réussi, 
sans négliger le fait que les opinions publiques des 
pays candidats, souvent largement pro-européennes, 
pourraient se lasser et regarder vers d’autres horizons 
politiques. Par ailleurs, plusieurs de ces pays font l’objet 
d’attaques hybrides, de manipulation et de propagande, 
quand ce n’est pas la présence de militaires elle-même 
qui fait pression aux frontières, comme c’est le cas en 
Moldavie et en Géorgie, qui aspirent l’une et l’autre à 
rejoindre l’Union.

Pour des raisons qui relèvent de la géostratégie, 
certains acteurs plaident en faveur d’un élargissement 
rapide, au détriment des progrès et réformes à mener 
par les pays candidats et du respect des critères de 
Copenhague. À ce sujet, la ministre évoque le rapport 
annuel sur l’élargissement rendu le 8 novembre 2023 
par la Commission européenne, qui ouvre la porte aux 
négociations avec de nouvelles étapes de contrôle 
des réformes. Ce rapport est pour elle le résultat d’un 
savant mélange qui tient compte de l’urgence, de l’état 
du monde et des impératifs de respect de l’état de droit.

Durant la présidence belge, ces pays devront être 
guidés sur le chemin de l’Union européenne et il de-
vra être tenu compte des différents points de vue des  
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standpunten van de 27 lidstaten. De meningen zullen 
waarschijnlijk uit elkaar lopen; het maakt deel uit van 
de rijkdom van de Unie, maar soms verzwakt het haar. 
De migratiecrisis, de klimaatverandering en de digitale 
transitie zijn allemaal dossiers waarin vooruitgang ge-
boekt moet worden tijdens het Belgische voorzitterschap, 
maar de minister is zich ervan bewust dat die ook de 
Europese eensgezindheid kunnen aantasten.

Deze meningsverschillen vertragen de vooruitgang van 
de EU en vormen zwakke plekken die externe concur-
renten kunnen uitbuiten. België heeft echter nood aan 
een sterke Europese Unie. De Belgische diplomatie zal 
zich blijven inzetten om de economische macht te laten 
overvloeien in een versterkte politieke macht op inter-
nationaal niveau, waarbij de veiligheid en de welvaart 
van zijn burgers worden gewaarborgd.

De minister bevestigt dat de Belgische diplomaten 
zich hier dagelijks voor inzetten. We leven niet in een 
eenpolige wereld waar de G7 en zijn bondgenoten alles 
voor het zeggen hebben. Opkomende grootmachten 
als China en India of grote ontwikkelingslanden als 
Indonesië maar ook de rijke olieproducerende landen uit 
de Golfregio eisen een hogere plaats in de wereldorde 
op. Hierdoor is het belang van de G20 toegenomen. 
Deze evolutie biedt echter ook kansen voor challengers 
zoals Rusland, die de bestaande, op regels gebaseerde 
internationale orde willen ondermijnen.

Bij de recente uitbreiding van de BRICS werd de 
westerse dominantie in het internationale financiële 
systeem opnieuw in vraag gesteld, net als de universele 
mensenrechten. Om die tendens naar een alternatieve 
wereldorde tegen te gaan hebben we een standvastige 
en efficiënte Unie nodig. Ook pleit de minister voor 
hervormingen bij de Wereldbank en het Internationaal 
Monetair Fonds om deuren te openen. Anders is het 
risico groot dat sommige organisaties aan relevantie 
en representativiteit zullen inboeten.

België moet ook zijn handelsrelaties herbekijken. Met 
zijn unieke geografische positie heeft het veel van zijn 
welvaart te danken aan vrijhandel en blijft het een van 
de meest geglobaliseerde economieën ter wereld. Het 
heeft dus geen enkele baat bij protectionisme.

Voor de minister heeft het dan ook geen zin dat België 
zoveel handelsakkoorden blokkeert. Door deze akkoor-
den niet te ratificeren, haalt het zich veel kritiek op de 
hals, vooral in Zuid- en Latijns-Amerika, waar het wordt 
beschuldigd van paternalisme en zelfs neokolonialisme. 
Toch zou ons land, gezien zijn democratische waarden 

27 États membres. Les opinions risquent de diverger; 
cela fait partie de la richesse de l’Union, mais cela 
peut parfois l’affaiblir. La crise migratoire, le change-
ment climatique et la transition numérique sont autant 
de dossiers sur lesquels il faudra avancer pendant la 
présidence belge, mais la ministre est bien consciente 
du fait que l’unité européenne risque également d’être 
ébranlée sur ces thèmes.

Ces divergences ralentissent la progression de l’UE 
et sont autant d’interstices dans lesquels ses concur-
rents extérieurs peuvent s’engouffrer à leur avantage. 
Or, la Belgique a besoin d’une Union européenne forte. 
Sa diplomatie continuera à œuvrer pour que le pou-
voir économique se traduise par un pouvoir politique 
renforcé au niveau international. Une telle démarche 
devrait permettre de garantir la sécurité et la prospérité 
des citoyens.

La ministre confirme que c’est dans ce sens que 
s’engagent les diplomates belges au quotidien. Le 
monde n’est pas unipolaire, avec le G7 et ses alliés qui 
auraient tout à dire. Les superpuissances émergentes 
comme la Chine et l’Inde, ou encore les grands pays en 
développement comme l’Indonésie, ainsi que les riches 
États pétroliers du Golfe, revendiquent une place plus 
importante sur l’échiquier international. L’importance 
du G20 s’en trouve accrue. Cette évolution constitue 
toutefois aussi une opportunité pour des challengers 
comme la Russie, qui veulent saper l’ordre international 
existant, fondé sur des règles.

La récente expansion des BRICS a remis en cause la 
domination occidentale dans le système financier inter-
national, ainsi que l’universalité des droits humains. Pour 
contrer cette tendance vers un ordre mondial alternatif, 
nous devons pouvoir compter sur une Union ferme et 
efficace. La ministre appelle également à réformer la 
Banque mondiale et le Fonds monétaire international 
afin d’ouvrir des portes. En l’absence de réformes, il 
est à craindre que certaines organisations perdent leur 
pertinence et leur représentativité.

La Belgique devrait également réévaluer ses relations 
commerciales. Notre pays jouit d’une position géogra-
phique unique. Il doit une grande partie de sa prospérité 
au libre-échange et reste l’une des économies les plus 
mondialisées au monde. Il n’a donc aucun intérêt à 
adopter une attitude protectionniste.

Pour la ministre, il n’est dès lors pas logique que la 
Belgique bloque tant d’accords commerciaux. En ne les 
ratifiant pas, elle fait l’objet de vives contre-réactions, 
notamment en Amérique du Sud et en Amérique latine, 
où elle est accusée de paternalisme, voire de néocolo-
nialisme. Pourtant, au regard de ses valeurs et normes 
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en normen, op bepaalde gebieden partnerschappen 
kunnen aangaan met die landen, met name op het vlak 
van de verdediging van de fundamentele rechten van 
de mens of de klimaattransitie.

De minister erkent dat de Europese Unie, de door 
haar opgelegde normen en haar interne verdeeldheid 
soms hevige kritiek en pessimisme uitlokken. Ze wijst er 
evenwel op dat de EU de belangrijkste schenker, ontwik-
kelingspartner en geldschieter is in heel wat regio’s in 
de wereld. De EU is ook een solide handelspartner die 
via haar investeringen de economische groei van talrijke 
ontwikkelingslanden ondersteunt. De minister haalt het 
voorbeeld aan van het Global Gateway-programma, dat 
tussen nu en 2027 zo’n 300 miljard euro zal investeren 
in de ontwikkeling van infrastructuur over de hele wereld 
– zoals wegen, breedband-internet en vaccinproductie-
eenheden – en dat ook de aanwezigheid van de EU in 
de wereld wil versterken.

De Europese bedrijven en economische diplomatie 
hebben dus een belangrijke rol te spelen in een coherent 
buitenlandbeleid. De pandemie en de oorlog in Oekraïne 
hebben het belang aangetoond van het diversifiëren van 
de productieketens en het versterken van de autonomie 
van de EU. De recente voltooiing van een wetgevend 
instrument tussen de Raad en het Europees Parlement 
over kritieke grondstoffen is een stap in de goede richting. 
De afhankelijkheid van grondstoffen mag de technologi-
sche vooruitgang, net als de klimaat- en energietransitie, 
immers niet in gevaar brengen.

Sinds het uitbreken van de oorlog in Oekraïne staat 
België zijn bondgenoten bij. Het sloot zich onlangs 
aan bij de F-16-coalitie met onder andere Nederland 
en Denemarken. En het zal Oekraïne blijven steunen 
omdat zijn strijd ook de strijd van België is. Dat is een 
boodschap die we moeten blijven uitdragen naar de 
publieke opinie.

Deze oorlog, die niet werd uitgelokt en niet gerecht-
vaardigd is, heeft België ook gedwongen om boven 
zichzelf uit te stijgen en vooruitgang te boeken op het 
vlak van defensie. Gezamenlijke aanbestedingen van 
defensiecontracten zijn mogelijk geworden, met het 
oog op de verdere uitbouw van de defensie-industrie, 
die ook een bron van innovatie is voor civiele toepas-
singen. De European Peace Facility en het toenemende 
engagement van de EU in defensie moeten leiden tot 
een sterker Europa binnen de trans-Atlantische as van 
de NAVO. Samen met de verdere ontwikkeling van 
haar strategische doelstellingen heeft de EU ook haar 
ambitieniveau verhoogd.

démocratiques, elle pourrait nouer des partenariats 
avec ces pays dans certains domaines, notamment en 
matière de défense des droits humains fondamentaux 
ou de transition climatique.

La ministre reconnaît que l’Union européenne, les 
normes qu’elle impose et ses divisions internes attirent 
parfois de vives critiques et du pessimisme. Mais elle 
rappelle que c’est le principal donateur, partenaire de 
développement et bailleur de fonds de nombreuses 
régions du monde. L’UE est aussi un partenaire com-
mercial solide qui, par ses investissements, soutient la 
croissance économique de nombreux pays en dévelop-
pement. La ministre cite l’exemple du programme Global 
Gateway, qui investira 300 milliards d’euros d’ici 2027 
dans le développement d’infrastructures dans le monde 
entier – telles que des routes ou des connexions inter-
net à haut débit, ou encore des unités de production 
de vaccins – et poursuit aussi l’objectif de renforcer la 
présence de l’UE dans le monde.

Les entreprises européennes et la diplomatie éco-
nomique ont donc un rôle important à jouer dans une 
politique étrangère cohérente. La pandémie et la guerre 
en Ukraine ont montré l’importance de diversifier les 
chaînes de production et de renforcer l’autonomie de 
l’UE. La finalisation récente d’un instrument législatif 
du Conseil et du Parlement européen concernant les 
matières premières critiques est un pas dans la bonne 
direction. En effet, la dépendance à l’égard des matières 
premières ne doit pas mettre en péril les progrès tech-
nologiques et la transition climatique et énergétique.

Depuis le déclenchement de la guerre en Ukraine, la 
Belgique se tient aux côtés de ses alliés. Elle s’est ainsi 
engagée récemment dans la coalition F-16 avec, entre 
autres, les Pays-Bas et le Danemark. Et elle continuera 
à soutenir l’Ukraine car son combat est aussi celui de 
la Belgique. C’est un message qu’il faut continuer de 
transmettre à l’opinion publique.

Cette guerre, qui n’a pas été déclenchée par des 
provocations et qui n’est en rien justifiée, a également 
contraint la Belgique à se dépasser et à progresser dans 
le domaine de la défense. Il est ainsi devenu possible 
de passer des marchés publics conjoints en matière de 
défense afin de développer davantage cette industrie, 
qui est également une source d’innovation pour les 
applications civiles. La Facilité européenne pour la 
paix et l’engagement croissant de l’UE en matière de 
défense devraient conduire à une Europe plus forte au 
sein de l’axe transatlantique de l’OTAN. Parallèlement 
au développement de ses objectifs stratégiques, l’UE 
a également relevé son niveau d’ambition.
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Om die Europese ambities te realiseren is er een 
budgettair kader nodig. Tijdens het Belgische voorzit-
terschap zullen de onderhandelingen over de herziening 
van het meerjarig financieel kader voortgezet worden. 
De oorlog in Oekraïne heeft een substantiële financiële 
impact en om deze kosten te drukken zal België pleiten 
voor een beter gebruik van de verschillende bestaande 
financiële instrumenten.

De minister geeft toe dat de strategische veiligheid en 
autonomie van de EU belangrijk zijn, maar wijst erop dat 
er geen sprake is van het uitdelen van blanco cheques. 
Deze begrotingsbesprekingen bieden de kans verder 
na te denken over de uitdagingen en de strategische 
agenda voor de toekomst.

De uitbreiding van de Europese Unie is een van die 
toekomstige uitdagingen. Voor België gaat uitbreiding 
echter nog altijd samen met verdieping van de Unie. 
De informele Europese top in Granada was een eerste 
stap, die de basis heeft gelegd voor een denkoefening 
over de uitbreiding. Tijdens het Belgische voorzitter-
schap zal moeten worden gewerkt aan de methode en 
het proces, in het bijzonder door ons af te vragen welke 
stadia moeten worden doorlopen en welke mijlpalen 
moeten worden bepaald, wat in dit proces wordt verwacht 
van de Commissie, de Raad en het Parlement, welke 
hervormingen in de instellingen en in de verschillende 
beleidsdomeinen nodig zijn om de EU voor te bereiden 
op deze mogelijke uitbreiding, aan welke juridische be-
hoeften moet worden voldaan en of een wijziging van 
de Verdragen nodig is.

Hoewel de uitbreiding van de Unie op zich geen pri-
oriteit is van het Belgische voorzitterschap, is het wel 
noodzakelijk om de toekomst van de EU voor te bereiden. 
Deze existentiële vragen over de EU moeten worden 
beantwoord niet alleen door de FOD Buitenlandse Zaken, 
maar ook door het Federaal Planbureau, de Nationale 
Bank en een hele reeks andere overheden, waaronder 
de gewesten en de gemeenschappen.

De verdediging van de rechten van de mens en hun 
universaliteit blijven eveneens een hoeksteen van het 
buitenlands beleid van België. Dit is een belangrijk thema 
voor de minister, waarvoor ze zich persoonlijk inzet. 
België is momenteel lid van de Mensenrechtenraad van 
de Verenigde Naties, waar het waakt over het lot van al 
wie zich bedreigd voelt door de verslechtering van de 
mensenrechten. De minister verwijst bijvoorbeeld naar 
de situatie van de vrouwen in Afghanistan en Iran. België 
komt regelmatig tussenbeide om schendingen van de 
rechten van de mens in deze landen aan te klagen, maar 
raakt daar, net als elders, steeds meer geïsoleerd. Een 
ander voorbeeld is het verslag van Michèle Bachelet 

Pour réaliser ces ambitions européennes, il faut pouvoir 
s’appuyer sur un cadre budgétaire. Les négociations sur 
la révision du cadre financier pluriannuel se poursuivront 
durant la présidence belge,. La guerre en Ukraine a un 
impact financier substantiel et pour réduire ces coûts, 
la Belgique plaidera pour une meilleure utilisation des 
différents instruments financiers existants.

La ministre admet que la sécurité stratégique et l’auto-
nomie de l’UE sont importantes, mais précise qu’il n’est 
pas question de donner des chèques en blanc. Ces 
négociations budgétaires seront l’occasion de réfléchir 
davantage aux défis et à l’agenda stratégique pour l’avenir.

L’élargissement de l’Union européenne constitue un 
de ces défis d’avenir. Mais pour la Belgique, l’élargis-
sement a toujours été lié à un approfondissement de 
l’Union. Le sommet européen informel de Grenade a 
été un premier pas car il a jeté les bases de la réflexion 
sur l’élargissement. Lors de la présidence belge, il sera 
nécessaire de travailler sur la méthode et le processus, 
en se demandant notamment quelles étapes doivent être 
franchies et quels jalons doivent être posés, ce qu’on 
attend de la Commission, du Conseil et du Parlement 
dans ce processus, quelles réformes seront nécessaires 
dans les institutions et dans les différents domaines poli-
tiques pour préparer l’UE à cet éventuel élargissement, 
à quels besoins juridiques il faudra faire face, et si une 
modification des traités sera nécessaire.

L’élargissement de l’Union européenne ne constitue 
pas une priorité de la présidence belge, mais il convient 
néanmoins de préparer l’avenir de l’Union. Il appartiendra 
non seulement au SPF Affaires étrangères, mais aussi au 
Bureau fédéral du plan, à la Banque nationale et à bien 
d’autres autorités publiques, notamment aux Régions 
et aux Communautés, de répondre à ces questions 
existentielles sur l’Union européenne.

La défense des droits humains et leur universalité 
restent aussi au centre de la politique étrangère de la 
Belgique. C’est un sujet essentiel pour la ministre, pour 
lequel elle s’engage personnellement. La Belgique est 
actuellement membre du Conseil des droits de l’homme 
des Nations Unies, où elle veille au sort de tous ceux et 
celles qui se sentent menacés par la détérioration des 
droits humains. La ministre évoque ainsi la situation des 
femmes en Afghanistan et en Iran. La Belgique intervient 
régulièrement pour dénoncer les violations des droits 
dans ces pays mais, là comme ailleurs, elle est de plus 
en plus isolée. Le rapport de Michèle Bachelet sur le 
Xinjiang est un autre exemple; ce rapport n’a même 
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over Xinjiang, dat niet eens op de agenda van de Raad 
voor de Mensenrechten stond.

Ook in het kader van het Europese voorzitterschap 
moet de situatie van de rechtsstaat en de democratie in 
de Unie aangekaart worden. Als voorzitter van de Raad 
Algemene Zaken zal de minister de toestand van de 
rechtsstaat in Polen en Hongarije hoog op de agenda 
laten staan. De manier waarop de EU reageert op de 
situatie in deze twee landen wordt ook nauwlettend in 
de gaten gehouden door kandidaat-lidstaten. Voor de 
minister mag de EU geen achteruitgang in de rechts-
staat aanvaarden want het zou een totaal verkeerd 
signaal geven.

Het Belgische voorzitterschap van de EU vormt de 
sokkel voor het beleid van de minister voor 2024. Het 
komt op een strategisch moment, aan het einde van het 
mandaat van de Europese Commissie en het Europees 
Parlement. Daarom zal er absolute prioriteit worden ge-
geven aan de Europese wetgevende agenda. Met een 
mandaat van de Raad, op basis van alle 27 lidstaten, 
zal België als een honest broker streven naar de best 
mogelijke compromissen op Europees niveau – wat soms 
ook nationale terughoudendheid betekent.

Daarnaast zal het lot van talrijke wetgevingsinstru-
menten moeten worden beslecht tussen de Raad, de 
Commissie en het Europees Parlement. Hieronder valt 
het migratie- en asielpact, maar daarnaast zijn nog veel 
andere voorstellen voor richtlijnen en verordeningen be-
langrijk om de transitie op het vlak van energie, klimaat 
en digitalisering te bewerkstelligen.

Tegelijkertijd moet België voort werk maken van de 
omzetting van de bestaande Europese richtlijnen. Er zijn 
inspanningen geleverd, maar de score van België blijft 
te laag. Dit probleem speelt ook bij de gemeenschappen 
en gewesten. Het omzettingsproces neemt buitenspo-
rig veel tijd in beslag en de minister roept iedereen er 
andermaal toe op er werk van te maken.

Midden-Oosten

Voor de minister was het vredesproces in het Midden-
Oosten vanaf het begin van haar mandaat een prioriteit. 
Ze heeft het onderwerp immers verschillende keren op 
de agenda van de Raad Buitenlandse Zaken geplaatst. 
Ook al voor 7 oktober 2023 was dit een prioriteit van 
het Belgische voorzitterschap. Brussel moest de plaats 
worden van een eerste vredesinitiatief sinds lang. Maar 
de recente gebeurtenissen hebben alles veranderd. Nu 
ziet de minister drie prioritaire aspecten.

pas été inscrit à l’ordre du jour du Conseil des droits 
de l’homme.

Dans le cadre de la présidence belge de l’Union euro-
péenne, il conviendra aussi d’aborder la situation de 
l’état de droit et de la démocratie au sein de l’Union. En 
sa qualité de présidente du Conseil des affaires géné-
rales, la ministre fera de la situation de l’état de droit 
en Pologne et en Hongrie une priorité. La réaction de 
l’Union européenne face à la situation dans ces deux 
pays est examinée attentivement par les candidats-États 
membres. Selon la ministre, l’Union européenne ne peut 
accepter aucun recul de l’état de droit, sans quoi elle 
adressera un très mauvais signal.

La présidence belge de l’Union européenne constituera 
le socle de la politique menée par la ministre en 2024. 
Dès lors que cette présidence arrive à un moment 
stratégique, à la fin du mandat de la Commission euro-
péenne et du Parlement européen, une priorité absolue 
sera donnée à l’agenda législatif européen. Forte d’un 
mandat du Conseil, conféré par les 27 États membres, 
la Belgique s’efforcera honnêtement de conclure les 
meilleurs compromis possibles au niveau européen, 
ce qui signifie que notre pays devra parfois faire preuve 
de retenue.

Par ailleurs, le sort de nombreux instruments législatifs 
devra être réglé entre le Conseil, la Commission et le 
Parlement européen. Le pacte sur la migration et l’asile en 
fait notamment partie, mais de nombreux autres projets 
de directives et règlements sont également importants 
pour réaliser la transition dans le domaine de l’énergie, 
du climat et de la numérisation.

Parallèlement, il y a lieu de poursuivre en Belgique la 
transposition des directives européennes actuelles. Des 
efforts ont été consentis mais le score de la Belgique 
reste trop faible. Cette problématique concerne égale-
ment les Communautés et les Régions. Le processus de 
transposition est exagérément long et la ministre invite 
à nouveau tout le monde à y travailler.

Proche-Orient

Le processus de paix au Proche-Orient est une prio-
rité pour la ministre depuis le début de son mandat. En 
effet, elle a déjà inscrit plusieurs fois cette question à 
l’ordre du jour du Conseil des affaires étrangères. Il 
s’agissait déjà d’une priorité de la présidence belge 
avant le 7 octobre 2023. Bruxelles devait être le théâtre 
du lancement de la première initiative de paix depuis 
longtemps, mais les événements récents ont tout changé. 
La ministre identifie aujourd’hui trois priorités.
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Ten eerste moet het internationaal recht worden 
nageleefd, inclusief het internationaal humanitair recht. 
Het beschermen van burgers is een morele plicht. Het 
is het fundament waarop de vrede van morgen kan 
worden opgebouwd.

Ten tweede neemt België, in Tel-Aviv of Gaza, zijn 
verantwoordelijkheid tegenover zijn staatsburgers, net 
als in Afghanistan, Soedan of Niger.

Ten derde moet er worden gewerkt aan de toekomst. 
In dit conflict moeten de partijen terug naar de onder-
handelingstafel. Voor de minister valt er geen tijd te 
verliezen om een politieke horizon uit te stippelen. De EU 
en België hebben hierin een rol te spelen, samen met 
hun partners in de regio.

Afrika

Er woeden echter nog andere crises in de wereld, die 
niet mogen worden vergeten. Op het Afrikaanse continent 
zijn recent namelijk veel politieke crisissen losgebarsten. 
De Afrikaanse landen zijn op veel gebieden belangrijke 
partners voor België. Naast bijzondere aandacht voor 
het Grote Merengebied en voor de Sahel, waar de 
toestand zorgwekkend blijft, zal de minister trachten de 
politieke en economische betrekkingen met landen als 
Kenia, Nigeria, Senegal, Angola, Zuid-Afrika, Ivoorkust 
en Ethiopië te verstevigen.

De Gymnich zal tijdens het Belgische voorzitterschap 
plaatsvinden in het Koninklijk Museum voor Midden-Afrika 
in Tervuren en zal ruimte bieden om na te denken over 
hechtere relaties van de EU met het Afrikaanse continent. 
De minister is voorstander van een sterker en elkaar aan-
vullend partnerschap tussen Afrika en Europa, zowel op 
het vlak van de energie- en de digitale transitie als op het 
vlak van onderzoek en ontwikkeling. Die doelstellingen 
zijn trouwens opgenomen in de “gemeenschappelijke 
visie voor 2030” van de Europese Unie en de Afrikaanse 
Unie die in februari 2022 in Brussel werd vastgelegd. 
Het komt erop aan samen te werken aan thema’s zoals 
vrede en veiligheid, goed bestuur, de rechtstaat en de 
klimaatuitdagingen.

De minister is echter van mening dat we te vaak fo-
cussen op de uitdagingen en te weinig op de kansen. 
Afrika en Europa hebben elkaar niet alleen nodig, maar 
kunnen elkaar ook veel bijbrengen. De Global Gateway 
is daarvan een mooi voorbeeld. Er moet voor worden 
gezorgd dat dit partnerschap beide partijen ten goede 
komt, door eerlijke en gelijke handelsrelaties en door 
meerwaarde te creëren op het Afrikaanse continent.

Premièrement, il convient de respecter le droit inter-
national, y compris le droit international humanitaire. 
La protection des civils est un devoir moral. Il s’agit du 
socle sur lequel la paix de demain pourra se construire.

Deuxièmement, la Belgique assume ses responsa-
bilités envers ses ressortissants présents à Tel-Aviv 
comme à Gaza, tout comme en Afghanistan, au Soudan 
ou au Niger.

Troisièmement, il faut préparer l’avenir. Les parties à 
ce conflit doivent recommencer à négocier. La ministre 
estime qu’il faut définir d’urgence un horizon politique. 
L’Union européenne et la Belgique ont un rôle à jouer 
à cet égard, conjointement avec leurs partenaires dans 
la région.

Afrique

Mais d’autres conflits sévissent dans le monde et ne 
doivent pas être oubliés. Notamment, une multitude de 
crises politiques ont récemment éclaté sur le continent 
africain. Les pays africains sont des partenaires impor-
tants de la Belgique dans de nombreux domaines. En 
plus d’accorder une attention soutenue à la région des 
Grands Lacs et au Sahel, où la situation reste préoccu-
pante, la ministre s’efforce de consolider les relations 
politiques et économiques avec des pays tels que le 
Kenya, le Nigeria, le Sénégal, l’Angola, l’Afrique du Sud, 
la Côte d’Ivoire et l’Éthiopie.

Le Gymnich, lors de la présidence belge, aura lieu 
au Musée de l’Afrique à Tervuren et sera un moment 
de réflexion pour approfondir les relations de l’UE avec 
le continent africain. La ministre se dit en faveur d’un 
partenariat renforcé et complémentaire entre l’Afrique 
et l’Europe, que ce soit dans la transition énergétique, 
numérique ou la recherche et développement. Ces 
objectifs sont d’ailleurs repris dans la “vision commune 
pour 2030” entre l’Union africaine et l’UE, qui a été définie 
à Bruxelles en février 2022. Il s’agit de travailler ensemble 
sur des thèmes comme la paix et la sécurité, la bonne 
gouvernance, l’état de droit et les enjeux climatiques.

La ministre estime que nous nous concentrons trop 
souvent sur les défis et trop rarement sur les opportu-
nités. L’Afrique et l’Europe n’ont pas seulement besoin 
l’une de l’autre. Elles peuvent aussi s’apporter beaucoup 
mutuellement. La stratégie Global Gateway l’illustre bien. 
Il faut veiller à ce que ce partenariat soit mutuellement 
avantageux en établissant des relations commerciales 
équitables et équilibrées et en créant une plus-value sur 
le continent africain.
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Zuidelijke Kaukasus

Ook in die landstreek zijn recent de spanningen toe-
genomen. Daarom heeft de minister de regio in augustus 
2023 bezocht en er duidelijke boodschappen overge-
bracht. Ze heeft opgeroepen tot het beschermen van de 
fundamentele rechten van de bevolking van Karabach 
en het respecteren van de territoriale integriteit van alle 
landen in de regio. Voor de minister mag de rol van ac-
toren als Turkije en Rusland in de regio niet onderschat 
worden. De EU moet daarom aanwezig en actief zijn.

De oorlog in Oekraïne

De opvolging van de sancties tegen Rusland vormt 
ook een aanzienlijke uitdaging. In die context wijst de 
minister op de inspanningen van België in het raam 
van een initiatief van de G7 en de EU opdat de uitvoer 
van Russische diamant de Russische oorlogseconomie 
niet zou financieren. India en Zuid-Afrika zijn op dat vlak 
belangrijke partners. In de diamantsector speelt België 
een voortrekkersrol, aangezien het een traceerbaar-
heidssysteem op punt heeft gesteld dat het mogelijk zal 
maken een vitaal onderdeel van de Russische economie 
te treffen en zo het Russische vermogen om oorlog te 
voeren zal beperken. De voormelde sancties zouden 
begin 2024 in werking moeten treden.

Verenigde Staten

In deze gepolariseerde wereld zijn de trans-Atlantische 
betrekkingen fundamenteel en vormen zij een grote 
uitdaging, niet alleen qua veiligheid en defensie, maar 
ook voor het concurrentievermogen van de betrokken 
Staten. De Verenigde Staten hebben uiteindelijk zelf 
geen baat bij de achteruitgang van het Europese con-
currentievermogen door onder meer te dure energie en 
te gulle staatssteun vanwege de Amerikaanse partners, 
aangezien het de trans-Atlantische betrekkingen kan 
verzwakken op een ogenblik dat alle partijen er meer 
dan ooit nood aan hebben.

China

De relatie van België met China blijft complex. Aan 
de ene kant is China een essentiële partner om voor-
uitgang te boeken in veel internationale kwesties, zoals 
de klimaatverandering. Anderzijds is onze onderlinge 
economische verwevenheid met China zeer sterk en 
onze afhankelijkheid in bepaalde sectoren extreem 
groot. Het beleid om de risico’s in deze sectoren te be-
perken, dat de Europese Commissie in deze sectoren 
voorstelt, is dan ook noodzakelijk. De minister geeft 
echter aan dat ze niet over ontkoppeling spreekt want 
het is niet wenselijk of haalbaar. Ze denkt eerder aan 

Caucase du Sud

Les tensions s’étant également renforcées dans 
cette région, la ministre s’y est rendue en août 2023 
pour y délivrer des messages clairs. Elle a appelé à 
protéger les droits fondamentaux de la population du 
Haut-Karabakh et à respecter l’intégrité territoriale de 
tous les pays de cette région. La ministre estime qu’il 
ne faut pas sous-estimer le rôle d’acteurs tels que la 
Turquie et la Russie dans cette région et que cela justifie 
que l’Union européenne y soit présente et active.

Guerre en Ukraine

Le suivi des sanctions contre la Russie constitue éga-
lement un enjeu important. Dans ce contexte, la ministre 
souligne les efforts de la Belgique dans le cadre d’une 
initiative prise par le G7 et l’Union européenne pour que 
les exportations de diamants russes ne constituent pas 
une source de financement de l’économie de guerre 
russe. L’Inde et l’Afrique du Sud sont des partenaires 
de premier plan dans ce domaine. Dans le secteur du 
diamant, la Belgique joue un rôle de pionnier, puisqu’elle 
a mis au point un système de traçabilité qui va permettre 
de toucher au cœur l’un des apports importants de 
l’économie russe et réduire ainsi sa capacité à mener la 
guerre. Lesdites sanctions devraient entrer en vigueur 
d’ici début 2024.

États-Unis

Dans ce monde polarisé, les relations transatlantiques 
sont essentielles et constituent un défi majeur, non seu-
lement pour la sécurité et la défense, mais aussi pour la 
compétitivité des États en présence. L’affaiblissement 
de la compétitivité européenne, notamment à cause 
d’une énergie trop coûteuse et d’aides d’État trop géné-
reuses du côté des partenaires américains, n’est en fin 
de compte pas dans l’intérêt des États-Unis car il peut 
affaiblir les échanges transatlantiques, à un moment où 
l’un et l’autre en ont plus que jamais besoin.

Chine

Les relations sino-belges demeurent complexes. D’une 
part, la Chine sera un partenaire essentiel pour faire 
progresser de nombreux dossiers internationaux, par 
exemple celui du changement climatique mais d’autre 
part, nos liens économiques avec la Chine sont très 
forts et notre dépendance à son égard est extrêmement 
grande dans certains secteurs. La politique proposée 
par la Commission européenne pour limiter les risques 
dans ces secteurs est donc nécessaire. La ministre ne 
parle cependant pas de découplage, car cette opéra-
tion n’est ni souhaitable ni réalisable. Elle songe plutôt 
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het belang van de-risking of risicovermindering. Tot slot 
mag België in zijn handels- en investeringsbeleid niet 
naïef zijn ten aanzien van China. De Belgische bedrijven 
moeten kunnen profiteren van een gelijk speelveld, in 
overeenstemming met de WTO-regels.

De minister blijft China dus beschouwen als een 
partner, een concurrent en een rivaal. China en België 
delen niet dezelfde waarden, maar zijn wel allebei deel 
van dezelfde unieke planeet, met haar crises, haar 
kwetsbaarheden en haar menselijke, sociaaleconomi-
sche en klimaatuitdagingen. Op deze planeet moeten 
we samenleven, liefst ten goede.

II. — BETOGEN VAN DE LEDEN

Mevrouw Anneleen Van Bossuyt (N-VA) wil het heb-
ben over het Belgische voorzitterschap van de Raad 
van de EU.

Allereerst is het lid verbaasd dat de minister de uit-
breiding van de EU niet heeft vermeld als een van de 
prioriteiten van het voorzitterschap en wijst ze erop dat 
vooral de industrie en het migratiebeleid aan bod zullen 
komen. Voorts verheugt het haar dat de versterking van 
de procedures en het streven naar een grotere strategi-
sche autonomie tot de aandachtspunten van de minister 
behoren. Mevrouw Van Bossuyt vraagt zich niettemin af 
hoe de minister van plan is om die principes concreet 
gestalte te geven in nauwelijks zes maanden. Voorts 
merkt ze op dat het Europees Parlement zal worden 
ontbonden in april 2024 en dat het dus in werkelijkheid 
om iets minder dan vier maanden gaat.

Concreet staat de herziening van het meerjarig finan-
cieel kader (MFK) op de agenda en het lid zou graag 
willen weten wat de minister beoogt te bereiken. Ze 
benadrukt dat België hierover geen standpunt zal kun-
nen innemen, aangezien de visie van Vlaanderen over 
dit onderwerp niet dezelfde is als die van het Zuiden 
van het land. Wat de EU-gerelateerde fiscaliteit betreft, 
vindt het lid het belangrijk om niet te proberen nieuwe 
belastingen door te drukken onder het mom van “eigen 
middelen” en onder het mom van de noodzaak om ver-
antwoordelijkheid op te nemen of zich solidair te tonen. 
België moet dit agendapunt sterker op de voorgrond 
plaatsen. De Europese Commissie vraagt bijvoorbeeld 
bijna 6 miljard euro extra voor dit MFK. Hoe zal de minis-
ter dit dossier aanpakken? Wat gaat ze namens België 
voorstellen? Voorts zou nog eens 10 miljard euro nodig 
zijn voor het STEP (Strategic Technologies for Europe 
Platform). Het lid stipt aan dat veeleer geavanceerde 

à l’importance de l’atténuation des risques. Enfin, la 
Belgique ne doit pas faire preuve de naïveté à l’égard 
de la Chine dans sa politique commerciale et dans 
sa politique d’investissement. Les entreprises belges 
doivent pouvoir bénéficier d’une concurrence équitable, 
conformément aux règles de l’OMC.

La ministre continue donc de considérer la Chine 
comme étant à la fois un partenaire, un concurrent et un 
rival systémique. La Chine ne partage pas les mêmes 
valeurs que la Belgique mais, comme avec d’autres, 
l’une et l’autre partagent la même et unique planète, 
avec ses crises, ses fragilités et ses défis humains, 
socioéconomiques et climatiques et doivent y vivre 
ensemble, si possible pour le meilleur.

II. — INTERVENTIONS DES MEMBRES

Mme Anneleen Van Bossuyt (N-VA) souhaite se 
concentrer sur la question de la présidence belge du 
Conseil de l’Union européenne.

La membre s’étonne tout d’abord que la ministre n’ait 
pas cité l’élargissement de l’Union européenne parmi les 
priorités de la présidence et constate qu’il sera surtout 
question de l’industrie et de la politique de migration. 
Elle se réjouit par ailleurs que le renforcement des pro-
cédures et la recherche d’une plus grande autonomie 
stratégique figurent parmi les points d’attention de la 
ministre. Mme Van Bossuyt se demande néanmoins 
comment elle compte s’y prendre pour concrétiser 
ces principes en à peine 6 mois. Elle fait par ailleurs 
remarquer que le Parlement européen sera dissous 
en avril 2024 et qu’il est donc en réalité question d’un 
peu moins de 4 mois.

Concrètement, la révision du Cadre financier plurian-
nuel (CFP) est à l’ordre du jour et la membre aimerait 
savoir ce que la ministre vise à atteindre. Elle souligne 
que la Belgique ne va pas pouvoir prendre position à 
ce sujet, puisque la vision de la Flandre diffère de celle 
du Sud du pays à ce sujet. Concernant la fiscalité liée 
à l’Union européenne, la membre estime important de 
ne pas essayer de faire accepter de nouvelles taxes en 
les masquant sous l’expression “fonds propres” et en 
revendiquant la nécessité d’assumer ses responsabilités 
ou de se montrer solidaire. La Belgique doit faire figurer 
ce point à l’ordre du jour de manière plus assertive. Par 
exemple, la Commission européenne demande près 
de 6 milliards d’euros supplémentaires pour ce CFP. 
Comment la ministre compte-t-elle aborder ce dossier? 
Que va-t-elle proposer au nom de la Belgique? Un autre 
montant de 10 milliards d’euros serait par ailleurs néces-
saire pour la plateforme STEP (Strategic Technologies 
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landen op het gebied van innovatie door die regeling 
zouden worden benadeeld – dat is met name het geval 
voor Vlaanderen. Ze vraagt de minister hoe ze op die 
situatie zal reageren.

Wat het uitbreidingsbeleid van de EU betreft, vindt 
mevrouw Van Bossuyt het een goede zaak dat België 
het idee verdedigt om te vertrekken vanuit de criteria 
van Kopenhagen. Ze is echter van mening dat verschil-
lende elementen ontbreken in het debat waarin het 
uitbreidingsidee tegenover dat van verdieping van de 
intra-Europese betrekkingen wordt geplaatst. Een intern 
verslag van de EU dat in juli 2023 werd gepubliceerd, heeft 
het met name over een uitbreiding van 27 naar 35 lid-
staten. De beoogde transformatie is dus aanzienlijk, 
temeer daar er sprake is van Staten die wel groter zijn 
dan Malta of Cyprus. Dit zou leiden tot een stijging van 
het budget met 21 %, met bijna 257 miljard euro extra 
voor het MFK. Het lid vraagt de minister of ze van plan 
is om te benadrukken wat de nadelige gevolgen voor 
de begroting zijn van een dergelijke uitbreiding en of ze 
zal pleiten voor een vermindering van het budget voor 
het Cohesiefonds.

Mevrouw Van Bossuyt bevestigt vervolgens dat de 
interne Europese markt de hoeksteen is van het Europese 
samenwerkingsbeleid. Aan de andere kant is het cru-
ciaal om rechtvaardige concurrentievoorwaarden voor 
de 27 lidstaten te waarborgen. Ze is het volledig eens 
met de oproep van de minister om te waken over een 
goede werking en verdieping van de interne markt, 
met name wat de vrijheid van dienstverrichtingen be-
treft. Mevrouw Van Bossuyt meent daarentegen dat de 
minister niet ver genoeg gaat in de verdieping van de 
interne markt en zij vraagt de minister om hierover meer 
details te geven.

Vervolgens herinnert het lid eraan dat België een 
klein land is in vergelijking met Frankrijk en Duitsland, 
die veel meer middelen hebben en veel meer subsidies 
verdelen. Ze zou graag willen weten of de minister van 
plan is om zich in te spannen voor een coalitie van kleine 
Staten, teneinde hun belangen te verdedigen tegenover 
praktijken die in bepaalde omstandigheden onrecht-
vaardig zouden kunnen blijken te zijn. Het doel blijft de 
bevordering van de interne markt en de verbetering van 
de functionering ervan.

Wat de Raad Buitenlandse Zaken betreft, onderstreept 
het lid dat de interesse voor de oorlog in Oekraïne 
dreigt te verzwakken. Ze vraagt zich af in welke mate 
het Belgische voorzitterschap van de Raad van de EU 
zou kunnen bijdragen aan de ontwikkeling van een 

for Europe Platform). La membre constate que les pays 
plutôt avancés en termes d’innovation seraient désa-
vantagés par ce dispositif – c’est notamment le cas de 
la Flandre. Elle demande à la ministre comment elle 
compte réagir à cette situation.

En ce qui concerne la politique d’élargissement de 
l’Union européenne, Mme Van Bossuyt trouve positif 
que la Belgique défende l’idée de partir des critères 
de Copenhague. Elle estime cependant que plusieurs 
éléments font défaut dans le débat qui oppose l’idée 
d’un élargissement à celle d’un approfondissement 
des relations intra-européennes. Un rapport interne à 
l’Union européenne, publié en juillet 2023, parle notam-
ment de passer de 27 à 35 États membres. La trans-
formation envisagée est donc considérable, d’autant 
qu’il est question d’États bien plus grands que Malte ou 
Chypre. Le budget s’en trouverait augmenté de 21 %, 
avec un supplément de près de 257 milliards d’euros 
pour le CFP. La membre demande à la ministre si elle 
a l’intention de mettre l’accent sur les répercussions 
budgétaires d’un tel élargissement et de défendre une 
réduction du budget de cohésion.

Mme Van Bossuyt confirme ensuite que le marché 
interne européen constitue la pierre angulaire de la 
politique de la coopération européenne. Il est par contre 
essentiel que soient garanties des conditions de concur-
rence équitables entre les 27 États membres. Elle se 
dit totalement en accord avec l’appel de la ministre à 
veiller au bon fonctionnement et à l’approfondissement 
du marché interne, notamment en ce qui concerne la 
libre prestation de services. Mme Van Bossuyt estime 
par contre que la ministre ne va pas assez loin en ce 
qui concerne l’approfondissement du marché interne 
et elle demande à la ministre de donner plus de détails 
à ce sujet.

Ensuite, la membre rappelle que la Belgique est un 
petit pays par rapport à la France ou l’Allemagne, qui 
disposent de beaucoup plus de moyens et distribuent 
beaucoup plus de subventions. Elle aimerait savoir si 
la ministre envisage d’œuvrer à une coalition de petits 
États afin d’en défendre les intérêts face à des pratiques 
qui pourraient se révéler pour ainsi dire abusives dans 
certains cas de figure. L’objectif reste de favoriser le 
marché interne et d’en améliorer le fonctionnement.

En ce qui concerne le Conseil des Affaires étrangères, 
la membre souligne que l’intérêt pour la guerre en Ukraine 
risque de faiblir. Elle se demande dans quelle mesure 
la présidence belge du Conseil de l’Union européenne 
pourrait contribuer au développement d’un Contingency 
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Europees Contingency Plan, zodat de continuïteit wordt 
gewaarborgd indien de verkiezing uitmonden in een 
minder gunstige situatie voor Oekraïne.

Aangezien het belangrijk is om de handelsbetrek-
kingen zoveel mogelijk te diversifiëren, herinnert me-
vrouw Bossuyt eraan dat ze voorstander is van het 
sluiten van handelsovereenkomsten door de EU. Een 
actualisering van de bestaande overeenkomsten zou een 
goede zaak zijn, maar praten over strategische autonomie 
zonder het EU-Mercosur-akkoord te vermelden lijkt niet 
coherent. Ze vraagt de minister of ze nog steeds van 
plan is om het nodige te doen opdat die overeenkomst 
wordt gesloten.

Tot slot betreurt het lid dat de actualisering van de 
samenwerkingsovereenkomsten over het vreemdelin-
genbeleid nog niet is afgerond. Ze hoopt dat de minister 
een concrete uitwerking van die overeenkomsten beoogt, 
want in haar beleidsnota wordt dit niet vermeld. Ze zou 
graag de exacte stand van zaken van die onderhande-
lingen kennen.

Wat de Verenigde Staten betreft, is mevrouw 
Van Bossuyt van oordeel dat het sluiten van een sterk 
trans-Atlantisch partnerschap op de prioriteitenlijst 
moet staan, zeker in het licht van de Inflation Reduction 
Act, die de Europese ondernemingen onder druk zet. 
De blijvende concurrentiekracht van onze industrie op 
het internationale toneel staat op het spel, ondanks de 
subsidies die de Verenigde Staten aan buitenlandse 
investeerders kunnen bieden.

Het lid snijdt vervolgens thema van de consulaten 
aan en benadrukt de moeilijkheden die de diplomatieke 
posten in de wereld ondervinden. In de beleidsnota van 
de minister vindt het lid geen enkele vermelding terug van 
eventuele investeringen in het netwerk van diplomatieke 
posten, als antwoord op de almaar stijgende vraag naar 
hun diensten. Dienaangaande vraagt ze de minister 
of ze cijfers kan geven over de stijgende vraag naar 
consulaire diensten wereldwijd. Mevrouw Van Bossuyt 
wenst eveneens te vernemen welke aanvragen in de 
nabije toekomst zullen worden gedigitaliseerd.

Het lid vraagt naar de bevindingen en aanbe-
velingen van de interne SAIL-bevraging binnen de 
FOD Buitenlandse Zaken.

Tot slot vermeldt ze de resolutie betreffende de illegale 
adopties, die eenparig is aangenomen door de Kamer 
van volksvertegenwoordigers (DOC 55 2151/008). In de 
beleidsnota staat er niets over een eventuele opvolging. 
Er was nochtans sprake van om hiervoor mensen aan 

Plan européen, pour garantir la continuité si les élections 
aboutissent à une situation moins favorable à l’Ukraine.

Mme Bossuyt rappelle qu’elle plaide pour la conclusion 
d’accords commerciaux par l’Union européenne, compte 
tenu de l’importance de diversifier autant que possible 
les relations commerciales. Envisager une actualisation 
des accords existants est une bonne chose mais parler 
d’autonomie stratégique sans mentionner l’accord UE-
Mercosur ne semble pas cohérent. Elle demande à la 
ministre si elle compte toujours faire le nécessaire pour 
la conclusion de cet accord.

Enfin, la membre regrette que l’actualisation des 
accords de coopération en matière de politique étran-
gère n’ait pas encore abouti. Elle espère que la ministre 
vise une concrétisation de ces accords car ce n’est pas 
mentionné dans sa note. Elle aimerait connaître l’état 
des lieux précis de ces négociations.

Par rapport aux États-Unis, Mme Van Bossuyt est 
d’avis que conclure un partenariat transatlantique solide 
doit figurer au rang de priorité, en particulier compte 
tenu de l’existence de l’Inflation Reduction Act, qui met 
les entreprises européennes sous pression. L’enjeu 
est que nos industries restent compétitives sur le plan 
international, malgré les subventions que peuvent offrir 
les États-Unis aux investisseurs étrangers.

La membre aborde ensuite l’aspect consulaire et 
souligne les difficultés auxquelles sont confrontés les 
postes diplomatiques belges dans le monde. Elle ne voit 
aucune mention, dans la note de la ministre, d’éventuels 
investissements en faveur de ce réseau de postes 
diplomatiques, en réponse au fait qu’il est de plus en 
plus fait appel à leurs services. Elle demande à ce 
sujet si la ministre peut mettre à disposition les chiffres 
relatifs à l’usage croissant qui est fait de ces services 
consulaires dans le monde. Mme Van Bossuyt demande 
également quelles démarches seront numérisées dans 
un avenir proche.

La membre demande à pouvoir disposer des résultats 
et recommandations émanant de l’enquête interne SAIL 
qui a été réalisée au sein du SPF Affaires étrangères.

Enfin, elle mentionne la résolution concernant les 
adoptions illégales, qui a été adoptée à l’unanimité par 
la Chambre des représentants (DOC 55 2151/008). Il 
n’est fait aucune mention, dans la note de la ministre, 
d’un éventuel suivi à ce sujet. Il était pourtant question 
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te werven indien de begroting daar ruimte voor biedt. 
Het lid zou graag willen weten hoe de zaken nu liggen.

De heer Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) gaat om te 
beginnen in op de trans-Atlantische betrekkingen. De 
minister sprak in haar nota van een nieuwe impuls op 
dat vlak. Het lid benadrukt echter dat er ook nog onze-
kerheid is wegens de specificiteit van het Amerikaanse 
continent en de onvoorspelbaarheid van het aldaar ge-
voerde buitenlands beleid. Hij vraagt in hoeverre België 
en de EU bijvoorbeeld zich voorbereiden op het feit dat 
de Verenigde Staten hun interesse zouden kunnen ver-
liezen in de oorlog in Oekraïne. Welke vooruitgang is er 
geboekt om de EU op strategisch vlak minder afhankelijk 
te maken van dat land?

Met betrekking tot de EU en haar uitbreidingsbeleid 
vindt het lid ook dat uitbreiding gepaard moet gaan met 
een verdieping van de intra-Europese betrekkingen. Is 
dat voor de minister een voorwaarde voor uitbreiding? 
De heer De Vriendt is van oordeel dat een uitbreiding 
van het aantal lidstaten louter op basis van een reeks 
criteria de doeltreffendheid en strijdvaardigheid van de 
EU als geheel dreigt te verzwakken en haar werking en 
de verdediging van haar waarden en normen dreigt te 
ondermijnen. Hij zou graag de mening van de minister 
hierover horen. Wat de verdieping betreft, zou hij willen 
dat er concretere scenario’s in overweging worden ge-
nomen, zoals een Europa met verschillende snelheden 
of het gebruik van efficiëntere stemprocedures, wat 
bijvoorbeeld zou betekenen dat sommige beslissingen 
met gekwalificeerde meerderheid van stemmen worden 
genomen in plaats van met eenparigheid van stemmen.

Vervolgens herinnert de heer De Vriendt eraan dat 
de zorg- en verantwoordingsplicht van bedrijven over 
heel hun waardeketen heen expliciet vermeld wordt in 
het regeerakkoord. België moet daarin een voortrek-
kersrol spelen op Europees niveau. Wetgeving alleen 
volstaat echter niet; er moet een stevig kader worden 
opgezet. Hij vraagt de minister hoe België hier concreet 
toe kan bijdragen.

Ook de non-proliferatie van kernwapens en ontwa-
pening komen aan bod in de nota van de minister. Die 
vermeldt expliciet dat België een open houding aanneemt 
en als waarnemer heeft deelgenomen aan de eerste ver-
gadering van de Staten die het VN-Verdrag tot verbod van 
kernwapens (TPNW) hebben ondertekend. Een tweede 
TPNW-vergadering is eind november 2023 gepland en 
het lid vraagt in hoeverre de minister vindt dat België 
daaraan moet deelnemen en zich moet inzetten voor 
nucleaire ontwapening.

d’engager des personnes dans cette optique si le budget 
le permettait et la membre aimerait savoir ce qu’il en est.

M. Wouter De Vriendt (Ecolo-Groen) évoque tout 
d’abord les relations transatlantiques. La note de la 
ministre parle d’un nouvel élan à ce sujet. Mais le membre 
souligne qu’il existe toujours, en parallèle, une incertitude 
liée à la spécificité du continent américain et au carac-
tère imprévisible de sa politique étrangère. Il demande 
dans quelle mesure, par exemple, la Belgique et l’UE 
se préparent à un éventuel désintérêt des États-Unis 
pour la guerre en Ukraine. Où en sont les efforts en 
faveur d’une plus grande autonomie stratégique de 
l’Union européenne par rapport à ce pays?

Deuxièmement, pour ce qui est de l’Union euro-
péenne et de sa politique d’élargissement, le membre 
convient qu’il doit s’accompagner d’un approfondisse-
ment des relations intra-européennes. Il demande à la 
ministre si c’est une condition pour elle à l’élargisse-
ment. M. De Vriendt estime quant à lui qu’augmenter 
le nombre d’États membres en se basant uniquement 
sur une série de critères risque d’affaiblir l’efficience et 
la combativité de l’UE dans son ensemble et de nuire 
à son fonctionnement et à la défense de ses valeurs 
et normes. Il aimerait connaître l’avis de la ministre à 
ce sujet. En matière d’approfondissement, il aimerait 
que soient envisagés des scénarios plus concrets tels 
que l’ “Europe à plusieurs vitesses” ou le recours à des 
procédures de votes plus efficientes, qui impliqueraient 
par exemple de prendre certaines décisions à la majorité 
qualifiée plutôt qu’à l’unanimité.

Ensuite, M. De Vriendt rappelle que le devoir de 
vigilance et de responsabilité à charge des entreprises 
tout au long de leurs chaînes de valeur est explicite-
ment mentionné dans l’accord de gouvernement. La 
Belgique doit jouer un rôle de pionnier en la matière au 
niveau européen. Il y a lieu cependant d’aller plus loin 
qu’une simple législation et un cadre solide doit être 
développé. Il demande à la ministre de quelle manière 
la Belgique envisage de contribuer concrètement dans 
ce sens.

La question de la non-prolifération des armes nu-
cléaires et du désarmement est également abordée dans 
la note de la ministre. Ladite note précise explicitement 
que la Belgique adopte une attitude ouverte et a participé 
à la première réunion des États parties au Traité des 
Nations Unies sur l’interdiction des armes nucléaires 
(TIAN) en tant qu’observateur. Une deuxième réunion 
pour le TIAN est prévue fin novembre 2023 et le membre 
demande dans quelle mesure la ministre estime que la 
Belgique devrait y participer et s’engager dans la voie 
d’un désarmement nucléaire.
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Israël en Palestina

De heer De Vriendt vermeldt de spiraal van geweld 
die in het Midden-Oosten is losgebroken sinds de ter-
roristische aanslagen van Hamas op 7 oktober 2023. Hij 
is van oordeel dat Israël op dit moment een collectieve 
strafcampagne voert tegen de Palestijnse bevolking in 
Gaza. Is de minister het ermee eens dat het om een col-
lectieve straf gaat? Dergelijk procedé is volledig in strijd 
met het internationaal recht. De minister benadrukt zelf 
dat België moreel verplicht is burgers te beschermen, 
maar de heer De Vriendt merkt op dat er op dit vlak nog 
geen enkele actie is ondernomen. Er zouden tal van 
initiatieven kunnen worden genomen om onverwijld een 
einde te maken aan dergelijke slachtpartijen. Vindt de 
minister dat een onmiddellijk en onvoorwaardelijk staakt-
het-vuren moet worden geëist? Het lid zou graag een 
duidelijk en concreet antwoord krijgen op deze vraag. 
Het standpunt van de Belgische regering is geëvolueerd. 
Het lid meent dat het gezien de situatie logisch zou zijn 
te pleiten voor een staakt-het-vuren.

Dit doet ook de vraag rijzen naar mogelijke sanc-
ties of tegenmaatregelen tegen Israël of Hamas. De 
heer De Vriendt meent dat Israël ontegensprekelijk oor-
logsmisdaden pleegt met zijn aanvallen op Gaza. Er moe-
ten dan ook sancties worden opgelegd. De Associatieraad 
EU-Israël vergadert begin 2024, tijdens het Belgische 
voorzitterschap van de Raad van de EU. Hoe kijkt de 
minister naar die vergadering? België zou kunnen ver-
hinderen dat ze plaatsvindt om duidelijk aan te geven 
dat ons land het niet eens is. Het lid vraagt de minister 
of ze daartoe bereid is. Zou ze kunnen gaan tot het 
onderbreken van de betrokken akkoorden?

Het lid informeert ook of het mogelijk is een reisverbod 
naar België op te leggen en de tegoeden te bevriezen 
van Israëlische kolonisten, politici en soldaten van wie 
bewezen is dat ze oorlogsmisdaden hebben gepleegd 
of opdracht hebben gegeven tot het bombarderen van 
de burgerbevolking in Gaza.

De minister verduidelijkt ook dat de Staat Palestina 
op het juiste moment moet worden erkend. De heer 
De Vriendt vraagt haar of ze kan verduidelijken wat een 
goed moment is. In tijden van crisis is het belangrijk om 
alle betrokken krachten een politiek perspectief op een 
oplossing te bieden. De vicevoorzitter van de Europese 
Commissie, Josep Borrell, heeft zelf verklaard dat de 
beste manier is om de veiligheid te garanderen, ook die 
van Israël, erin bestaat de Palestina te erkennen. Is de 

Israël-Palestine

M. De Vriendt évoque la spirale de violence qui s’est 
déclenchée au Proche-Orient depuis les attaques ter-
roristes du 7 octobre 2023 perpétrées par le Hamas. 
Le membre estime qu’Israël mène actuellement une 
campagne de punition collective de la population pales-
tinienne à Gaza. Il demande à la ministre si elle trouve 
aussi qu’il est question d’une punition collective. Ce genre 
de procédé est totalement contraire au droit internatio-
nal. La ministre souligne elle-même que la protection 
des citoyens est un devoir moral de la Belgique mais 
M. De Vriendt constate qu’aucune action n’est menée 
jusqu’ici dans cette optique. De nombreuses initiatives 
pourraient être entreprises en vue d’imposer un arrêt 
immédiat de tels massacres. La ministre estime-t-elle 
qu’un cessez-le-feu immédiat et inconditionnel doit 
être exigé? Le membre demande que soit donnée une 
réponse claire et concrète à cette question. La position 
du gouvernement belge a elle-même évolué. Le membre 
estime que plaider pour un cessez-le-feu serait logique, 
compte tenu de la situation.

Dans ce contexte, la question d’éventuelles sanctions 
ou contre-mesures vis-à-vis d’Israël ou du Hamas se 
pose également. M. De Vriendt est d’avis qu’Israël 
s’adonne sans conteste à des crimes de guerre dans 
ses attaques à Gaza. Des sanctions doivent être prises 
en conséquence. Par ailleurs, le Conseil d’associa-
tion UE-Israël doit se réunir début 2024, pendant la 
présidence belge du Conseil de l’Union européenne. 
Comment la ministre envisage-t-elle cette réunion du 
Conseil d’association? La Belgique pourrait empêcher 
la tenue de cette réunion, pour marquer concrètement 
une rupture. Le membre demande à la ministre si elle 
est disposée à s’engager dans cette voie. Pourrait-elle 
aller jusqu’à interrompre les accords en question?

Le membre s’enquiert également de la possibilité 
d’imposer une interdiction de voyage vers la Belgique, 
ainsi qu’un gel des avoirs à l’encontre des colons ou des 
politiciens et militaires israéliens qui ont perpétré des 
crimes de guerre avérés ou ont ordonné de bombarder 
la population civile à Gaza.

Par ailleurs, la ministre précise que la reconnaissance 
de l’État de Palestine “devrait se faire à un moment oppor-
tun”. M. De Vriendt lui demande de définir précisément 
quel serait le moment opportun. En temps de crise, il est 
important d’offrir des perspectives politiques de solution 
à toutes les forces en présence. Le vice-président de 
la Commission européenne Josep Borrell a lui-même 
affirmé que la reconnaissance de l’État de Palestine était 
la meilleure manière de garantir la sécurité, y compris 
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minister het eens met die uitspraak en is ze bereid te 
pleiten voor die erkenning?

Een verbod op de import van producten uit illegale 
Israëlische nederzettingen behoort ook tot de moge-
lijkheden. Is de minister voorstander van een dergelijke 
maatregel, als variant op het Europese differentiatiebeleid? 
Het lid wijst erop dat het Europese differentiatiebeleid 
verworven is, maar nog niet in de praktijk is gebracht. 
De onwettige kolonisatie van de Palestijnse gebieden 
gaat door en verergert zelfs door beslissingen van de 
huidige extreemrechtse Israëlische regering.

Vervolgens staat de heer De Vriendt stil bij het 
Internationaal Strafhof (ISH) en benadrukt hij dat België 
zich heeft aangesloten bij een initiatief van Litouwen om 
de Russische inval in Oekraïne te veroordelen. Er loopt 
een gelijkaardig initiatief met betrekking tot Israël. Zal 
België dat initiatief steunen? Er zou met name gevraagd 
worden om het lopende onderzoek naar oorlogsmisda-
den in de Palestijnse gebieden die sinds 2014 bezet zijn 
naar een hoger niveau te tillen, door het uit te breiden 
tot de aanvallen van Hamas op 7 oktober 2023 en tot 
de daaruit voortvloeiende Israëlische tegenaanvallen. 
België zou zich ook officieel kunnen positioneren als 
state party referral; is dit een optie voor de minister? Dit 
zou uiteraard boven op de reeds genomen beslissing 
van de regering komen om bijkomende financiering toe 
te kennen aan het ISH.

Tot slot vraagt het lid in hoeverre de actie tegen Hamas 
kan worden opgevoerd door diplomatieke en financiële 
middelen in te zetten. Volgens hem is een heus diplo-
matiek offensief nodig om financiële en politieke steun 
aan Hamas op internationaal niveau op te sporen en te 
blokkeren. Welke diplomatieke en politieke maatregelen 
kunnen hier volgens de minister voor worden uitgekiend? 
Het lid is zich ervan bewust dat dergelijke maatregelen 
niet tot de bevoegdheden van een minister horen, maar 
acht ze noodzakelijk om de Palestijnse Autoriteit per-
spectieven te bieden en de weg vrij te maken voor een 
politieke oplossing.

De heer Malik Ben Achour (PS) overloopt de thema’s 
uit de beleidsnota van de minister die hij prioritair acht.

Grote Meren

Het lid is ermee ingenomen dat de minister zich er 
als een van haar prioriteiten toe verbindt de Europese 
strategie voor de regio van de Grote Meren ten uitvoer te 
leggen. Hij is echter ook geïnteresseerd in het standpunt 

celle d’Israël. La ministre est-elle d’accord avec cette 
affirmation et est-elle prête à plaider en faveur d’une 
telle reconnaissance?

Une autre mesure qui pourrait être prise est l’inter-
diction d’importation de produits issus de colonies 
israéliennes illégales. La ministre est-elle partisane 
d’une telle mesure, comme variante de la politique de 
différenciation européenne? Le membre fait remarquer 
que ladite politique de différenciation européenne est 
acquise mais n’est pas encore mise en pratique. Or 
la colonisation illégale des territoires palestiniens se 
poursuit et est même en train de s’aggraver suite à des 
décisions prises par l’actuel gouvernement israélien 
d’extrême-droite.

M. De Vriendt évoque ensuite la Cour pénale interna-
tionale (CPI) et souligne que la Belgique s’est ralliée à 
une initiative de la Lituanie en vue de faire condamner 
l’invasion russe en Ukraine. Une initiative similaire est 
en cours concernant Israël. La Belgique soutiendra-t-elle 
cette initiative? Il serait notamment question de demander 
d’intensifier l’enquête en cours sur les crimes de guerre 
dans les territoires palestiniens occupés depuis 2014, en 
incluant les attaques du Hamas du 7 octobre 2023 et les 
contre-attaques israéliennes qui ont suivi. La Belgique 
pourrait par ailleurs se positionner officiellement comme 
state party referral; est-ce une option envisageable pour la 
ministre? Une telle contribution s’ajouterait naturellement 
à la décision déjà prise par le gouvernement d’accorder 
un financement complémentaire à la CPI.

Enfin, le membre demande dans quelle mesure les 
actions à l’encontre du Hamas peuvent être intensifiées, 
en déployant des moyens diplomatiques et financiers. Une 
véritable offensive diplomatique est pour lui nécessaire, 
de manière à tracer et bloquer les appuis financiers et 
politiques en faveur du Hamas sur le plan international. 
Quelles mesures diplomatiques et politiques peuvent être 
envisagées à ce sujet, selon la ministre? Le membre se 
dit conscient du fait que de telles mesures dépassent les 
compétences d’une ministre mais il estime qu’elles sont 
nécessaires pour offrir une perspective à l’Autorité pales-
tinienne et lui ouvrir la voie vers une solution politique.

M. Malik Ben Achour (PS) parcourt les thèmes qu’il 
juge prioritaires dans la note de politique générale de 
la ministre.

Grands Lacs

Le membre salue l’engagement de la ministre à don-
ner la priorité à la mise en œuvre de la Stratégie euro-
péenne pour la Région des Grands Lacs. Il aimerait 
cependant savoir quelle est la position de la Belgique 
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dat België inneemt inzake het aanhouden van de staat 
van beleg in Ituri en in Noord-Kivu. De bevolking heeft 
scherpe kritiek op die in mei 2021 ingestelde staat 
van beleg geuit, inzonderheid naar aanleiding van een 
forum dat de Congolese overheid van 14 tot 16 augus-
tus 2023 heeft georganiseerd. De Congolese president 
heeft zelf op 12 oktober 2023 een “allègement progressif 
et graduel” van die staat van beleg aangekondigd. Het lid 
wijst er voorts op dat de staat van beleg in strijd is met 
de Congolese Grondwet en met het internationale recht 
inzake mensenrechten.

Als tweede punt met betrekking tot de Grote Meren 
signaleert de minister dat België de voorbereidingen voor 
de eind 2023 geplande verkiezingen in de Democratische 
Republiek Congo van nabij volgt. Hoe evalueert België 
het verloop van de verkiezingsoperaties waaraan de 
Commission Electorale Nationale Indépendante (CENI) 
haar medewerking verleent? Hoe zal België reageren 
wanneer de verkiezingen zouden worden uitgesteld? 
De heer Ben Achour wil eveneens weten welke houding 
België zou aannemen indien de verkiezingen in ruil voor 
een of ander overgangsbestuur op het spel zouden 
worden gezet.

Tot slot merkt het lid op dat het middenveld van de 
landen uit het Grote-Merengebied synergieën ontwikkelt 
die de vrede en de dialoog ten goede komen. Het lid 
vraagt of België bereid is steun te geven aan de bijdrage 
die de middenveldnetwerken verlenen aan een regionale 
aanpak voor een duurzame oplossing van de conflicten.

Voorts polst het lid naar de mening van de minister 
over het Programme de désarmement, démobilisation, 
relèvement communautaire et stabilisation (PDDRCS), 
dat wordt verondersteld bij te dragen tot het consolideren 
van de vrede door er leden van de gewapende groepen 
in op te nemen en door hen in de burgermaatschappij te 
integreren. Is België bereid daaraan zijn medewerking 
te verlenen? Is het PDDRCS opgenomen in de herziene 
overeenkomst inzake het overgangsproces waarbinnen 
MONUSCO zal opereren?

Het lid is eveneens geïnteresseerd in de houding van 
België ten aanzien van de Wazalendos; dat zijn jongeren 
die worden ingelijfd in zelfverdedigingsgroepen die het 
leger van de DRC bijstaan in zijn strijd tegen de M23.

Overigens signaleerde de minister in 2022 dat de 
FOD Buitenlandse Zaken werkte aan de tenuitvoerleg-
ging van de wet die de vervreemdbaarheid erkent van 
goederen die met het koloniale verleden in verband 
kunnen worden gebracht en die ook een juridisch ka-
der bevat voor de teruggave en de terugkeer van die 
goederen. Het lid stelt vast dat de minister daar niet 
meer naar verwijst in de beleidsnota van 2023. Hij had 

sur le maintien de l’état de siège en Ituri et au Nord-Kivu. 
Instauré en mai 2021, il a été vivement critiqué par la 
population, notamment à l’occasion d’un forum organisé 
du 14 au 16 août 2023 par les autorités congolaises. Le 
président lui-même a annoncé, le 12 octobre 2023, un 
“allègement progressif et graduel” de cet état de siège. 
Le membre rappelle par ailleurs que l’état de siège viole 
la Constitution congolaise et le droit international relatif 
aux droits humains.

Deuxièmement, la ministre signale que la Belgique 
est attentive aux préparatifs des élections prévues en 
RD Congo fin 2023. Quelle est la position de la Belgique 
sur le déroulement des opérations électorales avec le 
concours de la CENI? Comment réagira la Belgique si les 
élections font l’objet d’un report? M. Ben Achour aimerait 
aussi savoir quelle serait l’attitude de la Belgique si les 
élections étaient compromises au profit d’une transition 
politique quelconque.

Ensuite, le membre signale que la société civile des 
pays de la région des Grands Lacs développe des 
synergies en faveur de la paix et du dialogue. Le membre 
demande si la Belgique est prête à soutenir la contri-
bution des réseaux de la société civile à une approche 
régionale en vue d’une résolution durable des conflits.

Par ailleurs, le membre demande ce que pense la 
ministre du Programme de désarmement, démobilisation, 
relèvement communautaire et stabilisation (PDDRCS), 
censé contribuer à consolider la paix par l’absorption 
et la mise à la vie civile des combattants des groupes 
armés. La Belgique est-elle prête à y contribuer? L’accord 
révisé sur la transition de la MONUSCO intègre-t-il la 
question du PDDRCS?

Le membre demande ensuite quelle est la position de 
la Belgique par rapport au phénomène des wazalendos, 
ces jeunes mobilisés dans des groupes d’autodéfense 
aux côtés des FARDC pour combattre le M23.

Par ailleurs, la ministre signalait en 2022 que le 
SPF Affaires étrangères travaillait à la mise en œuvre 
de la loi reconnaissant le caractère aliénable des biens 
liés au passé colonial et déterminant un cadre juridique 
pour leur restitution et leur retour. Le membre constate 
qu’il n’y est plus fait référence dans la note de politique 
générale de 2023. Il aimerait savoir si ce processus est 
organisé de concert avec le SPP Politique scientifique 



193647/006DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

graag geweten of het proces daartoe in samenspraak 
met de POD Wetenschapsbeleid en de federale we-
tenschappelijke instellingen wordt georganiseerd. Is de 
samenwerkingsovereenkomst met de DRC uiteindelijk 
gesloten? Welk tijdpad zal bij de tenuitvoerlegging ervan 
worden gevolgd?

De heer Ben Achour heeft het vervolgens over de 
situatie van journalist Stanis Tshiamala, die op 14 septem-
ber 2023 in Kinshasa werd aangehouden en opgesloten 
naar aanleiding van een artikel in Jeune Afrique waarin 
hij de Congolese geheime dienst ervan beschuldigt een 
rol te hebben gespeeld in de moord op een opposant 
van president Tshisekedi. Hoewel het bewuste artikel 
niet door de heer Tshiamala is ondertekend, riskeert 
hij een gevangenisstraf en zware boeten wegens het 
verspreiden van valse geruchten en valse informatie. 
Human Rights Watch en Reporters without Borders stel-
len die feiten aan de kaak als een zoveelste aanslag op 
de persvrijheid en vragen de onmiddellijke vrijlating van 
de journalist. De heer Tshiamala werd in het verleden 
reeds met vervolging bedreigd wegens zijn standpunten. 
Het lid vindt dat die willekeurige vasthouding aantoont 
hoe moeilijk het blijft om het beroep van journalist in 
de DRC uit te oefenen. Deelt de minister die bezorgd-
heid over de staat van de persvrijheid aldaar? Heeft ze 
eventueel reeds een standpunt ingenomen over een zo 
niet onmiddellijke, dan op zijn minst snelle vrijlating van 
de heer Tshiamala?

Tot slot heeft het lid het over de situatie in Oost-Congo. 
Hij komt terug op de gebeurtenissen van 17 oktober 2023, 
waarbij een twintigtal burgers, onder wie twaalf minder-
jarigen, werden gedood door de rebellengroep van de 
Forces démocratiques alliées (ADF), die banden heeft 
met Islamitische Staat (IS). Op  24 oktober 2023 dood-
den de ADF nogmaals vier mensen, onder wie twee 
Oegandese militairen. Al jaren maakt die terroristische 
groep duizenden burgerslachtoffers en zaait hij terreur 
in Oost-Congo. De in Oeganda ontstane ADF, die in 
de jaren 1990 in Congo voet aan wal hebben gekregen, 
hebben trouw gezworen aan IS, die sommige van hun 
moordacties opeist. Een groep van deskundigen heeft 
een jaar lang onderzoek naar de ADF gedaan en zijn 
eindrapport op 19 juni 2023 aan de VN-Veiligheidsraad 
voorgesteld. Het rapport maakt gewag van de vele men-
senrechtenschendingen en bevestigt dat IS op zijn minst 
sinds 2019 steun aan de ADF verleent via een complexe 
financiële constructie vanuit Somalië, waarbij middelen via 
Zuid-Afrika, Kenya en Oeganda passeren. De heer Ben 
Achour vraagt of de minister kennis heeft genomen van 
dat rapport en hoe ze er in dat geval tegenover staat. 
Zal de aanslag tegen toeristen van oktober 2023 België 
ertoe aanzetten zijn reisadvies aan te passen voor Belgen 
die de regio willen bezoeken? Werd die problematiek 
op het Europese niveau aangekaart?

et les établissements scientifiques fédéraux. L’accord 
de coopération est-il enfin conclu avec la RD Congo? 
Quel est le calendrier de mise en œuvre?

M. Ben Achour aborde ensuite le cas du journa-
liste Stanis Tshiamala, arrêté à Kinshasa le 14 sep-
tembre 2023 et incarcéré suite à un article publié dans 
Jeune Afrique et accusant les services secrets congolais 
d’avoir joué un rôle dans l’assassinat d’un opposant 
au président Tshisekedi. L’article en question n’est pas 
signé par M. Tshiamala mais celui-ci risque la prison et 
de lourdes amendes pour propagation de faux bruits 
et diffusion de fausses informations. Human Rights 
Watch et Reporters sans frontières dénoncent ces faits 
comme une “énième atteinte à la liberté de la presse” 
et demandent la libération immédiate du journaliste. 
Ce dernier avait déjà été menacé de poursuites par le 
passé, suite à ses prises de position. Pour le membre, 
cette détention arbitraire montre à quel point il reste 
difficile d’exercer le métier de journaliste en RD Congo. 
La ministre partage-t-elle ces inquiétudes sur l’état de 
la liberté de la presse? Le cas échéant, s’est-elle déjà 
positionnée sur une libération immédiate ou en tout cas 
rapide de M. Tshiamala?

Enfin, le membre évoque la situation dans l’Est du 
Congo. Il revient sur les événements du 17 octobre 2023, 
où une vingtaine de civils, dont douze mineurs, ont été 
tués par le groupe rebelle des Forces démocratiques 
alliées (ADF), qui est lié à l’État islamique (EI). Le 24 oc-
tobre 2023, quatre personnes, dont deux militaires 
ougandais, ont également été assassinées par les ADF. 
Ce groupe terroriste massacre des milliers de civils et 
répand la terreur dans l’Est du Congo depuis de nom-
breuses années. Venu d’Ouganda dans les années 1990, 
il a prêté allégeance à l’EI, qui revendique certaines 
de leurs actions meurtrières. Un groupe d’experts a 
mené un an d’enquête à ce sujet et son rapport final a 
été présenté le 19 juin 2023 au Conseil de sécurité de 
l’ONU. Le rapport pointe des nombreuses violations de 
droits humains et confirme le soutien de l’EI aux ADF 
depuis au moins 2019, par le biais d’un système finan-
cier complexe, émanant de la Somalie et passant par 
l’Afrique du Sud, le Kenya et l’Ouganda. M. Ben Achour 
demande à la ministre si elle a pris connaissance de 
ce rapport et le cas échéant, quelle en est son analyse. 
L’attaque contre des touristes en octobre 2023 va-t-elle 
amener la Belgique à revoir ses conseils aux voyageurs 
belges dans la région? Cette problématique a-t-elle été 
évoquée au niveau européen?
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Vrouwenrechten

In het hoofdstuk over dat thema maakt de minister 
gewag van het organiseren van opleidingen om de 
diplomatieke posten over de opmars van anti-gender-
bewegingen te sensibiliseren; ze heeft het ook over de 
initiatieven die erop gericht zijn de ruimte van het mid-
denveld te doen krimpen (shrinking civil society space). 
Het lid is geïnteresseerd in de concrete opleidingen en 
acties die in dat verband zijn gepland. Blijven ze beperkt 
tot België of gelden ze ook voor de EU? Welke acties 
worden in het veld gepland om de impact van dergelijke 
bewegingen teniet te doen?

Zorgplicht

Wat de zorgplicht betreft, stelt de heer Ben Achour 
vast dat de minister vooral voor een Europees wetgevend 
kader pleit. Hij vraagt haar of ze eveneens van plan 
is om op het Belgische niveau de in uitzicht gestelde 
wet te doen aannemen. Duizenden textielarbeiders en 
-arbeidsters in bijvoorbeeld Bangladesh leveren strijd 
voor hun rechten. België zou zich ter zake als pionier 
kunnen opwerpen door de bewuste wet aan te nemen, 
wat trouwens in het regeerakkoord staat.

Nabije Oosten

De heer Ben Achour is allereerst ingenomen met de 
voortrekkersrol van België op Europees niveau, naast 
Spanje, Ierland, Luxemburg en Portugal, alsook met de 
Belgische oproep om tussen Israël en Palestina een vre-
desproces op gang te brengen. Het lid stelt vast dat de 
minister de terroristische aanslagen van Hamas geheel 
terecht krachtig veroordeelt. Ze rept echter met geen 
woord over het beleg van de Gazastrook door Israël, 
over de willekeurige bombardementen, over de duizen-
den burgerdoden en over de dramatische humanitaire 
situatie voor de burgerbevolking in Gaza. Voorts vindt 
het lid het jammer dat de Israëlische nederzettingen en 
het door de Israëlische regering gevoerde apartheidsbe-
leid nooit worden aangeroerd. De feitelijke annexatie die 
de nieuwe extreemrechtse regering van Israël nastreeft, 
wordt niet veroordeeld, evenmin als het geweld van de 
extremistische kolonisten jegens de Palestijnen op de 
bezette Westelijke Jordaanoever.

De minister benadrukt daarentegen wel dat Israël het 
recht heeft zichzelf te verdedigen – binnen de grenzen 
van het internationaal recht, die volgens het lid al ruim-
schoots zijn overschreden. Quid met de verplichting 
van Israël om de burgers in bezet gebied te bescher-
men? De heer Ben Achour wijst erop dat er al meer 
dan 12.000 burgerslachtoffers zijn gevallen. Hij vraagt 
de minister of ze de intentie heeft op te roepen tot een 
onmiddellijk staakt-het-vuren, of dat ze alleen beoogt 

Droits des femmes

Dans le chapitre consacré à cette question, la ministre 
évoque l’organisation de formations pour sensibiliser 
les postes diplomatiques face à la multiplication des 
mouvements antigenres et des initiatives visant à réduire 
l’espace de la société civile (shrinking civil society space). 
Le membre aimerait savoir quelles formations et actions 
concrètes sont prévues à ce sujet. Est-ce uniquement 
pour la Belgique ou aussi pour l’UE? Quelles sont les 
actions prévues sur le terrain pour contrer l’impact de 
tels mouvements?

Devoir de vigilance

M. Ben Achour constate, au sujet du devoir de vigi-
lance, que la ministre plaide surtout en faveur d’un 
cadre législatif européen. Il lui demande si elle envisage 
également l’adoption de la proposition de loi au niveau 
belge. Des milliers de travailleuses et travailleurs textiles, 
par exemple au Bangladesh, luttent pour leurs droits et 
la Belgique pourrait se montrer précurseur en la matière 
en adoptant ladite loi, qui est d’ailleurs mentionnée dans 
l’accord de gouvernement.

Proche-Orient

M. Ben Achour salue tout d’abord la position pionnière 
de la Belgique au niveau européen, aux côtés notam-
ment de l’Espagne, de l’Irlande, du Luxembourg et du 
Portugal, ainsi que sa volonté d’avancer vers un pro-
cessus de paix en Israël-Palestine. Le membre constate 
que les attaques terroristes du Hamas sont, à juste titre, 
clairement condamnées par la ministre. Cependant, elle 
ne mentionne pas l’état de siège d’Israël sur la bande 
de Gaza, les bombardements indiscriminés, les milliers 
de civils morts et la situation humanitaire dramatique de 
la population civile gazaouie. Par ailleurs, le membre 
regrette que l’occupation et la politique d’apartheid 
menées par le gouvernement israélien ne soient jamais 
évoquées. L’annexion de fait et voulue par le nouveau 
gouvernement d’extrême droite d’Israël n’est pas non 
plus condamnée, pas plus que les violences exercées 
par des colons extrémistes sur les Palestiniens en 
Cisjordanie occupée.

En revanche, la ministre souligne le droit d’Israël à se 
défendre dans les limites – que le membre estime déjà 
largement dépassées – du droit international. Qu’en est-il 
de l’obligation d’Israël de protéger les civils sous son 
occupation? M. Ben Achour signale que le bilan s’élève 
à plus de douze mille morts. Il demande à la ministre si 
elle a l’intention de demander un cessez-le-feu immédiat, 
ou si elle ne compte réclamer qu’un cessez-le-feu huma-
nitaire. Pour le membre, cela implique de voir tuer des 
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op te roepen tot een humanitair staakt-het-vuren. Voor 
het lid staat zulks gelijk aan het doden van vrouwen, 
kinderen en onschuldige burgers, met als enige doel 
Hamas uit te roeien. Hij wijst erop dat de commissie 
voor Buitenlandse Betrekkingen van de Kamer thans 
een voorstel van resolutie bespreekt en hij verzoekt de 
minister om zich dienaangaande duidelijk uit te spreken.

Ten tweede heeft de minister aangegeven dat ze op het 
juiste moment de Staat Palestina beoogde te erkennen. 
Wat dient men te begrijpen? Voor de heer Ben Achour 
kan het tijdstip niet geschikter zijn. Het is bovendien 
de enige manier om een rechtvaardige en duurzame 
tweestatenoplossing te bereiken die berust op het in-
ternationaal recht. Sinds 7 oktober 2023 wordt het op-
treden van extremistische kolonisten op de Westelijke 
Jordaanoever duidelijk gecoördineerd met dat van het 
leger, met het oog op een systematische kolonisatie 
waarbij de Palestijnen uit hun dorpen worden verdreven, 
hun land wordt ingepikt, de akkers worden vernietigd, er 
razzia’s plaatsvinden die waarnemers van de Israëlische 
media zelf omschrijven als pogroms, Palestijnse bur-
gers worden geslagen en gedood, hun huizen worden 
vernietigd enzovoort.

Het lid vraagt waar de regering nog op wacht om re-
soluut tegenmaatregelen te treffen, zoals beloofd in het 
regeerakkoord. Zal de invoer in België van producten uit 
de Israëlische nederzettingen ooit worden verboden?

Tot slot is het lid van oordeel dat België onverwijld het 
gebruik van chemische wapens door Israël tegen Gaza 
moet veroordelen, in het bijzonder het gebruik van witte 
fosfor, zoals blijkt uit een recent onderzoek van Amnesty 
International en Human Rights Watch.

Het lid hamert op de volgende prioriteiten: een on-
middellijk staakt-het-vuren, de doorstroming van vol-
doende humanitaire hulp en de uitwerking van een 
tweestatenoplossing.

Inzake wapenleveringen wijst het lid erop dat België 
zich er in 2009 toe heeft verbonden geen wapens meer 
uit te voeren naar Israël. Tocht blijft de doorvoer van 
sommige wapens via België plaatsvinden, ondanks 
internationale verbintenissen die de doorvoer van mi-
litair materiaal verbieden als dat gebruikt kan worden 
om oorlogsmisdaden te plegen. De beslissing om de 
doorvoer van wapens toe te staan komt de minister 
van Buitenlandse Zaken toe. Derhalve vraagt het lid de 
minister in hoeverre zij bereid is de doorvoer door België 
van militair materieel bestemd voor Israël te verbieden.

femmes, des enfants, des civils innocents, dans le seul 
but d’exterminer le Hamas. Il signale qu’une proposition 
de résolution est à l’examen au sein de la commission 
des Relations extérieures de la Chambre et il demande 
à la ministre de s’exprimer clairement à ce sujet.

Deuxièmement, la ministre indique vouloir procéder à 
la reconnaissance de l’État de Palestine “à un moment 
opportun”. Comment se définit le moment opportun? 
Pour M. Ben Achour, le moment est on ne peut plus 
opportun. C’est en outre la seule manière de parvenir 
à une solution à deux États, juste et durable, reposant 
sur le droit international. Depuis le 7 octobre 2023, en 
Cisjordanie, les mouvements de colons extrémistes 
sont clairement coordonnés avec ceux de l’armée, en 
vue de mener une colonisation systématique consistant 
à vider des hameaux palestiniens de leurs habitants, 
s’accaparer des terres, détruire des champs, organiser 
des descentes, qualifiées de pogroms par des observa-
teurs de la presse israélienne elle-même, tabasser et 
tuer des civils palestiniens, détruire leurs maisons, etc.

Le membre aimerait savoir ce qu’attend encore le 
gouvernement pour prendre résolument la voie de 
contre-mesures, comme il s’y est engagé dans l’accord 
de gouvernement. Sera-t-il un jour question d’interdire 
l’importation de produits des colonies israéliennes sur 
le territoire belge?

Enfin, le membre estime que la Belgique devrait 
condamner sans attendre l’utilisation par Israël contre 
Gaza d’armes chimiques, et en particulier de phosphore 
blanc, comme le démontre une étude récente d’Amnesty 
International et Human Rights Watch.

Pour le membre, les priorités restent d’exiger un 
cessez-le-feu immédiat, d’assurer l’acheminement de 
l’aide humanitaire en suffisance et d’agir en faveur d’une 
solution à deux États.

Concernant le transfert d’armes, le membre rappelle 
que la Belgique s’est engagée en 2009 à ne plus expor-
ter d’armes vers Israël. Cependant, certaines armes 
continuent de transiter par la Belgique, malgré des 
engagements internationaux qui interdisent le transit de 
matériel militaire s’il peut servir à commettre des crimes 
de guerre. La décision d’autoriser le transit d’armes 
revient à la ministre des Affaires étrangères. Le membre 
demande dès lors à la ministre dans quelle mesure elle 
est disposée à interdire le transit en Belgique de matériel 
militaire à destination d’Israël.
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Tot slot gaat de heer Ben Achour in op de pogingen 
tot destabilisatie en tot buitenlandse inmenging naar 
aanleiding van het conflict tussen Israël en Palestina. Hij 
verwijst naar een artikel dat in de Franse krant Le Monde 
is verschenen over davidsterren die op gevels werden 
geschilderd in het 14de arrondissement van Parijs door 
Moldaviërs die werden betaald door iemand die dicht 
bij het Kremlin staat. De Franse diensten gaan uit van 
de hypothese dat Rusland probeert te destabiliseren. 
Voorts maakt een artikel in de Amerikaanse krant The 
Nation gewag van door de Israëlische regering gefi-
nancierde destabilisatieoperaties om de Amerikaanse 
publieke opinie te beïnvloeden. De spreker vraagt de 
minister of zij op de hoogte is van die feiten en van re-
cente soortgelijke gevallen in België, alsook of zij tools 
kan aanreiken om een dergelijke inmenging tegen te 
gaan. Heeft de minister deze kwestie besproken met 
haar Europese collega’s?

Mevrouw Ellen Samyn (VB) stelt vast dat de minister 
focust in haar beleidsnota op het Belgische voorzitter-
schap van de Europese Unie en de rol die België tijdens 
haar voorzitterschap zal spelen.

Ten eerste vraagt het lid welke kosten hieraan verbon-
den zijn, specifiek voor de SPF Buitenlandse Zaken, en 
hoeveel extra personeelsleden hiervoor zullen worden 
aangeworven.

Voor het lid is de Europese dimensie die de regering 
wil geven aan het Belgische beleid zorgwekkend. Ze 
vreest voor een uitholling van de sociale zekerheid en 
de economie van België en is absoluut geen voorstan-
der van een Europese pijler van sociale rechten. Niet 
alle Europese landen hebben dezelfde levensstan-
daard, dezelfde standaard van sociale bescherming 
en dezelfde sociaaleconomische basis. Europa kan 
een rol spelen, bijvoorbeeld, in het bestrijden van de 
grensoverschrijdende sociale fraude maar mag geen 
race-to-the-bottom worden, enkel en alleen omwille 
van het Europese eenheidsdoel.

Uitbreiding van de EU

Voorts verklaart de minister dat de uitbreiding en 
verdieping van de Unie centraal zullen staan in de 
besprekingen tijdens het Belgische voorzitterschap 
van de EU. Mevrouw Samyn verzet zich resoluut tegen 
mogelijke plannen om nog voor 2030 nieuwe lidstaten 
toe te laten tot de Europese Unie. Bovendien haalt de 
minister in haar nota aan dat België vasthoudt aan de 
geldende uitbreidingsmethodologie, gebaseerd op 
strikte lidmaatschapscriteria. Toch vraagt het lid zich af 
hoe landen als Moldavië en Georgië aan de politieke en 
economische criteria van Kopenhagen voldoen. Want 

Pour terminer, M. Ben Achour aborde la question des 
tentatives de déstabilisation et d’ingérence étrangère en 
lien avec le conflit israélo-palestinien. Il se réfère à un 
article paru dans le journal Le Monde, faisant état d’étoiles 
peintes sur des murs du 14e arrondissement de Paris 
par des Moldaves payés par un proche du Kremlin. Les 
services français privilégient l’hypothèse de tentatives 
de déstabilisation de la part de la Russie. Par ailleurs, un 
article du journal américain The Nation relate des opéra-
tions de déstabilisation financées par le gouvernement 
d’Israël pour orienter l’opinion publique américaine. Il 
demande à la ministre si elle a connaissance de ces 
faits, si elle a connaissance de cas similaires récents en 
Belgique et si elle peut fournir des outils qui aideraient à 
contrer ce type d’ingérences. Cet enjeu a-t-il été abordé 
par la ministre avec ses homologues européens?

Mme Ellen Samyn (VB) constate que la note de poli-
tique générale de la ministre se concentre sur la prési-
dence belge de l’Union européenne et sur le rôle que 
la Belgique jouera durant cette présidence.

La membre demande d’abord combien quel sera le coût 
de cette présidence, en particulier pour le SPF Affaires 
étrangères, et combien de membres du personnel sup-
plémentaires seront recrutés à cette fin.

Pour la membre, la dimension européenne que le 
gouvernement entend donner à la politique belge est 
inquiétante. Elle redoute l’érosion de notre système 
de sécurité sociale et de notre économie, et elle n’est 
absolument pas favorable à la concrétisation d’un 
socle européen des droits sociaux. En effet, tous les 
pays européens n’ont pas le même niveau de vie, le 
même niveau de protection sociale et le même socle 
socio-économique. S’il est vrai que l’Europe peut jouer 
un rôle en la matière, en luttant par exemple contre la 
fraude sociale transfrontalière, elle ne peut en revanche 
pas donner lieu à un nivellement par le bas au nom de 
l’objectif d’unité européenne.

Élargissement de l’Union européenne

La ministre indique également que l’élargissement 
et l’approfondissement de l’Union seront au cœur des 
discussions menées au cours de la présidence belge de 
l’Union européenne. Mme Samyn s’oppose résolument 
à tout plan prévoyant l’admission de nouveaux États 
membres avant 2030. Dans sa note, la ministre indique 
en outre que la Belgique tient à la méthodologie actuelle 
de l’élargissement, basée sur des critères d’adhésion 
stricts. La membre se demande tout de même comment 
des pays comme la Moldavie et la Géorgie pourraient 
satisfaire aux critères politiques et économiques de 
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voor mevrouw Samyn is corruptie er structureel en de 
bevolking heeft er regelmatig te maken met schendin-
gen van het recht op vrije meningsuiting. Hoe passen 
zo’n landen binnen de Europese Unie? Bovendien zijn 
Moldavië en Georgië landen die netto niet kunnen bij-
dragen, wat betekent dat België zijn eigen welvaart zal 
moeten opofferen om landen te laten toetreden die nog 
decennialang financieel ondersteund zullen moeten wor-
den. Voor het lid zal de kostprijs daarvan gigantisch zijn.

Turkije

Momenteel blijven de toetredingsonderhandelingen 
met Turkije bevroren wegens de zorgwekkende situatie 
op vlak van de rechtsstaat, de democratische vrijheden 
en mensenrechten in dit land. Toch ontvangt Turkije, 
zolang het kandidaat-lidstaat is, een pretoetredingssteun 
ter voorbereiding op lidmaatschap. Het lid vraagt zich 
af hoe een islamdictatuur als kandidaat-lid van de EU, 
een “waardenunie”, beschouwd kan worden, en er ook 
voor betaald kan worden. De voorbeelden van inbreuken 
door Turkije zijn echter talloos: ze zijn mede verantwoor-
delijk voor de oorlog door Azerbeidzjan tegen Nagorno-
Karabach, van de bezetting van een deel van Cyprus, 
van de oorlog in Noord-Syrië, van illegale boringen in de 
Middellandse zee en van mensenrechtenschendingen in 
het land zelf. Volgens het lid is Turkije het land buiten de 
EU dat het meeste EU-steun ontvangt. Bovendien toont 
een rapport van het Europese Rekenkamer uit 2018 aan 
dat pretoetredingssteunen te weinig resultaten leveren 
en te weinig rekening houden met de conditionaliteit, met 
andere woorden, hervormingen inzake politieke instel-
lingen, economie en mensenrechten. Mevrouw Samyn 
pleit er dus voor om deze pretoetredingssteun stop te 
zetten.

Voorts is het lid van mening dat het streven naar een 
sterk Europa in de wereld tegenstrijdig is met het gebruik 
van de gekwalificeerde meerderheidsstemming. Voor 
mevrouw Samyn moet een sterke EU over robuuste 
besluitvormingsprocessen en sterke instellingen be-
schikken. Het afschaffen van de unanimiteitsregel bij 
besluitvorming in de Raad van de EU betekent echter 
de opheffing van de soevereiniteit van de lidstaten, wat 
het lid onaanvaardbaar vindt.

Nagorno-Karabach

Voorts betreurt het lid dat België, dat de situatie in 
Nagorno-Karabach aandachtig zou blijven volgen, geen 
rechtstreekse humanitaire hulp heeft gestuurd op het 

Copenhague, puisqu’à ses yeux, la corruption y est 
structurelle et que ces États bafouent régulièrement 
le droit à la liberté d’expression de leurs populations 
respectives. Comment ces pays pourraient-ils avoir leur 
place au sein de l’Union européenne? Par ailleurs, la 
Moldavie et la Géorgie ne seraient pas des contributeurs 
nets, ce qui signifie que la Belgique devra sacrifier sa 
propre prospérité pour permettre l’adhésion de pays qu’il 
faudra aider financièrement durant des décennies. Pour 
la membre, le coût de cette adhésion serait colossal.

Turquie

Les négociations d’adhésion avec la Turquie demeurent 
aujourd’hui gelées en raison de la situation inquiétante 
observée dans ce pays en matière de respect de l’état de 
droit, des libertés démocratiques et des droits humains. 
Or, la Turquie recevra une aide de préadhésion desti-
née à préparer son adhésion aussi longtemps qu’elle 
aura le statut de candidat-État membre. La membre se 
demande comment il est possible de considérer une 
dictature islamiste comme un candidat-État membre de 
l’“Union de valeurs” qu’est l’Union européenne et, en 
plus, de la rémunérer en vertu de ce statut. Les exemples 
de violations commises par la Turquie sont pourtant 
innombrables: ce pays est partiellement responsable 
de la guerre menée par l’Azerbaïdjan contre le Haut-
Karabakh, de l’occupation d’une partie de l’île de Chypre, 
de la guerre menée dans le nord de la Syrie, de forages 
illégaux effectués en mer Méditerranée et de violations 
des droits humains sur son propre territoire. D’après 
la membre, la Turquie est le pays tiers qui bénéficie 
le plus de l’aide de l’Union. De plus, un rapport publié 
en 2018 par la Cour des Comptes européenne indique 
que ces aides de préadhésion sont trop peu efficaces 
et tiennent trop peu compte de la conditionnalité, c’est-
à-dire des réformes à mener en matière d’institutions 
politiques, d’économie et de respect des droits humains. 
Mme Samyn plaide donc pour faire cesser le versement 
de ces aides.

En outre, la membre estime que l’ambition d’une 
Europe forte dans le monde est en contradiction avec le 
recours au vote à la majorité qualifiée. Pour Mme Samyn, 
une Union européenne forte doit disposer de processus 
décisionnels robustes et d’institutions fortes. Cependant, 
la suppression de la règle de l’unanimité dans le cadre du 
processus décisionnel au sein du Conseil de l’Union re-
viendrait à supprimer la souveraineté des États membres, 
ce que la membre juge inacceptable.

Haut-Karabakh

La membre regrette en outre que la Belgique, qui 
continuerait à suivre attentivement la situation au Haut-
Karabakh, n’ait pas envoyé d’aide humanitaire directe 
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moment dat de christelijke Armeense bevolking daar 
het meest behoefte aan had. Ondertussen werd vanuit 
de EU 12 miljoen euro uitgetrokken voor de bevolking in 
deze regio. Het lid vindt het te weinig en benadrukt dat 
België meer aan individuele Afrikaanse dictaturen zoals 
Mozambique en Oeganda doneert als ontwikkelingshulp. 
Bovendien boden Frankrijk, Duitsland, Zweden, Canada 
en de Verenigde Staten rechtstreekse humanitaire hulp 
aan Armenië. Toch zei de minister dat “er ook aandacht 
zal worden besteed aan de rechten en de veiligheid van 
de Armeniërs in Karabach”.

Inmiddels zijn er meer dan 100.000 etnische Armenen 
naar hun moederland gevlucht door de agressie van 
Azerbeidzjan. Zij geloven niet in een veilige toekomst 
waarin zij over hun eigen lot als volk kunnen beschikken, 
maar vrezen onderdrukking en zelfs etnische en culturele 
zuivering door de Azerbeidzjanen. Voor het lid werd dit 
volk letterlijk en figuurlijk onder de voet gelopen. België en 
de internationale gemeenschap hebben niets ondernomen 
toen duidelijk werd dat de Azerbeidzjanen niet zouden 
stoppen met hun opmars. Ook tegen de blokkade van de 
Lachin-corridor en de bijhorende humanitaire tragedie 
werd er niet gereageerd. Mevrouw Samyn leidt eruit af 
dat Artsakh in 2024 officieel zal verdwijnen. Ze vraagt de 
minister of België humanitaire of financiële steun zal bie-
den aan de gevluchte bevolking van Artsakh. Zal zij erop 
toezien dat hun rechten zullen worden gerespecteerd?

Terwijl Armenië naar diplomatieke oplossingen zoekt, 
door bijvoorbeeld het Crossroads of Peace-project voor 
te houden dat tot doel heeft de verbindingen tussen 
Armenië, Turkije, Azerbeidzjan en Iran te verbeteren door 
infrastructuurontwikkeling, waaronder wegen, spoorwe-
gen en pijpleidingen, is het land zelf niet buiten schot. 
Tot voor kort bleef de president van Azerbeidzjan, Ilham 
Aliyev, weg van elk diplomatiek- en vredesoverleg. Naast 
de talloze aanvallen en provocaties claimt Azerbeidzjan 
een achttal grensdorpen in Armenië en verlangt het naar 
de Zanzegur corridor. Voor het lid is de risico groot dat 
er een tweede etnische zuivering plaatsvindt. Er zou 
een vredesverdrag in de maak zijn en voorlopig wordt er 
nog gesproken over “verschillende diplomatieke talen”. 
Het lid vraagt de minister of ze hierover meer informatie 
heeft en of er effectief een vredesverdrag in de maak is.

Strijd tegen terrorisme

Vervolgens citeert het lid de minister, wanneer ze België 
omschrijft als “een samenleving die gekenmerkt wordt 
door verdraagzaamheid en respect voor de rechtsstaat” 
die “een sterk signaal” heeft gegeven volgens welke 

au moment où la population arménienne chrétienne en 
avait le plus besoin. Dans l’intervalle, 12 millions d’euros 
ont été débloqués par l’Union européenne en faveur de 
la population de cette région. Jugeant que ce montant 
est trop peu élevé, la membre souligne que la Belgique 
donne davantage à des dictatures africaines telles que 
le Mozambique et l’Ouganda dans le cadre de l’aide 
au développement. En outre, la France, l’Allemagne, la 
Suède, le Canada et les États-Unis ont offert une aide 
humanitaire directe à l’Arménie. La ministre indique 
pourtant que “l’attention sera aussi portée sur les droits 
et la sécurité des Arméniens du Karabakh”.

Aujourd’hui, plus de 100.000 Arméniens de souche ont 
fui vers leur patrie en raison de l’agression de l’Azerbaïd-
jan. Ils ne croient pas en un avenir sûr où ils pourraient 
décider de leur destin en tant que peuple, mais craignent 
la répression azerbaïdjanaise, voire un nettoyage ethnique 
et culturel. Pour l’intervenante, ce peuple a été piétiné, 
au sens propre comme au sens figuré. La Belgique et 
la communauté internationale n’ont rien fait lorsqu’il est 
devenu évident que les Azerbaïdjanais n’arrêteraient 
pas leur avancée. Il n’y a pas eu non plus de réaction 
au blocage du corridor de Latchine et à la tragédie 
humaine qui en a découlé. Mme Samyn en déduit que la 
République d’Artsakh disparaîtra officiellement en 2024. 
Elle demande à la ministre si la Belgique apportera un 
soutien humanitaire ou financier à la population fuyant 
l’Artsakh. Veillera-t-elle au respect de leurs droits?

Alors que l’Arménie cherche des solutions diploma-
tiques, par exemple en maintenant le projet “Carrefour de 
la paix” qui vise à améliorer les liaisons entre l’Arménie, 
la Turquie, l’Azerbaïdjan et l’Iran au travers du dévelop-
pement des infrastructures, notamment des routes, des 
chemins de fer et des pipelines, le pays lui-même n’est 
pas à l’abri du danger. Jusqu’il y a peu, le président de 
l’Azerbaïdjan Ilham Aliyev s’est tenu à l’écart de toute 
négociation diplomatique et de paix. En sus de ses 
nombreuses attaques et provocations, l’Azerbaïdjan 
revendique quelque huit villages frontaliers situés en 
Arménie et souhaite ardemment la création du corridor 
de Zanguezour. Pour la membre, le risque d’un second 
nettoyage ethnique est élevé. Un traité de paix serait 
en cours d’élaboration, mais on évoque encore pour 
l’instant des “langues diplomatiques différentes”. La 
membre demande à la ministre si elle dispose de plus 
amples informations à ce sujet et si un traité de paix est 
effectivement en cours d’élaboration.

La lutte contre le terrorisme

La membre cite ensuite la ministre, qui décrit la 
Belgique comme étant “une société empreinte de tolé-
rance dans le respect de l’état de droit” qui a envoyé 
“le message fort” selon lequel “la justice prime sur la 
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“gerechtigheid primeert op geweld en terreur.” Voor me-
vrouw Samyn getuigt dit van wereldvreemdheid, in het 
licht van de recente terreuraanslag door de Tunesische 
illegaal Abdesalem Lassoued, die een uitwijzingsbevel 
had gekregen en al gekend stond bij de veiligheids-
diensten voor islamfundamentalisme. Zijn herkomstland 
vroeg zijn uitlevering maar het dossier werd pas opnieuw 
geopend nadat de terrorist twee onschuldige Zweedse 
voetbalsupporters vermoordde. Het lid is van mening 
dat België zich eigenlijk zou moeten schamen et dat 
het geen voortrekker is in de strijd tegen terreur, maar 
integendeel een broeihaard van salafisme en jihadisme 
is. Ook uit de aanslagen van 2016 bleek dat de daders 
in België radicaliseerden, in plaatsen als Molenbeek 
waar islamfundamentalisme welig kon tieren door laks 
integratie- en immigratiebeleid. België zou zelfs een van 
de rekruteringscentra zijn voor Foreign Terrorist Fighters 
die zich bij Daesh aansluiten. Voor mevrouw Samyn zou 
de minister moeten zwijgen want ze zegt is een kaakslag 
aan de slachtoffers van terrorisme, die trouwens lang 
moesten wachten op de nodige schadevergoeding en 
begeleiding, en vaak met administratieve rompslomp 
werden geconfronteerd.

Iran

Voorts roert Mevrouw Samyn de gevangenenruil 
tussen Olivier Vandecasteele en Assadolah Assadi 
aan, die gebaseerd was op het overbrengingsverdrag 
voor gevonniste personen. Ze beoordeelt dat België 
zodoende een precedent heeft gecreëerd dat Iran juist 
gesterkt heeft in zijn gijzelingspolitiek. Voortaan is geen 
westerse burger of Iraniër met dubbele nationaliteit nog 
veilig in Iran, daar de Belgische overheid toch blijkt te 
zwichten en terroristen vrijlaat terwijl er onschuldige 
landgenoten opgesloten worden.

De minister blijft ook aan de nucleaire deal vasthangen, 
terwijl die voor mevrouw Samyn bewezen heeft te falen. 
Het opheffen van sancties tegen Iran in ruil voor nucleaire 
controle werkt voor haar niet. Iran heeft de vrijgekomen 
middelen ingezet om te investeren in het oorlogsap-
paraat, in proxy-oorlogen in de regio, in raketten en in 
de interne repressie tegen dissidenten en vrouwen. De 
onderhandelingen over het herinstalleren van de deal 
zijn stopgezet en Iran lijkt weinig onder de indruk te zijn 
van de westerse gezamenlijke druk op het regime. Na 
de moord op Massah Amini en Armita Garawand werd 
de repressie door de zedenpolitie tegen vrouwenrechten 
voortgezet. Uit het overbrengingsakkoord en de nucleaire 
deal die België wil herstellen met Iran, blijkt de Belgische 
regering Teheran nog steeds als onderhandelingspartner 
te beschouwen. Mevrouw Samyn herinnert eraan dat het 

violence et la terreur”. Pour Mme Samyn, ces propos 
témoignent d’une perte du sens de la réalité, à la lumière 
de l’attaque terroriste récente perpétrée par le Tunisien 
en séjour illégal Abdesalem Lassoued, qui avait reçu un 
ordre d’expulsion et qui était déjà connu des services 
de sécurité pour fondamentalisme islamique. Son pays 
d’origine avait demandé son extradition, mais la réou-
verture du dossier n’a eu lieu qu’après que le terroriste a 
assassiné deux innocents supporters de football suédois. 
La membre estime que la Belgique devrait en fait avoir 
honte de ne pas jouer un rôle de pionnière dans la lutte 
contre le terrorisme et d’être, à l’inverse, un terreau du 
salafisme et du djihadisme. Les attentats de 2016 ont 
montré par ailleurs que les auteurs s’étaient radicalisés 
en Belgique, dans des endroits tels que Molenbeek, où 
le fondamentalisme islamique a pu prospérer à cause 
d’une politique d’intégration et de migration laxiste. La 
Belgique serait même l’un des centres de recrutement 
de Foreign Terrorist Fighters qui soutiennent l’idéologie 
de Daesh. Selon Mme Samyn, la ministre devrait s’abs-
tenir de parler parce que ses propos sont des affronts 
aux victimes de terrorisme, qui ont d’ailleurs pu attendre 
longtemps avant d’être indemnisées et accompagnées 
adéquatement et qui ont souvent été confrontées à des 
lourdeurs administratives.

L’Iran

Mme Samyn évoque ensuite l’échange de prisonniers 
entre Olivier Vandecasteele et Assadolah Assadi, qui 
était fondé sur le traité de transfèrement de personnes 
condamnées. Elle estime que la Belgique a ainsi créé 
un précédent, qui a justement conforté l’Iran dans sa 
politique des otages. Aucun citoyen occidental, ni aucun 
Iranien possédant la double nationalité n’est désormais 
encore en sécurité en Iran, dès lors que les autorités 
publiques belges continuent quand même à se plier aux 
volontés de l’Iran et à libérer des terroristes, alors que 
des compatriotes innocents sont emprisonnés.

La ministre reste en outre aussi attachée à l’accord 
nucléaire, alors que, selon Mme Samyn, celui-ci s’est 
avéré défaillant. Selon elle, supprimer les sanctions à 
l’encontre de l’Iran en échange d’un contrôle nucléaire 
ne fonctionne pas. L’Iran a investi les moyens libérés 
dans l’appareil militaire, les guerres de procuration 
dans la région, les missiles et la répression interne des 
dissidents et des femmes. Les négociations menées au 
sujet du rétablissement de l’accord ont été interrompues 
et l’Iran ne semble guère impressionné par la pression 
commune exercée par l’Occident sur le régime. Après la 
mort de Massah Amini et d’Armita Garawand, la police 
des mœurs a poursuivi sa politique de répression à 
l’encontre des droits des femmes. L’accord de trans-
fèrement et l’accord nucléaire, que la Belgique entend 
rétablir avec l’Iran, montrent que le gouvernement belge 
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om een islamistisch terreurregime gaat dat haaks staat 
op alle democratische waarden en normen. Voor haar is 
Iran geen onderhandelingspartner en de regering moet 
stoppen met het als dusdanig te beschouwen.

Het lid vindt het bovendien onbegrijpelijk dat Iran, een 
van de grootste mensenrechtenschenders ter wereld, 
verkozen is tot voorzitter van het mensenrechtenforum 
van de VN. Ze merkt op dat de huidige president van 
Iran, Ebrahim Raisi, medeverantwoordelijk is voor het 
bloedbad van 1988 waar tienduizenden opposanten 
werden gedood en duizenden werden gemarteld. Iran 
werd bovendien in 69 resoluties veroordeeld door de VN 
wegens grove en systematische schendingen van de 
mensenrechten. Mevrouw Samyn vraagt de minister wat 
het stemgedrag van België ter zake was. En aangezien 
Iran de enige kandidaat was voor deze functie vraagt ze 
ook waarom België zich geen tegenkandidaat stelde.

Afghanistan

Nu heel Afghanistan in handen is van de Taliban, 
die een totalitair islamitisch beleid voeren, vindt het lid 
dat er daar liever niet aan directe steun moet worden 
gedaan. Ze vraagt duidelijkheid over de steun aan het 
Afghaanse middenveld, die voor haar op de rekeningen 
van de Taliban dreigt te verdwijnen, rechtstreeks of 
onrechtstreeks. Gaat het hier om humanitaire noodhulp 
waarbij België goed controleert en monitort of de hulp de 
lokale bevolking ten goede komt en vooral terechtkomt 
bij wie nodig, namelijk bij de kwetsbare vrouwen en 
meisjes? Is er sprake van financiële middelen of hulp 
op lange termijn?

Aangaande de terugtrekking uit Afghanistan, waar-
door de Taliban Kaboel konden veroveren, vraagt me-
vrouw Samyn zich af welke lessen de FOD Buitenlandse 
Zaken hieruit heeft getrokken. Inzake evacuaties van 
landgenoten zijn daar veel fouten begaan. Heeft de 
Belgische administratie hierop ingespeeld en een draai-
boek opgesteld voor toekomstige evacuatie-operaties? 
Ook na het oplaaien van het geweld tussen Israël en 
Palestina heeft België landgenoten moeten repatriëren 
en het bleek even chaotisch. Ook op het gebied van 
consulaire dienstverlening loopt het vaak mis. Het lid 
vraagt de minister wat de lessons learned zijn uit deze 
ervaringen. Wat doet België om zijn landgenoten in het 

considère toujours Téhéran comme un interlocuteur. 
Mme Samyn rappelle qu’il s’agit d’un régime terroriste 
islamiste, diamétralement opposé à toutes les valeurs 
et normes démocratiques. Selon elle, l’Iran n’est pas 
un interlocuteur et le gouvernement doit cesser de le 
considérer comme tel.

La membre trouve ensuite incompréhensible que l’Iran, 
l’une des nations qui violent le plus les droits humains 
au monde, ait été élu pour présider le Forum social du 
Conseil des droits de l’homme à l’ONU. Elle souligne 
que l’actuel président de l’Iran, Ebrahim Raisi, tient une 
part de responsabilité dans le massacre de 1988, au 
cours duquel des dizaines de milliers d’opposants ont 
été tués et des milliers d’autres ont été torturés. En outre, 
les Nations Unies ont adopté 69 résolutions condamnant 
l’Iran pour des violations graves et systématiques des 
droits humains. Mme Samyn demande à la ministre 
quel a été le comportement de vote de la Belgique lors 
de cette élection. Elle demande également pourquoi la 
Belgique ne s’est pas présentée en tant que candidate 
concurrente, dès lors que l’Iran était le seul candidat à 
cette présidence.

Afghanistan

Maintenant que l’Afghanistan est totalement soumis au 
régime des talibans, qui mènent une politique totalitaire 
islamiste, la membre pense qu’il est préférable de ne 
pas apporter un soutien direct au pays. Elle demande 
de la clarté concernant l’aide à fournir à la société civile 
afghane qui, selon elle, risque d’atterrir, directement ou 
indirectement, sur les comptes des talibans. S’agit-il d’une 
aide d’urgence humanitaire dans le cadre de laquelle la 
Belgique contrôlera et vérifiera que celle-ci profite bien 
à la population locale et surtout aux personnes qui en 
ont besoin, à savoir les femmes et les filles vulnérables? 
Est-il question de moyens financiers ou d’une aide sur 
le long terme?

En ce qui concerne le retrait des forces en Afghanistan, 
qui s’est traduit par la prise de Kaboul par les talibans, 
Mme Samyn se demande quels enseignements en a 
tirés le SPF Affaires étrangères. En ce qui concerne 
l’évacuation des compatriotes, de nombreuses fautes 
ont été commises. L’administration belge les a-t-elle 
recensées et a-t-elle dressé une feuille de route pour 
les opérations d’évacuation futures? La Belgique a 
également dû rapatrier des compatriotes à la suite de la 
recrudescence des violences entre Israël et la Palestine; 
cette opération s’est avérée tout aussi chaotique. Des 
problèmes se posent aussi souvent au niveau des ser-
vices consulaires. La membre demande à la ministre 
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buitenland sneller en efficiënter te ondersteunen? In de 
beleidsnota wordt enkel digitalisering vermeld.

Zuid-Afrika

Naast de traditionele focus op de Grote Meren en de 
Sahel, tracht de minister de politieke en economische 
betrekkingen met strategische landen zoals Kenia, Nigeria, 
Zuid-Afrika, Angola en Ivoorkust te consolideren. Wat 
Zuid-Afrika betreft vraagt het lid of de minister, bij haar 
politieke en economische betrekkingen met dit land, ook 
de plaasaanvallen en -moorden zal aankaarten. Er heerst 
stilte rond dit thema terwijl de situatie erg alarmerend 
is. Voor mevrouw Samyn kan België moeilijk met een 
land als Zuid-Afrika politieke en economische betrek-
kingen consolideren: het respecteert de mensenrechten 
niet, anti-blanke geweld is er structureel, blanke boeren 
worden er systematisch gediscrimineerd en er wordt er 
door politieke partijen opgeroepen tot “kill the boer”.

België als gastland

In de beleidsnota is er sprake van het positioneren 
van België als gastland voor internationale organisaties 
en conferenties. Ten eerste vindt mevrouw Samyn dat 
dit geen doel op zich is. Als centraal gelegen klein land 
is België goed om allerlei hoofdzetels op te eisen, zoals 
die van de NAVO en de EU-instellingen, maar het lid 
begrijpt niet wat het opbrengt voor de bevolking. Ze 
is van mening dat er moet worden gekeken naar hoe 
onze belangen gediend worden in internationale bond-
genootschappen. Ook het Irangate-schandaal indachtig 
vindt mevrouw Samyn ongeschikt om zo graag gastland 
te zijn voor allerlei conferenties. Hierover verwijst ze 
naar het internationaal stedencongres in Brussel, de 
Urban Summit 2023, waar België in de internationale 
belangstelling werd geplaatst maar op een heel foute 
manier, omdat het een Iraanse topterrorist, de slachter 
van Teheran Alireza Zakani, in Brussel heeft ontvangen.

B-FAST

Het lid vraagt de minister of ze de search and rescue-
capaciteit van B-FAST, waar België vroeger wereld-
vermaard in was, ondertussen heeft hersteld. Of is ze 
bezig aan het herinvesteren daarin? Kan de minister al 
resultaten voorleggen in verband hiermee?

quelles sont les leçons tirées de ces expériences. Que 
va faire la Belgique pour aider plus rapidement et plus 
efficacement ses compatriotes retenus à l’étranger? 
La note de politique générale mentionne uniquement 
la piste de la numérisation.

Afrique du Sud

Au-delà de l’attention traditionnelle accordée aux 
Grands Lacs et au Sahel, la ministre cherche à consolider 
les relations politiques et économiques avec des pays 
stratégiques comme le Kenya, le Nigéria, l’Afrique du Sud, 
l’Angola, et la Côte d’Ivoire. En ce qui concerne l’Afrique 
du Sud, la membre demande si la ministre évoquera par 
ailleurs les plaasaanvallen et les plaasmoorden dans le 
cadre de ses relations politiques et économiques avec 
ce pays. Cette question est passée sous silence, alors 
que la situation est très alarmante. Pour Mme Samyn, 
la Belgique peut difficilement consolider des relations 
politiques et économiques avec un pays comme l’Afrique 
du Sud, étant donné qu’il ne respecte pas les droits 
humains, que les violences à l’encontre des blancs y 
sont structurelles, que les fermiers blancs y font systé-
matiquement l’objet de discriminations et que les partis 
politiques appellent à les tuer (“kill the boer”).

La Belgique comme pays hôte

Dans la note de politique générale, il est question de 
positionner la Belgique comme l’hôte d’organisations et 
de conférences internationales. Tout d’abord, Mme Samyn 
pense qu’il ne s’agit pas d’un objectif en soi. En tant que 
petite nation occupant une position centrale, la Belgique 
est bien placée pour revendiquer une série de sièges, 
tels que celui de l’OTAN et des institutions européennes, 
mais la membre ne comprend pas en quoi cela profite à 
la population. Elle estime qu’il convient de se pencher 
sur la façon dont les partenariats internationaux servent 
nos intérêts. En ayant le scandale de l’Irangate à l’esprit, 
Mme Samyn pense qu’il n’est pas judicieux de tant vouloir 
se positionner comme l’hôte de diverses conférences. 
Elle renvoie à cet égard au congrès international des 
villes, l’Urban Summit 2023, qui a placé la Belgique au 
centre de l’attention internationale, mais d’une très mau-
vaise façon, parce que Bruxelles a reçu le terroriste de 
haut rang iranien Alireza Zakani, surnommé le“boucher 
de Téhéran”.

B-FAST

La membre demande à la ministre si elle a rétabli la 
capacité de recherche et de sauvetage (Search and 
Rescue – SAR) de B-FAST, qui avait permis à la Belgique 
de jouir d’une renommée internationale. Ou travaille-t-
elle sur son refinancement? La ministre peut-elle déjà 
présenter les résultats dans ce dossier?
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Christenvervolging

Mevrouw Samyn merkt op dat deze keer opnieuw, 
zoals in de vorige beleidsnota’s, het thema van de chris-
tenvervolging niet wordt vermeld. Ze vindt het verbazend 
aangezien niet minder dan 1 op de 7 christenen zijn 
geloof niet in vrijheid kan beleven. 360 miljoen christenen 
hebben te maken met intimidaties en zware tot extreme 
vervolging. Het lid betreurt dat er hen geen aandacht 
wordt geschonken en ze vraagt de minister waarom.

De heer Michel De Maegd (MR) legt uit dat het debat 
over de beleidsnota inzake buitenlandse betrekkingen de 
fracties telkens de gelegenheid biedt om het wereldge-
beuren onder de loep te nemen en de nadruk te leggen 
op de fundamenten van het Belgische buitenlands beleid, 
de waarden die moeten worden verdedigd, de belangen 
waarop moet worden gesteund, de bondgenoten met 
wie moet worden opgetreden en de landen waarmee in 
dialoog moet worden getreden, zelfs al bestaat er geen 
eensgezindheid over de beginselen om tot actie over te 
gaan en over de waarden.

Nabije Oosten

De heer De Maegd benadrukt allereerst dat de situatie 
in het Nabije Oosten ernstig is. De taak van een minister 
van Buitenlandse Zaken blijft erin bestaan beslissingen 
te nemen en te communiceren op basis van naakte 
feiten; dat kan in tijden van oorlog erg complex zijn. Ze 
moet er alles aan doen om te voorkomen dat ze in een 
gevaarlijke spiraal terechtkomt, door het aantal contac-
ten op te drijven met Israël, de Palestijnse Autoriteit, de 
landen in de regio, de belangrijkste Europese partners, 
de Verenigde Staten en talrijke andere actoren. Ze moet 
met iedereen in gesprek kunnen treden en geloofwaar-
dig zijn voor iedereen. De minste vooringenomenheid, 
de minste uitspraak die enkel is gebaseerd op emoties 
of een kleine politieke fout die tot een onevenwichtig 
standpunt leidt, zou Belgiës rol en stem fnuiken. Aan de 
vooravond van het voorzitterschap van de Raad van de 
EU zou dit een ramp zijn. Dit voorzitterschap mag ons 
echter niet terughoudend of passief maken, maar moet 
ons nog voorzichtiger, genuanceerder en evenwichtiger 
maken om een geloofwaardig te zijn.

In wezen zijn de fundamentele elementen van het 
gevoerde beleid de urgentie van humanitaire hulp, de 
veiligheid van Israël en zijn bevolking, de totale vernieti-
ging van Hamas, het herstel van de Palestijnse Autoriteit, 
de vrede in de regio, de positieve rol van de Arabische 
Liga en, aan de vooravond van het Belgische voorzit-
terschap van de EU, de nood aan een eensgezinde en 
sterke boodschap vanuit Europa.

Persécutions des chrétiens

Mme Samyn souligne que comme dans les notes de 
politique générale précédentes, la question des persécu-
tions des chrétiens n’est une nouvelle fois pas abordée, 
ce qui l’étonne dès lors qu’un chrétien sur sept ne peut 
pas pratiquer librement sa foi. Trois cent soixante mil-
lions de chrétiens sont victimes d’actes d’intimidation et 
de graves, voire d’extrêmes persécutions. La membre 
déplore l’absence d’attention portée à ces personnes et 
demande à la ministre la raison de ce manque d’attention.

M. Michel De Maegd (MR) explique que le débat sur 
la note de politique générale en matière de relations 
extérieures est chaque fois l’occasion pour les groupes 
politiques de faire le tour du monde et de souligner les 
bases de la politique étrangère belge, des valeurs à 
défendre, des intérêts sur lesquels s’appuyer, des alliés 
avec lesquels agir, et des pays avec lesquels dialoguer, 
même si les membres sont loin de partager les mêmes 
principes d’action et les mêmes valeurs.

Proche-Orient

M. De Maegd souligne tout d’abord que la situation 
au Proche-Orient est grave. La tâche d’une ministre des 
Affaires étrangères reste de décider et de communiquer 
sur base des faits bruts et, en temps de guerre, cette 
tâche peut s’avérer complexe. Elle doit s’activer pour éviter 
un engrenage dangereux, multipliant les contacts avec 
Israël et l’Autorité palestinienne, les pays de la région, 
les principaux partenaires européens, les États-Unis et 
une multitude d’autres acteurs. Elle doit avoir la capacité 
de parler à tous et d’être crédible vis-à-vis de tous. Le 
moindre parti pris, la moindre phrase basée uniquement 
sur l’émotionnel ou une faute politique menant à une 
position déséquilibrée rendrait la Belgique sans rôle 
et sans voix. À la veille de la présidence du Conseil de 
l’UE, ce serait un désastre. Or cette présidence ne doit 
pas nous rendre frileux ou passifs, elle doit nous rendre 
encore plus prudents, plus nuancés, plus équilibrés afin 
d’être crédibles.

Sur le fond, les éléments fondamentaux de la politique 
menée sont l’urgence de l’aide humanitaire, la sécurité 
d’Israël et de sa population, la destruction intégrale du 
Hamas, la régénération de l’Autorité palestinienne, la 
paix régionale, le rôle positif de la Ligue arabe et, à la 
veille de la présidence belge de l’UE, le besoin d’un 
message unifié et fort de la part des Européens.
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Geen enkele Europese Staat kan op zijn eentje de 
militaire en politieke uitkomst van dit conflict beïnvloeden. 
Voor de heer De Maegd speelt ook het tijdperk een rol. 
We leven niet meer in 1917, toen twee Europese groot-
machten in Londen of Parijs met de Balfour-verklaring 
of de Sykes-Picotverdragen de geografische en poli-
tieke kaart van het Nabije Oosten hertekenden. Sinds 
de Verklaring van Venetië in 1980 heeft het verenigde 
Europa een boodschap uit te dragen die haar wortels 
vindt in de eigen verzoeningsgeschiedenis.

Voor het lid is België een bondgenoot van zowel 
Palestina als de Israëlische staat, van zowel het 
Israëlische als het Palestijnse volk. Het doel is vrede. 
Alle voluntaristen moeten worden samengebracht in 
dit vredeskamp en ze moeten de moed opbrengen om 
wie heeft gekozen voor geweld en ontkenning van de 
andere, uit te sluiten en te bestrijden.

Op  15 november 2023 heeft de VN-Veiligheidsraad 
resolutie 2712 aangenomen. De heer De Maegd citeert 
een uittreksel dat verzoeken bevat om humanitaire pau-
zes in te lassen en de gijzelaars van Hamas vrij te laten 
(verzoeken 2 en 3, S/RES/2712 (2023)).

Het lid erkent dat Israël op 7 oktober 2023 het slacht-
offer is geworden van een existentiële terreuraanslag, 
waarvan de realiteit en gruwel niet meer moeten worden 
aangetoond. In overeenstemming met het internationaal 
humanitair recht heeft Israël het recht en de plicht om zijn 
bevolking en het bestaan van zijn Staat te beschermen. 
Hamas is een genocidale beweging die met haar antise-
mitische handvest de vernietiging van Israël voorstaat. 
Haar leiders zeggen expliciet dat ze nieuwe aanslagen 
willen plegen en voor de heer De Maegd is er geen 
vrede mogelijk met Hamas. De beweging moet worden 
vernietigd en de internationale gemeenschap moet het 
aantal maatregelen opdrijven om Hamas financieel en 
militair te verstikken.

In Gaza zijn de humanitaire noden urgent. De bevolking 
wordt gegijzeld door een organisatie die een loodzwaar 
regime heeft uitgebouwd en burgervoorzieningen zoals 
ziekenhuizen en scholen gebruikt om haar militaire mid-
delen, mensen en materieel te verbergen.

Voor de heer De Maegd is er geen onderscheid tussen 
de slachtoffers. Een escalatie en een vlammenzee in de 
regio die naar andere landen zou kunnen overslaan, moe-
ten koste wat het kost worden voorkomen. Het perspectief 
op vrede moet worden hersteld. Dat zal de veiligheid en 
waardigheid van iedereen waarborgen. Die vrede moet 
rekening houden met het recht van Israël op veiligheid en 
het recht van de Palestijnen op een eigen Staat. Het lid 
blijft ervan overtuigd dat een tweestatenoplossing nodig 
is opdat iedereen in een vredevol en veilig leven kan 

Aucun État européen ne peut peser seul sur l’issue 
militaire et politique de ce conflit. Pour M. De Maegd, 
c’est aussi une question d’époque, nous ne sommes plus 
en 1917 où, avec la Déclaration Balfour ou les Accords 
Sykes-Picot, deux empires européens ont redessiné à 
Londres ou à Paris la carte géographique et politique du 
Proche-Orient. Depuis la déclaration de Venise de 1980, 
l’Europe unie a un message à faire passer, qui tire ses 
racines dans son propre parcours de réconciliation.

Pour le membre, la Belgique est une alliée tant de la 
Palestine que de l’État israélien, tant du peuple israélien 
que du peuple palestinien. L’objectif est la paix. Il faut 
rassembler tous les volontaires dans ce camp de la paix 
et avoir le courage d’exclure et de lutter contre ceux qui 
ont fait le choix de la violence, de la négation de l’autre.

Le 15 novembre 2023, le Conseil de sécurité des 
Nations Unies a adopté la résolution 2712. M. De Maegd 
en cite un extrait, contenant les demandes de pauses 
humanitaires et de libération des otages détenus par le 
Hamas (demandes 2 et 3, S/RES/2712 (2023)).

Le membre reconnaît qu’Israël a subi le 7 oc-
tobre 2023 une attaque terroriste existentielle, dont la 
réalité et l’horreur ne sont plus à démontrer. Il a le droit 
et le devoir de protéger sa population et l’existence de 
son État, dans le respect du droit international humani-
taire. Le Hamas est un mouvement génocidaire, dont la 
charte antisémite promeut la destruction d’Israël. Ses 
dirigeants disent explicitement vouloir reproduire de 
nouvelles attaques et pour M. De Maegd, il n’y a pas 
de paix possible avec le Hamas, il doit être détruit et la 
communauté internationale doit multiplier les mesures 
pour l’asphyxier sur le plan financier et militaire.

À Gaza, les besoins humanitaires sont urgents. La 
population est otage d’une organisation qui a établi une 
chape de plomb sur la population et utilise les infras-
tructures civiles, dont des hôpitaux et des écoles, pour 
cacher ses moyens militaires, en hommes et en matériel.

Pour M. De Maegd, chaque victime a la même valeur. 
Et il faut à tout prix éviter l’escalade et un embrasement 
régional qui pourrait atteindre d’autres pays. Il faut res-
taurer une perspective de paix, qui garantira la sécurité 
et la dignité de tous. Cette paix doit prendre en compte 
le droit d’Israël à la sécurité et le droit des Palestiniens 
à disposer d’un État. La conviction du membre demeure 
qu’une solution à deux États est nécessaire, pour que 
chacun puisse vivre en paix et en sécurité. Il est difficile 
de parler de paix dans de tels moments, mais cela doit 
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leiden. In zulke momenten is het moeilijk om over vrede 
te praten, maar dit moet het ultieme beleidsdoel blijven. 
De verschillende militaire en diplomatieke middelen zijn 
instrument om hiertoe te komen.

Het lid verwijst vervolgens naar een vertrouwelijke 
nota van 13 november 2023 aan de Franse president, 
die door verschillende Franse ambassadeurs uit het 
Midden-Oosten en enkele Maghreblanden is opgesteld. 
De opstellers drukken hun ongerustheid uit over een 
mogelijk verlies van de geloofwaardigheid en invloed van 
Frankrijk en wijzen op het slechte imago van Frankrijk in 
de Arabische wereld. Volgens de heer De Maegd houdt 
dat ongeziene initiatief ook een waarschuwing in voor 
ons. Bij wijze van voorbeeld wijst het lid op de moeilijk-
heden die er zijn geweest om een aantal landen ervan 
te overtuigen dat de oorlog in Oekraïne de dimensie 
heeft van een wereldoorlog, waarbij het met name gaat 
om de verdediging van de territoriale soevereiniteit, de 
voorrang van diplomatie op militaire kracht, de eerbiedi-
ging van het oorlogsrecht, de strijd tegen de straffeloos-
heid en de rol van het Internationaal Strafhof (ISH), de 
voedselzekerheid, de vrijheid van scheepsverkeer en 
de continuïteit van de energiemarkten. Evenzo is de 
heer De Maegd van mening dat er meer dan ooit reden 
is om het discours van de Arabische landen waarmee 
België nauwe betrekkingen onderhoudt, te aanhoren 
en te duiden. Deze vreselijke oorlog mag geen kloof 
tussen het Westen en de Arabische landen slaan of de 
verschillen vergroten.

Naast de situatie in het Nabije Oosten zijn we getuige 
van de aanhoudende oorlog in Oekraïne, tragische 
gebeurtenissen in Afrika, de ineenstorting van landen 
in de Sahel, toenemende spanningen in Azië en onrust-
wekkende situaties in de Kaukasus en Soedan, waar 
een burgeroorlog woedt die amper beroering wekt. Die 
burgeroorlog, die niet zijn eerste hoofdstuk toe is, is 
al aan de gang sinds april 2023 en treft zoals altijd de 
burgerbevolking.

Sinds februari 2022 wordt de westerse wereld er 
echter van beschuldigd enkel geïnteresseerd te zijn in 
de situatie in Oekraïne. Dit is uitvoerig besproken tijdens 
de verschillende stemmingen in de Verenigde Naties 
over de oorlog in Oekraïne en de veroordeling van de 
Russische agressie. Vandaag primeert de situatie in 
Gaza, maar net als met de oorlog in Oekraïne verdwij-
nen daardoor andere reële, sluimerende of toekomstige 
conflicten naar de achtergrond.

De heer De Maegd somt vervolgens een reeks feno-
menen op die de huidige relaties tussen de verschillende 
landen in de wereld kenmerken:

— Westerse wereld versus het Globale Zuiden;

rester l’objectif politique ultime et les différents moyens 
militaires et diplomatiques sont des instruments pour y 
parvenir.

Le membre se réfère ensuite à une note confidentielle, 
adressée au président français, le 13 novembre 2023, 
par différents ambassadeurs français au Moyen-Orient et 
dans certains pays du Maghreb. Ses auteurs manifestent 
leur inquiétude sur une possible perte de crédibilité et 
d’influence de la France, et constatent la mauvaise image 
de la France dans le monde arabe. Pour M. De Maegd, 
ce geste inédit doit nous alerter sur son principe. Le 
membre évoque, à titre d’exemple, les difficultés qu’il y a 
eu à convaincre un certain nombre de pays que la guerre 
en Ukraine était une guerre mondiale par ses enjeux, à 
savoir, entre autres, la défense de la souveraineté terri-
toriale, la primauté de la diplomatie sur la force militaire, 
le respect du droit de la guerre, la lutte contre l’impunité 
et le rôle de la CPI, la sécurité alimentaire, la liberté de 
navigation et la constance des marchés énergétiques. 
De la même manière, M. De Maegd estime qu’il y a lieu, 
plus que jamais, d’expliquer mais aussi d’écouter ce que 
disent les pays arabes avec lesquels la Belgique entre-
tient de profondes relations. Cette guerre dramatique ne 
doit pas créer, voire approfondir des divergences entre 
le monde occidental et les pays arabes.

Outre la situation au Proche-Orient, nous sommes 
témoins de la guerre persistante en Ukraine, des évé-
nements tragiques en Afrique, de l’effondrement au 
Sahel, des tensions croissantes en Asie et de situations 
préoccupantes au Caucase et au Soudan, où une guerre 
civile se joue dans une relative indifférence. Ladite guerre 
civile, qui n’en est pas à son premier chapitre, perdure 
depuis avril 2023, comme toujours au détriment des 
populations civiles.

Or depuis février 2022, le monde occidental est accusé 
d’être intéressé uniquement par la situation en Ukraine. 
Cette question a été longuement débattue lors des dif-
férents votes aux Nations Unies concernant la guerre 
en Ukraine et la condamnation de l’agression russe. 
Aujourd’hui, c’est la situation à Gaza qui prime mais 
comme avec l’Ukraine, cela se fait au détriment d’autres 
conflits réels, latents ou à venir.

M. De Maegd cite ensuite une série de phénomènes 
qui caractérisent les relations actuelles entre les États 
du monde:

— Monde occidental versus Sud global;



313647/006DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

— gebrek aan aandacht voor de belangen van an-
dere landen;

— gebrek aan tussenkomst of humanitaire hulp in 
andere conflicten;

— uitbreiding van de BRICS;

— verlamming van de Verenigde Naties;

— beleid dat leidt tot confrontatie tussen blokken;

— wederopstanding van imperia;

— revisionistische krachten die de internationale orde 
in vraag stellen en die ondanks hun verschillen naar 
elkaar toegroeien;

— onvermogen om regionale mogendheden te 
bedwingen;

— ontrafeling van alle ontwapeningsovereenkomsten.

Hij evoceert ook de terechte angst in de aanloop naar 
de Amerikaanse presidentsverkiezingen, waarna Donald 
Trump opnieuw aan de macht zou kunnen komen, ge-
radicaliseerd en gesterkt in zijn slechtste bedoelingen, 
tegenover een democratische partij die verzwakt is door 
een wokistisch en identitair links.

Al deze verschijnselen worden nog versterkt door een 
achteruitgang van de rechten van de mens in talrijke 
landen, ongegeneerde propaganda en gemanipuleerde 
informatie die verder verspreid wordt door de sociale 
netwerken. Het lid vindt het belangrijk om met deze 
factoren rekening te houden bij het uitleggen van het 
aangenomen beleid en de onderliggende waarden. Deze 
pedagogische aanpak moet worden versterkt zodat 
coalities tot stand kunnen komen en partnerschappen 
breder worden. Maar niets is mogelijk zonder Europa, 
onze meest betrouwbare hefboom.

Belgisch voorzitterschap van de EU

Voor de heer De Maegd moeten actie en pedagogie 
het Belgische voorzitterschap van de EU in de eerste 
helft van 2024 kenmerken.

Er is nood aan pedagogie, want zelfs in een land dat 
mee aan de basis ligt van de EU is het noodzakelijk – 
zeker in de aanloop naar de Europese verkiezingen 
op 9 juni 2024 – om onophoudelijk uit te leggen wat 
Europa inhoudt, hoe het bijdraagt aan ons land, aan 
de veiligheid en aan het economisch welzijn, en welk 
multiplicatoreffect de EU heeft in termen van macht op 

— absence de prise en considération des intérêts 
d’autres pays;

— absence d’intervention ou d’aide humanitaire dans 
d’autres conflits;

— élargissement des BRICS;

— paralysie des Nations Unies;

— politique menant à la confrontation entre blocs;

— résurgence des empires;

— forces révisionnistes de l’ordre international qui 
convergent malgré leurs différences;

— incapacité à contrôler des puissances régionales;

— détricotage de tous les accords de désarmement.

Il évoque également les craintes justifiées à l’approche 
des élections présidentielles américaines, où Donald 
Trump pourrait revenir au pouvoir, radicalisé et renforcé 
dans ses pires intentions, face à un parti démocrate 
affaibli par une gauche wokiste et identitaire.

L’ensemble de ces phénomènes sont doublés par un 
recul des droits humains dans de nombreux pays, par 
une propagande sans complexes et par la manipulation 
de l’information, amplifiée par les réseaux sociaux. Le 
membre estime important d’en tenir compte pour expli-
quer la politique adoptée et les valeurs qui la portent. 
Ce travail de pédagogie doit s’amplifier et permettre de 
former des coalitions et d’élargir les partenariats. Mais 
rien n’est possible sans l’Europe, qui est notre levier de 
puissance le plus sûr.

Présidence belge de l’UE

Pour M. De Maegd, l’action et la pédagogie sont les 
deux principes qui devront marquer la présidence belge 
de l’UE au premier semestre 2024.

Il est question de pédagogie car même dans un 
pays fondateur de l’UE, il est nécessaire, surtout à 
l’approche des élections européennes du 9 juin 2024, 
d’expliquer sans relâche ce qu’est l’Europe, son apport 
pour le pays, la sécurité et le bien-être économique, et 
son effet multiplicateur en termes de puissance sur la 
scène internationale. La présidence de l’Union est une 
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internationaal vlak. Het EU-voorzitterschap is een krachtig 
middel om Europa dichter bij zijn burgers te brengen.

Er is ook nood aan om actie om drie doelstellingen 
te bereiken.

Ten eerste meer contacten tussen België en andere 
EU-lidstaten of toekomstige lidstaten om de bilaterale 
betrekkingen structureel te versterken. Dat is een uit-
gelezen kans voor onze diplomatie.

Ten tweede het tot een goed einde brengen van een 
aantal wetgevende dossiers die voortvloeien uit de werk-
zaamheden van de huidige zittingsperiode. Versterkte 
relaties met het Europees Parlement en zijn verschillende 
politieke fracties zijn dus bijzonder essentieel. Het lid 
wijst erop dat de minister in haar betoog een aantal 
teksten vermeldt die binnen enkele maanden Europese 
wetgeving kunnen worden. Hij merkt onder meer op 
dat de Europese Raad in juni 2024 de Strategische 
Agenda voor 2024-2029 zal goedkeuren. Die moet 
een algemeen kader bieden en zal het richtsnoer zijn 
voor de werkzaamheden van de EU-instellingen in de 
komende vijf jaar. De agenda zal worden geschreven 
door de 27 lidstaten, maar de pen zal Belgisch zijn.

Ten derde het ontwarren van een aantal complexe 
kwesties. Een daarvan is de uitbreiding van de EU. 
Vandaag zijn de 27 lidstaten het allemaal eens over 
een verdere uitbreiding wegens de geopolitieke context, 
met de oorlog in Oekraïne aan de grenzen van de EU, 
waardoor uitbreiding onvermijdelijk wordt. Maar iedereen 
is zich bewust van de gevolgen voor de hervorming van 
de Europese begroting tot 2027 – met andere woorden, 
de tussentijdse herziening van het meerjarig financieel 
kader 2021-2027. Daarnaast zal de uitbreiding gevolgen 
hebben voor de herdefiniëring van de eigen middelen 
van de Unie, voor het gevoerde beleid, zoals het regio-
naal of landbouwbeleid, en voor de hervorming van de 
instellingen, met inbegrip van de netelige kwestie van 
het besluitvormingsproces en de uitbreiding van de 
stemming met gekwalificeerde meerderheid.

Voor het lid kan er geen sprake zijn van een uitbrei-
ding zonder een interne hervorming van de Unie, die 
het mogelijk moet maken om van 27 naar een dertigtal 
leden te gaan. Maar deze interne hervorming moet leiden 
tot een verdieping van de Unie, met name dankzij het 
differentiatiebeginsel, dat een communautaire structuur 
met verschillende snelheden inhoudt. Rond een harde 
kern van landen die klaar zijn voor diepgaande integratie 
komt de rest van de huidige EU, vervolgens de landen 
die toetreden tot de eengemaakte markt en tot slot 
de leden van de nieuw opgerichte Europese Politieke 
Gemeenschap (EPG).

formidable opportunité pour rapprocher l’Europe des 
concitoyens.

Il est aussi question d’action, pour atteindre 3 objectifs.

Le premier est de multiplier les contacts de la Belgique 
avec les autres pays membres ou futurs membres de 
l’Union, en vue de renforcer les relations bilatérales de 
façon structurelle. C’est une opportunité en faveur de 
notre diplomatie.

Le second est de faire aboutir un certain nombre de 
dossiers législatifs issus des travaux de la présente légis-
lature. Des relations renforcées avec le Parlement euro-
péen et ses différents groupes politiques sont donc tout 
particulièrement essentielles. Le membre fait remarquer 
que dans son exposé, la ministre a cité différents textes 
qui pourront devenir dans quelques mois des législa-
tions européennes. Parmi ceux-ci, il relève le fait que 
le Conseil européen de juin 2024 adoptera l’Agenda 
stratégique pour 2024-2029. Ce dernier devrait fournir 
un cadre général et guider le travail des institutions de 
l’UE au cours des cinq prochaines années. L’agenda en 
question sera écrit à 27 mais avec une plume “made 
in Belgium”.

Le troisième objectif est de débroussailler un certain 
nombre de dossiers complexes. Un de ces dossiers est 
l’élargissement de l’UE. Aujourd’hui, les 27 sont tous 
d’accord pour avancer sur la voie de l’élargissement, 
tant le contexte géopolitique, marqué par la guerre en 
Ukraine aux frontières de l’UE, le rend inévitable. Mais 
chacun en mesure les conséquences sur la réforme du 
budget européen jusqu’en 2027 – autrement dit la révision 
à mi-parcours du Cadre financier pluriannuel 2021-2027. 
Au-delà, cela aura une incidence sur la redéfinition des 
ressources propres de l’Union, sur les politiques menées, 
comme la politique régionale ou agricole, et sur la réforme 
des institutions, dont l’épineuse question du processus 
décisionnel, avec l’extension de la majorité qualifiée.

Aux yeux du membre, il ne peut y avoir d’élargis-
sement sans une réforme interne de l’Union, qui doit 
rendre possible le passage de 27 à une trentaine de 
membres. Mais cette réforme interne doit se traduire 
par un approfondissement de l’Union. Notamment, à 
travers le principe de différentiation, qui dessine une 
construction communautaire à plusieurs vitesses. Autour 
d’un noyau dur de pays prêts à une intégration profonde, 
graviteraient le reste de l’UE actuelle, puis des pays 
adhérents au marché unique, et enfin les membres de 
la Communauté politique européenne (CPE) qui vient 
d’être créée.
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Daartoe moet ook de verdediging van de rechts-
staat op het Europese continent herbevestigd worden. 
Met andere woorden, de uitbreiding van de Unie mag 
het fundament van de communautaire waarden niet 
aantasten, noch synoniem zijn met een verwatering 
van de EU. Uitbreiding moet hand in hand gaan met 
verregaande integratie.

Deze uitbreiding moet conform de vastgestelde criteria 
verlopen. Toen de voorzitter van de Europese Raad, 
Charles Michel, eind augustus 2023 het jaar 2030 als 
streefdatum vooropstelde voor de voltooiing van deze 
uitbreidingsronde van de EU, betekende dat niet dat 
in 2030 de deur naar de Unie zou worden geopend met 
lagere eisen. Integendeel, hij heeft een tijdsdoel gesteld 
voor het intensiveren van de hervormingen, als krach-
tige aanmoediging voor de kandidaat-lidstaten, omdat 
uitbreiding een op verdiensten gebaseerd proces blijft.

De heer De Maegd herinnert eraan dat de staats-
hoofden en regeringsleiders eind december 2023 een 
besluit zullen nemen over Oekraïne, Moldavië en Georgië. 
Tegelijkertijd moeten ze de landen van de Westelijke 
Balkan, namelijk Albanië, Noord-Macedonië, Montenegro, 
Bosnië en Herzegovina en Servië, aanmoedigen om 
de nodige stappen te zetten. Het gaat er ook om de 
betrekkingen met Turkije definitief te verduidelijken en 
dit land een modernere relatie voor te stellen, zonder 
vooruitzicht op toetreding tot de Unie. Dit proces zou de 
definitieve grenzen van de Unie vastleggen en maakt 
sterkere partnerschappen met buurlanden mogelijk.

De heer De Maegd sluit het Europese onderdeel af 
door te herinneren aan de noodzaak voor België om 
de institutionele obstakels te overwinnen die de tijdige 
goedkeuring van Europese richtlijnen vertragen, als-
ook om de sociaaleconomische hervormingen door te 
voeren die essentieel zijn om te kunnen profiteren van 
het herstelplan.

Ministeriële Conferentie van de WTO

De dertiende ministeriële conferentie van de WTO 
(MC13) zal eind februari 2024 plaatsvinden in Abu Dhabi. 
Ze moet onder meer het pad effenen voor de hervorming 
van de regeling voor geschillenbeslechting. Een van 
de doelstellingen is de oprichting van een multilateraal 
investeringshof, dat focust op respect voor de milieu- en 
sociale normen en voor de mensenrechten. De Europese 
Commissie heeft tot taak een akkoord te bewerkstelligen 
op basis van de Europese waarden en belangen.

Europese defensie

Door de oorlog in Oekraïne staat de versterking van 
de Europese defensie hoog op de agenda. Dit moet 

Cela doit passer notamment par la réaffirmation de 
la défense de l’état de droit sur le continent européen. 
En d’autres termes, l’élargissement de l’Union ne doit 
pas ronger le socle des valeurs communautaires, ni être 
synonyme de dilution de l’UE. L’élargissement doit aller 
de pair avec une intégration approfondie.

Cet élargissement doit se faire selon les critères établis. 
Lorsque le président du Parlement européen, Charles 
Michel, a fixé fin août 2023 l’objectif 2030 pour boucler 
ce round d’élargissement de l’UE, cela ne signifie pas 
qu’en 2030, la porte de l’Union sera ouverte avec des 
exigences au rabais. Au contraire, il a fixé un objectif 
temporel pour intensifier les réformes, comme un encou-
ragement ferme aux pays candidats, car l’élargissement 
reste un processus basé sur le mérite.

M. De Maegd rappelle que fin décembre 2023, les 
chefs d’États et de gouvernements vont se prononcer 
sur les dossiers de l’Ukraine, de la Moldavie et de la 
Géorgie. Dans le même temps, ils devront encourager 
les pays des Balkans occidentaux à faire le nécessaire, 
à savoir l’Albanie, la Macédoine du Nord, le Monténégro, 
la Bosnie-Herzégovine et la Serbie. Il sera aussi ques-
tion de clarifier une fois pour toutes les relations avec la 
Turquie et de proposer à ce pays une relation modernisée, 
sans perspective d’entrée dans l’Union. Ce processus 
bouclerait les frontières définitives de l’Union et permet-
trait de renforcer les partenariats avec les pays voisins.

M. De Maegd conclut le volet européen en rappelant 
la nécessité, pour la Belgique, de dépasser les blocages 
institutionnels qui ralentissent l’adoption dans les délais 
des directives européennes, et d’opérer les réformes 
socioéconomiques indispensables pour bénéficier du 
plan de relance.

Conférence ministérielle de l’OMC

La treizième conférence ministérielle de l’OMC (CM13) 
aura lieu fin février 2024 à Abu Dhabi. Elle devrait entre 
autres viser à réformer le mécanisme de règlement des 
différends. Un des objectifs est la mise en place d’une 
cour multilatérale des investissements, centrée sur le 
respect des normes environnementales et sociales et 
des droits humains. Le rôle de la Commission euro-
péenne est de négocier un accord basé sur les intérêts 
et valeurs européennes.

Défense européenne

Suite à la guerre en Ukraine, le renforcement de la 
défense européenne est devenue un enjeu majeur. Elle 
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gebeuren via de NAVO, die zich thans opnieuw richt op 
zijn kerntaken, namelijk de collectieve verdediging van 
haar lidstaten via conventionele en nucleaire afschrikking. 
De territoriale defensie komt centraal te staan als reactie 
op een heel intensieve oorlog en op de acute dreigingen 
in Europa. Op de top van Vilnius in juli 2023 werd het 
licht op groen gezet voor een nieuwe uitbreiding, met de 
toetreding van Finland en Zweden, en voor een nieuwe 
generatie regionale defensieplannen.

Gezien de overheersende rol van de Verenigde Staten 
binnen het bondgenootschap is het van fundamenteel 
belang dat ook Europa een grotere rol op zich neemt 
om zich in te dekken tegen een mogelijke overdreven 
isolationistische houding van Washington. Vandaar 
het belang om binnen het bondgenootschap over een 
Europese pijler te beschikken, die door België moet 
worden gepromoot.

Wereldcacaoconferentie

België organiseert van 21 tot 24 april 2024 in Brussel, 
samen met de ICCO (de Internationale Cacao-organisatie), 
de 5e Wereldcacaoconferentie. Het gaat om de eerste 
Wereldcacaoconferentie sinds 2018. Het lid benadrukt 
dat dit thema veel minder triviaal is dan op het eerste 
gezicht lijkt, aangezien het nauw aansluit bij de strijd 
tegen kinderarbeid en ontbossing.

Barslechte weersomstandigheden in de grote produ-
cerende landen zorgen voor een daling van de wereld-
wijde productie, waardoor de cacaoprijzen sinds sep-
tember 2022 de hoogte zijn ingeschoten. De prijs voor 
cacaobonnen in New York is in november 2023 geste-
gen van bijna 2.200 dollar naar 3.940 dollar per ton. 
Suiker wordt verhandeld tegen 27 dollarcent per pond, 
wat 2,6 keer duurder is dan in april 2020.

Die prijsstijging is grotendeels te wijten aan de kli-
maatontregeling en het weerverschijnsel El Niño. De 
prijsschommelingen tasten het macro-economische 
evenwicht aan van landen als Ivoorkust en Ghana. Dat 
toont aan dat in de betrekkingen met het Afrikaanse 
continent meer rekening moet worden gehouden met 
de economische parameters.

DR Congo

De plenaire vergadering van 23 november 2023 moet 
de gelegenheid bieden voor een ruim debat over de 
situatie in Kinshasa, waarbij het zowel over de aan-
staande verkiezingen moet gaan als over de situatie in 
Oost-Congo.

passe par l’OTAN, qui est revenue à ses fondamentaux, 
à savoir la défense collective de ses membres à travers 
la dissuasion conventionnelle et nucléaire. La défense 
territoriale devient centrale, en réaction à une guerre 
de haute intensité et à la prégnance des menaces en 
Europe. Le sommet de Vilnius de juillet 2023 a donné lieu 
à un nouvel élargissement, avec l’entrée de la Finlande 
et de la Suède, et à une nouvelle génération de plans 
de défense régionaux.

Vu le rôle prépondérant des États-Unis au sein de 
l’Alliance, il est fondamental que l’Europe y joue un 
rôle plus important afin de se prémunir contre toute 
dérive isolationniste de Washington. C’est le sens du 
pilier européen de l’Alliance, dont la Belgique doit être 
le promoteur.

Conférence mondiale du cacao

La Belgique organisera, conjointement avec l’Inter-
national Cocoa Organisation (ICCO), la 5e conférence 
mondiale du cacao à Bruxelles, du 21 au 24 avril 2024. 
Il s’agira de première conférence mondiale du cacao 
depuis 2018. Pour le membre, ce thème est beaucoup 
moins anecdotique qu’il n’y paraît, puisqu’il est étroite-
ment lié à la lutte contre le travail des enfants et contre 
la déforestation.

Actuellement, une météo désastreuse dans les grands 
pays producteurs réduit la production mondiale, ce qui a 
fait flamber le prix du cacao depuis septembre 2022. Le 
cours de la fève de cacao à New York est passé de près 
de 2.200 dollars à plus de 3.940 dollars la tonne en no-
vembre 2023. Le sucre se négocie à 27 centimes de dollar 
la livre, soit un prix multiplié par 2,6 depuis avril 2020.

Cette hausse des prix est largement liée aux dérè-
glements climatiques et au phénomène El Niño. Ces 
variations sont préjudiciables à l’équilibre macro-écono-
mique de pays comme la Côte d’Ivoire et le Ghana. Cela 
démontre qu’il faut davantage intégrer les paramètres 
économiques dans nos relations avec le continent africain.

RD Congo

La prochaine séance plénière du 23 novembre 2023 de-
vrait offrir l’occasion d’un large débat sur la situation à 
Kinshasa, tant sur le plan des élections à venir que sur 
la situation dans l’Est du Congo.
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België moet een voortrekkersrol ten gunste van de 
DR Congo op zich nemen. In het bijzonder de Congolese 
bevolking heeft recht op een legitieme overheid die zich 
inzet voor haar welzijn door haar in de eerste plaats uit 
de armoede te halen. Er moet een beleidspartnerschap 
op voet van gelijkheid komen, waarbij de soevereiniteit 
van de DR Congo wordt geëerbiedigd.

Armenië-Azerbeidzjan

De heer De Maegd geeft aan dat een oplossing voor 
het conflict tussen Armenië en Azerbeidzjan hem na aan 
het hart ligt en hij steunt de inzet van de voorzitter van de 
Europese Raad, Charles Michel, voor een terugkeer van 
de vrede. Er moet worden verhinderd dat tussen beide 
landen een nieuwe oorlog uitbarst. België en Europa 
moeten zich meer bekommeren om Armenië en om de 
bescherming van zijn bevolking, door te verhinderen dat 
Azerbeidzjan andermaal overgaat tot militaire agressie 
om grondgebied te veroveren dat ontegensprekelijk aan 
Armenië toebehoort.

Illegale adoptie

Het lid stelt vast dat de minister op dit vlak een grote 
stap heeft gezet door meer bepaald de archieven te 
ontsluiten. Daardoor zou wie dat wenst zijn herkomst 
kunnen achterhalen, wat volgens de heer De Maegd 
een goede zaak is. Men moet op de ingeslagen weg 
verdergaan door de slachtoffers en het departement 
Justitie hierbij te betrekken, teneinde duidelijkheid te 
scheppen over wat in het verleden is gebeurd en, vooral, 
om te verhinderen dat dergelijke zaken zich herhalen.

Oekraïne

Het conflict lijkt over de hele frontlijn vast te lopen. 
Geen van beide legers slaagt erin de verdediging van 
de tegenstander te doorbreken. In die context is het 
volgens het lid van wezenlijk belang dat België zijn 
politieke, financiële en militaire steun aan Oekraïne en 
het Oekraïense volk opnieuw bevestigt.

Al bijna twee jaar lang helpen de bondgenoten 
Oekraïne zich te verdedigen. Meer dan ooit moet die 
hulp worden opgevoerd opdat Oekraïne de frontlijn kan 
doorbreken en de door Rusland bezette gebieden kan 
heroveren. Die herovering is mogelijk, maar hangt af van 
het volume en de relevantie van de steun. Het is geen 
optie om als toeschouwer toe te kijken hoe een Europese 
Staat wordt vernietigd door een Staat die zichzelf nog 
als een 19de-eeuws imperium ziet.

De machthebbers in Moskou, die de blik op het ver-
leden gericht houden, moeten hiervoor de prijs betalen 
en daarom moeten de sancties onverbiddelijk worden 

La Belgique doit être une force d’entraînement en 
faveur de la RD Congo. Son peuple en particulier a droit 
à des autorités politiques légitimes et soucieuses de son 
bien-être, à commencer par sa sortie de la pauvreté. Un 
partenariat politique d’égal à égal doit se mettre en place, 
dans le respect de la souveraineté de la RD Congo.

Arménie-Azerbaïdjan

M. De Maegd se dit très engagé en faveur d’un règle-
ment du conflit entre l’Arménie et l’Azerbaïdjan et il 
soutient l’engagement du président du Conseil européen 
Charles Michel pour un retour à la paix. Il faut empêcher 
une nouvelle guerre entre ces deux pays. La Belgique 
et l’Europe doivent s’impliquer davantage en faveur 
de l’Arménie et de la protection de sa population, en 
empêchant une nouvelle agression militaire de l’Azer-
baïdjan pour conquérir des territoires incontestablement 
arméniens.

Adoptions illégales

Le membre constate que la ministre a entamé un 
travail important à ce sujet, en ouvrant notamment la 
porte des archives. Cela devrait aider les personnes qui 
souhaitent retrouver leurs origines et M. De Maegd s’en 
réjouit. Il faut poursuivre sur cette voie, en impliquant 
les victimes et le département de la Justice, pour faire 
toute la lumière sur les événements passés et, surtout, 
empêcher que cela se reproduise.

Ukraine

Le conflit tend à s’équilibrer le long de la ligne de 
front et aucune des deux armées ne parvient à briser la 
défense de l’adversaire. Dans ce contexte, le membre 
juge essentiel pour la Belgique de réaffirmer son soutien 
politique, financier et militaire à l’Ukraine et à son peuple.

Voilà près de deux ans que les pays alliés aident 
l’Ukraine à se défendre. Désormais, plus que jamais, 
cette aide doit s’amplifier afin que l’Ukraine parvienne 
à briser la ligne de front et à reconquérir les territoires 
occupés par la Russie. Cette reconquête est possible 
mais dépend du volume et de la pertinence de notre 
aide. Nous ne pouvons pas assister en spectateurs à la 
destruction d’un État européen par un État qui se rêve 
encore en empire du dix-neuvième siècle.

Le pouvoir politique de Moscou, qui reste tourné vers 
le passé, doit en subir le prix à travers la poursuite impla-
cable des sanctions. Ces sanctions sont contournées 
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voortgezet. Die sancties worden door Moskou via de 
bekende wegen omzeild. Het twaalfde sanctiepakket 
dat in de steigers staat, zal Ruslands militaire middelen 
moeten aantasten.

Gezien de politieke situatie in Washington komt Europa 
er binnenkort misschien wel alleen voor te staan. Een 
achttiende financieringspakket, bedoeld om wapens 
te sturen naar Oekraïne, wordt echter tegengehouden 
door één enkel land, Hongarije. De terugkeer aan de 
macht van Robert Fico in Slovakije, die recent nog een 
enveloppe van 40 miljoen euro aan militaire steun voor 
Oekraïne heeft geannuleerd, belooft weinig goeds.

Het lid is van oordeel dat de huidige impasse aan het 
front moet worden doorbroken en dat Europa Oekraïne 
onverzettelijk moet blijven steunen, teneinde de in-
spanningen die tot dusver werden geleverd, alsook de 
inspanningen voor de vrede en de veiligheid op het 
Europese continent en het discours ten aanzien van 
het Oekraïense volk, te rechtvaardigen.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) geeft allereerst 
aan dat er sinds de bespreking van de vorige beleidsnota 
een aantal zaken veranderd zijn. Maar Europa en België 
lijken vooral geconfronteerd te worden met meer van 
hetzelfde: meer oorlog, nog steeds gevaar van galoppe-
rende inflatie, meer risico op economische ontwrichting 
en nog een grotere afhankelijkheid ten opzichte van de 
Verenigde Staten.

Voor het lid blijkt een duidelijke omschrijving niet te 
bestaan van de waarden en belangen die de EU en België 
uitdragen in de rest van de wereld, en van de regels 
waarop de internationale orde gebaseerd zou zijn. Dit 
zou bevestigd zijn door de Europese topdiplomaat Josep 
Borrell, die recentelijk duidelijk maakte dat de regels en 
definities variabel zijn en afhangen van onze belangen.

Israël-Palestina

Gevraagd door een journaliste van Al Jazeera naar 
de oorlogsmisdaden van Israël, antwoordde Borrell dat 
hij geen advocaat is. “Daar moet het internationaal straf-
hof over oordelen”. Maar op dezelfde vraag aangaande 
Hamas, had hij een glashelder antwoord klaar: “ja, die 
zie ik heel duidelijk”. Voor het lid verklaart zo’n voorbeeld 
waarom het Westen niet langer geloofwaardig is.

Ook de minister blijkt geen kant te willen kiezen in 
het conflict in Palestina, in tegenstelling tot het conflict 
in Oekraïne, waar ze geen moeite heeft om terecht de 
agressor te benoemen. Ondertussen roept ze toch op 
tot een staakt-het-vuren in Palestina, wat nog altijd niet 

par Moscou, à travers des circuits connus. Le douzième 
paquet de sanctions en cours de rédaction devra être 
abrasif pour les moyens militaires russes.

Vu la situation politique à Washington, l’Europe risque 
de devoir très vite prendre seule le relais. Or une huitième 
tranche de financement, destinée à l’envoi d’armes en 
Ukraine, est bloquée par un seul pays, la Hongrie. Le 
retour au pouvoir en Slovaquie de Robert Fico, qui a 
récemment annulé une enveloppe de 40 millions d’euros 
d’aide militaire à l’Ukraine, n’augure rien de bon à ce sujet.

Pour le membre, il faut sortir de l’impasse actuelle sur 
le front et marquer notre soutien inébranlable à l’Ukraine 
afin de justifier nos efforts jusqu’à présent, notre enga-
gement pour la paix et la sécurité du continent européen 
et notre discours vis-à-vis de la population ukrainienne.

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) indique tout d’abord 
que depuis l’examen de la précédente note de politique 
générale, une série de choses ont changé. L’Europe et 
la Belgique semblent cependant surtout confrontées une 
intensification des problèmes déjà présents: davantage 
de guerres, un risque persistant d’une inflation galopante, 
davantage de risques de déséquilibres économique 
et une dépendance encore plus grande à l’égard des 
États-Unis.

Pour le membre, une description claire des valeurs 
et des intérêts portés par l’Union européenne et la 
Belgique dans le reste du monde fait défaut. Il en va 
de même pour les règles sur lesquelles se fonderait 
l’ordre international. Cela aurait été confirmé par le haut 
diplomate européen Josep Borrell, qui a récemment 
indiqué clairement que les règles et les définitions sont 
variables et dépendent de nos intérêts.

Israël-Palestine

Interrogé par un journaliste d’Al Jazeera sur les crimes 
de guerre commis par Israël, M. Borrell a répondu qu’il 
n’était pas avocat. “C’est à la Cour pénale internatio-
nale d’en juger”. Mais à la même question concernant 
le Hamas, il avait une réponse limpide: “oui, je les vois 
très clairement”. Pour le membre, cet exemple illustre 
pourquoi l’Occident n’est plus crédible.

La ministre semble également ne pas vouloir prendre 
parti dans le conflit en Palestine, contrairement au conflit 
en Ukraine, où elle n’a aucun mal – à juste titre – à dési-
gner l’agresseur. Entre-temps, elle continue à demander 
un cessez-le-feu en Palestine, ce qui n’est toujours pas 
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aan de orde is voor Oekraïne. Het lid vraagt de minister 
dan ook of ze voor een onmiddellijk en onvoorwaardelijk 
staakt-het-vuren pleit, of slechts voor een humanitaire 
pauze.

Verder betreurt de heer De Vuyst dat België nog 
altijd beweert dat Israël een volwaardige democratie is, 
aangezien de talloze mensenrechtenschendingen die 
het land blijft begaan. Ondertussen blijft België vergun-
ningen afleveren voor het transport via Luik van militair 
materiaal op weg naar Palestina en het lid vraagt de 
minister of ze van plan is ervoor te zorgen dat het niet 
langer gebeurt.

Wat onafhankelijkheid en ongebondenheid betreft, 
durft Europa het handje van de VS nog altijd niet los 
te laten. De mogelijke modernisering van de nucleaire 
wapens die in Kleine-Brogel zijn ontplooid tonen duidelijk 
aan dat België dezelfde houding blijft aannemen. Voor 
het lid probeert de VS om Europa volledig mee te krij-
gen in een soort van koude oorlog met China, waar het 
geen belang bij heeft. Tijdens de hoorzittingen rond het 
thema strategische autonomie was echter duidelijk dat 
België zijn lijnen open moet houden en handelsrelaties 
aanknopen met beide blokken, en dat de belangen van 
de VS en die van Europa meestal niet samenlopen.

Voor de heer De Vuyst is de enige oplossing voor 
Palestina, dezelfde oplossing als voor Oekraïne. Er moet 
onmiddellijk een onvoorwaardelijk staakt-het-vuren ko-
men, gevolgd door ernstige onderhandelingen met alle 
betrokken partijen over een duurzame en rechtvaardige 
oplossing voor de conflicten. In het geval van Palestina 
en Israël bestaat er een enorm corpus van resoluties 
van de VN Veiligheidsraad, de Algemene Vergadering, 
de Mensenrechtenraad en anderen die duidelijk maken 
wat de oplossing moet inhouden, namelijk terugtrek-
king van het apartheidsregime uit alle gebieden die het 
illegaal bezet tot achter de grenzen van mei 1967, de 
terugkeer van de vluchtelingen en een einde aan het 
apartheidssysteem dat de Palestijnen reduceert tot 
derderangsburgers in hun eigen land.

En net zoals werd gedaan tegen Rusland, moet de 
Palestijnse Staat erkend worden en druk worden gezet 
tegen de bezetter. En daar het VN-charter geschonden 
wordt moeten er ook gerichte sancties worden genomen 
tegen het Israëlische leger, extreemrechtse regerings-
leden en kolonisten.

Daarnaast vraagt de Palestijnse gemeenschap in 
België zich af wanneer de regering de evacuatie van 
Belgische burgers en andere rechthebbenden ernstig 
zal beginnen nemen. Meer dan 7.000 Palestijnen met 

à l’ordre du jour pour l’Ukraine. L’intervenant demande 
donc à la ministre si elle demande un cessez-le-feu 
immédiat et inconditionnel, ou simplement une pause 
humanitaire.

M. De Vuyst regrette en outre que la Belgique continue 
de prétendre qu’Israël est une démocratie à part entière, 
compte tenu des nombreuses violations des droits 
humains que le pays continue de commettre. Pendant 
ce temps, la Belgique continue à délivrer des licences 
pour le transport via Liège de matériel militaire destiné à 
la Palestine, et le député demande à la ministre si elle a 
l’intention de faire en sorte que cela ne se produise plus.

En matière d’indépendance et de non-alignement, 
l’Europe n’ose toujours pas lâcher la main des États-
Unis. La possible modernisation des armes nucléaires 
déployées à Kleine-Brogel montre clairement que la 
Belgique ne change pas d’attitude. Pour l’intervenant, 
les États-Unis tentent d’engager pleinement l’Europe 
dans une sorte de guerre froide avec la Chine, un conflit 
dans lequel elle n’a rien à gagner. Lors des auditions 
organisées sur le thème de l’autonomie stratégique, il 
est toutefois clairement apparu que la Belgique devait 
garder ses lignes de communication ouvertes et établir 
des relations commerciales avec les deux blocs, et que 
les intérêts américains et européens ne coïncidaient 
généralement pas.

Pour M. De Vuyst, la seule solution pour la Palestine 
est la même que pour l’Ukraine. Il devrait y avoir un 
cessez-le-feu immédiat et inconditionnel, suivi de négo-
ciations sérieuses avec toutes les parties concernées 
sur une solution durable et juste aux conflits. Dans le cas 
de la Palestine et d’Israël, il existe un vaste corpus de 
résolutions du Conseil de sécurité des Nations Unies, de 
l’Assemblée générale, du Conseil des droits de l’homme 
et d’autres instances qui indiquent clairement ce que la 
solution devrait impliquer, à savoir le retrait du régime 
d’apartheid de tous les territoires qu’il occupe illégale-
ment au-delà des frontières de mai 1967, le retour des 
réfugiés et la fin du système d’apartheid qui réduit les 
Palestiniens à des citoyens de troisième classe dans 
leur propre pays.

En outre, comme cela a été fait contre la Russie, il 
faut reconnaître l’État palestinien et faire pression contre 
l’occupant. Et puisque la charte de l’ONU est violée, des 
sanctions ciblées doivent également être prises contre 
l’armée israélienne, les membres du gouvernement 
d’extrême droite et les colons.

Par ailleurs, la communauté palestinienne de Belgique 
se demande quand le gouvernement commencera à 
prendre au sérieux l’évacuation des citoyens belges et 
des autres ayants droit. Plus de 7.000 Palestiniens ayant 
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dubbele nationaliteit zijn sinds het begin van de bom-
bardementen op Gaza opgenomen in de lijsten voor 
evacuatie die de Israëlische autoriteiten hebben opge-
steld. Daaronder waren slechts 50 Belgen, en nauwelijks 
een tiental van hen heeft Gaza effectief kunnen verlaten. 
Sinds 2 november 2023 is er bovendien geen enkele 
Belg meer toegevoegd aan de evacuatielijsten, terwijl 
mensen met Ierse, Turkse en andere nationaliteiten sinds 
begin november 2023 geregeld de Gazastrook kunnen 
verlaten. Dit weekend nog werd er een lijst gepubliceerd 
waarop geen enkele Belgische burger op vermeld werd. 
Het lid vraagt de minister om meer uitleg hierover, want 
mensen staan doodsangsten uit.

Belgisch voorzitterschap van de EU

Vanaf januari 2024 gaat België Europa leiden. Volgens 
de minister neemt België actief deel aan de besprekin-
gen die op Europees niveau worden gevoerd over de 
tussentijdse herziening van het meerjarig financieel 
kader 2021-2027, naar aanleiding van het voorstel van 
de Europese Commissie om dit kader aan te passen 
aan de nieuwe uitdagingen. Voor de heer De Vuyst 
blijken de Maastrichtnormen duidelijk niet bestand 
tegen de gezondheids- en economische crisissen die 
de Unie de laatste jaren meemaakte, en dat zal er niet 
op beteren. Dit asociale beleid en de privatiseringen en 
harde bezuinigingen die het met zich brengt, zijn niet in 
staat tegemoet te komen aan de collectieve aanpak die 
deze crisissen, net zoals de klimaatcrisis, vereisen. Het 
neoliberalisme moet dan ook definitief afgevoerd worden, 
maar de Europese Commissie stelt net voor om het 
omgekeerde te doen. Een studie uitgevoerd door enkele 
vooraanstaande economen voor de Europese denktank 
Bruegel toont echter aan dat de door de Commissie 
voorgestelde terugkeer naar extreme bezuinigingsmaat-
regelen onder meer voor België, maar ook bijvoorbeeld 
voor Frankrijk, desastreus zou zijn en ons tot onzinnige 
en asociale besparingen zou dwingen op een moment 
dat er net investeringen nodig zijn in de veerkracht en 
duurzaamheid van onze samenleving.

Het lid vindt het onaanvaardbaar en verwacht dan ook 
dat de minister dat duidelijk maakt aan de Commissie. 
De huidige en toekomstige uitdagingen maken duidelijk 
dat er een sociaal, solidair en collectief Europa nodig 
is, dat ook op economisch gebied een democratie moet 
worden. Geen Europa van een race to the bottom, van 
sociale dumping en fiscale en sociale concurrentie 
tussen lidstaten, maar duidelijke harmonisering naar 
boven toe van arbeidsrechten en loonvoorwaarden. Een 
Europa dat de strijd aanbindt tegen belastingparadijzen 
en werkt aan een Europees vermogenskadaster om de 

la double nationalité ont été inscrits sur les listes d’éva-
cuation établies par les autorités israéliennes depuis le 
début des bombardements de Gaza. Parmi eux, il n’y 
avait que 50 Belges, dont à peine une douzaine ont pu 
quitter effectivement Gaza. De plus, aucun Belge n’a été 
ajouté aux listes d’évacuation depuis le 2 novembre 2023, 
alors que des personnes de nationalités irlandaise, 
turque et autres ont pu régulièrement quitter la bande 
de Gaza depuis le début du mois de novembre 2023. 
Pas plus tard que ce week-end, une liste a été publiée 
qui n’incluait aucun citoyen belge. Le membre demande 
à la ministre plus d’explications à ce sujet, car certains 
de nos concitoyens se font un sang d’encre.

Présidence belge de l’UE

À partir de janvier 2024, la Belgique dirigera l’Europe. 
Selon la ministre, la Belgique participe activement aux 
discussions qui ont lieu au niveau européen sur la révi-
sion à mi-parcours du Cadre financier pluriannuel 2021-
2027 suite à la proposition faite par la Commission euro-
péenne visant à adapter ce cadre à ces nouveaux enjeux. 
Pour M. De Vuyst, les normes de Maastricht ne semblent 
manifestement pas résister aux crises sanitaires et éco-
nomiques que l’Union a connues ces dernières années, 
et cela ne va pas s’arranger. Ces politiques antisociales, 
les privatisations et l’austérité qu’elles entraînent sont 
incapables de répondre à l’approche collective que ces 
crises, comme la crise climatique, requièrent. Il faut donc 
se débarrasser définitivement du néolibéralisme, mais 
c’est tout le contraire que propose la Commission euro-
péenne. Une étude réalisée par quelques économistes 
de renom pour le think tank européen Bruegel montre 
pourtant que le retour à des mesures d’austérité extrêmes 
proposé par la Commission serait désastreux notam-
ment pour la Belgique, mais aussi pour la France, par 
exemple, et nous contraindrait à des économies absurdes 
et antisociales, à un moment où des investissements 
dans la résilience et la durabilité de notre société sont 
justement nécessaires.

Le membre trouve cela inacceptable et attend donc 
de la ministre qu’elle en informe sans équivoque la 
Commission. Les défis actuels et futurs montrent clai-
rement que nous avons besoin d’une Europe sociale, 
solidaire et collective, qui doit également devenir une 
démocratie en termes économiques. Non pas une 
Europe du nivellement par le bas, du dumping social 
et de la concurrence fiscale et sociale entre les États 
membres, mais une harmonisation claire vers le haut 
des droits du travail et des conditions salariales. Une 
Europe qui lutte contre les paradis fiscaux et qui travaille 
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schandalige ongelijkheid en vermogensongelijkheid aan 
te pakken, ook op Europese schaal.

European Strategic Foresight

De heer De Vuyst geeft toe dat het hoog tijd is om naar 
de toekomst te kijken. Een nieuwe multilaterale wereld-
orde dient zich aan en de evolutie en vorming van die 
nieuwe internationale orde wordt enorm versneld door 
de twee conflicten die aan de gang zijn in Oekraïne en 
Palestina. Het is in de uiteenlopende reacties op deze 
conflicten en de verschillende manieren om met die 
conflicten om te gaan dat de nieuwe wereldorde zich 
begint af te tekenen.

De grote kwestie van strategisch vooruitzicht is dan 
ook aan welke kant België, en bij extensie de EU zich 
willen scharen. Als hij kijkt naar het stemgedrag van de 
Europese lidstaten in de Algemene Vergadering van 
de VN, dan ziet het lid toch hoopvolle tekenen. België 
stemt samen met de overweldigende meerderheid 
van lidstaten voor het opheffen van de onmenselijke 
blokkade tegen Cuba en veroordeelt, opnieuw samen 
met vrijwel alle lidstaten, de illegale Israëlische bezetting 
van Palestijns, Syrisch en Libanees grondgebied. Op 
steeds meer kwesties staan de VS en Israël ondertus-
sen vrijwel volledig geïsoleerd, zij het in enkele gevallen 
samen met Hongarije. Voor de heer De Vuyst zijn het 
tekenen van een ontluikende Europese onafhankelijkheid.

Om nog een rol te spelen in een nieuwe wereldorde 
waarin geen alleenheersende hegemoon aan de macht is, 
zullen België en de EU niet alleen de VS moeten loslaten 
maar ook moeten leren samenwerken met anderen, ook 
als die economische of politieke systemen hebben die 
niet helemaal gelijklopen met hun opvattingen. In een 
democratische wereldorde hebben landen het recht 
en de vrijheid om hun eigen pad naar ontwikkeling en 
hun eigen vorm van regering te kiezen, ook als die niet 
dezelfde is als degene die wij kiezen. Het Handvest van 
de VN legt geen liberale kapitalistische democratie op 
aan iedereen; het legt wel op dat Staten soeverein zijn 
en zich niet inmengen in interne aangelegenheden van 
andere Staten.

Maar voor het lid lijkt economische oorlogsvoering, 
of het gebruik van sancties, het enige beleidsinstrument 
van de EU. Hij herinnert er echter aan dat unilaterale 
economische dwangmaatregelen – die dus niet opgelegd 
of ondersteund worden door de VN –illegale vormen van 
inmenging zijn en blijven onder het internationaal recht.

à la mise en place d’un cadastre européen des fortunes 
pour lutter contre les différences de traitement scan-
daleuses et les inégalités économiques, également à 
l’échelle européenne.

European Strategic Foresight

M. De Vuyst admet qu’il est grand temps de se tourner 
vers l’avenir. Un nouvel ordre mondial multilatéral est 
en train d’émerger, et l’évolution et la formation de ce 
nouvel ordre international sont grandement accélérées 
par les deux conflits en cours en Ukraine et en Palestine. 
C’est dans les réponses variées à ces conflits et les 
différentes manières de les traiter que le nouvel ordre 
mondial commence à se dessiner.

La grande question de la prospective stratégique est 
donc de savoir de quel côté la Belgique, et par extension 
l’UE, veulent se ranger. Lorsqu’il examine le vote des 
États membres européens à l’Assemblée générale des 
Nations Unies, le membre note néanmoins des signes 
d’espoir. La Belgique, comme l’écrasante majorité des 
États membres, a voté en faveur de la levée du blocus 
inhumain imposé à Cuba et, toujours avec la quasi-totalité 
des États membres, a condamné l’occupation israélienne 
illégale des territoires palestiniens, syriens et libanais. 
En revanche, sur un nombre croissant de questions, 
les États-Unis et Israël sont presque complètement 
isolés, même si, dans certains cas, ils se joignent à la 
Hongrie. Pour M. De Vuyst, il s’agit là de signes d’une 
indépendance européenne naissante.

Pour continuer à jouer un rôle dans un nouvel ordre 
mondial, où plus aucune hégémonie autocratique n’aura 
le pouvoir, la Belgique et l’UE devront non seulement se 
défaire des États-Unis, mais aussi apprendre à coopérer 
avec d’autres, même s’ils ont des systèmes économiques 
ou politiques qui ne correspondent pas tout à fait à leurs 
points de vue. Dans un ordre mondial démocratique, 
les pays ont le droit et la liberté de choisir leur propre 
voie de développement et leur propre forme de gouver-
nement, même si elle n’est pas la même que la nôtre. 
La Charte des Nations Unies n’impose à personne la 
démocratie capitaliste libérale; elle impose aux États 
d’être souverains et de ne pas s’immiscer dans les 
affaires intérieures d’autres États.

Mais pour l’intervenant, la guerre économique, ou l’uti-
lisation de sanctions, semble être le seul outil politique de 
l’UE. Il rappelle toutefois que les mesures économiques 
coercitives unilatérales – c’est-à-dire celles qui ne sont 
pas imposées ni soutenues par les Nations Unies – sont 
et restent des formes illégales d’ingérence en vertu du 
droit international.
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Als China, Iran, Belarus, Afghanistan of vroeger 
Irak mensenrechtenschendingen begaan zal eenzijdig 
economisch geweld er niets aan veranderen. Het heeft 
zelfs vaak contraproductieve effecten en zet het inter-
nationaal recht onder druk, want het creëert willekeur 
en een beleid van twee maten en twee gewichten. Die 
mensenrechtenschendingen moeten uiteraard diploma-
tiek, bilateraal en multilateraal aangeklaagd worden, maar 
niet belet worden met algemene economische sancties. 
Die kunnen er enkel komen als het VN-Charter wordt 
geschonden of via een bindende VN-resolutie, zoals 
dat het geval is bij Israël.

Maatschappelijke emancipatie binnen de landen 
waar gesanctioneerd wordt, kan en moet vooral van 
onderuit komen. Dat moeten de westerse landen vooral 
toejuichen, en die kunnen daartoe bijdragen door on-
gelijke handelsrelaties aan te pakken, schulden kwijt 
te schelden en solidariteit te organiseren, in plaats van 
met een schuldenpolitiek via de Wereldbank of het IMF 
economieën uit het Zuiden te blijven knechten.

Kernontwapening

Over kernontwapening schrijft de minister dat België 
blijft openstaan voor initiatieven voor nucleaire ontwa-
pening en non-proliferatie. Ze verheugt zich ook over 
de deelname van België, in mei 2022, aan de eerste 
vergadering van de Staten die partij zijn bij het VN-
verdrag inzake het verbod op kernwapens (MSP of the 
TPNW), als waarnemer. Het lid duidt vervolgens aan dat 
de volgende MSP of the TPNW eind november 2023, 
zij het over een week, plaatsvindt en vindt het frappant 
dat de minister het niet vermeldt. Hij vraagt de minister 
of de Belgische regering hieraan zal deelnemen.

In 2022 werd in extremis een attaché van de Belgische 
ambassade in Wenen naar die vergadering gestuurd, die 
daar aan geen enkele discussie heeft deelgenomen en 
geen enkele verklaring heeft gebracht. De regering heeft 
daar ook niet publiek over gecommuniceerd. Maar het 
echte pijnpunt is de manier waarop België zijn NAVO-
verbintenissen, met name het nuclear-sharingprincipe, 
kan combineren met het openstaan voor nucleaire 
ontwapening. Voor de heer De Vuyst, wanneer België 
als niet-kernwapenstaat en als ondertekenaar van het 
non-proliferatieverdrag, kernwapens van een vreemde 
mogendheid op zijn grondgebied tolereren, is het in 
tegenspraak met de geest van het verdrag, wat zijn 
moreel gezag inzake het streven naar kernontwapening 
gevoelig aantast. Meer nog, als België echt het inter-
nationale recht wil respecteren en uitdragen, dan moet 
het de kernwapens van Kleine Brogel terugbezorgen 

Si la Chine, l’Iran, le Belarus, l’Afghanistan, ou autrefois 
l’Irak, commettent des violations des droits humains, 
les violences économiques unilatérales n’y changeront 
rien. Elles auront même souvent des effets contre-pro-
ductifs et mettront le droit international sous pression 
car elles créeront de l’arbitraire et une politique de deux 
poids, deux mesures. Ces violations des droits humains 
doivent bien entendu être dénoncées sur le plan diplo-
matique, bilatéral et multilatéral, mais ne doivent pas être 
empêchées par des sanctions économiques générales. 
Celles-ci ne peuvent être infligées qu’en cas de violation 
de la Charte des Nations Unies ou au travers d’une 
résolution contraignante des Nations Unies, comme 
c’est le cas pour Israël.

L’émancipation sociale dans les pays sanctionnés 
peut et doit venir principalement de la base. Les pays 
occidentaux doivent s’en féliciter avant tout, et ils peuvent 
y contribuer en s’attaquant aux relations commerciales 
inéquitables, en annulant les dettes et en organisant la 
solidarité, au lieu de continuer à asservir les économies 
du Sud par une politique de la dette via la Banque 
mondiale ou le FMI.

Désarmement nucléaire

S’agissant du désarmement nucléaire, la ministre 
écrit que la Belgique reste ouverte à des initiatives en 
ce sens et en faveur de la non-prolifération. Elle se 
félicite également de la participation de la Belgique, 
en mai 2022, à la première réunion des États parties 
au traité des Nations Unies sur l’interdiction des armes 
nucléaires (MSP of the TPNW), en tant qu’observateur. 
Le membre indique ensuite que la prochaine “MSP of 
the TPNW” aura lieu fin novembre 2023, soit dans une 
semaine, et trouve qu’il est frappant que la ministre 
n’en fasse pas mention. Il demande à la ministre si le 
gouvernement belge y participera.

En 2022, un attaché de l’ambassade de Belgique 
à Vienne a été envoyé à cette réunion in extremis. Ce 
dernier n’y a pris part à aucune discussion et n’y a fait 
aucune déclaration. Le gouvernement n’a pas non plus 
communiqué publiquement à ce sujet. Or, le véritable 
point problématique est la façon dont la Belgique peut 
combiner ses engagements envers l’OTAN, à savoir le 
principe du partage nucléaire, avec son ouverture au 
désarmement nucléaire. M. De Vuyst estime que, lorsque 
la Belgique, en tant qu’État non doté d’armes nucléaires 
et signataire du traité de non-prolifération, tolère sur 
son territoire les armes nucléaires d’une puissance 
étrangère, elle contredit l’esprit du traité, ce qui entame 
sensiblement son autorité morale en ce qui concerne la 
poursuite de l’objectif du désarmement nucléaire. Qui 
plus est, si elle veut vraiment respecter et promouvoir le 
droit international, la Belgique doit renvoyer les armes 
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aan de afzender. Ten slotte is dat precies wat er aan 
Belarus zou worden gevraagd indien dat land Russische 
kernwapens op zijn grondgebied toelaat, want het wordt 
dan beschouwd als een gevaar.

Het verbodsverdrag op kernwapens ondertekenen zou 
België aan de juiste kant van de geschiedenis plaatsen 
en deze prille internationaalrechtelijke norm versterken. 
Het zou ook zijn doel moeten zijn om zijn bondgenoten, 
zoals de VS, aan te sporen om de wapenbeheersings- 
en ontwapeningsarchitectuur opnieuw te vervoegen 
en nog te versterken. België zou een voortrekkersrol 
kunnen opnemen voor een hernieuwde inspanning voor 
“multilaterale ontwapening” – geen eenzijdige, maar 
wederzijdse ontwapening – waarbij de VS aangespoord 
wordt om opnieuw ontwapeningsgesprekken aan te gaan 
met Rusland, ook al is de huidige context heel moeilijk.

Het lid herinnert eraan dat dit ook onmogelijk en 
onwaarschijnlijk leek in de jaren 1970 en 1980, in een 
koude oorlog waarin de ideologische tegenstellingen en 
militaire spanningen even ernstig waren als nu. Maar 
toch is het toen gelukt. Het SALT-verdrag, het ABM-
verdrag, het INF-verdrag en het Start-verdrag werden 
toen door de aartsvijanden VS en SU onderhandeld en 
ondertekend. Het luidde een periode van ontspanning in 
en heropbouw van vertrouwen, en dus ook van ontwa-
pening, wat veiliger is en meer zekerheid biedt op lange 
termijn, en veel minder financiële en maatschappelijke 
kosten met zich meebrengt dan het “militaire opbod” en 
de “actie-reactiespiraal”.

Voor het lid moeten België en de EU bijdragen aan 
de-escalatie en zowel in beide brandhaarden, in Oekraïne 
en in het Midden-Oosten, oproepen tot een staakt-het-
vuren en wapenstilstand, met respect voor het inter-
nationale recht. Beide agressors dienen gericht onder 
druk gezet te worden. Om tot vrede te komen, moet er 
eerst rechtvaardigheid zijn. Bezetting moet stoppen en 
zelfbeschikkingsrecht en soevereiniteit dienen hersteld 
te worden, maar laten we vooral eerst de wapens doen 
zwijgen en daartoe bij alle partijen in beide conflicten 
oproepen.

De heer Egbert Lachaert (Open Vld) gaat eerst in op 
de gespannen geopolitieke context.

Om te beginnen is er het conflict tussen Israël en 
Palestina: de terroristische aanslag van Hamas op 7 ok-
tober 2023 werd beantwoord met een tegenaanval 
door het Israëlische leger. Er zijn thans al duizenden 
burgerslachtoffers aan beide kanten.

Dat conflict komt boven op de oorlog in Oekraïne, waar 
het regime van Vladimir Poetin Oekraïne is binnengevallen 

nucléaires de Kleine Brogel à leur expéditeur. Enfin, 
c’est exactement ce qui serait demandé au Belarus s’il 
autorisait des armes nucléaires russes sur son territoire, 
car ce serait considéré comme un danger.

La signature du traité d’interdiction des armes nu-
cléaires placerait la Belgique du bon côté de l’histoire 
et renforcerait cette norme naissante du droit internatio-
nal. Son objectif devrait également être d’exhorter ses 
alliés, tels que les États-Unis, à réintégrer et à renforcer 
davantage l’architecture de contrôle des armements et 
de désarmement. La Belgique pourrait jouer un rôle de 
pionnier dans un effort renouvelé en faveur du “désarme-
ment multilatéral” – un désarmement non pas unilatéral, 
mais mutuel – en incitant les États-Unis à reprendre les 
pourparlers sur le désarmement avec la Russie, même 
si le contexte actuel est très difficile.

Le membre rappelle que cela semblait également 
impossible et improbable dans les années 1970 et 1980, 
dans un contexte de guerre froide où les clivages idéo-
logiques et les tensions militaires étaient aussi graves 
qu’aujourd’hui. Ce fut tout de même une réussite à 
l’époque. Le traité SALT, le traité ABM, le traité INF et 
le traité Start ont été négociés et signés à l’époque par 
les ennemis jurés qu’étaient les États-Unis et l’Union 
soviétique. Ces traités ont annoncé une ère de détente 
et de restauration de la confiance, et, partant, également 
de désarmement, ce qui est plus sûr à long terme et 
génère des coûts financiers et sociétaux bien moindres 
que ceux de la “surenchère militaire” et de la “spirale 
action-réaction”.

Le membre considère que la Belgique et l’UE doivent 
contribuer à la désescalade et appeler à un cessez-
le-feu et à un armistice dans les deux points chauds 
que sont l’Ukraine et le Moyen-Orient, tout en respec-
tant le droit international. Les deux agresseurs doivent 
être soumis à une pression ciblée. La justice est un 
préalable pour parvenir à la paix. L’occupation doit 
cesser. L’autodétermination et la souveraineté doivent 
être rétablies, mais surtout, faisons taire les armes et 
demandons-le à toutes les parties aux deux conflits.

M. Egbert Lachaert (Open Vld) aborde tout d’abord 
le contexte géopolitique tendu.

Il y a pour commencer le conflit israélo-palestinien 
avec l’attaque terroriste perpétrée par le Hamas le 7 oc-
tobre 2023 et la riposte de l’armée israélienne. Aujourd’hui, 
on dénombre déjà des milliers de victimes civiles de 
part et d’autre.

Ce conflit se superpose à celui qui fait rage en Ukraine, 
le régime de Vladimir Poutine ayant envahi ce pays dans 
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in de hoop de huidige regering omver te werpen en 
te voorkomen dat Oekraïne toenadering zoekt tot het 
Westen en de NAVO. Dat conflict lijkt hoe langer hoe 
meer te zijn vastgelopen.

De westerse democratieën en de waarden die zij ver-
dedigen staan thans onder druk. Internationaal ontstaan 
nieuwe bondgenootschappen die deze democratische 
waarden ter discussie stellen en destabiliserende militaire 
conflicten uitlokken. We mogen ons niet laten beetne-
men door de destabiliseringspogingen van landen als 
Rusland en Iran.

In die context moet België zijn verantwoordelijkheid 
opnemen en een rol spelen, met name met het oog op 
het komende voorzitterschap van de Europese Unie. Het 
is dan ook logisch dat de beleidsnota ruim ingaat op de 
prioriteiten van het toekomstige Belgisch voorzitterschap. 
Er zullen met name bondgenoten en partners moeten 
worden gezocht binnen de EU om in die conflicten naar 
vrede te streven. In dat verband vraagt het lid welke rol 
België zou kunnen spelen bij de organisatie van een 
vredesconferentie of een ander soortgelijk initiatief, 
met name in het raam van het huidige conflict in Gaza. 
Welke diplomatieke kanalen kunnen worden aangewend, 
bijvoorbeeld met de steun van de Verenigde Staten, 
om Israël tot vrede te bewegen in dit conflict? Welke 
Arabische landen uit de regio kunnen helpen die vrede 
tot stand te brengen? Welke rol zou België kunnen spelen 
op diplomatiek niveau? Zal het voorzitterschap van de 
Europese Unie de gelegenheid bieden om initiatieven te 
nemen, met name met het oog op de tenuitvoerlegging 
van de tweestatenoplossing?

Vervolgens gaat het lid in op de migratiecrisis. Hij 
benadrukt dat er thans veel druk rust op de EU-landen 
om vluchtelingen op te nemen; zij nemen hun verant-
woordelijkheid en hebben uitgebreide stelsels voor 
sociale bescherming. De spreker is van oordeel dat de 
asielstromen eerlijker over de lidstaten moeten wor-
den verdeeld. Er is in Europa geen echte solidariteit 
meer. Daarom zouden er zaken moeten veranderen. 
Anders zullen steeds meer landen de huidige grenzen 
van de Schengenruimte in vraag stellen en binnen die 
Schengenruimte opnieuw grenscontroles gaan uitvoeren.

Tegelijkertijd moeten de asielprocedures korter en 
doeltreffender worden. Een snelle asielprocedure be-
tekent dat de asielzoekers snel weten waar ze aan toe 
zijn. Tot slot moeten de overheden ook voorzien in een 
doeltreffend terugkeerbeleid. Welke rol kan België tijdens 
zijn voorzitterschap spelen om een Europese consensus 
over dit asiel- en migratiebeleid te bevorderen?

l’espoir de renverser le pouvoir en place et d’éviter qu’il 
se rapproche de l’Occident et de l’OTAN. Ce conflit 
ressemble maintenant de plus en plus à un conflit gelé.

Les démocraties occidentales et les valeurs qu’elles 
défendent sont aujourd’hui sous pression. Au niveau 
international, de nouvelles alliances voient le jour afin 
de remettre en cause ces valeurs démocratiques et pro-
voquer des conflits militaires déstabilisateurs. Il ne faut 
pas être dupe des tentatives de déstabilisation menées 
par des pays comme la Russie et l’Iran.

Dans ce contexte, la Belgique doit prendre ses res-
ponsabilités et jouer un rôle notamment dans le cadre 
de la prochaine présidence de l’Union européenne. 
Il est donc logique que la note de politique générale 
consacre une partie importante aux priorités de notre 
future présidence. Il s’agira notamment de chercher des 
alliés et des partenaires au sein de l’UE pour tendre vers 
la pacification de ces conflits. À cet égard, le membre 
s’interroge sur le rôle que la Belgique pourrait jouer 
dans l’organisation d’une conférence de paix ou toute 
autre initiative similaire en particulier dans le cadre du 
conflit en cours à Gaza. Quels canaux diplomatiques 
peuvent-ils être utilisés, par exemple avec l’appui des 
États-Unis, pour amener Israël à pacifier ce conflit? Quels 
sont les pays arabes de la région qui peuvent contribuer 
à cette pacification? Quel est le rôle que la Belgique 
pourrait jouer au niveau diplomatique? La présidence 
de l’Union européenne constituera-t-elle l’occasion de 
prendre des initiatives notamment en vue de mettre en 
œuvre la solution à deux États?

Le membre évoque ensuite la crise migratoire. Il sou-
ligne qu’une pression importante en termes d’accueil 
des réfugiés repose actuellement sur les pays de l’Union 
qui prennent leurs responsabilités et disposent de sys-
tèmes de protection sociale étendus. Il considère que 
la répartition des flux d’asile doit être plus équitable 
entre les États membres. En Europe, il n’y a plus de 
réelle solidarité. Il convient donc de changer la donne. 
À défaut, de plus en plus de pays mettront en cause les 
frontières actuelles de l’espace Schengen et veilleront 
de nouveau à contrôler leurs frontières à l’intérieur de 
cet espace Schengen.

Dans le même temps, les procédures d’asile doivent 
devenir plus courtes et effectives. Une procédure d’asile 
rapide permet aux demandeurs d’asile de savoir rapide-
ment à quoi s’en tenir. Enfin, les gouvernements doivent 
également garantir une politique de retour efficace. 
De manière générale, quel est le rôle que la Belgique 
peut jouer lors de sa présidence en vue de favoriser 
un consensus européen sur ces politiques d’asile et 
migration?
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De heer Lachaert benadrukt dat de eerbiediging van de 
rechtsstaat, van de democratie en van de fundamentele 
waarden de hoekstenen van de Europese Unie vormen en 
voor België een absolute prioriteit zijn. Zowel binnen als 
buiten de Unie komen die fundamenten echter meer en 
meer onder druk te staan. Hij is van oordeel dat rechten 
zoals het recht op abortus of het recht op huwelijk voor 
iedereen zouden moeten worden opgenomen in het 
Handvest van de grondrechten van de Europese Unie. 
Hoe staat de minister daartegenover?

Vervolgens gaat het lid in op de eengemaakte markt. 
Die vormt ook een belangrijk instrument om een gelijk 
speelveld tussen de 27 lidstaten van de EU te garan-
deren. Jammer genoeg stelt het lid vast dat sommige 
landen, zoals Duitsland, miljarden euro’s injecteren om 
hun nationale economieën te ondersteunen. Zij versto-
ren dus de interne markt ten nadele van de Belgische 
bedrijven. De Europese Unie zou dus moeten reageren. 
Zal het Belgisch voorzitterschap de gelegenheid bieden 
om die kwestie aan te kaarten, opdat het level playing 
field werkelijkheid blijft?

Het lid wijst erop dat luidens de minister België ook 
de reflectie over de toekomst van de begroting van de 
Europese Unie beoogt te bevorderen, wat zowel de 
eigen middelen als de uitgaven betreft. Uit het betoog 
van mevrouw Von der Leyen maakt de spreker op dat 
de lidstaten extra inspanningen zullen moeten leveren, 
met name om Oekraïne te steunen, maar vooralsnog 
wordt met geen woord gerept over manieren om de 
EU-uitgaven te verminderen. Hoe zit dat?

De toekomst van Europa zal een van de prioriteiten van 
het Belgisch voorzitterschap zijn. Het Belgisch standpunt 
dienaangaande zal dus duidelijk moeten zijn. Inzake de 
uitbreiding benadrukt het lid dat Oekraïne weliswaar 
vooruitzichten moet worden geboden, maar dat het land 
op dit ogenblik geenszins voldoet aan de voorwaarden 
voor lidmaatschap van de Europese Unie. Het land is 
niet alleen in oorlog, maar het heeft ook te kampen met 
grote problemen, met name op het gebied van corruptie 
en de rechtsstaat. Men dient ook rechtvaardig te blijven 
ten aanzien van de andere kandidaat-lidstaten, waar-
van sommige, zoals Albanië en Noord-Macedonië, al 
aanzienlijke inspanningen hebben geleverd. Wat de zes 
Balkanlanden betreft, dient men te beseffen dat elk land 
op zijn eigen verdiensten moet worden beoordeeld op 
basis van objectieve criteria, en dat ze zeker niet samen 
mogen worden onderzocht.

Bovendien kan die uitbreiding alleen plaatsvinden in 
een sterk Europa, wat solide besluitvormingsprocessen 
en instellingen impliceert. Interne hervormingen zullen 

M. Lachaert souligne que le respect de l’état de droit, 
de la démocratie et des valeurs fondamentales sont 
les pierres angulaires de l’Union européenne et une 
priorité absolue pour la Belgique. Mais tant à l’intérieur 
qu’à l’extérieur de l’Union, ces fondements sont de plus 
en plus mis sous pression. Il considère que des droits 
comme le droit à l’avortement ou le mariage pour tous 
devraient figurer dans la Charte des Droits fondamen-
taux de l’Union européenne. Qu’en pense la ministre?

Le membre aborde ensuite le marché unique. Celui-ci 
constitue également un outil important pour garantir des 
conditions de concurrence équitables entre les 27 États 
membres de l’UE. Malheureusement, le membre relève 
que certains pays comme l’Allemagne injectent des mil-
liards d’euros afin de soutenir leurs économies nationales. 
Ils perturbent donc le marché intérieur au détriment 
des entreprises belges. L’Union européenne devrait 
donc réagir. La présidence belge sera-t-elle l’occasion 
d’aborder cette problématique afin que le level playing 
field reste une réalité?

En ce qui concerne le budget de l’Union européenne, 
le membre relève que la ministre énonce que la Belgique 
entend également stimuler la réflexion sur le futur du 
budget de l’Union européenne, que ce soit sur les res-
sources propres ou les dépenses. Il comprend des 
interventions de Mme Von der Leyen que des efforts 
supplémentaires seront demandés aux États membres 
notamment en vue de soutenir l’Ukraine mais on n’évoque 
pour l’instant aucune piste pour réduire les dépenses 
de l’UE. Qu’en est-il?

L’avenir de l’Europe constituera une des priorités de 
la présidence belge. Aussi, la position de la Belgique 
devra être claire. En ce qui concerne l’élargissement, le 
membre souligne que si l’Ukraine doit avoir des pers-
pectives, elle ne remplit absolument pas les conditions 
aujourd’hui pour adhérer à l’Union européenne. Le pays 
est non seulement en guerre mais connaît d’importantes 
difficultés notamment en matière de corruption et d’état 
de droit. Il convient aussi d’être équitable par rapport aux 
autres pays qui sont déjà candidats à l’adhésion, dont 
certains comme l’Albanie et la Macédoine du Nord ont 
déjà fourni d’importants efforts. Pour les six pays des 
Balkans, il convient d’être conscient que chaque pays 
doit être jugé sur ses propres mérites sur la base de 
critères objectifs et qu’ils ne doivent certainement pas 
être examinés ensemble.

Cet élargissement ne pourra d’ailleurs se faire que 
dans une Europe forte, ce qui implique des processus 
décisionnels et des institutions solides. Des réformes 
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noodzakelijk zijn. Welke rol beoogt België daarin te 
spelen?

Tot slot heeft het lid nog enkele specifieke vragen:

— België en de EU hebben het Azerbeidzjaanse 
militaire optreden in Nagorno-Karabach veroordeeld, 
omdat het haaks staat op het lopende vredesproces. 
Welke bijkomende inspanningen kan de EU echter 
leveren voor de Armeniërs die uit Nagorno-Karabach 
zijn moeten vluchten?

— Midden-oktober 2023 vond een prinselijke eco-
nomische missie naar Australië plaats, maar de onder-
handelingen over een vrijhandelsovereenkomst tussen 
de EU en Australië werden nog steeds niet afgerond. 
Om welke redenen?

— Ook de situatie van Taiwan mag niet over het hoofd 
worden gezien. Hoewel de recente ontmoeting tussen 
de presidenten Xi en Biden een hoopvolle ontwikkeling 
was, dient men zich grote zorgen te blijven maken over 
de militaire oefeningen in de Straat van Taiwan. Welke 
rol kunnen de EU en België spelen bij het handhaven 
van de vrede en de stabiliteit in de regio?

Mevrouw Vicky Reynaert (Vooruit) duidt aan dat 2024, 
naast het jaar van het Belgische voorzitterschap van de 
Europese Unie, ook het laatste jaar van deze legislatuur 
is. Als parlementslid vindt ze het dan ook niet alleen 
belangrijk om vooruit te kijken naar dat voorzitterschap, 
maar ook wil ze eens achteruitkijken om de balans op 
te maken van de regering op het vlak van Buitenlandse 
Zaken.

Het hoofdstuk Buitenlandse Zaken van het regeerak-
koord begon met het erkennen dat België geen eiland 
is in de wereld. Van de klimaatproblematiek tot sociale 
problemen, van wereldwijde tekorten tot veiligheidspro-
blemen en van handelsconflicten tot migratiestromen. 
De grote uitdagingen die onze samenleving vandaag 
te wachten staan, die krijgen wij als land niet alleen 
opgelost. Wij kunnen dit niet oplossen zonder andere 
landen. Daarvoor zijn we teveel verbonden. Onze bu-
ren zijn altijd dichtbij, en de problemen in de rest van 
de wereld weten ons altijd te raken. Deze legislatuur 
is wat overschaduwd door grote crises in binnen- en 
buitenland: een wereldwijde gezondheidscrisis, oorlog 
op het Europese continent en een energiecrisis die 
daarop volgde, instabiliteit in Afrika die voor nieuwe 
vluchtelingenstromen hebben gezorgd, gijzeldiplomatie 
vanuit Iran en recent de oorlog in Gaza.

internes seront nécessaires. Quel rôle entend jouer la 
Belgique à cet égard?

Enfin, le membre pose les questions ponctuelles 
suivantes:

— la Belgique, de même que l’Union européenne, a 
condamné l’action militaire de l’Azerbaïdjan au Haut-
Karabakh, qui va à l’encontre du processus de paix 
engagé. Mais quels efforts supplémentaires l’Union euro-
péenne peut-elle fournir aux Arméniens qui ont dû fuir 
le Haut-Karabakh?

— alors qu’une mission économique princière a été 
effectuée en Australie à la mi-octobre 2023, les négo-
ciations pour un accord de libre-échange entre l’UE et 
l’Australie n’ont toujours pas abouti. Pour quelles raisons?

— la situation de Taiwan ne peut être oubliée. Même 
si on peut se réjouir de l’entrevue récente entre les pré-
sidents Xi et Biden, il convient de rester très préoccupé 
par les développements militaires dans le Détroit de 
Taïwan. Quel rôle l’UE et la Belgique peuvent-ils jouer 
afin de maintenir la paix et la stabilité dans la région?

Mme Vicky Reynaert (Vooruit) indique que 2024, en 
plus d’être l’année de la présidence belge de l’Union eu-
ropéenne, sera aussi la dernière année de cette légis-
lature. En tant que parlementaire, elle estime dès lors 
qu’il importe non seulement de se projeter dans cette 
présidence, mais aussi de faire une rétrospective, de 
dresser le bilan du gouvernement dans le domaine des 
affaires étrangères.

Le chapitre consacré aux Affaires étrangères de 
l’accord de gouvernement commençait en reconnaissant 
que la Belgique n’est pas un pays sous cloche qui ne subit 
pas les effets de phénomènes tels que la problématique 
du climat, les problèmes sociaux, les pénuries mondiales, 
les problèmes sécuritaires, les conflits commerciaux et 
les flux migratoires. Les défis majeurs auxquels notre 
société est confrontée aujourd’hui ne seront pas résolus 
par notre seul pays. Il est impossible de les résoudre 
sans d’autres pays. Nous sommes trop interconnectés 
pour ce faire. Nos voisins sont toujours proches et les 
problèmes du reste du monde nous affectent toujours. 
Cette législature a été quelque peu assombrie par des 
crises majeures au niveau national et international, à 
savoir une crise sanitaire mondiale, une guerre sur le 
continent européen et la crise énergétique qui s’en est 
suivie, l’instabilité en Afrique qui a conduit à de nouveaux 
flux de réfugiés, la diplomatie des otages de l’Iran et, 
récemment, la guerre à Gaza.
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En daarom is een goede samenwerking nodig, zowel 
met onze buurlanden, als op Europees niveau, en op 
internationaal, multilateraal niveau. De Belgische regering 
en de minister erkennen deze realiteit, varen een pro-
Europese koers en hebben het engagement van België 
voor een sterk multilateralisme binnen het bevoorrechte 
kader van de Verenigde Naties herbevestigd.

Maar voor mevrouw Reynaert mogen we ook niet 
naïef zijn, want op tal van vlakken staat Europese en 
internationale samenwerking onder druk, door individuen, 
door groepen en zelfs door hele regimes.

Daarom is het voor het lid van belang dat België in 
zijn Europees en internationaal beleid drie belangrijke 
doelstellingen naar voor schuiven. Eerst en vooral, het 
verdedigen van het Europees en internationaal recht, 
dat de basis moet zijn van ons beleid. Ten tweede, het 
promoten en de bescherming van de mensenrechten. 
En ten derde, het voeren van een sterk sociaal beleid en 
het verdedigen van sociale waarden. Die drie doelstel-
lingen dragen bij tot vrijheid, gelijkheid en solidariteit, 
de drie basiswaarden van de Belgische democratie, 
waarop onze samenleving gebaseerd is.

Maar het zijn net die zaken die vandaag de dag sterk 
onder druk staan. Daarom hebben het lid en haar fractie 
ook gehamerd op de verwevenheid van die drie doelstel-
lingen doorheen hoofdstuk 6.1 van het regeerakkoord. 
Daarover wil het lid een aantal vragen stellen, omdat ze 
toch vaststelt dat een aantal doelstellingen die werden 
afgesproken in het regeerakkoord, zijn blijven liggen.

Internationaal recht

Voor mevrouw Reynaert zijn Israël en de Palestijnse 
gebieden een van de gebieden in de wereld waar het 
internationaal recht het vaakst geschonden wordt. 
De Israëlische nederzettingen in de Palestijnse ge-
bieden zijn al jaren een flagrante schending van het 
internationaal recht. De terroristische aanval van Hamas 
op 7 oktober 2023 was een regelrechte oorlogsmisdaad, 
maar ook de disproportionele reactie van Israël op de 
aanvallen van Hamas zijn een zware schending van het 
internationaal recht. De Belgische regering verdedigt in 
deze kwestie volop het internationaal recht, is daarbij 
een voorloper op Europees niveau en wordt daarvoor 
ook zeer sterk gewaardeerd.

Op  9 november 2023 heeft de eerste minister in de 
plenaire vergadering van het Federale Parlement de 
maatregelen meegedeeld die de regering op 8 novem-
ber 2023 heeft genomen als reactie op de gebeurtenissen 
in Gaza. Voor de bevoegdheden van de minister van 

C’est pourquoi une bonne coopération est nécessaire 
tant avec les pays voisins, qu’aux niveaux européen, 
international et multilatéral. Le gouvernement belge et 
la ministre reconnaissent cette réalité. Ils suivent une 
orientation pro-européenne et ont réaffirmé l’engagement 
de la Belgique en faveur d’un multilatéralisme fort dans 
le cadre privilégié des Nations Unies.

Mme Reynaert estime toutefois qu’il ne faut pas non 
plus être naïf, car dans nombre de domaines, la coopé-
ration européenne et internationale est mise à mal par 
des individus, des groupes, voire des régimes entiers.

C’est la raison pour laquelle la membre estime qu’il 
importe que la Belgique mette en avant trois objectifs 
majeurs dans sa politique européenne et sa politique 
internationale. Premièrement et avant tout, défendre 
le droit européen et le droit international, qui doivent 
constituer la base de notre politique. Deuxièmement, 
promouvoir et protéger les droits humains. Et troisiè-
mement, mener une politique sociale forte et défendre 
les valeurs sociales. Ces trois objectifs contribuent à 
la liberté, à l’égalité et à la solidarité, les trois valeurs 
fondamentales de la démocratie belge qui sont les piliers 
de notre société.

Or, ce sont précisément ces valeurs qui sont fortement 
menacées actuellement. La membre et son groupe ont 
donc insisté sur l’interdépendance de ces trois objectifs 
dans le chapitre 6.1 de l’accord de gouvernement. La 
membre souhaite poser plusieurs questions à ce sujet 
car elle constate tout de même qu’une série d’objectifs 
qui ont été convenus dans l’accord de gouvernement 
sont restés lettre morte.

Droit international

Mme Reynaert considère qu’Israël et les territoires 
palestiniens sont l’une des régions du monde où le droit 
international est le plus fréquemment violé. Les colonies 
israéliennes installées dans les territoires palestiniens 
constituent depuis des années une violation flagrante 
du droit international. L’attaque terroriste du Hamas 
du 7 octobre 2023 est un véritable crime de guerre, mais 
la réponse disproportionnée d’Israël aux attaques du 
Hamas constitue également une grave violation du droit 
international. Le gouvernement belge défend pleinement 
le droit international en la matière. Il est un précurseur 
à cet égard au niveau européen, ce qui lui vaut d’être 
également très apprécié.

Le 9 novembre 2023, le premier ministre a commu-
niqué en séance plénière quelles étaient les mesures 
que le gouvernement avaient prises la veille en réaction 
aux événements à Gaza. Pour ce qui relève des com-
pétences de la ministre des Affaires étrangères, il s’agit 
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Buitenlandse Zaken gaat het over een inreisverbod voor 
extremistische Israëlische kolonisten, 5 miljoen euro voor 
het Internationaal Strafhof, het verder uitwerken van het 
differentiatiebeleid en de mondelinge interventie in de 
procedure voor het Internationaal Gerechtshof over de 
uitvoering van de resolutie van de algemene vergade-
ring van de VN naar de legaliteit van de kolonies en de 
Israëlische annexatiepolitiek op de Westbank.

Als we een structurele oplossing willen voor het con-
flict, wat de bedoeling is van de regering en de minister 
via het ondersteunen van de Peace Day Effort, dan 
veronderstelt het lid dat dat moeilijk zal zijn zonder een 
permanent staakt-het-vuren. Hoe kan er een Peace Day 
Effort worden ondersteund, zonder dat die bombarde-
menten ophouden?

Hoever staat het met het inreisverbod voor extremis-
tische Israëlische kolonisten? Wat zijn de krijtlijnen en 
wanneer kan dit in werking treden?

De mondelinge interventie voor het Internationaal 
Gerechtshof is het dringendst, want de deadline nadert. 
Is er al een ontwerpinterventie geschreven?

Vijf miljoen euro extra voor het Internationaal Strafhof 
om onderzoek te doen naar zowel de misdaden van 
Hamas als naar de misdaden van de staat Israël is voor 
het lid een goede zaak. In de hoorzittingen over deze 
zaak suggereerde een professor in het internationaal 
recht dat België zich ook formeel kan aansluiten bij het 
onderzoek van het Strafhof via een State Party Referral. 
Is dat iets wat België ook kan overwegen?

Daarnaast wordt er ook nog gewerkt aan een er-
kenning van de Palestijnse Staat met zogenaamde 
“likeminded” Staten in het kader van een duurzame 
onderhandelde tweestatenoplossing, zoals geschreven 
in het regeerakkoord. In de beleidsnota van de minister 
staat dat de erkenning van de Palestijnse Staat “op het 
juiste moment” moet komen. Mevrouw Reynaert vraagt 
wanneer het juiste moment zal komen, als we nu, bij 
deze vreselijke toestand in de Palestijnse gebieden, 
nog altijd niet het juiste moment gevonden hebben om 
eindelijk het recht van de Palestijnen op een eigen Staat 
te erkennen, zoals de meeste landen in de wereld allang 
gedaan hebben. Welke gesprekken heeft de minister al 
gevoerd met likeminded Staten? Hoe ziet de minister 
het verdere proces richting erkenning?

d’une interdiction d’entrée pour les colons israéliens 
extrémistes, de 5 millions d’euros pour la Cour pénale 
internationale, de la poursuite de l’élaboration de la 
politique de différenciation et de l’intervention orale dans 
la procédure devant la Cour internationale de justice 
sur la mise en œuvre de la résolution de l’Assemblée 
générale des Nations Unies sur la légalité des colonies 
et de la politique d’annexion israélienne en Cisjordanie.

Si nous voulons une solution structurelle au conflit, 
ce qui est la volonté du gouvernement et de la ministre, 
notamment via la participation de la Belgique à l’initiative 
Peace Day Effort, l’intervenante suppose que cela sera 
difficile sans un cessez-le-feu permanent. Comment 
peut-on en effet soutenir l’initiative Peace Day Effort si 
ces bombardements ne cessent pas?

Où en est actuellement l’interdiction d’entrée pour 
les colons israéliens extrémistes? Quelles en sont les 
lignes de force et quand pourra-t-elle entrer en vigueur?

L’intervention orale devant la Cour internationale de 
justice est la mesure la plus urgente, étant donné que 
l’échéance approche. Un projet d’intervention a-t-il déjà 
été élaboré?

L’intervenante se réjouit de l’octroi de cinq millions d’eu-
ros supplémentaires à la Cour pénale internationale afin 
de lui permettre d’enquêter à la fois sur les crimes du 
Hamas et sur ceux de l’État d’Israël. Lors des auditions 
sur cette question, un professeur de droit international a 
émis l’idée selon laquelle la Belgique pourrait également 
se joindre formellement à l’enquête de la CPI par le biais 
d’une procédure de State Party Referral (saisine par 
un État partie). Est-ce quelque chose que la Belgique 
pourrait également envisager?

Par ailleurs, un travail préparatoire est également en 
cours en vue de reconnaître l’État palestinien conjoin-
tement avec d’autres États dits “like-minded” dans le 
cadre d’une solution durable et négociée à deux États, 
prévu dans l’accord de gouvernement. Dans la note de 
politique générale de la ministre, il est indiqué que la 
reconnaissance de l’État palestinien devrait se faire “à 
un moment opportun”. Mme Reynaert demande quand 
viendra enfin ce moment, si aujourd’hui, face à cette 
situation épouvantable dans les territoires palestiniens, 
nous n’avons toujours pas trouvé le bon moment pour 
enfin reconnaître le droit des Palestiniens à avoir leur 
propre État, comme la plupart des pays du monde l’ont 
fait depuis longtemps. Quels entretiens la ministre a-t-
elle déjà eus à ce sujet avec des États “like-minded”? 
Comment la ministre envisage-t-elle la suite du processus 
de reconnaissance?
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Israël-Palestina

Op woensdag 8 november 2023 getuigden Palestijnse 
families in de commissie voor Buitenlandse Betrekkingen 
van de Kamer over de toestand in Gaza. Palestijnen die 
in België wonen zijn terecht zeer bezorgd om hun fami-
lieleden die momenteel vastzitten in Gaza. Een aantal 
Belgen en rechthebbenden hebben ondertussen Gaza 
kunnen verlaten, maar dit gebeurt slechts met mondjes-
maat omdat ze ook afhankelijk zijn van de toestemming 
van Israël, Egypte en Hamas. Het lid benadrukt dat zowel 
de consulaat-generaal als de diplomaten echt doen wat 
ze kunnen en hieraan dag en nacht werken.

In dit verband vraagt het lid wat de minister al heeft 
ondernomen om de posten in Egypte en Jeruzalem te 
versterken. Wordt er voorzien in aflossing van het per-
soneel of psychologische ondersteuning? Gezien het 
non-stop werk op het terrein, hoe kan het crisiscentrum 
van Buitenlandse Zaken in Brussel de posten in Egypte 
en Jeruzalem zo goed mogelijk ondersteunen? Welke 
acties zal de minister ondernemen?

Kernwapens

Daarna verwijst mevrouw Reynaert naar het nieuwe 
internationaal verdrag inzake het verbod op kernwapens, 
dat kernwapens illegaal verklaart onder het Europese 
recht, en landen en Staten verplicht tot ambitieuze 
inspanningen op het gebied van non-proliferatie en 
ontwapening. Ze merkt op dat België nog geen partij is 
bij dit verdrag. Toch belooft het regeerakkoord dat België 
zich actief zal inzetten voor nucleaire ontwapening en 
non-proliferatie op multilateraal niveau, en dat de regering 
zal onderzoeken hoe het VN-verdrag op het verbod op 
nucleaire wapens een nieuwe impuls kan geven aan 
multilaterale nucleaire ontwapening. De beleidsnota 
vermeldt echter dat laatste verdrag niet.

Hierover vraagt het lid of de minister een overzicht 
kan geven over hoe België de voorbije drie jaar zich 
actief heeft ingezet op multilateraal niveau voor nucleaire 
ontwapening en non-proliferatie. Welke resoluties heeft 
België voorgelegd op multilateraal niveau, welke heeft 
het gesteund, welke niet en waarom niet?

De besprekingen in het kader van het VN-verdrag 
op het verbod op nucleaire wapens focussen zich op 
steun aan slachtoffers van nucleaire kernproeven en 
herstel van het milieu. Dit is een belangrijke doelstelling 

Israël-Palestine

Le mercredi 8 novembre 2023, des familles palesti-
niennes ont témoigné devant la commission des affaires 
étrangères de la Chambre sur la situation à Gaza. Les 
Palestiniens qui vivent en Belgique sont à juste titre 
très inquiets pour leurs proches actuellement bloqués 
à Gaza. Un certain nombre de ressortissants et ayants 
droit belges ont entre-temps pu quitter Gaza, mais cela 
ne se fait qu’au compte-gouttes car ils dépendent égale-
ment de l’autorisation d’Israël, de l’Égypte et du Hamas. 
L’intervenante souligne que tant le consulat général que 
les diplomates font vraiment toute ce qu’ils peuvent et 
travaillent jour et nuit sur ce dossier.

Dans ce contexte, l’intervenante demande ce que 
la ministre a déjà entrepris afin de renforcer les postes 
diplomatiques en Égypte et à Jérusalem. Est-il prévu 
de relayer le personnel ou de lui apporter un soutien 
psychologique? Compte tenu du travail ininterrompu sur 
le terrain, comment le centre de crise du SPF Affaires 
étrangères à Bruxelles peut-il soutenir au mieux nos 
postes diplomatiques en Égypte et à Jérusalem? Quelles 
mesures la ministre compte-t-elle prendre?

Armes nucléaires

Mme Reynaert évoque ensuite le nouveau traité 
international sur l’interdiction des armes nucléaires, 
qui déclare les armes nucléaires illégales au regard du 
droit européen et engage les pays et les États à déployer 
des efforts ambitieux en matière de non-prolifération et de 
désarmement. Elle fait observer que la Belgique n’est pas 
encore partie à ce traité. Or, l’accord de gouvernement 
contenait la promesse selon laquelle Belgique s’enga-
gerait activement en faveur du désarmement nucléaire 
et de la non-prolifération au niveau multilatéral, et que 
le gouvernement examinerait comment le traité des 
Nations Unies sur l’interdiction des armes nucléaires 
pouvait peut donner un nouvel élan au désarmement 
nucléaire multilatéral. Or, la note de politique générale 
ne mentionne pas ce dernier traité.

Sur ce point, l’intervenante demande si la ministre peut 
donner un aperçu de la manière dont la Belgique s’est 
activement engagée, au cours des trois dernières années, 
en faveur du désarmement nucléaire et de la non-pro-
lifération au niveau multilatéral. Quelles résolutions 
la Belgique a-t-elle présentées au niveau multilatéral, 
lesquelles a-t-elle soutenues, lesquelles n’a-t-elle pas 
soutenues et pourquoi?

Les discussions dans le cadre du traité de l’ONU 
sur l’interdiction des armes nucléaires se concentrent 
sur le soutien aux victimes des essais nucléaires et sur 
la restauration de l’environnement. C’est un objectif 
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en een van de redenen waarom Duitsland bijvoorbeeld 
waarnemer is. België heeft voor resolutie L52 van de 
VN gestemd, die over datzelfde onderwerp handelde, 
maar onthield zich bij de paragraaf die verwijst naar de 
werkzaamheden daarover van het VN-Verbodsverdrag. 
Het lid vraagt wat de reden hiervoor is. Is België dan geen 
voorstander van besprekingen op multilateraal niveau 
voor steun aan slachtoffers van nucleaire kernproeven 
en herstel van het milieu? Waarom niet?

Mevrouw Reynaert vraagt vervolgens of België als 
waarnemer zal deelnemen aan de tweede meeting van 
de MSP van het VN-verdrag op het verbod op nucle-
aire wapens. Indien ja, zal België tussenbeide komen 
inzake steun voor slachtoffers en natuurherstel, net 
zoals Duitsland?

Iran

Voor mevrouw Reynaert weet iedereen dat Iran lak 
heeft aan het internationaal recht, en het internationale 
en diplomatieke recht tegen andere Staten gebruikt. Zo 
heeft het Iraanse regime in 2023 van een diplomatieke 
conferentie gebruik gemaakt om visa te verkrijgen om 
in België vervolgens mensen te komen bedreigen, wat 
resulteerde in de visa-affaire.

Tijdens de commissie van 26 juni 2023 heeft de mi-
nister meegedeeld dat zij de procedure voor het uitreiken 
van de visa voor de toekomst wenst te verbeteren. Toen 
heeft ze ook beloofd om de commissie Buitenlandse 
Betrekkingen te informeren over de uitvoering van die 
procedure. Het lid vraagt dan ook een stand van zaken 
van deze werkzaamheden.

Mensenrechten

Voorts benadrukt het lid dat er vaak in deze commis-
sie wordt gesproken over mensenrechtenschendingen 
wereldwijd. De democratische partijen zitten daarover 
vaak op één lijn en veroordelen die scherp: van Myanmar 
tot Xinjiang, van Irak tot Rwanda. Maar het mag niet bij 
veroordelen blijven. Er zijn ook structurele maatregelen 
nodig die een aantal dingen fundamenteel aanpakken 
en om mensenrechten te garanderen. Het gaat dan om 
maatregelen ten aanzien van bedrijven, van organisaties, 
van overheden en van personen.

Maatregelen ten aanzien van bedrijven, bijvoorbeeld, 
zijn van belang voor het lid want ook bedrijven moeten 
mensenrechten respecteren. Daarom is haar fractie als be-
weging voorstander van regelgeving rond maatschappelijk 

important et aussi l’une des raisons pour lesquelles 
l’Allemagne, par exemple, est observateur. La Belgique 
a voté en faveur de la résolution L52 des Nations Unies, 
qui traitait de la même question, mais s’est abstenue 
sur le paragraphe faisant référence au travail effectué 
dans le cadre du traité d’interdiction des Nations Unies. 
L’intervenante demande le pourquoi de cette absten-
tion. La Belgique n’est-elle donc pas favorable à des 
discussions au niveau multilatéral sur le soutien aux 
victimes des essais nucléaires et sur la restauration de 
l’environnement et pourquoi?

Mme Reynaert demande ensuite si la Belgique parti-
cipera en tant qu’observateur à la deuxième réunion des 
États parties du Traité des Nations Unies sur l’interdiction 
des armes nucléaires. Dans l’affirmative, la Belgique 
interviendra-t-elle, tout comme l’Allemagne, sur le sou-
tien aux victimes et la restauration de l’environnement?

Iran

Pour Mme Reynaert, tout le monde sait que l’Iran 
bafoue le droit international et utilise ce droit ainsi que 
le droit diplomatique contre d’autres États. C’est ainsi 
notamment qu’en 2023, le régime iranien a profité d’une 
conférence diplomatique pour obtenir des visas afin de 
venir ensuite menacer des personnes en Belgique, ce 
qui a donné lieu à l’affaire des visas.

Au cours de la commission du 26 juin 2023, la ministre 
a déclaré vouloir améliorer la procédure de délivrance 
des visas. Elle avait alors également promis d’informer 
la commission des Relations extérieures de la mise en 
œuvre de cette procédure. L’intervenante demande 
donc à la ministre quel est l’état actuel de ces travaux.

Droits humains

L’intervenante député souligne par ailleurs outre que 
les violations des droits humains à travers le monde 
sont souvent évoquées au sein de la commission. Les 
partis démocratiques sont souvent sur la même longueur 
d’onde et les condamnent fermement ces violations, 
du Myanmar au Xinjiang, et de l’Irak au Rwanda. Mais 
condamner ne suffit pas. Des mesures structurelles sont 
également nécessaires pour s’attaquer fondamentalement 
à certaines problématiques et garantir le respect des 
droits humains. Il peut s’agir alors de mesures à l’égard 
d’entreprises, d’organisations, d’autorités publiques et 
de personnes.

L’intervenante estime que les mesures qui visent des 
entreprises, par exemple, sont importantes car elles 
doivent également respecter les droits humains. C’est 
pourquoi le groupe de l’intervenante soutient, en tant que 
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verantwoord ondernemen. We hebben de afgelopen jaren 
gezien dat bindende regelgeving absoluut noodzakelijk 
is, en dat vrijwillige maatregelen niet volstaan.

België heeft zich in zijn regeerakkoord ertoe verbonden 
op een actieve en constructieve manier aan de onderhan-
delingen voor een VN-verdrag inzake “Ondernemingen 
en Mensenrechten” deel te nemen. De Kamer van 
volksvertegenwoordigers heeft op 14 januari 2021 een 
resolutie aangenomen waarin dit engagement verder 
wordt uitgewerkt (DOC 55 0524/005).

Het lid vraagt de minister om een overzicht van het 
werk dat België heeft ondernomen in aanloop naar 
de 9de onderhandelingsronde over het VN-verdrag 
inzake “Ondernemingen en Mensenrechten”, die in ok-
tober 2023 plaatsvond. Hoe heeft de minister concreet 
uitvoering gegeven aan het regeerakkoord en aan de 
diverse punten uit de resolutie die hierover werd gestemd?

Wat de Europese wetgeving over zorgplicht betreft, 
naderen de trilogen hun finale ontknoping. De verwachting 
is dat dit kan worden afgerond tijdens het Spaanse voorzit-
terschap. Indien het niet het geval wil mevrouw Reynaert 
de minister vragen om dit punt bij te voegen aan de 
prioriteiten van het Belgische voorzitterschap.

Ook internationale organisaties moeten mensenrech-
ten respecteren, in het bijzonder wat de schending van 
mensenrechten en arbeidsrechten in het kader van grote 
internationale sportevenementen betreft. Nog steeds 
worden grote internationale sportevenementen door 
internationale organisaties toegewezen aan landen waar 
fundamentele rechten en vrijheden onder druk staan.

Bijvoorbeeld zal het WK wielrennen in 2025 geor-
ganiseerd worden in Rwanda. De FIFA kondigde be-
gin november 2023 aan dat Saoedi-Arabië het WK 
Voetbal 2034 zal organiseren. Het lid merkt op dat 
Saoedi-Arabië niet meteen bekend is als een land dat 
mensenrechten respecteert. Hoe reageert de minister 
op deze aankondiging?

Daarnaast vraagt het lid hoe de minister de 12 pun-
ten van de resolutie die op 23 mei 2023 door de 
Kamer is aangenomen rond sport en mensenrechten 
(DOC 55 2330/009), heeft of zal implementeren. Ze 
vraagt de minister om een concreet overzicht per punt 
uit de resolutie.

mouvement, la réglementation relative à la responsabilité 
sociale des entreprises. Ces dernières années, nous 
avons constaté qu’une réglementation contraignante 
était absolument nécessaire et que les mesures non 
contraignantes ne suffisaient pas.

La Belgique s’est engagée, dans l’accord de gouver-
nement, à participer de manière active et constructive 
aux négociations en vue de l’élaboration d’un traité 
des Nations Unies sur les “Entreprises et [les] droits de 
l’homme”. Le 14 janvier 2021, la Chambre des repré-
sentants a adopté une résolution qui précise la teneur 
de cet engagement (DOC 55 0524/005).

L’intervenante demande à la ministre un aperçu du 
travail entrepris par la Belgique en préparation du 9e 
cycle de négociations visant l’élaboration d’un traité 
des Nations Unies sur les entreprises et les droits de 
l’homme, qui s’est déroulé en octobre 2023. Comment 
la ministre a-t-elle concrètement mis en œuvre, dans 
ce domaine, l’accord de gouvernement et les différents 
points de la résolution qui a été adoptée?

En ce qui concerne la législation européenne sur le 
devoir de vigilance, les trilogues approchent de leur 
dénouement final. Le processus devrait arriver à son terme 
au cours de la présidence espagnole. Mme Reynaert 
souhaite que dans le cas contraire, la ministre ajoute ce 
point aux priorités de la présidence belge.

Les organisations internationales sont également 
tenues de respecter les droits humains et, en particulier, 
de mettre fin aux violations des droits humains et des 
droits du travail auxquelles donnent lieu certains grands 
événements sportifs internationaux. Les organisations 
internationales continuent d’attribuer ces événements 
à des pays dans lesquels les droits et libertés fonda-
mentaux sont menacés.

Par exemple, le championnat du monde de cyclisme 
sera organisé au Rwanda en 2025. La FIFA a annoncé 
au début du mois de novembre 2023 que l’Arabie saou-
dite accueillerait la Coupe du monde 2034. La membre 
souligne que l’Arabie saoudite n’est pas particulièrement 
réputée pour son respect des droits humains. Comment 
la ministre réagit-elle à cette annonce?

En outre, la membre demande comment la ministre a 
mis ou mettra en œuvre les douze points de la résolution 
adoptée par la Chambre le 23 mai 2023 concernant le 
sport et les droits de l’homme (DOC 55 2330/009). Elle 
demande à la ministre un relevé concret pour chaque 
point de la résolution.
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Illegale adopties

De Kamer heeft ook twee resoluties aangenomen 
over de rechten van de mensen die vaak als baby of 
als kind gestolen zijn van hun families en die in België 
illegaal geadopteerd werden. Die teksten zijn voor de 
slachtoffers zeer belangrijk. De eerste betreft de re-
solutie over de Metissen, die ook uitdrukkelijk werd 
opgenomen in het regeerakkoord (DOC 54 2952/007). 
Op  3 juli 2023 maakte de commissie voor Buitenlandse 
Betrekkingen een evaluatie van de uitvoering van deze 
resolutie. Uit de hoorzitting blijkt dat er een goede voor-
uitgang is geboekt, maar dat er nog een aantal punten 
zijn waarvan werk moet gemaakt worden. Zo blijken 
metissen waarvan hun vader tot de clerus of tot de adel 
behoorden, maar moeilijk aan informatie te raken over 
hun afstamming. Hetzelfde geldt voor de metissen die 
in de RD Congo, Rwanda of Burundi verblijven. In de 
Franstalige gerechtelijke arrondissementen was er deze 
zomer nog geen enkel vonnis omtrent de geboorteakte-
aanvragen. Er is ook nog geen herdenkingsmonument, 
zoals gevraagd in de resolutie. Wat is de stand van zaken 
van deze vier punten?

De tweede belangrijke resolutie betreft de resolutie ille-
gale adoptie (DOC 55 2151/008). De minister heeft tijdens 
de commissievergadering van 26 september 2023 een 
uitgebreide stand van zaken gegeven. Het lid vraagt wat 
de stand van zaken nu is en of het onderzoek afgerond 
is. Daarnaast zijn er nog een aantal verzoeken in de 
resolutie waar de FOD Buitenlandse Zaken medeverant-
woordelijk voor is: de verzoeken 3.5, 3.8, 3.10 en 3.12. 
Ze vraagt de minister om een update van de uitvoering 
van deze verzoeken.

Sociaal beleid en sociale waarden

Het lid zegt veel belang te hechten aan de passage in 
het regeerakkoord dat stelt dat er via handelsakkoorden 
hoge sociale en milieustandaarden en mensenrechten 
als basis worden genomen voor onze relaties met derde 
landen. België zou, volgens het regeerakkoord, enkel 
nieuwe handels- en investeringsakkoorden accepteren 
waar deze standaarden bindend en afdwingbaar zijn. 
In lijn met de mededeling van de Europese Commissie 
van 2022 moeten de bepalingen inzake handel en duur-
zame ontwikkeling in alle lopende en toekomstige on-
derhandelingen over handelsovereenkomsten bindend 
en sanctioneerbaar worden gemaakt. België heeft 
begin november 2023 zijn goedkeuring gegeven voor 
het akkoord tussen de Europese Unie en Chili.

Adoptions illégales

La Chambre a également adopté deux résolutions sur 
les droits des personnes qui ont été adoptées illégalement 
en Belgique, souvent après avoir été enlevées à leur 
famille alors qu’elles n’étaient encore que des nourrissons 
ou des enfants. Ces textes sont très importants aux yeux 
des victimes. La première résolution concerne les métis 
et a également été intégrée à l’accord de gouvernement 
(DOC 54 2952/007). Le 3 juillet 2023, la commission 
des Relations extérieures a procédé à un examen de la 
mise en œuvre de cette résolution. L’audition a révélé 
que des avancées notables ont été enregistrées, mais 
qu’il reste encore plusieurs questions à régler. Ainsi, les 
métis dont le père appartenait au clergé ou à la noblesse, 
par exemple, semblent peiner à obtenir des informations 
sur leurs ascendants. Il en va de même pour les métis 
qui résident en RDC, au Rwanda ou au Burundi. Dans 
les arrondissements judiciaires francophones, aucun 
jugement n’avait encore été rendu cet été concernant 
les demandes d’actes de naissance. Aucun monument 
commémoratif n’a encore été érigé, alors que la réso-
lution le prévoit. Quel est l’état d’avancement de ces 
quatre points?

La seconde résolution importante a trait aux adoptions 
illégales (DOC 55 2151/008). La ministre a présenté un 
état des lieux détaillé lors de la réunion de la commission 
du 26 septembre 2023. La membre s’enquiert de l’état 
d’avancement actuel et demande si l’enquête a été clô-
turée. Le SPF Affaires étrangères est coresponsable de 
la mise en œuvre des demandes 3.5, 3.8, 3.10 et 3.12 de 
la résolution. La membre demande à la ministre de faire 
le point sur les suites réservées à ces demandes.

Politique sociale et valeurs sociales

La membre dit attacher une grande importance au 
passage de l’accord de gouvernement selon lequel 
des normes sociales et environnementales élevées 
seront adoptées comme base de nos relations avec les 
pays tiers par le biais d’accords commerciaux. Selon 
l’accord de gouvernement, la Belgique n’accepterait 
donc de nouveaux accords commerciaux et d’inves-
tissement que lorsque ces normes sont applicables et 
contraignantes. Conformément à la communication de 
la Commission européenne de 2022, les dispositions 
relatives au commerce et au développement durable 
doivent être rendues contraignantes et assorties de 
sanctions dans le cadre de toutes les négociations 
d’accords commerciaux en cours et à venir. La Belgique 
a approuvé l’accord entre l’Union européenne et le Chili 
au début du mois de novembre 2023.



513647/006DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Mevrouw Reynaert vraagt de minister hoe ervoor 
wordt gezorgd dat de sociale en milieustandaarden in 
het akkoord met Chili gegarandeerd worden. Wat met de 
toekomstige handelsverdragen die nog op de planken 
liggen? Wat is de stand van zaken? Hoe zal de minister 
ervoor zorgen dat de sociale en milieustandaarden in 
die verdragen gegarandeerd worden?

Sociaal Europa

De Europese Raad van juni 2024 zal tijdens het 
Belgische voorzitterschap de Strategische Agenda 
voor 2024-2029 vaststellen, dat wordt voorbereid via de 
Raad Algemene Zaken. Voor het lid moet die Strategische 
Agenda ook sociaal zijn, met aandacht voor het tegengaan 
van sociale dumping, een sociaal rechtvaardige ecologi-
sche transitie, het integreren van een sociale dimensie 
in het Europees Semester, Europese sociale rechten, 
voldoende medisch personeel en betaalbare medicijnen. 
Ze vraagt de minister om haar mening hierover.

Strategische autonomie van de EU

Voor mevrouw Reynaert gaat open strategische au-
tonomie niet alleen over grondstoffen, infrastructuur of 
veiligheid, maar ook over volksgezondheid. We moeten 
ervoor zorgen dat we nooit meer met tekorten aan me-
dicijnen en vaccins te maken krijgen. We hebben dus 
een Criticial Medicines Act nodig. Voor het lid en haar 
fractie is dat belangrijk, ze vraagt dus de minister om dit 
ook mee te nemen in de discussies op Europees niveau.

De heer Georges Dallemagne (Les Engagés) stipt 
vooreerst aan dat er de voorbije jaren steeds meer 
crisissen in de wereld zijn. Hij stelt tevreden vast dat 
de minister zich bewust is van een paradigmashift in 
termen van buitenlands beleid. Het multilateralisme 
en de algemene tendens van Staten om democratie 
als ultiem doel na te streven, hebben, met de inval in 
Oekraïne op 24 februari 2022 plaats geruimd voor de 
wens van grote mogendheden om nieuwe gebieden 
te veroveren en ze op te slokken. De Westerse wereld 
was niet voorbereid en Europa moet voortaan nadenken 
over zijn toekomst, rekening houdend met die nieuwe 
wereldorde die zich aan het vestigen is. We moeten 
minder naïef zijn en onze belangen en waarden doen 
gelden, om ze te vrijwaren en een samenhangend pro-
ject voor het Europa van morgen te ontwikkelen. In dat 
verband vraagt hij aan de minister hoe zij die toekomst 
tegemoetziet.

Mme Reynaert s’enquiert auprès de la ministre des 
moyens de garantir le respect des normes sociales et 
environnementales prévues dans l’accord avec le Chili. 
Qu’en est-il des futurs traités commerciaux en gestation? 
Quel est leur état d’avancement? Comment la ministre 
s’assurera-t-elle du respect des normes sociales et 
environnementales qui seront prévues par ces traités?

L’Europe sociale

Le Conseil européen de juin 2024, qui aura lieu sous 
la présidence belge, adoptera l’Agenda stratégique 
pour 2024-2029, actuellement mis au point par le Conseil 
Affaires générales. La membre estime que cet Agenda 
stratégique doit également avoir une dimension sociale 
et prêter attention aux éléments suivants: la lutte contre 
le dumping social, la justice sociale devant marquer la 
transition écologique, l’intégration d’une dimension sociale 
dans le Semestre européen, les droits sociaux européens, 
un personnel médical suffisant et un prix abordable des 
médicaments. Elle demande à la ministre son avis sur 
la question.

Autonomie stratégique de l’UE

Selon Mme Reynaert, l’autonomie stratégique ouverte 
ne concerne pas seulement les matières premières, 
les infrastructures ou la sécurité, mais aussi la santé 
publique. Nous devons faire en sorte de ne plus jamais 
être confrontés à des pénuries de médicaments et de 
vaccins. Nous avons donc besoin d’un Critical Medicines 
Act. La membre et son groupe considèrent ce point 
comme essentiel, et la membre demande donc à la 
ministre de le mettre également à l’ordre du jour des 
discussions menées au niveau européen.

M. Georges Dallemagne (Les Engagés) souligne pour 
commencer que les crises se sont multipliées dans le 
monde ces dernières années et il se réjouit de constater 
que la ministre est consciente de l’existence d’un chan-
gement de paradigme en termes de politique étrangère. 
Le multilatéralisme et la tendance générale des États à 
rejoindre la démocratie comme objectif ultime a cédé 
la place, avec l’invasion de l’Ukraine le 24 février 2022, 
à une volonté, de la part de grandes puissances, de 
conquérir de nouveaux territoires et de les absorber. 
Le monde occidental n’était pas préparé et désormais, 
l’Europe doit réfléchir à son avenir, compte tenu de ce 
nouvel ordre mondial qui est en train de s’installer. Il y 
a lieu d’être moins naïf et d’affirmer nos intérêts et nos 
valeurs, de manière à les préserver et à développer un 
projet cohérent pour l’Europe de demain. Il demande à 
ce sujet à la ministre comment elle envisage cet avenir.
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Het lid meent dat in werkelijkheid vooral Rusland 
baat heeft bij de crisis in het Nabije Oosten. Hij verwijst 
dienaangaande naar de vergadering voor samenwerking 
die op 16 oktober 2023 tussen Hamas, Rusland en Iran 
werd gehouden.

Bovendien is het populisme als het ware “in de mode” 
en zelfs in sommige oude democratieën wijst men de 
rede, de vrijheden en de democratische waarden van de 
hand. De wereld ziet er anders uit dan aan het einde van 
de Tweede Wereldoorlog en landen als België moeten 
zich daarvan bewust zijn.

De heer Dallemagne denkt dat het een vergissing 
zou zijn de besluitvormingswijze op Europees niveau 
te veranderen en dat aspect in verband te brengen met 
de uitbreiding van de EU. Hij acht het geen goed idee 
het opnemen van nieuwe Staten en de wijziging van de 
beslissingsmechanismen aan elkaar te koppelen. Er 
moeten andere creatieve initiatieven worden gevonden 
om het gebrek aan doeltreffendheid van de Europese 
instellingen op te vangen. Hij denkt bijvoorbeeld aan de 
mogelijkheid om de meest recente lidstaten gedurende 
een aantal jaren geen vetorecht te geven. Hij geeft 
toe dat het toetredingsproces voor nieuwe leden moet 
worden versneld, maar de uitbreiding en de hervorming 
van de beslissingsprocedures moeten daarvan worden 
losgekoppeld.

Het Belgische voorzitterschap van de Raad van de 
EU wordt al lang voorbereid. Dat stemt het lid tevreden. 
Hij vindt het voor België belangrijk dat het een positie 
aanneemt die de rol van honest broker, een rol die ons 
land gewoonlijk aanneemt, overstijgt. De minister zou in 
naam van België enkele kernpunten moeten benadruk-
ken waarvoor concrete resultaten worden verwacht. Hij 
vraagt de minister om duidelijker te zijn over de concrete 
resultaten die zij op het einde van dit voorzitterschap 
hoopt te zien.

Wat Oekraïne betreft, stelt de heer Dallemagne vast 
dat België tot vandaag zijn steun blijft uitdrukken, maar 
dat het budget voor de Oekraïense oorlogsinspanningen 
feitelijk klein bier is in vergelijking met de behoeften. Via 
de vennootschapsbelasting op de in België bevroren 
Russische activa werden aanzienlijke bedragen geïnd, 
ten belope van 825 miljoen euro. Het totaalbedrag dat 
aan Oekraïne wordt toegekend, inclusief voor de opvang 
van vluchtelingen, zou 850 miljoen euro bedragen. Het 
saldo bedraagt dus 25 miljoen euro aan uitgaven op de 
eigen begroting van België. De laatste beslissing van de 
Belgische regering ten voordele van Oekraïne dateert 
van vijf maanden geleden, hoewel de toestand in het 
veld dagelijks evolueert en de winter nadert, die voor de 
Oekraïners heel hard dreigt te zijn. Hij vraagt de minister 

Pour le membre, le premier bénéficiaire de la crise 
au Proche-Orient est en réalité la Russie. Il renvoie à ce 
sujet à la réunion de coopération, le 16 octobre 2023, 
entre le Hamas, la Russie et l’Iran.

Par ailleurs, le populisme est pour ainsi dire “à la mode” 
et même dans certaines vieilles démocraties, on écarte 
la raison, les libertés et les valeurs démocratiques. Le 
monde n’est plus celui qu’il était au sortir de la Deuxième 
Guerre mondiale et les pays comme la Belgique doivent 
en être conscients.

Pour M. Dallemagne, changer le mode de prise de 
décisions au niveau européen et lier cet aspect à l’élar-
gissement de l’UE serait une erreur. Il estime que lier 
l’intégration de nouveaux États au fait de modifier les 
mécanismes de décision n’est pas une bonne idée et 
que d’autres initiatives créatives doivent être trouvées 
pour pallier le manque d’efficacité des institutions euro-
péennes. Il pense par exemple à la possibilité de ne 
pas donner de droit de véto aux États membres les plus 
récents pendant un certain nombre d’années. Il convient 
d’accélérer les processus d’adhésion de nouveaux 
membres, mais aussi l’élargissement et la réforme des 
processus décisionnels.

La présidence belge du Conseil de l’UE est en pré-
paration depuis longtemps et le membre s’en réjouit. Il 
estime important, pour la Belgique, de se positionner 
au-delà du simple rôle d’honest broker qu’elle a l’habi-
tude d’assumer. La ministre devrait insister, au nom 
de la Belgique, sur quelques points clés sur lesquels 
sont attendus des résultats concrets. Il demande à la 
ministre d’être plus précise sur les résultats concrets 
qu’elle espère voir atteints au terme de cette présidence.

Concernant l’Ukraine, M. Dallemagne constate que 
jusqu’à présent, la Belgique continue d’affirmer son 
soutien mais que dans les faits, le budget apporté aux 
efforts de guerre ukrainiens sont tout à fait anecdotiques 
au regard des besoins. Des fonds importants, à hauteur 
de 825 millions d’euros, ont été perçus, par le biais 
de l’impôt des sociétés sur les avoirs russes gelés en 
Belgique. Le montant total accordé à l’Ukraine, y compris 
pour l’accueil des réfugiés, s’élèverait à 850 millions d’eu-
ros. Le solde se résume donc à 25 millions d’euros 
de dépenses sur le budget propre de la Belgique. La 
dernière décision du gouvernement belge en faveur de 
l’Ukraine date d’il y a cinq mois, alors que la situation sur 
le terrain évolue de jour en jour, que l’hiver approche et 
qu’il risque d’être cruel pour les Ukrainiens. L’intervenant 
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tot welke concrete acties ten gunste van Oekraïne de 
regering nog zal overgaan.

Wat Armenië betreft, heeft het lid er nota van ge-
nomen dat de minister het land heeft bezocht, maar 
dat er inmiddels een echte etnische zuivering heeft 
plaatsgevonden. Hij zou willen weten wat de Europese 
agenda is ten aanzien van een Azer bei dzjaanse pre-
sident die een agressief discours huldigt, die het heeft 
over conflicten en die Frankrijk ervan beschuldigt het 
conflict aan te wakkeren door Armenië van wapens te 
voorzien. Azerbeidzjan heeft Armenië echter net aan-
gevallen omdat het een ontwapend land is. De EU moet 
verder gaan dan het verstrekken van humanitaire hulp. 
Ze moet veel assertiever zijn en afschrikkingsmiddelen 
inzetten om te verhinderen dat Armenië opnieuw door 
Azerbeidzjan wordt aangevallen. Hij vraagt de minister 
welke voorwaarden zijn gesteld en welke verbintenissen 
zijn aangegaan vanwege de Belgische diplomatie, toen 
zij ter plaatse was.

Inzake de toestand in het Nabije Oosten sluit de 
heer Dallemagne zich aan bij de door de minister op-
gesomde prioriteiten: het internationaal humanitair 
recht, de bescherming van Belgische onderdanen en 
de voorbereiding van een toekomst. Toch vindt hij het 
idee van “werken aan de toekomst” heel vaag. Welke 
concrete initiatieven worden in uitzicht gesteld, als de 
toestand eenmaal ietwat gekalmeerd zal zijn? Wat zijn 
de middelen van de Europese diplomatie om tot de 
tweestatenoplossing te komen? Hoe wordt de ontmante-
ling van de Israëlische nederzettingen op de Westelijke 
Jordaanoever op gang gebracht en hoe wordt gezorgd 
voor de bescherming van zowel de Israëlische als de 
Palestijnse bevolking?

Voorts: wat beoogt de eerste minister, die op woens-
dag 22 november 2023 in het gezelschap van de Spaanse 
president Pedro Sanchez daarheen reist?

De heer Dallemagne heeft het vervolgens over 
Qatar, dat onlangs in het nieuws is geweest met het 
beruchte Qatargate, een door Qatar aangestuurd cor-
ruptieschandaal in het Europees Parlement. Bovendien 
deed onlangs het gerucht de ronde dat de schorsing 
van het internationaal aanhoudingsmandaat tegen 
de Qatarese minister van Werk te maken zou kunnen 
hebben met de vrijlating van Olivier Vandecasteele. Hij 
vraagt de minister of er een verband bestaat tussen 
die twee gebeurtenissen. Was dat de prijs die moest 
worden betaald om onze landgenoot te doen vrijlaten? 
Indien dat niet het geval is, zou het lid willen weten wat 
de grond is voor die beslissing jegens minister Ali bin 
Samikh Al Marri, die ervan wordt beschuldigd het brein 
te zijn achter de daden van omkoping in het Europees 

demande à la ministre quels gestes concrets vont encore 
être posés par le gouvernement en faveur de l’Ukraine.

Concernant l’Arménie, le membre a noté que la mi-
nistre a visité le pays mais qu’entretemps, un véritable 
nettoyage ethnique a eu lieu. Il aimerait savoir quel est 
l’agenda européen par rapport à un président azerbai-
djanais qui tient des propos agressifs, parle de conflit 
et accuse la France d’encourager le conflit en armant 
l’Arménie. Or l’Azerbaïdjan a attaqué l’Arménie justement 
parce que ce pays est désarmé. L’UE doit aller plus loin 
que la fourniture d’une aide humanitaire. Elle doit être 
beaucoup plus assertive et activer des moyens de dis-
suasion pour empêcher que l’Arménie soit de nouveau 
agressée par l’Azerbaïdjan. L’intervenant demande à la 
ministre quels ont été les conditions et engagements de 
la diplomatie belge lorsqu’elle s’est rendue sur place.

Concernant la situation au Proche-Orient, 
M. Dallemagne s’inscrit dans les priorités énumérées 
par la ministre: droit international humanitaire, protection 
des ressortissants belges et œuvrer à un avenir. Or 
il estime que l’idée de “travailler à l’avenir” reste très 
vague. Quelles initiatives concrètes sont-elles prévues, 
une fois que la situation sera un peu apaisée? Quelles 
sont les voies de la diplomatie européenne pour mettre 
en place la solution à deux États? Comment mettre en 
marche le démantèlement des colonies israéliennes en 
Cisjordanie, la protection des populations israélienne et 
palestinienne?

Par ailleurs, quels sont les objectifs poursuivis par 
le premier ministre, qui part là-bas mercredi 22 no-
vembre 2023 en compagnie du président espagnol 
Pedro Sanchez?

M. Dallemagne aborde ensuite la situation du Qatar, qui 
a fait l’actualité dernièrement avec le fameux Qatargate, 
un scandale de corruption par le Qatar au Parlement eu-
ropéen. Par ailleurs, le bruit court dernièrement que la 
suspension du mandat d’arrêt international à l’encontre 
du ministre qatari du Travail pourrait être liée à la libéra-
tion d’Olivier Vandecasteele. Il demande à la ministre de 
préciser s’il existe un lien entre ces deux événements. 
Était-ce le prix à payer pour faire libérer notre compatriote? 
Dans le cas contraire, le membre aimerait savoir ce qui 
a motivé cette décision par rapport au ministre Ali bin 
Samikh Al Marri, accusé d’être le commanditaire des 
actes de corruption au Parlement européen en faveur 
du Qatar. M. Dallemagne fait remarquer que le Qatar 
est en outre un grand sponsor du Hamas et qu’il finance 
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Parlement ten gunste van Qatar. De heer Dallemagne 
merkt op dat Qatar bovendien een grote geldschieter 
is van Hamas en het terrorisme in het Nabije Oosten 
financiert. België zou tussen 2021 en 2022 de invoer 
vanuit dat land verzesvoudigd hebben, aangezien die 
gedurende die periode is gestegen van 1 miljard euro 
naar 6 miljard euro. Het lid vindt het niet normaal dat 
België in een dergelijke mate bijdraagt aan de economie 
van een land dat het terrorisme steunt. Hoe staat de 
minister daartegenover?

Wat de toestand in de DR Congo betreft, herinnert 
het lid eraan dat alle waarnemers het er aan de vooravond 
van de algemene verkiezingen over eens zijn dat het 
verkiezingsproces niet correct verloopt. De oppositie is 
het voorwerp van intimidatie en zelfs van gewelddadige 
onderdrukking. Hij kaart een specifieke kwestie aan. 
De Congolese autoriteiten hebben België verzocht 
deel te nemen aan het onderzoek naar de moord op 
Chérubin Okende, een naaste medewerker van Moïse 
Katumbi. Hij vraagt de minister wat de resultaten van 
dat onderzoek zijn. Het is belangrijk duidelijkheid te 
scheppen over wat er gebeurd is. Doorgaans neemt 
de bevolking bij verkiezingen in dat land massaal deel. 
De laatste verkiezingen hebben echter een vertekend 
en heel betwist resultaat opgeleverd. Het zou goed zijn 
dat deze keer alle voorwaarden aanwezig zijn opdat 
de democratie niet met voeten wordt getreden en de 
verkozenen daadwerkelijk legitiem zijn en gesteund 
worden door het Congolese volk.

Tot slot stelt de heer Dallemagne vast dat de houding 
van de Belgische overheden ten aanzien van China heel 
voorzichtig blijft. Dat verbaast hem. Voor hem is de enige 
reden waarom China Taiwan nog niet is binnengevallen 
dat de prijs van een dergelijk conflict de ambities niet 
waard zou zijn. De EU moet ten aanzien van dergelijke 
vraagstukken meer inzetten op afschrikking. Ze is zich 
nog onvoldoende bewust van de toestand in de Chinese 
Zee en van de gevolgen die een conflict in die regio op 
de wereld zou hebben. Het lid denkt dat de gevolgen 
op de organisatie, de economie en de veiligheid van de 
wereld veel groter zouden zijn dan die van het conflict in 
Oekraïne. Er moet een duidelijk en krachtig discours ten 
aanzien van China worden gehanteerd, waarbij duidelijk 
wordt gemaakt welke prijs zal moeten worden betaald 
in geval van agressie.

Tot slot benadrukt het lid dat het voor België belangrijk 
is te beschikken over een doeltreffende en samenhan-
gende buitenlandse vertegenwoordiging. Hij zou het 
interessant vinden een audit te doen uitvoeren naar de 
verhouding tussen de vertegenwoordigingen van de 
deelstaten en die van de Federale Staat, en naar de 
algemene coherentie van die vertegenwoordigingen in 
de hele wereld.

le terrorisme au Proche-Orient. Entre 2021 et 2022, la 
Belgique aurait multiplié par six le niveau des importations 
issues de ce pays, puisqu’elles sont passées d’un milliard 
à six milliards d’euros pendant cette période. Pour le 
membre, il n’est pas normal que la Belgique contribue 
dans une telle mesure à l’économie d’un pays qui appuie 
le terrorisme. Qu’en pense la ministre?

Pour ce qui est de la situation en RD Congo, le membre 
rappelle qu’à la veille des élections générales, tous 
les observateurs s’accordent à dire que le processus 
électoral se passe mal. L’opposition fait l’objet d’actes 
d’intimidation, voire de répression violente. L’intervenant 
aborde une question précise. La Belgique a été sollicitée 
par les autorités congolaises pour participer à l’enquête 
sur l’assassinat de Chérubin Okende, proche de Moïse 
Katumbi. Il demande à la ministre de préciser quels 
sont les résultats de cette enquête. Il est important 
d’apporter la clarté sur ce qui s’est passé. En général, 
lors des élections dans ce pays, la population participe 
massivement. Or les dernières élections ont donné lieu 
à un résultat tronqué et largement contesté. Il serait 
bien que cette fois-ci, les conditions soient rassemblées 
pour que la démocratie ne soit pas bafouée et que les 
élus soient effectivement légitimes et soutenus par le 
peuple congolais.

Enfin, M. Dallemagne constate que l’attitude des 
autorités belges à l’égard de la Chine reste très prudente 
et il s’en étonne. Pour lui, la seule raison pour laquelle 
la Chine n’a pas encore envahi Taïwan est le prix trop 
élevé que représenterait ce conflit par rapport à son 
ambition. La question que l’UE doit développer davan-
tage, par rapport à ce genre de problématique, est celle 
de la dissuasion. Elle n’a pas encore assez conscience 
de la situation en mer de Chine et des conséquences 
qu’aurait un conflit dans cette région du monde. Pour 
le membre, elles seraient bien supérieures à celles du 
conflit en Ukraine sur l’organisation, l’économie et la 
sécurité du monde. Il faut adopter un discours clair et 
affirmé vis-à-vis de la Chine, en mettant en évidence le 
prix à payer en cas d’agression.

Le membre conclut en soulignant l’importance pour 
la Belgique de disposer d’une représentation extérieure 
efficace et cohérente. Il trouverait intéressant qu’un audit 
soit mené sur l’articulation entre les représentations 
des entités fédérées et celles de l’État fédéral, et de la 
cohérence globale de celles-ci dans le monde.
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Mevrouw Els Van Hoof (cd&v), commissievoorzitster, 
gaat eerst in op het Belgische voorzitterschap van de 
EU. De minister heeft benadrukt dat België in dat kader 
de rol van honest broker wil vervullen. Het lid vraagt 
welk standpunt België inzake het conflict in het Midden-
Oosten zal innemen. De Associatieraad EU-Israël moet 
in januari 2024, tijdens het Belgische voorzitterschap van 
de EU-Raad, bijeenkomen. Volgens het lid zal er geen 
unanieme beslissing worden bereikt over een verdaging 
van die vergadering of die overeenkomst. Welke rol 
zal België spelen in het kader van die vergadering van 
de Associatieraad? Mevrouw Van Hoof en haar fractie 
stellen voor dat de aandacht daarbij vooral zou gaan 
naar de politieke aspecten van de dialoog met Israël 
en dat de economische aspecten, gezien de situatie, 
terzijde zouden worden geschoven. Hoe kijkt de minister 
daartegenaan?

Wat het meerjarig financieel kader (MFK) betreft, er-
kent het lid dat de behoefte van de EU aan bijkomende 
financiering de besprekingen bemoeilijkt. Sommige lid-
staten lopen niet warm voor die bijkomende begrotings-
inspanning, die inzonderheid met de oorlog in Oekraïne 
verband houdt. Mevrouw Van Hoof wil van de minister 
weten welk standpunt ze ter zake inneemt.

Voor zijn toekomstige rol als voorzitter van de EU-
Raad is België ertoe gehouden met Spanje en Hongarije 
samen te werken, volgens het beproefde troïkaprincipe 
waarbij de vorige voorzitter en de volgende voorzitter 
samenwerken met de Staat die op een gegeven mo-
ment het voorzitterschap waarneemt. Hongarije en zijn 
populistische en anti-Europese regering stellen echter 
geregeld de Europese democratische waarden ter dis-
cussie. Is België van plan om die gelegenheid te baat te 
nemen om Hongarije meer onder druk te zetten inzake 
het naleven van de rechtsstaat? Zo ja, op welke manier?

Mevrouw Van Hoof heeft het vervolgens over de strate-
gische autonomie, waarover een resolutie van haar hand 
door de Kamer werd aangenomen (DOC 55 2591/006). 
Volgens haar is strategische autonomie een zeer belang-
rijk aspect van het buitenlands beleid, inzonderheid het 
beleid ten aanzien van Europa. Ze verwijst in dat kader 
naar de Net-Zero Industry Act (NZIA), die de Europese 
Commissie als reactie op de Amerikaanse Inflation 
Reduction Act heeft voorgesteld. De Global Gateway 
Initiative is eveneens een relevant instrument, hoewel 
het lid niet goed weet waar het precies voor staat. Ze 
vraagt de minister welke strategische lijnen daarin zullen 
worden gevolgd. Volgens haar dienen de ondernemingen 
correct te worden geïnformeerd over de opportuniteiten 
die dat instrument biedt. Het lid betreurt het dat het proces 
ter zake niet transparanter is en vraagt aan de minister 
of ze kan verduidelijken in welke mate België zich ertoe 
heeft verbonden daaraan bij te dragen. Er wordt gewag 

Mme Els Van Hoof (cd&v), présidente, aborde tout 
d’abord la présidence belge de l’UE. La ministre a 
souligné le rôle d’honest broker de la Belgique dans ce 
cadre. La membre lui demande quelle sera la position 
de la Belgique concernant le conflit au Proche-Orient. 
le Conseil d’association UE-Israël doit se réunir en jan-
vier 2024, pendant la présidence belge du Conseil de 
l’UE. La membre suppose qu’il n’y aura pas de décision 
unanime permettant d’ajourner cette réunion ou cet 
accord. Quel sera le rôle de la Belgique dans le cadre de 
cette réunion du Conseil d’association? Mme Van Hoof 
et son groupe aimeraient proposer d’accorder surtout 
une attention aux aspects politiques du dialogue avec 
Israël, et de mettre de côté les aspects économiques, 
compte tenu de la situation. Comment la ministre envi-
sage-t-elle cette question?

Concernant le Cadre financier pluriannuel (CFP), la 
membre reconnaît que la nécessité pour l’UE d’obtenir 
des financements additionnels complique les discussions. 
Certains États membres ne souhaitent pas assumer ce 
supplément budgétaire, lié notamment à la guerre en 
Ukraine. Mme Van Hoof demande à la ministre comment 
elle se positionne à ce sujet.

Dans le cadre de son futur rôle de présidence du 
Conseil de l’UE, la Belgique est tenue de travailler avec 
l’Espagne et la Hongrie, selon le principe traditionnel 
de la troïka, où le prédécesseur et le successeur de la 
présidence collaborent avec l’État qui préside. Or la 
Hongrie et son gouvernement populiste et anti-européen 
remettent régulièrement en question les valeurs démo-
cratiques européennes. La Belgique a-t-elle l’intention de 
saisir cette occasion pour mettre davantage de pression 
sur la Hongrie pour qu’elle respecte l’état de droit? Si 
oui, de quelle manière?

Mme Van Hoof aborde ensuite la question de l’auto-
nomie stratégique, à propos de laquelle une résolution 
dont elle est l’auteure a été adoptée par la Chambre 
des représentants (DOC 55 2591/006). La membre 
estime que c’est un aspect essentiel de la politique 
étrangère, notamment sur le plan européen. Elle se 
réfère au Net-Zero Industry Act (NZIA) proposé par 
la Commission européenne en réaction à l’Inflation 
Reduction Act américain. Un autre instrument pertinent 
est la Global Gateway Initiative, mais la membre constate 
qu’il est difficile d’en interpréter le contenu. Elle demande 
à la ministre quelles lignes stratégiques seront suivies. 
Elle estime que les entreprises doivent être correctement 
informées des opportunités offertes par ce dispositif. 
La membre regrette que le processus ne soit pas plus 
transparent et elle demande à la ministre de préciser 
à quel niveau la Belgique s’est engagée à contribuer à 
ce sujet. Il serait question d’une intervention au niveau 
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gemaakt van een bijdrage op wereldniveau, maar ook 
met betrekking tot Afrika. Kan de minister daar meer 
verduidelijking over geven?

De situatie in de DRC krijgt eveneens aandacht van 
mevrouw Van Hoof. Ze brengt in herinnering dat de com-
missie voor Buitenlandse Betrekkingen onlangs twee 
resoluties met betrekking tot de DRC heeft aangeno-
men: een resolutie over de verkiezingen van eind 2023 
(DOC 55 3381/004) en een resolutie over het conflict in 
Oost-Congo (DOC 55 1783/004). Het lid juicht toe dat 
er naar aanleiding van de verkiezingen een Europese 
waarnemingscommissie naar de DRC wordt gestuurd 
om aldus bij te dragen tot het democratische proces. 
Ze vraagt hoe die waarnemingsopdracht concreet in 
zijn werk zal gaan, gezien de veiligheidsproblemen en 
de onregelmatigheden die reeds werden vastgesteld bij 
de voorbereidingen van die verkiezingen. Zal de com-
missie op tijd ter plaatse zijn om daaraan te verhelpen? 
Zal België een actieve rol in die waarnemingsopdracht 
spelen?

In welke mate verkeren politici van de oppositie en 
hun militanten in veiligheid? Sommigen van hen zouden 
worden bedreigd of zouden zelfs vermoord zijn. Op welke 
wijze treedt België ter zake op? Bestaat er een dialoog 
tussen de minister en haar Congolese collega’s? Hoe 
kan België bijdragen aan de verbetering van de situatie?

In Oost-Congo zouden de M23-rebellen zich gedeisd 
houden, maar volgens de meest recente informatie zouden 
ze aan de poorten van Goma staan. Uit het VN-rapport 
blijkt duidelijk dat M23 onder andere door Rwanda wordt 
gesteund. Die situatie mag niet getolereerd worden en 
werd reeds streng door België veroordeeld. Het lid vindt 
dat (bij voorkeur Europese) sancties aanbevolen zijn. Ze 
wil van de minister weten of dat thema op het Europese 
niveau ter sprake komt. Zullen er maatregelen worden 
genomen om een einde te maken aan de straffeloosheid 
van wie zich aan geweld in de regio schuldig maakt? 
Hoe wordt die kwestie concreet aangepakt en wordt 
daarbij in sancties voorzien?

Over de rol van MONUSCO moet trouwens een gron-
dige denkoefening worden gevoerd. President Tshisekedi 
zou graag hebben dat MONUSCO plaats maakt voor een 
leger van de Southern Africa Development Community 
(SADC). Het lid vindt het belangrijk dat MONUSCO on-
verwijld door een andere troepenmacht wordt vervangen, 
teneinde te voorkomen dat er een vacuüm valt dat snel 
zou kunnen worden ingevuld door – bijvoorbeeld Chinese 
of Russische -machten met slechte bedoelingen. Er dient 
een overgangsperiode te komen om te bepalen welke 
militaire macht kan helpen bij het bewerkstelligen van de 
vrede in die delen van de regio waar MONUSCO daar 

global, mais aussi par rapport à l’Afrique. La ministre 
peut-elle donner plus de précisions à ce sujet?

La situation en RD Congo retient également l’attention 
de Mme Van Hoof. Elle rappelle que deux propositions de 
résolution ont été adoptées récemment par la commis-
sion des Relations extérieures, concernant les élections 
de fin 2023 (DOC 55 3381/004) et concernant le conflit 
dans l’Est de la RD Congo (DOC 55 1783/004). En ce 
qui concerne les élections, la membre se réjouit qu’une 
mission d’observation européenne soit dépêchée sur 
place pour contribuer au processus démocratique. Elle 
demande de quelle manière cette mission d’observation 
agira concrètement, compte tenu des problèmes de 
sécurité et des irrégularités déjà constatées dans les 
préparatifs de ces élections. La mission sera-t-elle à 
temps sur place pour y remédier? La Belgique sera-t-
elle associée activement à cette mission?

Qu’en-est-il de la situation, en termes de sécurité, des 
représentants politiques de l’opposition et des militants? 
Certains seraient menacés, voire assassinés. De quelle 
manière la Belgique intervient-elle à ce sujet? Existe-t-il 
un dialogue avec les homologues congolais? De quelle 
manière la Belgique peut-elle améliorer la situation?

Dans l’Est de la RD Congo, les rebelles du 
M23 semblent faire profil bas, mais les dernières infor-
mations indiquent qu’ils seraient aux portes de Goma. 
Le rapport de l’ONU démontre clairement que le M23 est 
soutenu entre autres par le Rwanda. Cette situation est 
intolérable et a déjà été condamnée sévèrement par 
la Belgique. Pour la membre, il y a lieu d’adopter des 
sanctions à ce sujet, si possible au niveau européen. 
Elle demande à la ministre si cette question est abordée 
au niveau européen. Des mesures vont-elles être prises 
pour mettre fin à l’impunité des auteurs de violences 
dans la région? Comment cette question est-elle abordée 
concrètement et des sanctions sont-elles envisagées?

Le rôle de la MONUSCO doit par ailleurs faire l’objet 
d’une réflexion approfondie. Le président Tshisekedi 
souhaite la voir disparaître en faveur d’une armée 
de la Communauté de développement d’Afrique aus-
trale (SADC). Pour la membre, il est important que la 
MONUSCO soit remplacée sans attendre par un autre 
dispositif pour ne pas laisser une place vacante qui 
pourrait être rapidement mise à profit par des puissances 
mal intentionnées, chinoises ou russes par exemple. 
Une période de transition doit se mettre en place pour 
déterminer quelles forces militaires peuvent contribuer 
à pacifier la région, là où la MONUSCO a échoué. 
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niet in is geslaagd. Welke richting gaat het denkproces 
daarover uit? Welk standpunt neemt België daarbij in?

Wat het conflict tussen Armenië en Azerbeidzjan 
betreft, bevestigt het lid dat het vredesproces dient te 
worden ondersteund. De EU heeft daarin een bemid-
delaarsrol. Hoe gaat die bemiddeling concreet in haar 
werk? Wie zal bij de vredesonderhandelingen worden 
betrokken en hoe verloopt de organisatie ervan?

Azerbeidzjan zou bezig zijn met het forceren van een 
toegang tot de Lakhchivan-enclave en daar militair ge-
weld bij gebruiken. De Armeense eerste minister heeft 
eind oktober een plan voor regionale samenwerking 
met de naam Crossroads for Peace voorgesteld, dat 
ertoe strekt het gebruik van militair geweld in de regio te 
verhinderen. In welke mate is België op de hoogte van 
die vredesonderhandelingen en erbij betrokken? Welke 
houding neemt België aan tegenover dat Armeense 
plan voor samenwerking? De bescherming van de 
Armeense grenzen moet eveneens hoogdringend wor-
den aangepakt. Is België van plan om bij te dragen aan 
de financiering van de internationale initiatieven die 
daartoe worden genomen? Welke toekomst is er voor 
de VN-waarnemingsopdracht in Armenië weggelegd? 
Dient die opdracht te worden uitgebreid?

Met betrekking tot het conflict in het Nabije Oosten 
benadrukt mevrouw Van Hoof dat het belangrijk is alle 
vormen van terrorisme te bestrijden. Israël heeft het 
recht om zichzelf te verdedigen, maar ook de plicht om 
het internationaal recht te eerbiedigen en de burgers 
te beschermen. De-escalatie en het hervatten van een 
geloofwaardig vredesproces blijven prioritair. Ze vraagt 
zich af hoe de minister dit concreet wenst aan te pakken. 
Het regeerakkoord is hierover vrij duidelijk: voortzetting 
en verdieping van het differentiatiebeleid en bij annexatie 
van Palestijns gebied door Israël te gelegener tijd de 
Palestijnse Staat erkennen. Het lid vindt echter dat het 
standpunt van de minister in deze kwestie niet helemaal 
duidelijk is. De inzet voor de-escalatie staat buiten kijf, 
maar de spreekster wil ook een onmiddellijk staakt-het-
vuren en de vrijlating van de gijzelaars. Spanje heeft als 
eerste de Staat Palestina erkend en verwacht wordt dat 
andere Europese landen snel zullen volgen. Is België 
van plan dit voorbeeld te volgen? Twijfelt België omwille 
van de timing, of wil het deze kwestie in een ruimere 
regeling inbedden?

België kiest voorlopig voor humanitaire hulp. Maar 
het lid wijst erop dat, als diplomatieke druk geen resultaat 
oplevert, haar fractie zich al heeft uitgesproken voor een 
boycot van producten uit de door Israël bezette gebieden. 

Comment s’oriente ce processus de réflexion? Quelle 
est la position de la Belgique à ce sujet?

Concernant le conflit entre l’Arménie et l’Azerbaïd-
jan, la membre confirme qu’il y a lieu de soutenir le 
processus de paix. L’UE endosse un rôle de médiateur 
dans ce cadre. Comment ce processus se dessine-t-il 
concrètement? Qui sera impliqué dans les négociations 
de paix et de quelle manière s’organisent-elles?

L’Azerbaïdjan serait occupé à forcer un accès vers 
l’enclave de Lakhchivan par la violence militaire. Fin 
octobre, le premier ministre arménien a présenté un 
plan de coopération régionale appelé “Carrefour de 
la paix” visant à empêcher l’usage de forces militaires 
dans la région. De quelle manière la Belgique est-elle 
au fait de ces négociations de paix et impliquée? Quelle 
est sa position vis-à-vis de ce plan de coopération 
arménien? La question de la protection des frontières 
arméniennes doit aussi être abordée d’urgence. La 
Belgique compte-t-elle contribuer au financement des 
initiatives internationales dans ce sens? Qu’en est-il 
de l’avenir de la mission d’observation de l’ONU en 
Arménie, devrait-elle être élargie?

Pour ce qui est du conflit au Proche-Orient, 
Mme Van Hoof souligne l’importance de s’opposer 
fermement à toute forme de terrorisme. Israël a le droit 
de se défendre mais est aussi tenu de respecter le 
droit international et de protéger les civils. La priorité 
reste la désescalade et la reprise d’un processus de 
paix crédible. L’intervenante se demande comment la 
ministre compte aborder cette question concrètement. 
L’accord de gouvernement est relativement clair à ce 
sujet: poursuivre et approfondir la politique de différen-
ciation et, en cas d’annexion du territoire palestinien par 
Israël, procéder à la reconnaissance en temps utile de 
l’État palestinien. La membre estime cependant que 
la position de la ministre à ce sujet n’est pas tout à fait 
claire. L’engagement en faveur d’une désescalade ne 
fait aucun doute mais pour elle, il est aussi question 
d’exiger un cessez-le-feu immédiat et de faire libérer 
les otages. L’Espagne fait office de pionnier en ce qui 
concerne la reconnaissance de l’État de Palestine et 
d’autres pays d’Europe devraient prochainement lui 
emboîter le pas. La Belgique compte-t-elle suivre ce 
mouvement? L’hésitation de la Belgique est-elle une 
question de timing, ou l’objectif est-il d’intégrer cette 
décision dans un dispositif plus large?

La Belgique adopte pour l’instant le camp de l’aide 
humanitaire. Mais si la pression diplomatique ne donne 
pas de résultats, la membre signale que son groupe 
s’est déjà prononcé en faveur d’un boycott des produits 
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Mevrouw Van Hoof benadrukt dat het niet gaat om 
sancties, maar om de toepassing van het internationaal 
recht. Volgens haar is het cruciaal om Israël duidelijk 
te maken dat België de illegale nederzettingen in de 
Palestijnse gebieden niet tolereert. Wat is het standpunt 
van de minister hierover?

Tot slot gaat het lid in op China en zijn betrekkingen 
met Taiwan, waarover in 2020 een resolutie, die ze 
mee indiende, werd aangenomen door de Kamer van 
volksvertegenwoordigers (DOC 55 1206/010). Het lid 
vindt de houding van de minister, die de status quo in de 
betrekkingen van China met Taiwan verdedigt en elke 
agressie van China veroordeelt, gepast. Zij vraagt zich 
echter af hoe België in de verschillende internationale 
instanties actief vooruitgang wil boeken in dat dossier. 
Mevrouw Van Hoof pleit ook voor een grotere betrok-
kenheid van Taiwan bij internationale organisaties zoals 
de WHO en de UNFCCC, die zich bezighouden met de 
grensoverschrijdende uitdagingen gezondheid en klimaat. 
Ze vraagt de minister of ze van plan is zich in te zetten 
voor een betere internationale positionering van Taiwan.

De heer Samuel Cogolati (Ecolo-Groen) gaat in op 
de inbeslagname van de Russische tegoeden die op 
Europese bodem zijn bevroren na het uitbreken van 
het conflict in Oekraïne. Er zou een ontwerprichtlijn 
in behandeling zijn. Hij verzoekt de minister om het 
Belgische standpunt dienaangaande toe te lichten. Wat 
is het laatst bekende bedrag aan Russische publieke en 
privétegoeden die in België bevroren zijn? Onder welke 
voorwaarden is België bereid de eventuele inbeslagname 
van deze tegoeden te steunen? Is België van plan als 
voorwaarde te stellen dat de immuniteit van rechtsmacht 
en executie voor publieke tegoeden, zoals die van de 
Russische Centrale Bank, wordt gerespecteerd? De 
heer Cogolati vraagt ook of alle tegoeden in beslag zul-
len worden genomen om de slachtoffers in Oekraïne te 
vergoeden en de door de oorlog vernielde infrastructuur 
herop te bouwen.

Het lid verwijst vervolgens naar een artikel in Het 
Laatste Nieuws, waarin staat dat via een onderzoek 
van de ngo Safeguard Defenders 53 Chinese spionnen 
werden geïdentificeerd die in België waren geïnfiltreerd 
en die zich voordeden als consulaire ambtenaren. Hij 
vraagt de minister of zij op de hoogte is van deze infor-
matie en of deze ambtenaren zijn aangegeven bij de 
FOD Buitenlandse Zaken. Wat vindt de minister van 
deze informatie?

De heer André Flahaut (PS) wijst erop dat we overal 
ter wereld en in het bijzonder in Afrika getuige zijn van 

en provenance des territoires occupés par Israël. 
Mme Van Hoof souligne qu’il ne s’agit pas de sanction-
ner mais de mettre en œuvre le droit international. Il est 
crucial pour elle de donner un signal clair à Israël et de 
lui faire savoir que nous ne tolérons pas la colonisation 
illégale des territoires palestiniens. Elle demande à la 
ministre quelle est sa position à ce sujet.

Enfin, la membre aborde la question de la Chine et de 
sa relation avec Taïwan, à propos de laquelle une résolu-
tion, dont elle est coauteure, a été adoptée en 2020 par 
la Chambre des représentants (DOC 55 1206/010). La 
membre estime que l’attitude de la ministre, consistant 
à défendre le statu quo dans les relations de la Chine 
avec Taïwan et à condamner toute agression de la part 
de la Chine est adéquate. Elle se demande par contre de 
quelle manière la Belgique compte avancer activement 
à ce sujet dans les différentes instances internationales. 
Mme Van Hoof plaide en outre pour que Taïwan soit 
davantage impliquée dans des organisations internatio-
nales telles que l’OMS ou la CCNUCC, qui touchent les 
défis transfrontaliers que sont la santé et le climat. Elle 
demande à la ministre si elle a l’intention d’intervenir 
en faveur de ce meilleur positionnement de Taïwan sur 
la scène internationale.

M. Samuel Cogolati (Ecolo-Groen) aborde la ques-
tion de la confiscation des avoirs russes, gelés sur le 
sol européen suite à l’éclatement du conflit en Ukraine. 
Un projet de directive serait en discussion. Il demande 
à la ministre quelle est la position de la Belgique à ce 
sujet. Quel est le dernier montant connu des avoirs 
russes gelés en Belgique, qu’ils soient publics ou pri-
vés? À quelles conditions la Belgique est-elle disposée 
à soutenir une éventuelle confiscation de ces avoirs? La 
Belgique envisage-t-elle de poser comme condition le 
respect de l’immunité de juridiction et d’exécution des 
avoirs publics, par exemple de la Banque centrale russe? 
M. Cogolati demande par ailleurs si l’ensemble serait 
bien confisqué à des fins de compensation des victimes 
en Ukraine et pour la reconstruction des infrastructures 
détruites par la guerre.

Le membre se réfère ensuite à un article paru dans 
Het Laatste Nieuws selon lequel une enquête de l’ONG 
Safeguard Defenders aurait identifié 53 espions chinois 
infiltrés en Belgique et se faisant passer pour des agents 
consulaires. Il demande à la ministre si elle a connais-
sance de ces informations et si lesdits agents étaient 
déclarés au ministère des Affaires étrangères belges. 
Que pense la ministre de ces informations?

M. André Flahaut (PS) fait remarquer qu’on assiste 
partout dans le monde à un basculement, en particulier 
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een kentering. Dat is een teken dat mensen zich mo-
biliseren. Deze situatie vraagt om een fundamentele 
herziening van onze handelswijze en om de verdere 
uitwerking van de “3 D’s” van de regeringsverklaring; 
daar komt ook de parlementaire diplomatie bij. Het lid 
gelooft dat we niet moeten proberen onze modellen op 
paternalistische en neerbuigende manier op te leggen, 
maar dat we het beter hebben over partnerschap dan 
over samenwerking. Dat houdt in dat we respect tonen 
en rekening houden met de behoeften van de bevolking.

Voor het Grote-Merengebied prijst het lid de baan-
brekende houding van de minister ten aanzien van de 
spanningen tussen Rwanda en de DR Congo.

De heer Flahaut roept op tot meer vertrouwen in de 
Congolese bevolking. Er is reden om optimistisch te zijn 
over de situatie en om het proces te steunen. Europese 
waarnemers kunnen hiertoe bijdragen en ook de invoering 
van bilaterale waarneming moet worden overwogen.

Hij is van oordeel dat het Belgische voorzitterschap 
van de EU moet worden gezien als een kans om de 
vernieuwing van bepaalde werkmethoden te bevorderen. 
De heer Flahaut vindt het belangrijk om de nadruk te 
leggen op de solidariteitsbanden die hebben bestaan 
tussen de EU en Afrika en die moeten worden versterkt. 
Voor hem hangt de toekomst van Europa ook af van 
Afrika. De beloften die aan Afrika zijn gedaan op het 
vlak van financiering moeten worden nagekomen en 
er moet begrip zijn voor de vrees dat er voortaan meer 
geld zal gaan naar oostelijk Europa.

De heer Flahaut meent dat we onze aandacht even-
eens op Zuid-Amerika moeten richten, want ook daar 
vindt er een kentering plaats. De recente verkiezing van 
een nieuwe president in Argentinië, die een heel aantal 
rechten van de mens dreigt in te perken, doet het ergste 
vrezen, bijvoorbeeld een sneeuwbaleffect.

Het lid vindt ook dat België voortvarender moet zijn 
in het hervormen van de VN. Die instantie verdient res-
pect en het machtsevenwicht moet er worden hersteld. 
Volgens de heer Flahaut is het niet normaal dat een veto 
van Rusland of China meer wordt gelaakt dan een veto 
van de Verenigde Staten of Frankrijk. Het Afrikaanse 
continent zou er ook beter vertegenwoordigd moeten zijn.

De heer Flahaut verheugt zich overigens over het 
bezoek van de eerste minister aan Israël en Palestina.

Ook meent het lid dat de kwestie rond de blokkering 
van bankrekeningen van Belgische onderdanen en 
bedrijven in het buitenland moet worden aangepakt. De 

en Afrique. C’est le signe que le peuple se mobilise. 
Cette situation oblige à revoir fondamentalement la 
façon d’agir et à développer les “3D” de la déclaration 
de gouvernement, auxquels s’ajoute la diplomatie par-
lementaire. Le membre est d’avis que plutôt que de 
vouloir imposer nos modèles, de manière paternaliste 
et condescendante, il faut parler de partenariat plutôt 
que de coopération. Cela implique de faire preuve de 
respect et de tenir compte des besoins exprimés par 
les populations.

Dans la région des Grands Lacs, le membre salue le 
positionnement d’avant-garde de la ministre concernant 
les tensions entre le Rwanda et la RD Congo.

En RD Congo, M. Flahaut invite à faire davantage 
confiance aux Congolais. Il y a lieu de voir la situation 
avec optimisme et d’accompagner les processus. Les 
observateurs européens peuvent y contribuer et la mise 
en place d’une observation bilatérale doit être également 
envisagée.

Concernant la présidence belge de l’UE, le membre 
considère qu’il faut la voir comme une opportunité à saisir 
pour promouvoir la rénovation de certaines méthodes de 
fonctionnement. M. Flahaut estime important d’insister 
sur les liens de solidarité qui ont existé entre l’UE et 
l’Afrique et doivent être renforcés. Pour lui, l’avenir de 
l’Europe dépend aussi de l’Afrique. Il faut honorer les 
promesses faites à ce continent en matière de finance-
ments et comprendre ses craintes face aux transferts 
vers l’Est du continent européen.

Pour M. Flahaut, l’Amérique du Sud doit aussi attirer 
notre attention car la situation bascule là aussi. L’élection 
récente d’un nouveau président en Argentine qui menace 
de restreindre de nombreux droits humains doit faire 
craindre le pire, y compris un effet de contagion dans 
la région.

Le membre trouve aussi que la Belgique devrait faire 
preuve de plus de volontarisme en vue de réformer l’ONU. 
C’est une instance qui mérite le respect et au sein de 
laquelle les forces devraient être rééquilibrées. Pour 
M. Flahaut, il n’est pas normal qu’un véto imposé par la 
Russie ou la Chine soit davantage décrié que lorsqu’il 
vient des États-Unis ou de la France. Par ailleurs, le 
continent africain devrait aussi y être mieux représenté.

M. Flahaut se réjouit par ailleurs de la visite du premier 
ministre en Israël et en Palestine.

Ensuite, le membre estime nécessaire de s’attaquer 
à la problématique du blocage des comptes en banque 
des ressortissants et des entreprises belges à l’étranger. 
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toegang tot de Belgische nationaliteit, in het bijzonder 
voor kinderen van Belgische echtparen in het buitenland, 
moet worden vergemakkelijkt.

Ten slotte is B-FAST een nuttig instrument dat in de 
toekomst nog meer zal worden ingezet en dat moet 
worden versterkt.

Mevrouw Annick Ponthier (VB) geeft allereerst aan dat 
het Belgische voorzitterschap van de EU terecht een grote 
pijler vormt van het buitenlandse en veiligheidsbeleid.

Oekraïne

Het lid merkt op dat het Oekraïense tegenoffensief 
op de Russische verdedigingslinies in het Zuiden en 
Oosten lijkt vast te lopen. De strijdende partijen zitten 
vast in een loopgravenoorlog met een enorme dodentol 
van zo’n 70.000 gesneuvelden aan Oekraïense zijde 
en 120.000 Russische doden. Kiev rekent op aanhou-
dende steun, maar in de VS gaan stemmen op om de 
steun te remmen omwille van verhoogde aandacht voor 
de oorlog tussen Hamas en Israël. Wat betreft onze 
militaire capaciteiten zit de NAVO op de bodem van het 
vat. Dit bevestigde ook geopolitiek expert Sven Biscops 
recent nog. Europa slaagt er namelijk niet in tijdig de 
beloofde 1 miljoen stuks aan munitie te leveren. België 
kan er zelf weinig aan bijdragen.

Over dit conflict betreurt mevrouw Ponthier dat er tot 
nu toe zeer weinig wordt gezegd over een toekomstig 
vredesoverleg of een realistisch vredesplan. We blijven 
vasthangen in een militaire logica, over diplomatie wordt 
niet gesproken. De Vredestop op basis van de punten 
van president Zelensky zal volgens het lid de situatie 
niet oplossen, want de eisen, het verwijderen van alle 
Russen uit Oekraïne en de Krim, zijn te hoog. Ze vraagt 
de minister haar mening over de weg die we moeten 
inslaan in de toekomst. Moet er een langetermijnstra-
tegie worden toegepast voor oorlog in Oekraïne? Hoe 
beëindigen we deze oorlog?

Wat het lid betreft moeten België en de EU hun rol 
van bemiddelaar opnieuw opnemen en een realistisch 
vredesplan voorleggen. Vroeg of laat eindigt deze oorlog 
aan de onderhandelingstafel en de militaire optie lijkt 
momenteel weinig veelbelovend. Ze vraagt de minister 
wat haar visie hierop is.

Grote Meren

Het lid licht toe dat ze er absoluut geen voorstander 
van is dat België zich mengt in de komende verkiezin-
gen in de DR Congo. Het voorstel van resolutie dat de 
Kamercommissie voor Buitenlandse Betrekkingen onlangs 

L’accès à la nationalité belge, notamment des enfants 
de couples belges à l’étranger, doit être facilité.

Enfin, le B-FAST est un outil utile et qui le sera encore 
plus dans le futur, il doit être renforcé.

Mme Annick Ponthier (VB) commence par souligner 
que la présidence belge de l’UE constitue à juste titre un 
pilier important de la politique étrangère et de sécurité.

Ukraine

La membre note que la contre-offensive ukrainienne 
visant les lignes de défense russes dans le sud et l’est du 
pays semble dans l’impasse. Les belligérants s’enlisent 
dans une guerre de tranchées qui a causé non moins 
de 70.000 morts du côté ukrainien et 120.000 morts du 
côté russe. Kiev escompte un soutien continu, mais des 
voix s’élèvent aux États-Unis pour ralentir ce soutien en 
raison de l’attention accrue portée à la guerre entre le 
Hamas et Israël. Les capacités militaires fournies par 
l’OTAN sont au plus bas. L’expert en géopolitique Sven 
Biscops l’a également confirmé récemment. En effet, 
l’Europe ne parvient pas à livrer à temps le million de 
munitions promis. La Belgique n’est pas en mesure de 
beaucoup y contribuer.

Mme Ponthier regrette, à propos de ce conflit, que très 
peu de choses aient été dites jusqu’à présent concernant 
une future négociation de paix ou un plan de paix réa-
liste. Nous nous entêtons dans une logique militaire et la 
diplomatie n’est pas à l’ordre du jour. Selon la membre, 
le sommet de la paix basé sur les points soulevés par le 
président Zelensky ne résoudra pas la situation car les 
exigences que celui-ci a formulées, à savoir le retrait de 
tous les Russes d’Ukraine et de Crimée, sont trop éle-
vées. Elle demande à la ministre son avis sur la marche 
à suivre à l’avenir. Faut-il une stratégie de guerre à long 
terme en Ukraine? Comment mettre fin à cette guerre?

La membre estime que la Belgique et l’UE devraient 
reprendre leur rôle de médiateur et présenter un plan 
de paix réaliste. Tôt ou tard, cette guerre se terminera à 
la table des négociations et l’option militaire ne semble 
pas très prometteuse pour le moment. Elle s’enquiert 
de la vision de la ministre à ce propos.

Grands Lacs

La membre explique qu’elle n’est, pour sa part, pas 
du tout en faveur d’une intervention de la Belgique dans 
le cadre des prochaines élections en RD Congo. Elle n’a 
d’ailleurs pas soutenu la proposition de résolution adoptée 
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in die zin heeft aangenomen (DOC 55 3381/004), heeft 
ze trouwens niet gesteund.

Die aanpak getuigt volgens haar van een neoko-
loniale en paternalistische visie op een reeds sinds 
de jaren 1960 soeverein land. België zou liever een 
rationeel buitenlands beleid voeren, dat vertrekt vanuit 
zijn nationale belangen. Zich mengen in de verkiezingen 
van soevereine Afrikaanse landen kan onze belangen 
in het buitenland niet ondersteunen. Er moet aandacht 
worden besteed aan de ontwikkelingen in de RD Congo, 
en meer bepaald het conflict in het Oosten, om over 
de veiligheid van de Belgische ontwikkelingswerkers, 
militairen en andere onderdanen ter plaatse te waken. 
Maar het recent aangenomen voorstel van resolutie gaat 
te ver en het lid staat er niet achter.

West-Afrika en Sahel

Voor mevrouw Ponthier is het naïef om te denken 
dat België een impact kan hebben in de Sahelregio. 
De ene staatsgreep volgt op de andere in die landen, 
recent nog in Niger. Voor haar is het een broeihaard van 
instabiliteit, jihadisme en corruptie. De overheden in de 
Sahel zien westerse landen ook steeds minder graag 
op hun grondgebied. Frankrijk heeft daar intussen zijn 
anti-terreuroperaties ontbonden door een gebrek aan 
succes, een hoog aantal slachtoffers en de onwil van de 
autoriteiten, die nu zelfs steeds meer een beroep doen op 
Rusland om de veiligheid te handhaven. Mevrouw Ponthier 
vraagt de minister wat haar visie is hierover en hoe de 
regering daar onze belangen denkt te dienen.

China

Het lid gaat akkoord met de minister wanneer ze be-
weert dat de relatie met China zeer complex blijft. Over 
het algemeen vindt ze dat de houding van de regering 
naïef is ten aanzien van dit land en niet passen bij de 
ambitie voor meer strategische autonomie. China als 
partner zien heeft volgens het lid miljarden gekost op 
de handelsbalans, talloze jobs en enorme strategische 
afhankelijkheden in kritieke sectoren.

Het China van de CCP deelt onze waarden niet en 
zal dat nooit doen. Getuige hun brutale repressie van 
minderheden, hun militaire intimidatie ten aanzien van 
Taiwan, hun opschorting van de democratie in Hongkong 
of hun spionage en diefstal van patenten en technologie. 
China wil de wereldorde naar zijn hand zetten. En het 

récemment en ce sens au sein de la commission des 
Relations extérieures de la Chambre (DOC 55 3381/004).

Selon elle, cette approche reflète une vision néoco-
loniale et paternaliste d’un pays qui est déjà souverain 
depuis les années 1960. La Belgique devrait plutôt 
mener une politique étrangère rationnelle, basée sur ses 
intérêts nationaux. Se mêler des élections organisées 
dans des pays africains souverains ne saurait servir 
nos intérêts à l’étranger. Il convient de prêter attention 
à l’évolution en RDC, plus particulièrement au conflit en 
cours dans l’est de ce pays, afin de veiller à la sécurité 
des coopérants et des militaires belges ainsi que de 
nos autres ressortissants sur place. Or la proposition 
de résolution qui a été adoptée récemment va trop loin 
et la membre n’y souscrit pas.

Afrique de l’Ouest et Sahel

Mme Ponthier estime qu’il est naïf de croire que la 
Belgique peut avoir une influence dans la région du 
Sahel. Les coups d’État se suivent les uns après les 
autres dans ces pays, comme ce fut encore le cas 
récemment au Niger. Elle estime que cette région est 
un foyer d’instabilité, de djihadisme et de corruption. Les 
autorités au Sahel sont de moins en moins favorables 
à la présence des pays occidentaux sur leur territoire. 
Dans l’intervalle, la France a mis fin à ses opérations 
antiterroristes en raison d’un manque de succès, d’un 
nombre élevé de victimes et du manque de volonté des 
autorités, qui se tournent désormais même de plus en plus 
vers la Russie pour maintenir la sécurité. Mme Ponthier 
demande à la ministre quelle est sa vision à cet égard 
et comment le gouvernement pense servir nos intérêts 
dans cette région.

Chine

L’intervenante partage l’avis de la ministre lorsqu’elle 
affirme que les relations avec la Chine demeurent très 
complexes. À titre général, elle estime que l’attitude du 
gouvernement est naïve à l’égard de ce pays et ne cor-
respond pas à son ambition d’une plus grande autonomie 
stratégique. Elle estime que le fait de considérer la Chine 
comme un partenaire a entraîné une perte commerciale 
de plusieurs milliards, une perte d’innombrables emplois 
et des dépendances stratégiques considérables dans 
des secteurs critiques.

La Chine du PCC ne partage pas nos valeurs et ne les 
partagera jamais. En témoignent la répression brutale 
des minorités, l’intimidation militaire à l’égard de Taïwan, 
la suspension de la démocratie à Hong Kong ou encore 
l’espionnage et le vol de brevets et de technologies. 
La Chine veut plier l’ordre mondial à sa volonté. Et la 
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sluiten van een uitleveringsverdrag met dit land zet het 
leven van uit China gevluchte dissidenten op het spel.

Volgens mevrouw Ponthier, ook in het kader van de 
klimaatverandering is China geen partner. Dit land is 
integendeel een koploper in CO2-uitstoot, het investeert 
miljarden in de ontginning van fossiele brandstoffen, in-
clusief op het Afrikaanse continent. China misbruikt onze 
goede trouw om subsidies te krijgen voor een zogezegde 
groene transitie, die er maar niet komt. Zij zien in het 
klimaatverhaal vooral een economisch verdienmodel, 
net zoals ze dat al decennia zien in vrije handel met het 
Westen. China blijft beloven zijn markt te liberaliseren, 
terwijl het onze strategische sectoren overneemt en 
onze technologie kopieert. Zijn economische overmacht 
is als een hefboom om totalitaire politieke en militaire 
doelstellingen te bereiken.

Voor mevrouw Ponthier, de houding tegenover China 
moet wijzigen om onze strategische afhankelijkheden 
drastisch af te bouwen. China kan geen partner zijn, het 
is een brutale dictatuur die uit is op het exporteren van 
zijn totalitaire model.

Het lid verwijst daarna naar de informatie volgens 
welke 53 agenten van het Chinese regime in België zich 
zouden voordoen als consulaire vrijwilligers om Chinezen 
te bespioneren en intimideren. Ze is van mening dat die 
agenten het land uit moeten en dat al onze akkoorden 
met China stopgezet moeten worden.

NAVO en Europese defensie

De minister bevestigt de noodzaak om de trans-
Atlantische relaties te versterken maar ze maakt niet con-
creet hoe ze precies de verhouding tussen de Europese 
defensie en de NAVO ziet. Hoe wordt de Europese 
pijler binnen de NAVO versterkt? Hoe ziet de minister 
die Europese defensie? Gaat het om een EU-leger of 
om vrijwillige samenwerking tussen Europese legers? 
Voor het lid blijft het Europees Gemeenschappelijk 
Veiligheids- en Defensiebeleid (GBVB) een lege doos. 
Europese naties hebben zeer uiteenlopende geopolitieke 
belangen en handelen daarnaar. Hoe wil de minister 
concreet invulling geven aan het Europa van defensie?

Samenwerkingsakkoorden

De minister heeft verwezen naar de herziening van de 
samenwerkingsakkoorden van 1994 en 1995, en naar 
een verslag dat aan de Interministeriële Conferentie 
voor Buitenlands Beleid (ICBB) werd voorgelegd, over 
de besprekingen binnen drie werkgroepen. Het lid vraagt 

conclusion d’un traité d’extradition avec ce pays met en 
danger la vie des dissidents qui ont fui la Chine.

Mme Ponthier estime que la Chine n’est pas non plus 
un partenaire dans le cadre du changement climatique. 
Au contraire, ce pays se classe en tête en matière d’émis-
sions de CO2 et investit des milliards dans l’extraction 
de combustibles fossiles, y compris sur le continent 
africain. La Chine abuse de notre bonne foi pour obte-
nir des subventions en vue d’une soi-disant transition 
verte, qui n’est toutefois pas engagée. Elle considère 
le dossier du climat principalement comme un modèle 
de rémunération économique, comme c’est le cas du 
libre-échange avec l’Occident depuis des décennies. 
La Chine continue de promettre qu’elle libéralisera son 
marché tout en s’emparant de nos secteurs stratégiques 
et en copiant notre technologie. Sa suprématie écono-
mique constitue un levier pour atteindre des objectifs 
politiques et militaires totalitaires.

Mme Ponthier estime qu’il convient de changer d’atti-
tude à l’égard de la Chine afin de réduire drastiquement 
nos dépendances stratégiques. La Chine ne peut être 
un partenaire, car elle incarne une dictature brutale qui 
cherche à exporter son modèle totalitaire.

L’intervenante évoque ensuite des informations selon 
lesquelles 53 agents du régime chinois présents en 
Belgique se feraient passer pour des volontaires consu-
laires afin d’espionner et d’intimider des Chinois. Elle 
estime qu’il convient d’expulser ces agents et de rompre 
tous nos accords avec la Chine.

OTAN et Défense européenne

La ministre confirme la nécessité de renforcer les 
relations transatlantiques, mais elle ne précise pas 
comment elle envisage exactement la relation entre la 
défense européenne et l’OTAN. Comment le pilier euro-
péen au sein de l’OTAN sera-t-il renforcé? Comment la 
ministre conçoit-elle cette défense européenne? S’agira-t-il 
d’une armée de l’Union européenne ou d’une coopération 
volontaire entre armées européennes? L’intervenante 
estime que la politique européenne de sécurité et de 
défense commune (PESC) reste une coquille vide. Les 
nations européennes ont des intérêts géopolitiques très 
différents et agissent en conséquence. Comment la 
ministre entend-elle concrétiser l’Europe de la défense?

Accords de coopération

La ministre a évoqué la révision des accords de coo-
pération de 1994 et 1995, ainsi qu’un rapport présenté 
à la Conférence interministérielle de politique étrangère 
(CIPE) consacré aux discussions menées au sein de trois 
groupes de travail. L’intervenante demande à la ministre 
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de minister wat dit verslag inhoudt. Welke richting gaat 
de herziening van de samenwerkingsakkoorden van 
’94 en ’95 uit? Zal men het grondwettelijk principe van 
foro interno, foro externo herstellen door samenwer-
kingsakkoorden aan te passen, zodat deelstaten de 
bevoegdheden waar zij intern recht op hebben, ook in 
het buitenlands beleid kunnen uitoefenen?

Daarna betreurt mevrouw Ponthier het feit dat het 
vrijhandelsakkoord tussen Australië en de EU niet be-
krachtigd is. Voor haar zou dit een groot potentieel met 
zich kunnen meebrengen. Ze vraagt de minister om de 
beslissing om het vrijhandelsakkoord niet te bekrachtigen 
verder toe te lichten. Wat zijn hiervan de implicaties op 
het grotere kader? Australië is een groeiende economie, 
die sterk staat op vlak van innovatie en het zou een bijko-
mende speler kunnen zijn in de hele Indo-Pacific-regio.

Ten slotte geeft mevrouw Ponthier aan dat er een aantal 
zeer belangrijke resoluties unaniem werden aangeno-
men, onder meer de Metisresolutie (DOC 54 2952/007) 
en de resolutie inzake de strijd tegen illegale adopties 
(DOC 55 2151/008), waarvan de uitvoering nog op zich 
laat wachten. Ze vraagt de minister om er een stand 
van zaken te geven.

III. — ANTWOORDEN VAN DE MINISTER  
VAN BUITENLANDSE ZAKEN,  

EUROPESE ZAKEN EN  
BUITENLANDSE HANDEL, EN  

DE FEDERALE CULTURELE INSTELLINGEN

Mevrouw Hadja Lahbib, minister van Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken en Buitenlandse Handel, en 
de Federale Culturele Instellingen, bedankt de leden 
voor hun vragen. Ze verduidelijkt dat haar beleidsnota 
meer dan een maand geleden werd ingediend en dat 
het moeilijk is daarin exhaustieve informatie op te ne-
men, aangezien de internationale actualiteit voortdurend 
evolueert. Daarom geeft ze nu bijkomende informatie.

EU-voorzitterschap  2024

Wat betreft de uitvoering van de prioriteiten van 
het voorzitterschap heeft België inderdaad maar een 
paar maanden om trialoogonderhandelingen af te slui-
ten. Men zal dus enkel die dossiers afronden die poli-
tiek rijp zijn. Men hangt daarvoor af van onze Spaanse 
voorgangers en van de politieke bereidheid van het 
Europees Parlement.

quel est le contenu de ce rapport. Quelle direction la 
révision des accords de coopération de 1994 et 1995 em-
prunte-t-elle? Le principe constitutionnel de “foro interno, 
foro externo” sera-t-il rétabli en modifiant les accords de 
coopération pour permettre aux entités fédérées d’exer-
cer également dans le cadre de la politique étrangère 
les compétences qui leur ont été conférées sur le plan 
interne?

Mme Ponthier déplore ensuite la non-ratification de 
l’accord de libre-échange entre l’Australie et l’Union euro-
péenne. Elle estime que cet accord pourrait avoir un 
grand potentiel. Elle demande à la ministre d’expliquer 
plus avant la décision de ne pas ratifier cet accord de 
libre-échange. Quelles sont les implications de cette 
décision à plus grande échelle? L’Australie est une 
économie en croissance, forte en matière d’innovation, 
et elle pourrait être un acteur complémentaire dans 
l’ensemble de la région indopacifique.

Enfin, Mme Ponthier indique que plusieurs résolu-
tions très importantes ont été adoptées à l’unanimité, 
notamment la “résolution Metis” (DOC 54 2952/007) et 
la résolution sur la lutte contre les adoptions illégales 
(DOC 55 2151/008), dont la mise en œuvre se fait encore 
attendre. Elle demande à la ministre de présenter l’état 
d’avancement de la situation.

III. — RÉPONSES DE LA MINISTRE  
DES AFFAIRES ÉTRANGÈRES,  

DES AFFAIRES EUROPÉENNES ET  
DU COMMERCE EXTÉRIEUR, ET  

DES INSTITUTIONS CULTURELLES FÉDÉRALES

Mme Hadja Lahbib, ministre des Affaires étrangères, 
des Affaires européennes et du Commerce extérieur, 
et des Institutions culturelles fédérales, remercie les 
membres pour leurs questions. Elle précise que la note 
de politique générale a été déposée il y a plus d’un mois 
et qu’il est difficile d’être exhaustif; raison pour laquelle 
la ministre apporte maintenant des compléments d’infor-
mation tant l’actualité internationale est changeante.

Présidence de l’Union européenne en 2024

En ce qui concerne la mise en œuvre des priorités 
de la présidence de l’Union européenne, la Belgique 
ne dispose effectivement que de quelques mois pour 
conclure les négociations en trilogue. Nous dépendons 
à cet égard de nos prédécesseurs espagnols et de la 
volonté politique du Parlement européen.
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Vanaf 27 november 2023 zullen de Belgische verte-
genwoordigers toegang krijgen tot alle briefings. Men zal 
dus pas echt een goed zicht hebben op die prioriteiten 
later deze maand of begin december. Bovendien zijn 
die prioriteiten een zaak van de hele regering en niet 
alleen Buitenlandse Zaken.

Volgens de minister zal het welslagen van het voor-
zitterschap uiteraard kunnen worden afgemeten aan 
het aantal afgeronde dossiers, maar ook aan de mate 
waarin ons land de koers zal hebben kunnen bepalen, 
zich aan onvoorziene omstandigheden zal hebben weten 
aan te passen en bij crises collectief blijk zal hebben 
gegeven van leiderschap. Ook op die aspecten koestert 
men verwachtingen jegens België, dat daar ook op zal 
worden afgerekend. We zullen ons voor de volle 100 % 
ten dienste van het Europese project moeten stellen 
en klaar moeten zijn om passend te reageren op de 
gebeurtenissen. Dat is de ambitie van de regering.

Wat het budget van het voorzitterschap betreft, heeft 
de Ministerraad beslist om een interdepartementale 
provisie van 100 miljoen euro uit te trekken voor het 
Belgische voorzitterschap. Deze definitieve begroting 
omvat drie belangrijke begrotingsposten:

— allereerst de kosten van de personeelsverster-
king, met ongeveer 30 miljoen euro, een derde van de 
begroting;

— daar komen nog de horizontale kosten van het 
voorzitterschap, ten belope van 42,6 miljoen euro, bo-
venop. De horizontale kosten bestaan inzonderheid 
uit de kosten voor informatica en beveiliging, naast 
werkingskosten en kosten voor verbindingsofficieren, 
vertalingen enzovoort;

— ten derde is er de organisatie van honderden eve-
nementen die verband houden met de werkdomeinen van 
de EU-Raad. Daarvoor wordt in totaal 27,3 miljoen euro 
uitgetrokken.

De minister geeft aan dat een indicatief budget van 
40,7 miljoen euro aan de FOD Buitenlandse Zaken 
werd toegekend. Net als in 2010 zal de FOD een aantal 
transversale taken op zich nemen, waarvoor een groot 
deel naar werkingskosten gaat, bijvoorbeeld voor ICT 
in het conferentiecentrum Egmont, verbindingsofficie-
ren en de zichtbaarheid van het voorzitterschap in de 
Raadsgebouwen.

De indicatieve begroting van de FOD Buitenlandse 
Zaken voor personeel voorziet in 8,5 miljoen euro. 
Het gaat om de aanwerving van in totaal 120 tijdelijke 
medewerkers.

À partir du 27 novembre 2023, les représentants 
belges pourront accéder à tous les briefings. Nous 
ne pourrons donc réellement avoir une bonne vision 
d’ensemble de ces priorités que plus tard dans ce mois, 
voire au début du mois de décembre. Par ailleurs, ces 
priorités concernent l’ensemble du gouvernement, et 
pas seulement le département des Affaires étrangères.

La ministre considère qu’une présidence réussie se 
mesurera bien sûr au nombre de dossiers que l’on aura 
pu faire aboutir, aux orientations qu’on aura pu donner, 
mais aussi à notre capacité de nous adapter aux impré-
vus et de faire preuve collectivement de leadership face 
aux crises. C’est aussi là-dessus que la Belgique sera 
attendue et évaluée. Nous devrons nous mettre à 100 % 
au service du projet européen et être prêt à réagir aux 
évènements auxquels nous ferons face. C’est l’ambition 
du gouvernement.

En ce qui concerne le budget de la présidence belge, 
le Conseil des ministres a décidé de prévoir une provision 
interdépartementale de 100 millions d’euros. Ce budget 
définitif comprend trois postes budgétaires majeures:

— il y a d’abord le coût, d’environ 30 millions d’euros, 
du renforcement des effectifs, soit un tiers du budget;

— viennent ensuite les coûts horizontaux de la prési-
dence, qui s’élèvent à 42,6 millions d’euros. Les coûts 
horizontaux comprennent notamment les coûts infor-
matiques et de sécurité, mais aussi les frais de fonc-
tionnement, les officiers de liaison, les traductions, etc.;

— troisièmement, des centaines d’événements devront 
être organisés, concernant les différents domaines du 
Conseil de l’Union européenne. Cela représente un total 
de 27,3 millions d’euros.

La ministre indique qu’un budget indicatif de 40,7 mil-
lions d’euros a été alloué au SPF Affaires étrangères. 
Tout comme en 2010, le SPF assumera des missions 
transversales, dont une grande partie sera liée aux frais 
de fonctionnement, en ce qui concerne, par exemple, 
les TIC au Centre de conférence du Palais d’Egmont, 
les officiers de liaison et la visibilité de la Présidence 
dans les bâtiments du Conseil.

Le budget indicatif du SPF Affaires étrangères pour 
le personnel s’élève à 8,5 millions d’euros, pour recruter 
au total 120 collaborateurs temporaires.
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Sociaal Europa

De minister verduidelijkt dat het goede verloop van 
het voorzitterschap een collectieve verantwoordelijk-
heid is van álle regeringen en van de ministers die een 
specifieke raad voorzitten. De minister verwijst daarom 
graag naar de bevoegde collega-minister.

Op de vraag van mevrouw Reynaert bevestigt de 
minister wel dat de regering ervoor wil zorgen dat het 
thema van een sociaal Europa een prominente plaats 
krijgt in de discussies over de strategische agenda. Die 
discussies zullen worden gevoerd op het niveau van de 
Europese Raad en niet in de Raad Algemene Zaken. 
De discussie over de toekomst van Europa zal wel in 
de Raad Algemene Zaken worden gevoerd.

De toekomst van de Europese Unie

De minister beklemtoont dat de verbetering van de 
besluitvormingsprocessen een van de speerpunten van 
het Belgische voorzitterschap is. Er dient immers over te 
worden gewaakt dat de beslissingen – ten bate van de 
burger – gemakkelijker kunnen worden genomen en dat 
de EU sneller op de internationale ontwikkelingen kan 
reageren. Er bestaan verscheidene opties ter vereenvou-
diging van de besluitvorming, zoals vaker stemmen met 
gekwalificeerde meerderheid, de constructieve onthou-
ding en meer initiatieven van versterkte samenwerking.

De minister brengt in herinnering dat België er reeds 
lang voor pleit om vaker gebruik te maken van stemming 
met gekwalificeerde meerderheid, vooral voor het bui-
tenland- en veiligheidsbeleid van de Unie. De minister 
beaamt dat dit voor veel lidstaten een heel heikele aan-
gelegenheid is, maar met de nodige veiligheidsmecha-
nismen en vangnetten ter vrijwaring van de wezenlijke 
nationale belangen van de respectieve lidstaten, zou het 
nodige vertrouwen om dat te bewerkstelligen moeten 
kunnen worden gecreëerd. Zo meent ze dat bijvoorbeeld 
beleidsverklaringen op het vlak van mensenrechten met 
gekwalificeerde meerderheid zouden moeten kunnen 
worden aangenomen.

Meerjarig Financieel Kader 2021-2027

Wat betreft het Meerjarig Financieel Kader is de 
minister van mening dat een herziening noodzakelijk is 
gezien de recente economische en politieke evoluties. 
België had echter een meer gericht en minder ambitieus 
voorstel van de Europese Commissie verwacht.

De minister geeft aan dat men naar de meest urgente 
behoeften moet kijken en dat vervolgens dient te worden 
beslist over onze prioriteiten. Het is belangrijk dat men 

L’Europe sociale

La ministre précise que le bon déroulement de la 
présidence relèvera de la responsabilité collective de 
tous les gouvernements et des ministres qui président 
un conseil spécifique. C’est pourquoi la ministre renvoie 
à son collègue ministre compétent en la matière.

En réponse à la question de Mme Reynaert, la ministre 
confirme toutefois que le gouvernement entend veiller à 
ce que la thématique de l’Europe sociale soit au cœur 
des discussions sur l’agenda stratégique. Ces discus-
sions seront menées au sein du Conseil européen, et 
pas au sein du Conseil des Affaires générales. Mais 
les discussions sur l’avenir de l’Europe seront quant à 
elles menées au sein du Conseil des Affaires générales.

L’avenir de l’Union européenne

La ministre souligne que l’amélioration des processus 
décisionnels de l’Union sera l’une des priorités de la 
présidence belge. Il importe en effet de veiller à ce que 
les décisions puissent être prises plus facilement, aux 
bénéfices des citoyens, et pour que l’Union européenne 
puisse réagir plus rapidement aux développements 
internationaux. Il existe plusieurs options pour faciliter la 
prise de décision, telles que l’augmentation du recours 
au vote à la majorité qualifiée, l’abstention constructive 
ou davantage d’initiatives de coopération renforcée.

La ministre rappelle que la Belgique plaide depuis 
longtemps pour une application plus fréquente des 
votes à majorité qualifiée, notamment en matière de 
Politique étrangère et de sécurité de l’Union. Elle recon-
naît qu’il s’agit là d’une question très sensible pour de 
nombreux États membres mais estime qu’en prévoyant 
des mécanismes de sauvegarde, des garde-fous en cas 
d’atteinte aux intérêts nationaux vitaux d’un État membre, 
il devrait être possible de créer la confiance nécessaire 
pour y arriver. Elle considère ainsi par exemple que les 
déclarations politiques prises dans le domaine des droits 
humains devraient pouvoir faire l’objet d’une adoption 
à la majorité qualifiée.

Cadre financier pluriannuel 2021-2027

En ce qui concerne le cadre financier pluriannuel, 
la ministre estime qu’il est nécessaire de réviser ce 
cadre eu égard aux récentes évolutions économiques 
et politiques. La Belgique attendait cependant une 
proposition plus ciblée et moins ambitieuse de la part 
de la Commission européenne.

La ministre indique qu’il faut identifier les besoins 
les plus urgents, puis définir nos priorités et trancher. 
À cet égard, il importera de distinguer l’aide nécessaire 
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daarbij een onderscheid maakt tussen, aan de ene kant, 
de noodzakelijke steun aan Oekraïne en de juridische 
verplichtingen van de EU, en aan de andere kant, minder 
dringende voorstellen.

Elk van de 27 lidstaten moet dringende prioriteiten 
het hoofd bieden, maar heeft tegelijkertijd te maken met 
budgettaire krapte. Zoals op nationaal niveau worden 
nieuwe financieringen afhankelijk gesteld van duidelijke 
inspanningen om de prioriteiten scherp te stellen en, 
indien mogelijk, besparingen te verwezenlijken binnen 
het huidige kader. Bij elke volgende stap in de bespre-
kingen over de tussentijdse herziening van het MFK zal 
België dat evenwicht nastreven.

Dat dossier staat op de agenda van de volgende 
vergadering van de Europese Raad van december 2023:

— is er tegen dan geen vergelijk, dan zal België, bij 
het overnemen van de fakkel van het EU-voorzitterschap, 
de lidstaten om constructieve voorstellen verzoeken;

— intussen verzekert de minister dat we momenteel 
op technisch niveau volop onze belangen verdedigen.

Op de vraag over de eigen middelen antwoordt de 
minister dat België zinnens is constructief aan dat voor-
stel te werken, zonder de begrotingsimpact ervan uit het 
oog te verliezen. Enerzijds is het zo dat veel lidstaten 
niet staan te springen voor het optrekken van de in te 
brengen eigen middelen. Anderzijds moet men wel de-
gelijk erkennen dat de financiële noden reëel zijn en dat 
er maatregelen zullen moeten worden genomen om te 
waarborgen dat de EU-begroting het NextGenerationEU-
plan kan dragen en de verscheidene EU-beleidslijnen kan 
financieren, inzonderheid de toekomstige uitbreidingen. 
Op dat thema moet tijdens het Belgische voorzitterschap 
dus best zo veel mogelijk vooruitgang worden geboekt. 
Dit onmiskenbaar complexe dossier zal onder de be-
voegdheid vallen van de minister van Financiën, die 
eveneens verantwoordelijk is voor alles wat economisch 
bestuur aangaat.

à apporter à l’Ukraine et les obligations juridiques de 
l’Union européenne, d’une part, et des propositions 
moins urgentes, d’autre part.

L’ensemble des 27 États doivent tous faire face à 
des priorités urgentes, tout en étant confrontés à des 
contraintes budgétaires. Tout comme au niveau national, 
les nouveaux financements doivent être contrebalancés 
par des efforts clairs pour redéfinir les priorités et, si 
possible, réaliser des économies dans le cadre actuel. À 
mesure que la Belgique avancera dans les discussions 
sur la révision à mi-parcours du MFF, elle recherchera 
cet équilibre.

Ce dossier sera à l’agenda du prochain Conseil euro-
péen de décembre 2023:

— si aucun accord n’a pu être trouvé à ce moment-là, 
la Belgique devra alors prendre le relais en tant que pays 
assumant la future présidence de l’UE et consultera les 
États membres pour faire des propositions constructives;

— en attendant, la ministre garantit que nous défen-
dons pleinement nos intérêts au niveau des discussions 
techniques.

En réponse à la question relative aux ressources 
propres, la ministre indique que la Belgique entend 
travailler de manière constructive sur cette proposition 
tout en tenant compte de son impact budgétaire. D’un 
côté, de nombreux États membres sont réticents à 
accepter de nouvelles ressources propres. D’un autre 
côté, il faut bien reconnaitre que les besoins financiers 
sont réels et des mesures devront être prises afin de 
garantir la capacité du budget de l’UE à rembourser 
le plan NextGenerationEU ainsi qu’à financer les poli-
tiques de l’UE et notamment les futurs élargissements. 
Il conviendra donc de progresser autant que possible 
sur cette question au cours de la présidence belge. Ce 
sera un dossier compliqué de la compétence du ministre 
des Finances, également responsable pour les questions 
liées au dossier de la gouvernance économique.
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Wat betreft het STEP-voorstel (Strategic technologies 
for Europe Platform), verduidelijkt de minister dat België 
de strategische doelstellingen inzake veiligheid en onaf-
hankelijkheid van de EU steunt. Ze blijft echter twijfels 
hebben over de meerwaarde van het STEP-voorstel. 
De overwogen re-oriëntatie van de middelen van het 
cohesiebeleid om het STEP-voorstel deels te financieren, 
blijft vragen oproepen, gelet op het herhaalde gebruik 
van de middelen van dat langetermijninvesteringsbeleid 
voor andere doelstellingen dan die waarvoor ze initieel 
waren bedoeld. Die herschikkingen vormen een probleem 
voor onze regio’s.1

Eerbiediging van de rechtstaat, de democratie en 
de fundamentele waarden

De minister geeft aan dat ze het eens is met de me-
ning van de leden over het beter beschermen van onze 
waarden, de rechtstaat, de rechten van minderheden, 
het homohuwelijk en het recht op abortus. Daarom zal 
de rechtstaat ook een centraal element zijn van het 
Belgische voorzitterschap. Dit inschrijven in een Charter 
is geen slecht idee, maar vereist unanimiteit. Men moet 
dit soort voorstellen meenemen in de voorbereiding van 
de toekomst van de EU, zeker als men ooit wil overgaan 
tot een verdragswijziging.

De minister verduidelijkt dat een omstandigere om-
schrijving van die fundamentele waarden reeds in artikel 2 
van het Verdrag betreffende de Europese Unie werd 
opgenomen. Die waarden vormen het cement van de 
Europese constructie; ze zijn de gemeenschappelijke 
sokkel waarrond onze maatschappijen samenkomen, 
of het nu gaat om de rechtstaat, het pluralisme, niet-
discriminatie, verdraagzaamheid, justitie of gendergelijk-
heid. Ze zijn voor het welslagen, de geloofwaardigheid 
en het voortbestaan van de EU ronduit cruciaal.

De minister beklemtoont dat de verdediging van die 
waarden voor haar een van haar prioriteiten zal zijn, met 
name in de Raad Algemene Zaken die ze zal voorzitten. 
Niet alleen zal ze hoorzittingen houden in het kader van 
de ‘artikel 7-procedure’ die de Europese Commissie en 
het Europees Parlement jegens Polen en Hongarije in 
werking hebben gesteld, maar ook werk maken van de 
voortzetting van de dialoog over de rechtstaat, waar 
voor het eerst ook kandidaat-lidstaten aan zullen kunnen 

1 Het STEP-platform is een initiatief om investeringen in kritieke 
technologieën in Europa aan te moedigen. STEP heeft tot doel 
steun te verlenen aan investeringen in de Unie in de digitale, 
schone en biologische technologieën zelf, maar ook in degenen 
die ze op de markt zullen kunnen brengen.

En ce qui concerne la proposition STEP (Strategic 
technologies for Europe Platform)1, la ministre précise 
que la Belgique soutient les objectifs stratégiques de 
sécurité et d’indépendance de l’UE. Toutefois, elle 
continue d’avoir des doutes quant à la valeur ajoutée 
de la proposition STEP. La réorientation systématique 
des fonds de la politique de cohésion, qui est envisagée 
pour financer en partie la proposition STEP, continue 
de soulever des questions compte tenu de l’utilisation 
répétée des fonds de cette politique d’investissement à 
long terme vers d’autres objectifs que ceux initialement 
prévus. Ces réorientations constituent un problème pour 
nos régions.

Le respect de l’état de droit, de la démocratie et 
des valeurs fondamentales

La ministre indique qu’elle partage la position des 
membres sur le renforcement de la protection de nos 
valeurs, de l’état de droit, des droits des minorités, du 
mariage homosexuel et du droit à l’avortement. C’est 
pourquoi le respect de l’état de droit constituera égale-
ment un pilier de la présidence belge. L’inscription du 
respect de l’état de droit dans une charte n’est pas une 
mauvaise idée mais nécessitera cependant l’unanimité 
des États membres. On doit formuler des propositions 
de cette nature dans le cadre des travaux préparatoires 
sur l’avenir de l’Union européenne, surtout si nous 
entendons un jour modifier les traités.

La ministre précise que ces valeurs fondamentales 
sont déjà reprises de manière plus large à l’article 2 du 
Traité sur l’Union européenne. Ces valeurs constituent 
le ciment de la construction européenne, le socle que 
nous partageons tous et autour duquel nos sociétés 
se rassemblent, que ce soit sur l’état de droit, le plu-
ralisme, la non-discrimination, la tolérance, la justice 
ou l’égalité de genre. C’est un élément absolument 
crucial pour le succès, la crédibilité et la pérennité de 
l’Union européenne.

La ministre souligne que la défense de ces valeurs 
sera une priorité pour elle, notamment dans le cadre du 
Conseil affaires générales qu’elle présidera et où elle 
assurera l’organisation des auditions dans le cadre de 
la procédure “article 7” déclenchée par la Commission 
et le Parlement européen à l’encontre de la Pologne et 
de la Hongrie, ainsi que la poursuite des dialogues sur 
l’état de droit, qui seront pour la première fois ouverts 
aussi aux pays candidats à l’adhésion européenne. La 

1 La plateforme des technologies stratégiques pour l'Europe 
(STEP) est une initiative visant à stimuler les investissements 
dans les technologies critiques en Europe. STEP vise à soutenir 
les investissements dans les technologies numériques, propres 
et biologiques dans l'Union européenne, ainsi que dans les 
personnes capables de les mettre en œuvre.
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deelnemen. De minister zal trouwens van de uitbreiding 
van de EU en van de rechtstaat centrale thema’s maken 
op de informele vergadering van de Raad Algemene 
Zaken van mei 2024.

Uitbreiding en verdieping van de EU

De minister wijst erop dat uitgerekend wat de EU-
uitbreiding betreft er tal van vragen rijzen.

De minister wil nogmaals benadrukken dat België 
voorstander van de uitbreiding is, maar dat dit géén 
prioriteit is voor België. De Belgische prioriteit is een 
Europese Unie die klaar is voor de toekomst. Maar 
het debat over uitbreiding zit duidelijk in een stroom-
versnelling. Door de oorlog in Oekraïne ziet men de 
uitbreiding vandaag als een geostrategisch instrument 
om het Europese continent te stabiliseren. De Europese 
Raad heeft vorig jaar ook aan drie landen de status van 
kandidaat-lidstaat toegekend (Oekraïne, Moldavië en 
Bosnië-Herzegovina). Sommige Europese leiders heb-
ben bovendien de discussie gevoed door een datum te 
noemen voor de uitbreiding.

België erkent de huidige geopolitieke context. En 
België steunt het vooruitzicht op lidmaatschap voor deze 
verschillende landen. Maar voor de minister mogen we 
ons niet vergissen: uitbreiding moet gebaseerd zijn op 
de strikte naleving van de criteria van Kopenhagen, 
conditionaliteit en eigen verdiensten. Het Belgische 
standpunt is hierin heel duidelijk. Dat is trouwens ook 
de boodschap van de minister aan haar ambtsgenoten 
in de regio. We zijn bereid hen bij te staan en te bege-
leiden, maar de hoofdverantwoordelijkheid ligt bij hen. 
We sluiten geen compromissen over hervormingen en 
over respect voor de basisprincipes.

De minister acht het belangrijk de uitbreiding en de 
verdieping van de Europese Unie samen te benaderen. 
Beide processen zijn nauw met elkaar verbonden en 
die band moet worden geformaliseerd. Die band werd 
duidelijk benadrukt tijdens de recente verklaring van 
staatshoofden en regeringsleiders in Granada. Men 
moet die beide dimensies echter met elkaar in verband 
blijven zien.

De minister benadrukt ook dat de nodige gesprekken 
zullen moeten worden gevoerd over de toekomst van 
de EU. Wat zullen de 27, 33 of 35 lidstaten in de nabije 
toekomst samen willen doen? Het is belangrijk een de-
bat te voeren over de toekomst van het beleid en van 
de besluitvormingsprocessen en over het toekomstige 
budget, want dat thema zal uiteraard centraal staan bij 
een toekomstige uitbreiding.

ministre fera d’ailleurs du thème de l’élargissement et de 
l’état de droit le thème central de la réunion informelle 
du Conseil Affaires générales du mois de mai 2024.

L’élargissement et l’approfondissement de 
l’Union européenne

Sur le thème de l’élargissement justement, la ministre 
indique que de nombreuses questions se posent.

La ministre souhaite une nouvelle fois souligner que 
la Belgique est favorable à un élargissement sans pour 
autant en faire une priorité. En effet, notre priorité est de 
préparer l’Union européenne à l’avenir. Mais le débat 
sur l’élargissement de l’Union s’intensifie clairement. 
Dans le contexte de la guerre en Ukraine, on conçoit 
aujourd’hui l’élargissement comme un instrument per-
mettant de stabiliser le continent européen. L’année 
dernière, le Conseil européen a également accordé le 
statut de candidat-État membre à trois pays (l’Ukraine, 
la Moldavie et la Bosnie-Herzégovine). Certains diri-
geants européens ont en outre nourri les débats en 
évoquant une date pour cet élargissement.

La Belgique reconnaît le contexte géopolitique ac-
tuel et soutient les perspectives d’adhésion offertes à 
ces différents pays. Mais la ministre estime que nous 
ne devons pas nous leurrer. En effet, tout élargisse-
ment devra reposer sur le respect strict des critères de 
Copenhague, sur la conditionnalité et sur le principe des 
mérites propres. La position de la Belgique est très claire 
à cet égard. Il s’agit d’ailleurs aussi du message que la 
ministre délivre à ses homologues dans la région. Nous 
sommes disposés à les aider et les accompagner mais, 
au final, tout déprendra d’eux. Nous n’accepterons aucun 
compromis sur les réformes à mener ou sur le respect 
des principes fondamentaux de l’Union.

Pour la ministre, il sera important de continuer de voir 
l’élargissement en parallèle avec l’approfondissement 
de l’Union européenne. Les deux processus sont intime-
ment liés et il importe de veiller à formaliser ce lien. Ce 
lien a été fait clairement lors de la récente déclaration 
des chefs d’États et gouvernement à Grenade. Mais il 
convient de continuer à lier ces deux dimensions.

La ministre souligne aussi qu’il conviendra de mener 
les nécessaires discussions sur l’avenir de l’Union. Que 
voulons-nous faire ensemble demain à 27, 33 ou 35 États 
membres? Il importera de débattre sur l’avenir de nos 
politiques, sur l’avenir de nos processus de décision, et 
sur notre futur budget car il est évident que la question 
budgétaire d’un futur élargissement sera centrale.



693647/006DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

Wat in het bijzonder de Westelijke Balkan betreft, stipt 
de minister aan dat die regio voor de Europese Unie 
duidelijk van heel groot geostrategisch belang is, gezien 
zijn ligging vlak bij de EU. Dat het uitbreidingsproces 
naar die regio de afgelopen jaren werd geblokkeerd is 
grotendeels te wijten aan een gebrek aan politiek en-
gagement van de beleidsmakers aldaar om de nodige 
hervormingen door te voeren, maar ook aan bepaalde 
bilaterale geschillen waardoor het uitbreidingsproces 
voor bepaalde kandidaten in een impasse kwam te zitten.

De minister vindt dat het huidige politieke momentum 
voor de uitbreiding moet worden gegrepen om een en 
ander in gang te zetten en hervormingen in de Balkan 
op gang te brengen. Met die boodschap trekt de minister 
de komende dagen naar Montenegro, Servië en Kosovo 
om er de nodige hervormingen aan te moedigen en een 
einde te maken aan de bilaterale geschillen.

Versterking van de interne markt

Hoewel dit veeleer een bevoegdheid van de minister 
van Economie is, wijst de minister erop dat België zich 
over verschillende actuele wetgevingsdossiers zal buigen, 
zoals de hervorming van de elektriciteitsmarkt, het eco-
nomisch bestuur en het consolideren van de industriële 
en technologische basis van de EU, door meer bepaald 
de nieuwe Net zero industry act af te werken. Centraal in 
deze denkoefening staat nog steeds de versterking van 
de interne markt en de bescherming van de bedrijven, 
in het bijzonder de kmo’s.

De minister verklaart dat ook naar de toekomst moet 
worden gekeken en nagedacht moet worden over hoe de 
interne markt kan worden verdiept en versterkt. België 
heeft er in dat verband voor gepleit dat de Europese 
Raad de voormalige Italiaanse eerste minister Letta een 
mandaat geeft om een rapport over de interne markt 
op te maken. Dat rapport zou dan klaar moeten zijn 
tegen de Europese Raad van maart  2024 en cruciaal 
zijn om de juiste accenten te leggen in de Strategische 
Agenda 2024-2029. België zal toezien op dat rapport, 
evenals op het rapport van de heer Draghi over het 
concurrentievermogen.

De minister is het eens met de opmerkingen over de 
mogelijke distorsie van de interne markt omwille van 
soepelere staatssteunregels. België is geen voorstander 
van het gebruik van tijdelijke kaderregelingen zoals het 
tijdelijke crisis- en transitiekader om uitdagingen op lange 
termijn aan te pakken en zal blijven waken over de flexibi-
liteit van staatssteun. In plaats daarvan pleit België voor 
een regelgevend kader dat onze economische spelers 
in staat stelt om op lange termijn te plannen. Men moet 
een wedloop om staatssteun vermijden.

En ce qui concerne en particulier la région des Balkans 
occidentaux, la ministre indique qu’il est clair que cette 
région conserve pour l’Union européenne une impor-
tance géostratégique très importante, étant située dans 
notre voisinage direct. Le blocage ces dernières années 
du processus d’élargissement dans cette région est 
largement dû à un manque d’engagement politique des 
dirigeants politiques de la région pour mener à bien les 
réformes nécessaires, mais aussi à certains différends 
bilatéraux qui ont pris le processus en otage pour cer-
tains candidats.

La ministre estime qu’il convient de saisir le momentum 
politique actuel autour de l’élargissement pour faire bou-
ger les lignes et susciter des réformes dans les Balkans. 
C’est avec ce message qu’elle se rendra dans les jours 
prochains notamment au Monténégro, en Serbie et au 
Kosovo afin de les encourager à mener les réformes 
nécessaires et mettre fin aux différends bilatéraux.

Le renforcement du marché intérieur

Il s’agit là davantage d’une compétence du ministre 
de l’Économie, mais la ministre précise que la Belgique 
travaillera sur plusieurs dossiers législatifs en cours, 
comme la réforme du marché de l’électricité, la gou-
vernance économique et la consolidation de la base 
industrielle et technologique de l’Union européenne, 
en finalisant notamment le nouveau “Net zero industry 
act”. Au centre de cette réflexion se trouve toujours le 
renforcement du marché intérieur et la défense de nos 
entreprises, en particulier nos PME.

La ministre expose qu’il faut aussi regarder l’avenir 
et réfléchir comment approfondir et renforcer le marché 
intérieur. Dans ce cadre-là, la Belgique a plaidé pour 
que le Conseil européen donne mandat à l’ancien pre-
mier ministre italien Letta de produire un rapport sur 
le marché intérieur qui sera prêt pour le Conseil euro-
péen de mars 2024 et qui sera crucial pour mettre les 
bons accents dans l’Agenda stratégique 2024-2029. 
La Belgique assurera le suivi de ce rapport, comme 
d’ailleurs celui de M. Draghi sur la compétitivité.

La ministre souscrit aux observations relatives à la 
distorsion potentielle du marché unique en raison de 
l’assouplissement des règles en matière d’aides d’État. 
La Belgique n’est pas favorable à l’utilisation d’encadre-
ments temporaires tels que le cadre temporaire de crise 
et de transition pour faire face à des défis à long terme 
et restera vigilante quant à la flexibilité des aides d’État. 
La Belgique préconise plutôt un cadre réglementaire 
qui permette à nos acteurs économiques de planifier à 
long terme. Il faut éviter toute course aux aides d’État.
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Raad Buitenlandse Zaken en besprekingen over 
Oekraïne

België blijft Oekraïne meer dan ooit steunen. Dat is 
de boodschap die de minister op 8 november 2023, hier 
in Brussel, nog heeft overgebracht aan haar collega 
Dmytro Kuleba.

De minister benadrukt dat België steun verleent aan 
Oekraïne sinds de eerste dag van de Russische invasie. 
België heeft zich er concreet toe verbonden Oekraïne 
te steunen in haar wettige zelfverdediging, maar ook 
om de Oekraïense bevolking rechtstreeks te helpen. Zo 
heeft België via BFAST noodmateriaal (zoals dekens) 
en generatoren geleverd om de Oekraïners de koud-
ste maanden te helpen doorstaan.

Tijdens het bezoek van President Zelensky aan Brussel 
in oktober 2023 werd een Oekraïnefonds van 1,7 mil-
jard euro aangekondigd. Dit fonds zal onze steun aan 
Oekraïne financieren en toont onze blijvende inzet. De 
regering is momenteel bezig met de concrete uitwerking 
van het fonds. Met dit fonds is België het eerste land dat 
fiscale opbrengsten uit de winst op bevroren Russische 
tegoeden gebruikt om Oekraïne te steunen.

België is er ook principieel voorstander van om in 
de mate van het mogelijke de eigenlijke tegoeden te 
gebruiken om Oekraïne te steunen. Dat moet evenwel 
gebeuren op basis van een grondige analyse van de 
gevolgen en van een stevig Europees en internationaal 
juridisch raamwerk. Het betreft immers een complex 
proces waarbij rekening moet worden gehouden met 
verschillende aspecten, zoals de juridische, macro-
economische, monetaire en politieke risico’s.

Om de risico’s tot een minimum te beperken moet 
elke regeling waarbij bevroren of vastgezette tegoeden 
worden aangewend om Oekraïne herop te bouwen, 
gestoeld zijn op een heel breed draagvlak en idealiter 
op zijn minst op een akkoord van de G7+. België blijft 
binnen de EU en samen met zijn partners van de G7 
zoeken naar oplossingen.

Hoewel elders in de wereld andere en even dramati-
sche crisissen weer opflakkeren, blijft België evenveel 
aandacht besteden aan Oekraïne. Die steun zal verschil-
lende vormen blijven aannemen. België zal Oekraïne 
militair blijven steunen samen met de partners binnen 
en buiten de EU. België zal Oekraïne ook diplomatiek 
blijven steunen want het is belangrijk dat Rusland op het 
internationale toneel zoveel mogelijk wordt geïsoleerd. 
Daarenboven zal België ook concrete hulp bieden voor 

Le Conseil Affaires étrangères et les discussions 
sur l’Ukraine

La Belgique continue plus que jamais à soutenir 
l’Ukraine. C’est le message que la ministre a transmis 
à son collègue Dmytro Kuleba le 8 novembre 2023, ici 
à Bruxelles.

La ministre souligne que la Belgique soutient l’Ukraine 
depuis le premier jour de l’invasion par la Russie. La 
Belgique s’est engagée concrètement, pour soutenir 
l’effort de légitime défense mais aussi pour venir en 
aide directement à la population ukrainienne. Ainsi, la 
Belgique a, via BFAST, fourni du matériel de première 
nécessité (comme des couvertures) et des générateurs 
qui ont aidé et aideront encore les Ukrainiens à traverser 
les mois les plus froids.

Lors de la visite du président Zelensky à Bruxelles en 
octobre 2023, le gouvernement a annoncé la création 
d’un fonds pour l’Ukraine doté de 1,7 milliard d’euros. Ce 
fonds financera le soutien de la Belgique à l’Ukraine et 
témoignera de son engagement continu. Le gouverne-
ment prépare actuellement la mise en œuvre concrète 
de ce fonds. Avec le Fonds Ukraine, la Belgique est le 
premier pays à utiliser les recettes fiscales générées 
par les profits réalisés sur les avoirs russes gelés, et 
ce pour soutenir l’Ukraine.

La Belgique soutient également le principe de l’utili-
sation de ces avoirs, dans la mesure du possible, pour 
soutenir l’Ukraine. Cela doit toutefois se faire sur la base 
d’une analyse approfondie des conséquences et d’un 
cadre juridique européen et international solide. Il s’agit 
d’un processus complexe qui doit prendre en compte 
différents éléments, tels que les risques juridiques, 
macroéconomiques, monétaires et politiques.

Pour minimiser ces risques, tout mécanisme utilisant 
des avoirs gelés ou immobilisés pour la reconstruction 
de l’Ukraine devrait avoir une base très large, idéalement 
au moins sur un accord du G7+. La Belgique continue 
de travailler au sein de l’UE et avec ses partenaires du 
G7 pour trouver des solutions.

Malgré la résurgence d’autres crises tout aussi dra-
matiques dans le monde, la Belgique ne détourne pas 
son attention de l’Ukraine. Ce soutien continuera à 
prendre plusieurs formes. La Belgique continuera à 
aider l’Ukraine militairement, et ce avec les partenaires 
au sein de l’UE et au-delà. La Belgique restera engagée 
pour la soutenir diplomatiquement également, car il est 
important d’isoler la Russie sur la scène internationale 
le plus possible. Et la Belgique apportera aussi une 
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de wederopbouw van het land. Die voortdurende steun 
aan Oekraïne zal uiteraard centraal staan tijdens het 
Belgische voorzitterschap van de EU.

Zo zullen we een belangrijke rol spelen in de imple-
mentatie van de Ukraine Facility, van 50 miljard euro, 
die momenteel vorm krijgt bij de begrotingsdiscussie 
op Europees niveau.

De minister stipt ook aan dat België ondersteuning 
biedt in tal van nicheprojecten.

Taiwan

De minister kondigt aan dat Taiwan vast en zeker 
een belangrijke plaats zal innemen op de agenda van 
de Europese gesprekken tijdens het Belgische voorzit-
terschap, en wel om de volgende redenen:

— in de eerste plaats omdat de spanningen in de 
Straat van Taiwan wereldwijde gevolgen kunnen heb-
ben. Dat leidt tot grote bezorgdheid, ook binnen de 
Europese lidstaten;

— op 7 en 8 december 2023 zal een institutionele 
top tussen de EU en China plaatsvinden. Meer dan 
waarschijnlijk zal de situatie met betrekking tot Taiwan 
bij die gelegenheid worden aangekaart. In de komen-
de maanden zal het belangrijk zijn te blijven toezien op 
de uitkomst van die top;

— in januari 2024 zullen normaal gezien verkiezingen 
plaatsvinden in Taiwan. België zal bijzonder nauwlettend 
toezien op die situatie en op de eventuele reacties van 
Peking.

In het kader van het Belgische voorzitterschap dient 
erop te worden toegezien dat de EU met één stem 
spreekt om de boodschappen kracht bij te zetten: een 
oproep tot terughoudendheid, tot de-escalatie en een 
echte dialoog en tot het nemen van maatregelen om 
het onderlinge vertrouwen tussen de beide zijden van 
de Straat van Taiwan te herstellen.

Handelsakkoorden

Wat betreft het akkoord met Mercosur, is België nog 
altijd van mening dat het akkoord in zijn huidige vorm 
moet worden aangevuld met een additioneel protocol.

Dit protocol moet juridisch bindende en afdwingbare 
voorwaarden toevoegen. Het doel is de strijd tegen 
ontbossing te versterken, net als de sociale rechten, 
en de gevoelige Europese landbouwsectoren beter te 
beschermen.

aide concrète à la reconstruction du pays. Ce soutien 
continu à l’Ukraine sera bien évidemment au cœur de 
la présidence belge de l’UE.

Notre pays jouera ainsi un rôle important dans la 
mise en œuvre de la facilité pour l’Ukraine, d’un mon-
tant de 50 milliards d’euros, qui se concrétise actuel-
lement dans le cadre de la discussion budgétaire au 
niveau européen.

La ministre rappelle aussi que la Belgique apporte 
son soutien dans de nombreux projets de niche.

Taïwan

La ministre expose que la question de Taiwan figurera 
certainement en haut de l’agenda des discussions euro-
péennes sous la présidence belge et cela pour plusieurs 
raisons:

— tout d’abord, parce que les tensions dans le Détroit 
de Taïwan peuvent avoir des répercussions globales. 
Cela suscite donc de vives préoccupations y compris 
au sein des États membres européens;

— un sommet institutionnel UE-Chine est prévu les 7 
et 8 décembre 2023. Il est plus que probable que la 
question de Taïwan sera abordée dans ce cadre. Il 
sera important de veiller au suivi de ce sommet dans 
les prochains mois;

— des élections sont attendues à Taïwan en jan-
vier 2024. La Belgique sera donc particulièrement at-
tentive à cette situation et aux réactions de Pékin qui 
pourraient suivre.

Dans le cadre de la présidence belge, il conviendra 
de veiller à ce que l’UE parle d’une même voix pour 
renforcer nos messages: l’appel à la retenue, à enta-
mer une désescalade ainsi qu’un véritable dialogue et 
à prendre des mesures visant au rétablissement de la 
confiance entre les deux rives du Détroit.

Les accords commerciaux

En ce qui concerne l’accord avec le Mercosur, la 
Belgique reste d’avis que l’accord dans sa forme actuelle 
devrait être complété par un protocole additionnel.

Ce protocole devrait ajouter des conditions juridi-
quement contraignantes et coercitives. L’objectif est 
de renforcer la lutte contre la déforestation et les droits 
sociaux, et de mieux protéger les secteurs agricoles euro-
péens sensibles.
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De inwerkingtreding van dit akkoord is cruciaal. Een 
akkoord is beter dan geen akkoord; niet alleen com-
mercieel, maar ook vanuit geopolitiek oogpunt en als 
hefboom voor het milieu en voor duurzame ontwikkeling.

Wat betreft de onderhandelingen voor een vrij-
handelsakkoord met Australië, geeft de minister aan 
dat de onderhandelingen zich na 16 gespreksronden 
reeds maanden in de eindfase bevinden, maar dat een 
principeakkoord tussen de onderhandelaars voorlopig 
uitblijft. Markttoegang voor landbouwproducten blijft 
het grootste struikelblok. De contacten tussen de EU 
en Australië worden voortgezet in de hoop de situatie te 
deblokkeren, bijvoorbeeld in de marge van de COP28 
eind november 2023 in Dubai.

Wat de invoeging van sociale en milieunormen in 
de handelsakkoorden betreft, herhaalt de minister dat 
België alles in het werk stelt opdat die normen worden 
gewaarborgd in onze internationale handelsakkoorden.

De gemoderniseerde overeenkomst met Chili bevat 
een ambitieus hoofdstuk over handel en duurzame ont-
wikkeling. De voortgangscontrole zal worden uitgevoerd 
door specifieke subcomités die bij de overeenkomst zijn 
opgericht; voorts zal er een geschilafwikkelingsmecha-
nisme aan worden gekoppeld. Bovendien hebben de 
Europese Commissie en Chili een verklaring aangenomen 
waarin zij zich ertoe verbinden een formeel proces op 
gang te brengen om de engagementen inzake handel en 
duurzame ontwikkeling, met inbegrip van de uitvoerbaar-
heid ervan, te onderzoeken vanaf de inwerkingtreding 
van de overeenkomst en dit proces binnen 12 maanden 
volgend op de inwerkingtreding af te ronden. België 
heeft eveneens een nationale verklaring aangenomen 
over het hoofdstuk van de overeenkomst dat betrekking 
heeft op handel en duurzame ontwikkeling.

Voorstel voor een Europese richtlijn inzake de 
zorgvuldigheidsplicht van multinationals

Wat betreft het voorstel voor een Europese richtlijn 
inzake de zorgvuldigheidsplicht van multinationals, zit 
de trialoog in de eindfase. Het Spaanse voorzitterschap 
streeft ernaar om voor het einde van het jaar hierover 
een overeenkomst te bereiken.

De omzetting zal moeten gebeuren in overeenstem-
ming met de Europese regels en binnen de termijn die 
in de richtlijn is vastgelegd. De richtlijn moet daarna in 
Belgische wetgeving worden omgezet.

De minister blijft, samen met de minister van Klimaat, 
Leefmilieu, Duurzame Ontwikkeling en Green Deal, 

L’entrée en vigueur de cet accord est cruciale. Un 
accord vaut mieux que pas d’accord. Non seulement 
d’un point de vue commercial, mais aussi d’un point de 
vue géopolitique et comme levier pour l’environnement 
et le développement durable.

En ce qui concerne les négociations relatives à un 
accord de libre-échange avec l’Australie, la ministre a 
indiqué qu’après 16 cycles de discussion, les négociations 
sont en phase finale depuis des mois, mais qu’aucun 
accord de principe entre les négociateurs ne se dégage 
pour l’instant. L’accès au marché pour les produits 
agricoles reste la principale pierre d’achoppement. Les 
contacts entre l’UE et l’Australie se poursuivent dans 
l’espoir de débloquer la situation, par exemple en marge 
de la COP28 à Dubaï, fin novembre 2023.

En ce qui concerne l’insertion de normes sociales et 
environnementales dans les accords commerciaux, la 
ministre réitère que la Belgique met tout en œuvre pour 
que ces normes soient sauvegardées dans nos accords 
commerciaux internationaux.

L’accord modernisé avec le Chili contient un chapitre 
ambitieux sur le commerce et le développement durable. 
Il sera suivi par les sous-comités spécifiques établis par 
l’accord et fera l’objet d’un mécanisme de règlement 
des différends. En outre, la Commission européenne 
et le Chili ont adopté une déclaration dans laquelle ils 
s’engagent à lancer un processus formel d’examen des 
engagements en matière de commerce et de dévelop-
pement durable, y compris leur caractère exécutoire, 
dès l’entrée en vigueur de l’accord, et à achever ce 
processus dans les 12 mois suivant cette entrée en 
vigueur. La Belgique a également adopté une déclaration 
nationale sur le chapitre de l’accord relatif au commerce 
et au développement durable.

Le projet de directive européenne sur l’obligation 
de diligence des entreprises multinationales

En ce qui concerne le projet de directive européenne 
sur l’obligation de diligence des entreprises multinatio-
nales, la discussion en trilogues est en phase finale. La 
présidence espagnole a pour objectif de parvenir à un 
accord d’ici la fin de l’année.

La transposition devra se faire conformément aux 
règles européennes et dans le délai fixé par la directive. 
La directive devra ensuite être transposée en droit belge.

La ministre, en collaboration avec la ministre du Climat, 
de l’Environnement, du Développement durable et du 
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mevrouw Khattabi, ook werken aan een tweede Nationaal 
Actieplan Business and Human Rights.

Tegelijk is België een van de Europese lidstaten die 
pleiten voor een sterk engagement van de EU in de 
onderhandelingen over een juridisch bindend instrument 
binnen de Verenigde Naties in Genève. België heeft 
deelgenomen aan de 9e onderhandelingsronde van de 
intergouvernementele werkgroep over een juridisch bin-
dend instrument inzake transnationale ondernemingen 
en mensenrechten.

België blijft resoluut voorstander van een concreet en 
actief engagement van de EU in dit proces. Op aandrin-
gen van België en andere gelijkgestemde EU-lidstaten 
werd het dossier in maart opnieuw op de agenda van 
de werkgroep mensenrechten van de Raad (COHOM) 
geplaatst. België en zijn partners hebben vervolgens 
opgeroepen tot een grotere betrokkenheid van de EU 
in de laatste onderhandelingsronde.

De Europese Dienst voor extern optreden (EDEO) 
wil de goedkeuring van de Europese richtlijn afwachten. 
De EU heeft haar standpunt dit jaar kenbaar gemaakt in 
een openingsverklaring die opbouwender was dan voor-
heen. Dit is het onderwerp geweest van een Belgische 
procedure door CoorMulti. De EU heeft ook een reeks 
opmerkingen over de tekst meegedeeld. De EU heeft 
bijvoorbeeld haar teleurstelling geuit over het ontbre-
ken van een verwijzing naar het recht op een gezond, 
schoon en duurzaam milieu in het nieuwe voorstel voor 
een “legally binding instrument”.

Versterken van de trans-Atlantische betrekkingen

De minister geeft aan dat de Verenigde Staten onze 
belangrijkste handelspartner buiten Europa zijn. Onze 
prioriteit blijft om nieuwe spanningen te voorkomen. 
België staat dan ook volledig achter de strategie van de 
Europese Commissie om de positieve trans-Atlantische 
agenda te versterken.

Met dit streven naar deze positieve agenda is België 
verheugd dat de Raad voor Handel en Technologie tussen 
de EU en de Verenigde Staten meer en meer een forum 
wordt dat zijn waarde bewijst en dat aan beide zijden 
van de Atlantische Oceaan naar waarde wordt geschat. 
De eerstvolgende ministeriële vergadering van de Raad 
voor Handel en Technologie vindt normaliter plaats in 
december 2023 in de Verenigde Staten; de vergadering 
daarna zal worden gehouden in België. De minister is 
verheugd dat België dit belangrijke evenement kan ver-
welkomen tijdens zijn Europese voorzitterschap. Op die 
manier hoopt België een positieve bijdrage te kunnen 

Green Deal, Mme Khattabi, continue également à tra-
vailler sur un deuxième Plan d’action national Business 
and Human Rights.

Parallèlement, la Belgique est l’un des États 
membres européens qui plaident en faveur d’un enga-
gement fort de l’UE dans les négociations sur l’instru-
ment juridiquement contraignant au sein des Nations 
Unies à Genève. La Belgique a participé au 9e cycle de 
négociations du Groupe de travail intergouvernemental 
sur les sociétés transnationales et les droits de l’homme 
en vue de l’élaboration d’un instrument juridiquement 
contraignant.

La Belgique reste résolument en faveur d’un enga-
gement concret et actif de l’UE dans ce processus. Sur 
l’insistance de la Belgique et d’autres États membres 
de l’UE partageant le même point de vue, le dossier a 
de nouveau été inscrit à l’ordre du jour du COHOM en 
mars dernier. La Belgique et ses partenaires ont ensuite 
appelé à une plus grande implication de l’UE dans le 
dernier cycle de négociations.

Le SEAE et la Commission souhaitent attendre l’adop-
tion de la directive européenne. L’UE a exprimé sa 
position cette année dans une déclaration d’ouverture 
plus constructive que par le passé. Ceci a fait l’objet 
d’une procédure belge par CoorMulti. L’UE a également 
fait part d’une série de commentaires sur le texte. Par 
exemple, l’UE a exprimé sa déception face à l’absence 
de référence au droit à un environnement sain, propre 
et durable dans le nouveau projet d’un “legally binding 
instrument”.

Le renforcement des relations transatlantiques

La ministre indique que les États-Unis sont notre 
principal partenaire commercial en dehors de l’Europe. 
Notre priorité reste d’éviter de nouvelles tensions. La 
Belgique soutient donc pleinement la stratégie de la 
Commission européenne visant à renforcer l’agenda 
transatlantique positif.

Dans cette volonté d’agenda positif, la Belgique se 
félicite du fait que le Conseil du commerce et de la 
technologie entre l’UE et les États-Unis devienne pro-
gressivement un forum qui fait ses preuves et est valorisé 
des deux côtés de l’Atlantique. La prochaine réunion 
ministérielle du Conseil du Commerce et de la technologie 
devrait avoir lieu aux États-Unis en décembre 2023 et la 
réunion suivante aura lieu en Belgique. La ministre se 
réjouit que la Belgique accueille cet évènement important 
au cours de sa présidence. De cette façon, la Belgique 
espère pouvoir apporter une contribution positive à ce 
forum. Cet événement offre également une occasion 
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leveren aan dit forum. Dit evenement biedt eveneens een 
unieke kans om België en zijn technologische troeven 
onder de aandacht van onze Amerikaanse partners te 
brengen.

Naast deze positieve agenda, die toekomstige geschil-
len en handelsbelemmeringen zou moeten helpen te 
voorkomen, is het uiterst belangrijk om intensief overleg te 
blijven plegen om duurzame oplossingen te vinden voor 
bestaande geschillen in de luchtvaart- en staalsector.

Anderzijds betreurt de minister ten zeerste de proble-
matische criteria rond de hoge subsidies in de Inflation 
Reduction Act. De bepalingen inzake “lokale inhoud”, in 
het bijzonder met betrekking tot elektrische voertuigen, 
kunnen een grote weerslag hebben op de ondernemingen, 
de economie en de werkgelegenheid in België. Ze staan 
haaks op de regulering van de Wereldhandelsorganisatie 
en druisen ook in tegen de geest van samenwerking van 
de Raad voor Handel en Technologie.

De minister hoopt derhalve dat de overeenkomst inzake 
kritieke mineralen, waarmee alvast sommige van die 
criteria zouden kunnen worden afgezwakt ten behoeve 
van de Europese bedrijven, weldra kan worden gesloten.

Migratie

Wat migratie betreft, stipt de minister aan dat de wereld 
getuige blijft van menselijke tragedies op verschillende 
migratieroutes. Het is onze plicht om te tonen dat de 
EU en haar lidstaten in staat zijn om weer vat te krijgen 
op de migratiestromen. De goedkeuring voor het einde 
van deze legislatuur van het Migratie- en asielpact, dat 
de beste garantie is voor de eerbiediging van de grond-
rechten, zal een absolute prioriteit van het Belgische 
voorzitterschap blijven. De tijd dringt, maar de laatste 
ontwikkelingen gaan de goede kant op.

De strijd tegen netwerken van mensensmokkelaars 
moet centraal staan in het migratiestroombeheer. 
Passende maatregelen om irregulier vertrek te voor-
komen, onze buitengrenzen te versterken en terugkeer 
te vergemakkelijken, bij voorkeur in het kader van al-
omvattende migratiepartnerschappen met de landen 
van oorsprong en de transitlanden, zijn eveneens van 
kapitaal belang.

Intern binnen de EU blijft het voor België belangrijk om 
te waken over een beperking van secundaire migratiebe-
wegingen, de tenuitvoerlegging van de “Dublinroadmap” 
evenals het monitoren van de opvangomstandigheden 
in de lidstaten.

unique de mettre la Belgique et ses atouts dans le 
domaine de la technologie sous les projecteurs de nos 
partenaires américains.

Outre cet agenda positif, qui devrait contribuer à 
éviter les différends et les barrières commerciales de 
demain, il est extrêmement important de poursuivre les 
consultations intensives en vue de trouver des solutions 
durables aux différends existants dans les secteurs de 
l’aviation et de l’acier.

D’autre part, la ministre regrette également toujours 
profondément les critères problématiques entourant les 
subventions importantes contenues dans la Inflation 
Reduction Act. Les dispositions relatives au “contenu 
local”, en particulier celles concernant les véhicules 
électriques, pourraient avoir un impact important sur les 
entreprises, l’économie et l’emploi en Belgique. Elles 
sont contraires aux règles de l’OMC et vont également 
à l’encontre de l’esprit de coopération du Conseil du 
commerce et de la technologie.

La ministre espère dès lors que l’accord sur les miné-
raux critiques, qui permettrait au moins d’alléger certains 
de ces critères pour les entreprises européennes, puisse 
être conclu prochainement.

La migration

S’agissant de la migration, la ministre indique que le 
monde continue d’être témoin de tragédies humaines sur 
les différentes routes migratoires. Il est de notre devoir 
de montrer que l’UE et ses États membres sont aptes 
à reprendre la main sur la gestion des flux migratoires. 
L’adoption d’ici la fin de cette législature du Pacte sur la 
Migration et l’Asile, qui est le meilleur garant du respect 
des droits fondamentaux, continuera d’être une priorité 
absolue de la présidence belge. Le temps est compté, 
mais les derniers développements vont dans la bonne 
direction.

La lutte contre les réseaux de passeurs doit constituer 
un point central de cette gestion des flux migratoires. 
Des mesures adéquates pour prévenir les départs irré-
guliers, renforcer nos frontières extérieures et faciliter 
les retours, de préférence dans le cadre de partenariats 
migratoires globaux avec les pays d’origine et de transit, 
sont également primordiales.

Sur le plan interne à l’UE, il demeure important pour 
la Belgique de veiller à une limitation des mouvements 
secondaires, à la mise en œuvre de la “Feuille de route 
Dublin”, ainsi qu’au suivi des conditions d’accueil dans 
les États membres.



753647/006DOC 55

C H A M B R E   6 e   S E S S I O N  D E  L A  55 e   L É G I S L AT U R E 2023 2024 K A M E R • 6 e   Z I T T I N G  VA N  D E  55 e   Z I T T I N G S P E R I O D E

De Raad heeft nu zijn mandaten over alle teksten van 
het pact aangenomen en het Europees Parlement heeft 
de meeste Raadverslagen aangenomen. De trialogen 
zijn afgerond voor bepaalde verordeningen en onder het 
Belgische voorzitterschap zal de nadruk liggen op de 
goedkeuring van de laatste teksten in trialoog.

ICBB – Akkoorden 1994

De evaluatie en actualisering van de Samenwerkings-
akkoorden van 1994 en 1995 is een prioriteit voor de 
minister en haar administratie. De diensten hebben veel 
tijd en energie geïnvesteerd om de standpunten van de 
verschillende spelers rond de tafel te verzoenen.

Er blijven echter meningsverschillen bestaan. Niet 
alleen tussen de federale regering en de gefedereerde 
entiteiten, maar ook tussen de verschillende gefedereerde 
entiteiten onderling.

In 2022 en 2023 zijn er op initiatief van de diensten 
heel wat vergaderingen gehouden. Overeenkomstig 
het besluit van de Interministeriële Conferentie voor 
Buitenlands Beleid (ICBB) van 17 oktober zullen politieke 
werkgroepen de komende weken het belangrijke werk 
bespreken dat de afgelopen maanden op het niveau 
van de administraties is verricht.

Het is essentieel om een compromis te vinden waarin 
iedereen zich herkent.

FOD Buitenlandse Zaken en consulaire aspecten

De minister benadrukt het belang van het consulaire 
werk dat dagelijks door alle consulaire posten en alle 
diensten van de FOD Buitenlandse Zaken wordt verricht 
ten diensten van de Belgen in het buitenland.

De consulaire activiteit voor de Belgische consulaten 
in het buitenland en voor de bevoegde diensten van de 
FOD Buitenlandse Zaken in Brussel kent inderdaad 
een forse groei. Enerzijds blijft het aantal Belgen in het 
buitenland stijgen, en daarmee ook het volume aan 
administratieve dienstverlening. Anderzijds kan er na 
de covidpandemie weer onbeperkt worden gereisd, 
zowel door landgenoten die naar alle uithoeken van 
de wereld trekken en er mogelijkerwijze noodbijstand 
nodig hebben, als door buitenlanders die naar België 
willen gaan en daartoe een visumaanvraag indienen. 
Een doeltreffende dienstverlening is cruciaal om aan die 
toegenomen noden te voldoen. De instrumenten en het 
wettelijk en regelgevend kader worden dus voortdurend 
aangepast om rekening te houden met die ontwikkelingen.

Le Conseil a maintenant adopté ses mandats sur 
tous les textes du pacte et le Parlement européen a 
adopté la majorité de ses rapports. Les trilogues sont 
clos pour certains règlements, et l’accent sera mis sous 
la présidence belge sur l’adoption des derniers textes 
en trilogue.

CIPE – Accords de 1994

L’évaluation et l’actualisation des Accords de coopé-
ration de 1994 et de 1995 représente une priorité pour la 
ministre et son administration. Les services ont investi 
beaucoup de temps et d’énergie pour concilier les points 
de vue des différents acteurs autour de la table.

Il subsiste néanmoins des divergences d’opinion. 
Non seulement entre le gouvernement fédéral et les 
entités fédérées, mais aussi entre les entités fédérées 
elles-mêmes.

De nombreuses réunions se sont tenues en 2022 
et 2023 à l’initiative des services. Conformément à la 
décision de la CIPE du 17 octobre dernier, des groupes 
de travail politiques seront organisés dans les prochaines 
semaines pour discuter des travaux importants menés 
ces derniers mois au niveau des administrations.

Il est essentiel d’atteindre un compromis dans lequel 
chacun puisse se retrouver.

Le SPF Affaires étrangères et les aspects 
consulaires

La ministre souligne l’importance du travail consu-
laire fourni par l’ensemble des postes consulaires et 
des services du SPF Affaires étrangères qui travaillent 
quotidiennement au service des Belges à l’étranger.

L’activité consulaire pour les consulats belges à l’étran-
ger et pour les services compétents du SPF Affaires 
étrangères à Bruxelles est effectivement en forte crois-
sance. D’une part, le nombre de Belges à l’étranger 
continue à augmenter et donc aussi le volume de services 
administratifs à assurer. D’autre part, les voyages ont 
très largement repris après la pandémie de COVID-19. 
tant du côté de nos compatriotes qui voyagent aux quatre 
coins du monde et peuvent avoir besoin d’assistance 
d’urgence, que du côté des étrangers qui désirent se 
rendre en Belgique et introduisent des demandes de 
visa. Il est primordial d’assurer un service efficace pour 
répondre à ces besoins en croissance. On veille dès 
lors à constamment adapter les outils et le cadre légal 
et réglementaire pour tenir compte de ces évolutions.
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De minister geeft aan dat de medewerkers, op de 
posten en op het hoofdbestuur, ons belangrijkste kapitaal 
zijn. We moeten hen dus maximaal valoriseren en beter 
betrekken bij onze werking en onze opdracht.

Eind 2022 is er een brede interne bevraging gelan-
ceerd, de “SAIL”-bevraging. Het doel is om verbeter-
trajecten te vinden om de “FOD BUZA” nog meer “fit 
for purpose” te maken, zoals het versterken van onze 
capaciteit om kernopdrachten uit te voeren, bijvoorbeeld 
de uitvoering van de Nationale Veiligheidsstrategie.

Een tweehonderdtal FOD-medewerkers werkten in-
tussen tientallen aanbevelingen uit. Het Directiecomité 
evalueert deze voorstellen voor toepassing in de ko-
mende jaren. Voor de minister is dit geen politiek proces 
maar een project van goed bestuur. En het initiatief ligt 
daarvoor in de eerste plaats bij het directiecomité van 
de FOD.

TPNW

Inzake de deelname van België aan de tweede confe-
rentie van de staten die partij zijn bij het TPNW herinnert 
de minister er vooreerst aan dat België van ontwape-
ning en nucleaire non-proliferatie een prioriteit maakt 
in zijn buitenlands beleid. België is evenwel ook lid van 
de NAVO. Het TPNW is echter onverenigbaar met de 
verbintenissen en het lidmaatschap van België bij de 
Atlantische alliantie. Het TPNW bevat immers geen 
enkel mechanisme om de uitvoering of de naleving van 
de verbintenissen van het verdrag te controleren. Het 
ondermijnt de referentie-instrumenten voor ontwapening 
en non-proliferatie. Dit geldt ook voor het verificatiewerk 
van het Internationaal Agentschap voor Atoomenergie. 
België nam in juni 2022 als waarnemer deel aan de 
TPNW-conferentie. Op die manier werd het regeerak-
koord gerespecteerd.

Voor het overige stelt de minister voor om de commis-
sie de lijst met alle door België op multilateraal niveau 
ondernomen acties voor ontwapening en non-proliferatie 
te laten bezorgen.

Toestand in het Nabije Oosten

Het Nabije Oosten is een prioriteit. Dat was vóór 
7 oktober 2023 al zo en vandaag des te meer. Dit staat 
bovenaan onze agenda tijdens het Europees voorzit-
terschap en dat zal zo blijven in de komende maanden 
en zeker de komende jaren.

La ministre souligne que les collaborateurs, dans 
les postes et à l’administration centrale, constituent 
notre capital le plus important. Nous devons donc les 
valoriser au maximum et mieux les impliquer dans notre 
fonctionnement et dans notre mission.

Une vaste enquête interne (“SAIL”) a été lancée à 
la fin de l’année dernière, dans le but d’identifier des 
pistes d’amélioration pour rendre notre organisation 
encore plus “fit for purpose” (apte à remplir sa mission). 
Il s’agit notamment de renforcer la capacité à remplir 
nos missions essentielles, y compris dans le contexte de 
la mise en œuvre de la stratégie de sécurité nationale.

Quelque 200 employés du SPF ont depuis élaboré des 
dizaines de recommandations qui sont actuellement exa-
minées par le comité de direction en vue d’une éventuelle 
opérationnalisation dans les mois et les années à venir. 
Pour la ministre, il ne s’agit pas d’un processus politique 
mais d’un projet de bonne gouvernance. Et l’initiative en 
revient en premier lieu au comité de direction du SPF.

Le TIAN

En ce qui concerne la participation de la Belgique 
à la deuxième conférence des États parties du TIAN, 
la ministre rappelle tout d’abord que la Belgique fait 
du désarmement et de la non-prolifération nucléaire 
une priorité dans sa politique étrangère. Cependant la 
Belgique est aussi membre de l’OTAN. Or, le TIAN est 
incompatible avec les engagements et l’adhésion de 
la Belgique à l’alliance atlantique. En effet, le TIAN ne 
contient aucun mécanisme qui permet de vérifier la mise 
en œuvre ou le respect des engagements du traité. Il met 
à mal les outils de référence du désarmement et de la 
non-prolifération. Le même constat s’applique au travail 
de vérification de l’Agence internationale de l’énergie 
atomique. La Belgique a participé à la conférence du 
TIAN en tant qu’observateur en juin 2022. L’accord de 
coalition a ainsi été respecté.

Pour le surplus, la ministre propose de faire parvenir 
à la commission la liste de toutes les actions que la 
Belgique a entreprises au niveau multilatéral pour le 
désarmement et la non-prolifération.

La situation au Proche-Orient

Le Proche-Orient est une priorité, c’était déjà le cas 
avant le 7 octobre 2023 et ce l’est encore plus aujourd’hui. 
C’est en haut de notre agenda de la présidence euro-
péenne et ce le sera encore dans les mois et certaine-
ment les années à venir.
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België heeft een duidelijk signaal gegeven: op 7 ok-
tober 2023 hebben België en de Europese Unie de 
terroristische aanslagen veroordeeld.

De minister herinnert eraan dat België een van de 
eerste Europese landen was die de oproep van de VN-
secretaris-generaal voor een humanitair staakt-het-vuren 
heeft onderschreven en uitgedragen. Op  24 oktober 
2023 heeft België in de VN-Veiligheidsraad een duide-
lijke verklaring afgelegd. Op  27 oktober 2023 stemde 
België in de Algemene Vergadering van de Verenigde 
Naties voor een resolutie die opriep tot een “onmiddel-
lijk, duurzaam en langdurig humanitair bestand” – het 
was een Jordaanse resolutie.

Op  9 november 2023 heeft de minister tijdens de 
internationale humanitaire conferentie in Parijs het 
verzoek van België voor een humanitair staakt-het-
vuren in Gaza herhaald. Zij heeft de bescherming van 
de burgers – alle burgers – alsook van de humanitaire 
hulpverleners benadrukt. Zij zal dat in alle contacten die 
ze heeft blijven bepleiten.

Zij herinnert eraan dat alle partijen bij een conflict alle 
mogelijke maatregelen moeten nemen om te waarbor-
gen dat de door het conflict getroffen burgerbevolking 
toegang heeft tot basisvoorzieningen.

Tijdens deze conferentie in Parijs heeft de minister 
een extra bijdrage van 5 miljoen euro aangekondigd om 
de aanklager van het Internationaal Strafgerechtshof te 
ondersteunen in zijn verschillende onderzoeken.

Sinds het begin van de vijandelijkheden heeft België 
aangedrongen op de onvoorwaardelijke vrijlating van 
de gijzelaars die door Hamas worden vastgehouden. 
Op  8 november 2023 heeft de minister ook in Brussel de 
families van de gijzelaars ontmoet, evenals de Israëlische 
minister van Buitenlandse Zaken, Eli Cohen.

Inzake de problematiek van een embargo of eventuele 
sancties tegen Israël wijst de minister erop dat België 
geen juridische instrumenten heeft om te beslissen over 
bilaterale sancties, die trouwens ondoeltreffend zouden 
zijn. Die sancties en een embargo kunnen alleen op 
Europees niveau worden overwogen en momenteel ligt 
dat daar niet ter tafel. De minister stipt aan dat de prio-
riteit voor België, net als voor de 27 lidstaten, vandaag 
ligt bij humanitaire pauzes, humanitaire corridors en 
toegang tot de Gazastrook, alsook bij het heropstarten 
van onderhandelingen met het oog op een vredesproces: 
over die vraag en in die precieze bewoordingen zijn de 
27 lidstaten tot een consensus gekomen.

La Belgique a envoyé un message clair: le 7 oc-
tobre 2023, la Belgique et l’Union européenne ont 
condamné les attaques terroristes.

La ministre rappelle que la Belgique a été l’un des 
premiers pays européens à soutenir et à propager l’appel 
du Secrétaire général des Nations Unies à un cessez-le-
feu humanitaire. Le 24 octobre 2023, la Belgique a tenu 
un discours sans équivoque au Conseil de sécurité des 
Nations Unies. Le 27 octobre 2023, la Belgique a voté à 
l’Assemblée générale des Nations Unies en faveur d’une 
résolution appelant à une “trêve humanitaire immédiate, 
durable et à long terme” – il s’agissait d’une résolution 
jordanienne.

À Paris, le 9 novembre 2023, la ministre a réitéré lors 
de la conférence humanitaire internationale la demande 
de la Belgique pour un cessez-le-feu humanitaire à 
Gaza. Elle a insisté sur la protection des civils – de tous 
les civils – ainsi que des travailleurs humanitaires. Elle 
continue à plaider en ce sens dans tous ses contacts.

Elle rappelle que toutes les parties à un conflit sont 
tenues de prendre toutes les mesures possibles pour 
assurer touchées par le conflit l’accès aux services de 
base aux populations civiles.

Lors de cette conférence à Paris, la ministre a annoncé 
une contribution supplémentaire de 5 millions d’euros 
pour soutenir le procureur de la Cour pénale interna-
tionale dans ses différentes enquêtes.

Depuis le début des hostilités, la Belgique fait pression 
pour la libération inconditionnelle des otages détenus par 
le Hamas. Le 8 novembre 2023, la ministre a également 
rencontré les familles des otages à Bruxelles, ainsi que 
le ministre israélien des Affaires étrangères, Eli Cohen.

En ce qui concerne la problématique d’un embargo 
ou d’éventuelles sanctions contre Israël, la ministre sou-
ligne que la Belgique n’a pas d’instrument juridique pour 
décider de sanctions bilatérales, qui seraient d’ailleurs 
inefficaces. Ces sanctions et un embargo ne peuvent 
que s‘envisager au niveau européen, et pour l’heure, 
il n’y a pas de discussions actuellement là-dessus au 
niveau de l’UE. La ministre considère que la priorité 
pour la Belgique aujourd’hui, comme pour les 27 États 
membres, est d’obtenir des pauses humanitaires, des 
corridors humanitaires et des accès à la bande de Gaza 
ainsi que la relance de négociations en vue de relancer 
un processus de paix: c’est autour de cette demande 
et en ces termes précis que les 27 sont parvenus à un 
consensus.
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Het verbod op visa voor de gewelddadige kolonisten 
kwam volgens de minister op 20 november 2023 aan 
bod tijdens de buitengewone Raad Buitenlandse Zaken. 
Het geweld op de Westelijke Jordaanoever is zorgwek-
kend. Dat onderwerp heeft de minister ook aangekaart 
bij haar Israëlische ambtgenoot. De besprekingen zullen 
dus op het niveau van de Europese Unie worden voort-
gezet – België heeft daar al op geanticipeerd via een 
bespreking in het kernkabinet. Ons land zal deelnemen 
aan de besprekingen met zijn Europese partners. Het 
uitwerken van de nadere regels voor de instelling van een 
dergelijke maatregel komt toe aan de staatssecretaris 
voor Asiel en Migratie.

Wat de uitvoering van het regeerakkoord betreft, 
worden stappen gezet in de richting van een beleid van 
bilaterale en multilaterale differentiatie ten aanzien van 
de Israëlische nederzettingen.

Wat de erkenning van de Staat Palestina betreft, wijst 
de minister erop dat België op multilateraal niveau en 
op het niveau van de Europese Unie voortwerkt aan 
een – luidens het regeerakkoord – mogelijke en tijdige 
erkenning van de Palestijnse Staat. Het standpunt van 
de Belgische regering is in dat opzicht ondubbelzinnig. 
België heeft trouwens al op 10 november 2023 voor 
de resolutie van de Algemene Vergadering van de 
Verenigde Naties over het recht van het Palestijnse volk 
op zelfbeschikking gestemd.

Dat sluit aan bij het streefdoel van een tweestaten-
oplossing. België zet het vredesproces in het Nabije 
Oosten net op de agenda om die doelstelling te kunnen 
bereiken. Dat is ook het geval wanneer de minister in de 
marge van de Algemene Vergadering naar New York 
gaat om deel te nemen aan het Peace Day Initiative of 
wanneer België voorstelt gastland te zijn voor de eerste 
werkgroepen van de heropstart van het vredesproces, 
het eerste in lange tijd. Wanneer de minister na 7 oktober 
2023 op missie gaat naar de regio, naar Jordanië, Egypte, 
de Verenigde Arabische Emiraten, dan is dat ook en 
vooral met datzelfde doel voor ogen. Idem wanneer zij 
de Israëlische en Palestijnse ministers van Buitenlandse 
Zaken ontmoet en hen verzoekt zo snel mogelijk naar de 
onderhandelingstafel terug te keren en te waken over de 
inachtneming van het internationaal recht, te beginnen 
bij de bescherming van vrouwen, kinderen en burgers 
in het algemeen.

De minister attendeert erop dat zij bijna elke dag met 
dat dossier in de weer is. Onlangs heeft ze nog haar 
Libanese en Jordaanse ambtgenoten ontmoet. Libanon 
zal net als Jordanië en Egypte een “sleutelland” zijn 
voor een vredesoplossing. Die landen weten dat ze op 
België kunnen rekenen en dat ons land bereid is elk 

En ce qui concerne l’interdiction des visas pour les 
colons violents, la ministre indique que ce sujet a été 
abordé le 20 novembre 2023 lors du Conseil Affaires 
étrangères extraordinaire. La violence en Cisjordanie est 
inquiétante. C’est un sujet que la ministre a également 
abordé avec son homologue israélien. Les discussions 
vont donc se poursuivre au niveau de l’Union européenne 
– la Belgique a déjà pris les devants car cette problé-
matique a déjà été abordée en conseil des ministres 
restreint, et la Belgique prendra part aux discussions 
avec ses partenaires européens. Sur les modalités de 
la mise en place d’une telle mesure, il appartient à la 
secrétaire d’État à l’Asile et à la Migration de les élaborer.

Pour ce qui est de la mise en œuvre de l’accord de 
gouvernement, des mesures sont prises en vue d’adopter 
une politique de différenciation bilatérale et multilatérale 
à l’égard des colonies israéliennes.

En ce qui concerne la reconnaissance de l’État de 
Palestine, la ministre indique que la Belgique poursuit le 
travail au niveau multilatéral et de l’Union européenne sur 
une possible reconnaissance en temps utile – comme 
prévu dans l’accord de gouvernement – de l’État pales-
tinien. La position du gouvernement belge est à cet 
égard sans équivoque. La Belgique vient d’ailleurs 
de voter pas plus tard que le 10 novembre 2023 en 
faveur de la résolution de l’Assemblée générale des 
Nations Unies à propos du droit du peuple palestinien 
à l’auto-détermination.

Ceci va dans le sens d’un objectif visant à parvenir à 
une solution à deux États. Et quand la Belgique met à 
l’agenda le processus de paix au Proche-Orient, c’est 
justement pour faire avancer cet objectif. Il en est de 
même quand la ministre se rend à New-York en marge 
de l’Assemblée générale pour participer au “Peace day 
Initiative” ou lorsque la Belgique se propose d’être la ville 
hôte des premiers groupes de travail de ce processus de 
relance de la paix, le premier depuis longtemps. Quand 
après le 7 octobre 2023, la ministre se rend en mission 
dans la région, en Jordanie, en Égypte, aux Émirats 
arabes Unis, c’est aussi et avant tout pour poursuivre 
cet objectif. Il en va tout autant lorsque qu’elle rencontre 
les ministres des Affaires étrangères israélien et pales-
tinien et qu’elle leur demande de revenir à la table des 
négociations au plus vite et de veiller à respecter le 
droit international en commençant par la protection des 
femmes, des enfants, et des civils en général.

La ministre indique qu’elle reste mobilisée presque 
chaque jour sur ce dossier. Elle vient encore de rencontrer 
ses homologues libanais et jordanien. Le Liban, comme 
la Jordanie et l’Égypte, seront des pays clés pour une 
solution de paix. Ces pays savent qu’ils peuvent compter 
sur la Belgique et que nous sommes prêts à accueillir et 
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initiatief te omarmen en er actief aan deel te nemen. 
Met haar Jordaanse ambtgenoot besprak de minister 
concrete programma’s en de te nemen stappen. Deze 
bespreking zal worden voortgezet in het weekend en 
maandag tijdens de vergadering van de Unie voor het 
Middellandse Zeegebied, die zij zal bijwonen. Als alle 
partijen zich ervoor inzetten, zullen al die inspanningen 
leiden tot een echte vredesoplossing op lange termijn 
die de hele regio kan stabiliseren, waar alle Arabische 
landen op hopen en die Israëli’s en Palestijnen in staat 
stelt om in veiligheid en welvaart, zij aan zij, in twee 
staten te leven.

De EU-Israël Associatieraad staat gepland voor begin 
2024, maar de minister weet nog niet wat de bedoelin-
gen van de Hoge Vertegenwoordiger Josep Borrell op 
dat vlak zijn. België geeft de voorkeur aan de dialoog 
met Israël en alleen via de EU hebben we belangrijke 
hefbomen. Gewoon annuleren zou niet bevorderlijk zijn 
voor de dialoog.

Zij herinnert eraan dat België een inventaris van de ter 
zake gevoerde beleidslijnen van de EU met Israël had 
gevraagd en verkregen, om na te gaan welke hefbomen 
beschikbaar zijn om een invloed uit te oefenen op onze 
relatie. Dat zou een nuttig raamwerk kunnen bieden voor 
onze besprekingen tijdens de eventuele Associatieraad 
(want er is op dit moment nog geen datum).

De minister wijst er nog op dat eerste minister De Croo 
en zijn Spaanse ambtgenoot (als eerstvolgend en hui-
dig voorzitter van de Europese Unie) de regio zullen 
bezoeken en daar een aantal contacten op het hoogste 
niveau zullen hebben. Het doel is te blijven hameren 
op solidariteit met de burgerbevolking, te eisen dat de 
gijzelaars worden vrijgelaten en dat het internationaal 
humanitair recht in acht wordt genomen, te voorkomen 
dat het conflict overslaat in de regio en ervoor te zorgen 
dat besprekingen voor een duurzame vrede worden 
hervat. De minister reist vervolgens naar Barcelona voor 
een bijeenkomst van de Unie voor het Middellandse 
Zeegebied, waar politieke besprekingen met de regio 
zullen worden gevoerd. De minister zal ook deze bood-
schappen overbrengen. 

Voor wat betreft de versterking van de Belgische 
diplomatieke posten in het Midden-Oosten geeft de mi-
nister toe dat de huidige omstandigheden zeer moeilijk 
zijn voor onze diplomatieke posten. De minister is zich 
daar terdege van bewust. Stappen werden gezet om 
hen beter te ondersteunen: een deel van de werklast 
is bijvoorbeeld door Brussel overgenomen. Voor onze 
medewerkers die dat wensen is er psychologische 
ondersteuning. De minister volgt de situatie op de voet 
en zal aanvullende maatregelen nemen wanneer nodig. 

participer activement à toute initiative. Avec son homo-
logue jordanien, la ministre a discuté de programmes 
concrets et d’étapes à franchir. Cette discussion se 
poursuivra encore ce week-end et ce lundi lors de la 
réunion de l’Union pour la méditerranée à laquelle elle 
participera. Tous ces efforts, conduiront, si toutes les 
parties s’y engagent, à une vraie solution de paix, à long 
terme qui puisse stabiliser toute la région, ce qu’appelle 
de tous leurs vœux tous les pays arabes, et permettre 
aux Israéliens et aux palestiniens de vivre en sécurité 
et prospérité, côte à côte, dans deux États.

Sur le Conseil d’association UE-Israël, la ministre 
indique que le Conseil est prévu début 2024 mais qu’elle 
ne connait pas encore les intentions du HRVP Borrell sur 
ce point. La Belgique privilégie le dialogue avec Israël 
et ce n’est qu’à travers l’UE que nous avons des leviers 
significatifs. Une annulation pure et simple ne jouerait 
pas en faveur du dialogue.

Elle rappelle que la Belgique avait demandé, et obtenu, 
un inventaire des politiques de l’UE avec Israël afin d’éva-
luer les leviers disponibles pour influer sur notre relation. 
Ceci pourra constituer un cadre utile à nos discussions 
dans le cadre du Conseil d’Association éventuel (car 
nous n’avons pas de date à l’heure actuelle).

La ministre souligne encore que le premier ministre 
De Croo se rendra dans la région avec son homologue 
espagnol (la présidence actuelle et la prochaine prési-
dence de l’Union européenne), où ils auront une série de 
contacts au plus haut niveau. L’objectif est de continuer 
à mettre l’accent sur la solidarité avec les populations 
civiles, exiger la libération des otages, le respect du droit 
international humanitaire, prévenir la contagion régionale 
et la nécessaire reprise des discussions pour obtenir une 
paix durable. La ministre se rendra ensuite à Barcelone 
à une réunion de l’Union pour la Méditerranée où des 
discussions politiques se tiendront avec la région. La 
ministre portera également ces messages.   

En ce qui concerne le renforcement des postes diplo-
matiques belges au Moyen-Orient, la ministre admet 
que les circonstances actuelles sont très difficiles pour 
nos postes diplomatiques. La ministre en est pleinement 
consciente. Des mesures ont été prises pour mieux les 
soutenir: une partie de la charge de travail a par exemple 
été transférée à Bruxelles. Un soutien psychologique 
est prévu pour les membres de notre personnel qui le 
souhaitent. La ministre suit la situation de près et elle 
prendra des mesures supplémentaires si nécessaire. 
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Onze posten zijn professioneel, flexibel en wendbaar en 
de minister wil hen daarvoor hartelijk danken. 

De diensten zetten zich ook volledig in voor wat be-
treft de evacuatie van de Belgen en rechthebbenden 
ter plaatse. Na verificatie van de nationaliteit of van 
de status van de personen die om bijstand vragen, en 
na screening door de Belgische veiligheidsdiensten, 
worden lijsten met namen aan de bevoegde autoriteiten 
voorgelegd. Dit werd reeds gedaan voor ongeveer 300 
personen. Het gaat dus om meer personen dan de eer-
ste lijst van 50, die door de bevoegde autoriteiten al is 
goedgekeurd. De minister heeft hierover op het hoogste 
niveau gesproken, onder meer met haar collega’s van 
Egypte en Israël. België gebruikt elke gelegenheid om 
dit aan te kaarten, zoals tijdens het komende bezoek van 
de premier aan de regio. Verschillende andere landen 
bevinden zich overigens in een gelijkaardige situatie. De 
minister heeft er goede hoop op dat andere Belgen en 
rechthebbenden Gaza binnenkort zullen mogen verlaten.

Wat tot slot de toekenning van uitvoervergunningen 
voor defensiematerieel – een gewestaangelegenheid 
– betreft, herinnert de minister eraan dat de Federale 
Staat en de gemeenschappen en gewesten het eens 
zijn geworden om naar Israël en de bezette gebieden 
geen wapens uit te voeren die de militaire slagkracht van 
de strijdkrachten zouden kunnen versterken. Sinds de 
gebeurtenissen in Israël zijn er twee verzoeken geweest 
die een diplomatieke toelating vergden. Volgens de door 
de Israëlische autoriteiten aangereikte informatie in 
het verzoek tot toelating vervoerden die vluchten geen 
wapens, noch gevaarlijke stoffen.

Vrouwenrechten

Wat de benaming “internationale vrouwendag” be-
treft, wijst de minister erop dat dat de benaming is 
die de Algemene Vergadering van de VN aan die dag 
heeft gegeven, toen ze daarvoor in 1977 de datum van 
8 maart koos. Die benaming wordt nog steeds door de 
VN gebruikt.

Opleidingen over antigenderbewegingen zijn gericht 
op het personeel van onze FOD en ons diplomatieke 
netwerk. Er zijn verschillende opleidingen en debatten 
online georganiseerd om de uitwisseling van ervaringen 
in verschillende contexten (multilaterale organisaties, 
verschillende soorten landen) mogelijk te maken. Deze 
zullen worden voortgezet.

In samenwerking met de staatssecretaris voor Gelijke 
Kansen heeft de minister eveneens een toolbox ontwik-
keld met betrekking tot het aangewezen taalgebruik ter 

Nos postes sont professionnels et flexibles et la ministre 
tient à les en remercier chaleureusement.

Les services s’investissent par ailleurs pleinement 
dans l’évacuation des Belges et des ayants droit sur le 
terrain. Après vérification de la nationalité ou du statut 
des personnes qui demandent une assistance et après 
la réalisation d’un contrôle par les services de sécurité 
belges, des listes de noms sont soumises aux autorités 
compétentes. Cela a déjà eu lieu pour environ 300 per-
sonnes. Il s’agit donc d’un nombre plus important que 
celui contenu dans la première liste de 50 personnes, 
qui a déjà été approuvée par les autorités compétentes. 
La ministre en a discuté au plus haut niveau, notam-
ment avec ses homologues égyptien et israélien. La 
Belgique saisit toutes les occasions pour en parler et 
cela sera également le cas lors de la prochaine visite du 
premier ministre dans la région. Plusieurs autres pays 
sont d’ailleurs dans une situation similaire. La ministre 
a bon espoir que d’autres Belges et ayants droit soient 
prochainement autorisés à quitter Gaza.

Enfin, en ce qui concerne l’octroi de licences d’expor-
tation de matériel de défense, qui est une matière régio-
nale, la ministre rappelle que depuis 2009 l’État fédéral 
et les entités fédérées se sont mis d’accord pour ne pas 
exporter des armes vers Israël et les territoires occupés 
qui pourraient renforcer la capacité militaire des forces 
combattantes. Depuis la survenance des évènements 
en Israël, il y a eu 2 demandes qui nécessitaient une 
autorisation diplomatique. Selon les informations trans-
mises par les autorités israéliennes dans la demande 
d’autorisation, ces deux vols ne transportaient ni armes 
ni matières dangereuses.

Droits des femmes

En ce qui concerne l’appellation “journée internatio-
nale des femmes”, la ministre rappelle que c’est en ces 
termes que l’Assemblée générale de l’ONU a adopté le 
choix du 8 mars en 1977. Ce sont toujours les termes 
utilisés par l’ONU.

Des formations sur les mouvements anti-genre sont 
organisées pour le personnel de notre SPF et de notre 
réseau diplomatique. Plusieurs formations et débats 
ont été organisés “en ligne” pour permettre l’échange 
d’expériences dans différents contextes (organisations 
multilatérales, différents types de pays). Ces formations 
se poursuivront.

En coopération avec la secrétaire d’État à l’égalité 
des genres, la ministre a également mis en place une 
boîte à outils sur le langage à utiliser ou à ne pas utiliser 
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zake. Die toolbox is binnen de context van het voorzit-
terschap uiterst nuttig.

Tot slot geeft België actieve steun aan de civiele 
initiatieven voor vrouwenrechten in een aantal landen, 
zoals Kosovo, waar de minister over enkele dagen naar-
toe gaat. Ons land helpt Kosovo om het Verdrag van 
Istanbul inzake geweld jegens vrouwen om te zetten en 
ten uitvoer te leggen.

Afghanistan

De machtsovername door de Taliban ging gepaard 
met systematische discriminatie van vrouwen en meisjes. 
De meest fundamentele vrijheden werden hun ontno-
men: toegang tot onderwijs, werk, bewegingsvrijheid 
enzovoort. De helft van de Afghaanse samenleving is zo 
hun toekomst ontnomen. België roept op tot het onmid-
dellijk herstel van de rechten van vrouwen en meisjes. 
Dat is een prioriteit.

België ziet er actief op toe dat de mensenrechtensitu-
atie in Afghanistan op de agenda blijft van de relevante 
multilaterale fora.

De hulpverlening aan het Afghaanse volk moet een 
prioriteit blijven, met de winter voor de deur en gezien 
de bijzonder verontrustende humanitaire situatie, voort 
verslechterd door de aardbevingen van begin oktober 
2023.

Concreet bestaat de hulp aan het Afghaanse volk vanuit 
de begroting van het departement Buitenlandse Zaken 
uit een financiële bijdrage aan het Women’s Peace and 
Humanitarian Fund en aan het VN-programma Women 
Rebuilding the Women’s movement in Afghanistan, 
naast ondersteuning van middenveldorganisaties. Heel 
concreet gaat het om steun aan een mediaconsortium 
in Afghanistan en aan – met name vrouwelijke – men-
senrechtenverdedigers en hun gezinnen, in de vorm 
van schuiloorden in geval van vervolging. De minister 
heeft onlangs beslist de steun aan die twee projecten 
wegens hun relevantie te verlengen.

Minderhedenrechten – christenen in de wereld

Het Belgisch diplomatiek netwerk rapporteert over 
de mensenrechtensituatie in zijn ambtsgebied, inclusief 
de vrijheid van godsdienst of geloof en de situatie van 
religieuze minderheden.

Het thema komt regelmatig aan bod in bilaterale 
of multilaterale contexten waarbij die landen betrok-
ken zijn. Binnen de Verenigde Naties zijn de EU en 
België pleitbezorgers van de vrijheid van godsdienst 

dans ce domaine. Cette boîte à outils est particulièrement 
utile dans le contexte de la présidence.

Enfin, la Belgique soutient activement l’espace civil 
pour les droits des femmes dans un certain nombre 
de pays. Le Kosovo, où la ministre se rendra dans 
quelques jours, en est un exemple. La Belgique aide le 
pays à transposer et à mettre en œuvre la Convention 
d’Istanbul sur la violence à l’égard des femmes.

Afghanistan

La prise de pouvoir par les talibans s’est accompa-
gnée d’une discrimination systématique à l’encontre des 
femmes et des filles, qui ont perdu leurs libertés les plus 
fondamentales: accès à l’éducation et au travail, liberté 
de mouvement, etc. La moitié de la société afghane a 
ainsi été privée de son avenir. La Belgique appelle au 
rétablissement immédiat des droits des femmes et des 
filles. Il s’agit d’une priorité.

La Belgique veille activement à ce que la situation 
des droits humains en Afghanistan reste à l’ordre du 
jour des forums multilatéraux pertinents.

S’agissant de l’aide apportée, à l’approche de l’hiver et 
au vu de la situation humanitaire particulièrement inquié-
tante qui a encore été aggravée par les tremblements 
de terre qui ont impacté le pays début octobre 2023, 
l’appui aux populations afghanes doit rester une priorité.

Sur le budget du département Affaires étrangères, l’aide 
aux populations afghanes se traduit concrètement par 
des contributions au Women’s Peace and Humanitarian 
Fund et au programme UN Women Rebuilding the 
Women’s movement in Afghanistan mais aussi par 
des soutiens à des organisations de la société civile. Il 
s’agit ici de soutenir très concrètement un consortium 
de médias en Afghanistan ainsi que des défenseurs des 
droits humains, notamment des femmes, et leurs familles 
via des abris dans lesquels ils peuvent trouver refuges 
lorsqu’ils sont persécutés. La ministre a récemment 
décidé de prolonger ce soutien à ces deux projets vu 
leur pertinence.

Droits des minorités – Chrétiens dans le monde

Le réseau diplomatique belge fait rapport sur la situa-
tion des droits humains dans son ressort, y compris 
concernant la liberté de religion ou de conviction et la 
situation des minorités religieuses.

La question est régulièrement soulevée dans des 
contextes bilatéraux ou multilatéraux pour les pays concer-
nés. Au sein des Nations Unies, l’UE et la Belgique pro-
meuvent la liberté de religion ou de conviction, s’opposent 
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of overtuiging, kanten ze zich fors tegen religieuze 
onverdraagzaamheid en roepen ze op tot een betere 
bescherming tegen vervolging en geweld van wie tot een 
religieuze minderheid behoort. Jaarlijks dient de EU een 
resolutie over de vrijheid van godsdienst of overtuiging in 
bij de Mensenrechtenraad en de Algemene Vergadering 
van de Verenigde Naties. België is steeds een van de 
dragende krachten van die resoluties.

Nagorno-Karabach

Sinds Azerbeidzjan afgelopen september militaire actie 
heeft ondernomen om de controle over de regio te her-
overen, is onze actie gericht op de volgende prioriteiten:

— ten eerste moeten de rechten van de Armeniërs 
in Karabach beschermd worden, in het bijzonder hun 
recht om in veiligheid te leven, over hun bezittingen te 
beschikken en terug te keren;

— ten tweede helpt België Armenië bij de opvang van 
vluchtelingen via rechtstreekse bilaterale hulp, maar ook 
via een algemene financiering van het Internationale 
Rode Kruiscomité. Via het Hoog Commissariaat voor 
de Vluchtelingen van de VN dragen we bij aan de hu-
manitaire hulp. Via BFAST heeft België slachtoffers met 
zware brandwonden hulp kunnen bieden. Zo hebben 
twee zwaar verbrande tieners van 17 jaar, met wie het 
nu veel beter gaat, enkele dagen geleden het ziekenhuis 
kunnen verlaten.

In oktober 2023 heeft ook de Europese Commissie bij-
komende noodhulp ten belope van 5,25 miljoen euro aan 
Armenië beloofd, boven op de reeds vroeger toegezegde 
hulp van 5,2 miljoen euro. Op de laatste vergadering van 
de Raad Buitenlandse Zaken werd eveneens beslist om 
de mogelijkheid van zogeheten niet-letale steun aan 
Armenië in het kader van de Europese Vredesfaciliteit 
te onderzoeken en de opdracht van de EU in Armenië 
te versterken:

— ten derde dient de territoriale integriteit van Armenië 
te worden verdedigd. De Europese Unie blijft vastbe-
raden op dat vlak. De minister heeft daar tijdens de 
laatste vergadering van de Raad Buitenlandse Zaken 
nogmaals op gewezen.

België pleit daartoe voor een duurzaam vredesakkoord 
en Europese bemiddeling. De gesprekken hierover zijn 
nog steeds aan de gang. Dat vredesakkoord kan verschei-
dene vormen aannemen, maar het Brusselse voorstel, 
mee gedragen door Charles Michel, de voorzitter van de 
Europese Raad, kan in Armenië alvast op bijval rekenen. 
Het probleem van de verbinding tussen Azerbeidzjan en 
Armenië en inzonderheid de Azerbeidzjaanse enclave 
Nak-Chivan wordt eveneens besproken.

fermement à l’intolérance religieuse et appellent à une 
meilleure protection contre la persécution et la violence 
des personnes appartenant à des minorités religieuses. 
Chaque année, l’UE soumet une résolution sur la liberté 
de religion ou de conviction au Conseil des droits de 
l’homme et à l’Assemblée générale des Nations Unies. 
La Belgique cosponsorise ces résolutions.

Nagorny-Karabakh

Depuis que l’Azerbaïdjan a entrepris une action militaire 
pour reprendre le contrôle de la région en septembre der-
nier, notre action se concentre sur les priorités suivantes:

— premièrement, il faut protéger les droits des 
Arméniens du Karabakh, en particulier leur droit de 
vivre en sécurité, de disposer de leurs biens et de ren-
trer chez eux;

— deuxièmement, la Belgique aide l’Arménie à accueil-
lir les réfugiés par une aide directe bilatérale mais aussi 
par des financements généraux au CICR, nous contri-
buons à l’aide humanitaire via l’UNHCR. La Belgique 
a aussi pu venir en aide à certaines victimes en leur 
fournissant des soins pour grands brulés en Belgique, 
via BFAST. À cet égard, deux adolescents de 17 ans, 
qui vont beaucoup mieux, ont pu quitter l’hôpital il y a 
quelques jours. 

En octobre 2023, la Commission européenne a 
également annoncé une aide d’urgence supplémen-
taire de 5,25 millions d’euros à l’Arménie qui s’ajoute 
aux 5,2 millions d’euros précédemment annoncés. Le 
dernier Conseil Affaires étrangères a également décidé 
d’explorer la possibilité de fournir un soutien non létal 
à l’Arménie dans le cadre de la facilité européenne de 
soutien à la paix et de renforcer la mission de l’UE en 
Arménie:

— troisièmement, il faut défendre l’intégrité territoriale 
de l’Arménie. L’Union européenne reste ferme sur ce 
point. La ministre l’a d’ailleurs rappelé lors du dernier 
Conseil Affaires étrangères.

La Belgique plaide pour un accord de paix durable 
et une médiation européenne pour y parvenir. Les dis-
cussions à ce sujet sont toujours en cours. Plusieurs 
formats existent mais celui de Bruxelles, qui implique 
le président du Conseil européen Charles Michel est 
apprécié par l’Arménie. Les questions de connectivité 
entre l’Azerbaïdjan et l’Arménie, notamment l’enclave 
azérie du NAK-CHIVAN, font partie de ces discussions.
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Strijd tegen het terrorisme

De minister vestigt de aandacht op de terroristische 
daad waarvan België onlangs het slachtoffer is geweest. 
Wat de dader betreft, benadrukt de minister dat de 
gerechtelijke diensten van de twee betrokken landen – 
België en Tunesië – bevoegd zijn inzake uitlevering. Sinds 
2017 bestaat er een rechtstreeks communicatiekanaal 
tussen de gerechtelijke overheden van beide landen.

De FOD Buitenlandse Zaken speelt slechts een be-
perkte rol, namelijk de overzending van het uitleveringsver-
zoek ingeval het – zoals het geval was – tezelfdertijd via 
diplomatieke weg wordt bezorgd. De FOD Buitenlandse 
Zaken heeft gedaan wat het moest doen: de diensten 
van de minister ontvingen de mondelinge nota van de 
Tunesische ambassade waarin om de uitlevering werd 
verzocht, op 23 augustus 2022 en bezorgden hem 
drie dagen later aan de FOD Justitie.

Wat de internationale verbintenissen van België in de 
strijd tegen het terrorisme betreft, dient erop te worden 
gehamerd dat de strijd tegen IS in Irak en in Syrië nog niet 
gewonnen is. IS is sinds de val van zijn zelfuitgeroepen 
kalifaat veranderd en verworden tot een terroristische 
organisatie die sterk afhankelijk is van haar lokale tak-
ken en ook elders in de wereld hoogst zorgwekkende 
evoluties kent, met name in de Sahel en in West-Afrika 
in het algemeen. België is een van de grondleggers 
van de wereldwijde coalitie tegen IS en zal daarin zijn 
rol blijven spelen.

Sociaal Forum van de Mensenrechtenraad

Het Sociaal Forum van de Mensenrechtenraad is 
een jaarlijks door de Mensenrechtenraad georganiseerde 
vergadering.

Het vond op 2 en 3 november 2023 inderdaad plaats 
onder voorzitterschap van Iran. Het betreft één van de 
vijf fora van de VN-Mensenrechtenraad dat jaarlijks 
plaatsvindt en een platform vormt voor dialoog en samen-
werking, waar zowel staten als ngo’s en internationale 
organisaties aan deelnemen. Het voorzitterschap van 
dit forum roteert tussen de vij geografische groepen 
binnen de VN en kwam dit jaar toe aan de Aziatische 
groep. Deze groep heeft Iran aangeduid als voorzitter. 
Er kwam dus geen stemming aan te pas en België kon 
zich ook geen kandidaat stellen.

Vrijlating van Olivier Vandecasteele

Aangaande de vraag naar de vermeende rol van Qatar 
bij de vrijlating van Olivier Vandecasteele kan de minister 
enkel herhalen wat de eerste minister op 17 november 

Lutte contre le terrorisme

La ministre rappelle que la Belgique a été récemment 
victime d’une attaque terroriste. Concernant l’auteur de 
cette attaque, la ministre souligne que les services de 
la Justice des deux pays concernés – ici la Belgique et 
la Tunisie – sont compétents en matière d’extradition. 
Depuis 2017, un canal de communication direct a été mis 
en place entre les autorités judiciaires des deux pays.

Le SPF Affaires étrangères ne joue qu’un rôle limité, 
celui de transmettre la demande d’extradition si elle est, 
comme ce fut le cas, transmise en parallèle par la voie 
diplomatique. Le SPF Affaires étrangères a rempli sa 
mission pleinement: la note verbale adressée par l’ambas-
sade tunisienne faisant état de la demande d’extradition 
a été reçue par mes services le 23 août 2022, et a été 
transmise trois jours plus tard au SPF Justice.

En ce qui concerne l’engagement de la Belgique au 
niveau international dans la lutte contre le terrorisme, il 
importe de souligner que la lutte contre Daesh en Irak 
et en Syrie n’est pas encore gagnée. Depuis la chute 
du califat autoproclamé, Daesh a changé; c’est désor-
mais une organisation terroriste dépendante du déve-
loppement de ses filiales et qui connaît une évolution 
particulièrement inquiétante dans d’autres parties du 
monde, notamment au Sahel et plus généralement en 
Afrique de l’Ouest. La Belgique est l’un des membres 
fondateurs de la Coalition mondiale pour vaincre Daesh 
et elle continuera à y jouer son rôle.

Forum social du Conseil des droits de l’homme

Le Forum social du Conseil des droits de l’homme 
est une réunion annuelle organisée par le Conseil des 
droits de l’homme.

Il est exact qu’il s’est tenu les 2 et 3 novembre 2023 
sous la présidence de l’Iran. Il s’agit de l’un des cinq 
forums du Conseil des droits de l’homme de l’ONU ayant 
lieu chaque année. Ce forum constitue une plateforme 
de dialogue et de coopération à laquelle participent à la 
fois des États, des ONG et des organisations internatio-
nales. Sa présidence est assurée à tour de rôle par les 
cinq groupes géographiques de l’ONU et elle revenait 
cette année au groupe asiatique. Ce groupe a désigné 
l’Iran comme président. Il n’y a donc pas eu de vote et 
la Belgique n’a pas pu se porter candidate.

La libération d’Olivier Vandecasteele

En ce qui concerne la question du rôle que le 
Qatar aurait soi-disant joué dans la libération d’Olivier 
Vandecasteele, la ministre ne peut que répéter les 
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2023 heeft gezegd: Qatar heeft bij de vrijlating van Olivier 
Vandecasteele geen enkele rol gespeeld. Oman heeft 
wel een sleutelrol bij de onderhandelingen gespeeld. 
Evenmin is er sprake van een koppeling aan andere dos-
siers. De minister heeft het overigens met zijn Qatarese 
collega nooit over Olivier Vandecasteele gehad.

De economische relaties en handelsstromen tussen 
België en Qatar betreffen vooral de import van aardgas. 
De groei van die import vorig jaar lijkt met de zware 
energiecrisis in Europa verband te houden. Voorts is 
België een belangrijke invoerhub voor lng, vanwaar het 
wordt doorgevoerd naar de rest van de Europese Unie.

Organisatie van evenementen in België

Aangaande de organisatie van evenementen in België 
en daartoe af te geven visa verduidelijkt de minister dat 
een voorstel werd gedaan voor een beter, omvattender 
en samenhangender beheer bij dergelijke situaties. Die 
procedure zal voor een betere communicatie zorgen 
tussen de verscheidene bevoegde overheden. Het voor-
stel werd op 17 oktober voorgelegd aan de ICBB – de 
interministeriële conferentie voor buitenlands beleid. Een 
werkgroep bestaande uit leden van de ICBB (federale 
en gefedereerde entiteiten), en ook het departement 
Justitie, zal dit voorstel binnenkort verder uitwerken.

DR Congo

De minister bevestigt dat de Belgische en Europese 
strategie voor de regio van de Grote Meren een prioriteit 
is voor de regering. Had België niet zo hard aangedron-
gen bij de EU, dan was die Europese strategie wellicht 
niet tot stand gekomen.

Wat Oost-Congo betreft, erkent de minister dat men 
er niet in geslaagd is een einde te maken aan de staat 
van beleg en dat de situatie in de regio er niet op is 
vooruitgegaan, integendeel. Het Belgische standpunt is 
duidelijk: zelfs wanneer de krijgswet geldt, moeten de 
mensenrechten worden geëerbiedigd. Dat zijn essentiële 
voorwaarden voor een duurzame stabiliteit. Meer in het 
algemeen roept België op tot een vreedzame oplossing 
en steunt het onder meer de regionale processen van 
Luanda en Nairobi. De minister roept de verschillende 
partijen overigens regelmatig op de gewapende groe-
peringen in de regio niet langer te steunen. Dat geldt 
ook voor de Wazalendo. Het gaat meer bepaald om 
de Mai-Mai-milities die achter die nieuwe organisatie 
schuilgaan en die al decennialang voor onstabiliteit 

propos tenus le premier ministre le 17 novembre 2023: 
le Qatar n’a joué aucun rôle dans la libération d’Olivier 
Vandecasteele. Oman a joué le rôle clé dans ces négo-
ciations. Il n’y a pas non plus d’autres liens avec d’autres 
dossiers. Par ailleurs, la ministre n’a jamais évoqué Olivier 
Vandecasteele avec son homologue qatari.

Sur les liens économiques entre la Belgique et le Qatar, 
les flux commerciaux concernent surtout les importations 
de gaz naturel. Les augmentations de l’année dernière 
semblent liées à la grave crise énergétique en Europe. 
Par ailleurs, la Belgique est un hub d’importation majeur 
de LNG à destination du reste de l’Union européenne.

L’organisation d’évènements en Belgique

En ce qui concerne l’organisation d’évènements en 
Belgique et la délivrance de visas dans ce cadre, la 
ministre précise qu’une proposition a été formulée en 
vue de permettre une meilleure gestion, plus globale et 
cohérente, pour faire face à ce genre de situation. Cette 
procédure permet une meilleure communication entre 
les différentes autorités compétentes. La proposition 
a été soumise le 17 octobre à la Conférence intermi-
nistérielle de politique étrangère (CIPE). Un groupe 
de travail composé de membres de la CIPE (fédéral 
et entités fédérées) et du département de la Justice 
développera prochainement cette proposition de façon 
plus approfondie.

La RD Congo

La ministre confirme que la stratégie pour la région 
des Grands Lacs à la fois belge et européenne, est en 
effet une priorité pour le gouvernement. Si la Belgique 
n’avait pas tant insisté auprès de l’UE, cette straté-
gie européenne n’aurait sans doute pas vu le jour.

Pour ce qui est de l’Est de la RD Congo, la ministre 
reconnaît que l’état de siège à l’Est de la RD Congo n’a 
pu être levé et que la situation dans la région ne s’est pas 
améliorée, que du contraire. La position belge est claire: 
même sous la loi martiale, les droits humains doivent 
être respectés. Ce sont des conditions essentielles pour 
parvenir à une stabilité durable. Plus généralement, la 
Belgique appelle à une solution pacifique et soutient 
les processus régionaux de Luanda et Naïrobi entre 
autres. La ministre appelle d’ailleurs régulièrement les 
différentes parties à arrêter les appuis aux groupes armés 
dans la région. Cela vaut aussi pour les Wazalendo. On 
vise les groupes armés Maï Maï qui se cachent derrière 
ce nouveau vocable et qui ont créé l’instabilité depuis 
des décennies. La ministre a déjà affirmé plusieurs fois 
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zorgen. De minister heeft meermaals herhaald dat de 
Congolese strijdkrachten (FARDC) voor hun militaire 
strategie in Oost-Congo geen beroep mogen doen op 
dergelijke groeperingen.

Dit standpunt geldt ook wat de steun van Rwanda aan 
M23 betreft. België veroordeelt dat regelmatig. De EU 
heeft reeds sancties genomen tegen een Rwandese 
en Congolese officier en tegen leden van gewapende 
groepen. Die sanctielijst wordt regelmatig opnieuw 
bekeken en waar nodig en opportuun worden nieuwe 
namen toegevoegd.

Wat de rebellengroep ADF betreft, heeft de minister 
kennisgenomen van het rapport over hun activiteiten 
en van de reeks bloedige aanslagen van de afgelo-
pen maanden. Rekening houdend met die situatie werd 
het reisadvies op de website van de FOD Buitenlandse 
Zaken aangepast.

Wat de aanstaande verkiezingen in de DR Congo 
betreft, is de boodschap van België eenvoudig: een 
geloofwaardig, transparant, inclusief en participatief 
verkiezingsproces is de beste waarborg voor de in-
standhouding van het draagvlak bij de bevolking en 
alle betrokken actoren en dus voor de legitimiteit en 
de stabiliteit van de instellingen na de verkiezingen. 
De minister begrijpt dat de voorbereiding van de ver-
kiezingen niet van een leien dakje gaat, wat president 
Tshisekedi zelf recent nog heeft erkend. De Congolese 
verkiezingscommissie CENI probeert die situatie nu zo 
goed mogelijk te verhelpen.

Daarom zijn de verkiezingswaarnemingen door Europa 
dus zo belangrijk. België zal ook het Carter Center 
ondersteunen in het raam van de waarnemingsmissie 
van het verkiezingsproces. De Congolese context is 
heel onvoorspelbaar; er kan nog veel gebeuren tegen 
20 december 2023, de dag van de verkiezingen. België 
zal het rapport van de internationale, Europese en 
Belgische waarnemers afwachten alvorens zich uit te 
spreken. Hoewel hier en daar een uitstel van de ver-
kiezingen wordt geopperd, ziet de minister daar thans 
geen aanwijzing voor. Mocht er toch uitstel komen, dan 
moeten eerst de redenen daarvoor worden onderzocht 
alvorens een standpunt in te nemen.

Specifiek met betrekking tot de arrestatie van de 
journalist Stanis Bujakera bevestigt de minister dat dit 
dossier op het allerhoogste niveau werd besproken. Het 
werd aangekaart bij president Tshisekedi en minister van 
Buitenlandse Zaken Lutundula. België benadrukt dat het 
van cruciaal belang is een open democratische ruimte 
te kunnen waarborgen, die vrijheid van meningsuiting, 
van verkeer en van media mogelijk maakt.

qu’une stratégie militaire des FARDC à l’Est ne peut 
s’appuyer sur ce genre d’acteurs.

Cette position s’applique également au soutien accordé 
par le Rwanda au M23. Ce soutien est régulièrement 
condamné par la Belgique. L’UE a déjà pris des sanc-
tions contre un officier rwandais et un officier congolais 
et contre des membres de groupes armés. Cette liste 
de sanctions est régulièrement revue et, le cas échéant, 
de nouveaux noms y sont ajoutés.

Pour les ADF, la ministre a pris connaissance du rap-
port relatif à leurs activités ainsi que de la série d’atten-
tats meurtriers ces derniers mois. Et notre “conseils aux 
voyageurs” sur le site Internet du SPF Affaires étrangères 
a été adapté en fonction.

En ce qui concerne les prochaines élections en RD 
Congo, le message de la Belgique est simple: un proces-
sus électoral crédible, transparent, inclusif et participatif 
en RD Congo est la meilleure façon de garantir l’adhésion 
de la population et de tous les acteurs concernés, et donc 
la légitimité et la stabilité des institutions qui découleront 
des élections. La ministre comprend qu’il y a déjà des 
problèmes dans la préparation de ces élections, ce que 
le président Tshisekedi lui-même a avoué récemment. 
La CENI est maintenant à la manœuvre pour y remédier 
le mieux que possible.

Voilà pourquoi les observations électorales euro-
péennes sont si importantes. La Belgique va aussi 
appuyer le Carter Center dans le cadre de l’observa-
tion du processus électoral. Le contexte congolais, est 
très imprévisible, beaucoup peut encore arriver d’ici 
le 20 décembre 2023, date des élections. La Belgique 
attendra le bilan qui lui sera communiqué par les obser-
vateurs internationaux, européens et nationaux afin de 
se prononcer. Si certains évoquent un report des élec-
tions, la ministre relève toutefois qu’à l’heure actuelle, 
il n’y a pas d’indication dans ce sens. Si cela devait se 
produire, il faudrait alors analyser les raisons éventuelles 
évoquées avant de prendre position.

En ce qui concerne plus spécifiquement l’arrestation 
du journaliste Stanis Bujakera, la ministre confirme que 
ce dossier a été discuté au plus haut niveau. Il en a été 
question avec le président Tshisekedi, comme avec le 
ministre des Affaires étrangères Lutundula. La Belgique 
rappelle l’importance primordiale de garantir un espace 
démocratique ouvert, permettant la liberté d’expression, 
la liberté de mouvement et la liberté des médias.
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Daarom is het ook zo belangrijk het middenveld te 
steunen. De minister geeft aan niet op de hoogte te zijn 
van een concreet verzoek van een coalitie die actief is 
in het kader van de internationale conferentie van de 
Grote Meren (CIGRL), maar bevestigt dat elk verzoek 
zorgvuldig zal worden onderzocht. België steunt het 
Congolese middenveld via zijn ontwikkelingssamen-
werkingsprogramma en via de financiering van burger-
schapseducatieprojecten. België zal dit blijven doen.

Daarnaast wordt ook het debat over MONUSCO 
van nabij gevolgd. De minister kan geen commentaar 
geven bij het overgangsplan als dusdanig, omdat het 
nog niet openbaar werd gemaakt. De inhoud zal door 
de Verenigde Naties openbaar worden gemaakt. De 
minister benadrukt dat een vreedzame, ordentelijke en 
gefaseerde transitie belangrijk is om geen machtsva-
cuüm te creëren die de veiligheid van de bevolking in 
gevaar zou brengen.

Wat het dossier over de restitutie betreft, wacht België 
nog op een antwoord van de Congolese overheid over 
het bilateraal verdrag. Dit punt wordt geregeld aangekaart 
bij de Congolese gesprekspartners, die antwoorden dat 
ze eraan werken. Men moet hun de mogelijkheid geven 
die werkzaamheden op hun eigen tempo voort te zetten 
en zowel de inhoudelijke als technische aspecten te 
verkennen. De minister is het met de heer Flahaut eens 
dat men de Congolezen vertrouwen moet schenken en 
dat men hun geen Belgische modellen mag opleggen.

De Belgische minister heeft het vervolgens over het 
gerechtelijk onderzoek dat de Congolese autoriteiten 
voeren naar het verdachte overlijden van de heer Chérubin 
Okende. Voor dat onderzoek heeft Congo een beroep 
kunnen doen op de expertise van de Belgische fede-
rale politie binnen een door MONUSCO gecoördineerd 
multilateraal kader. België is aldus ingegaan op een uit-
drukkelijk verzoek van de Congolese autoriteiten, zonder 
evenwel betrokken te zijn bij het eigenlijke onderzoek. 
De Congolese autoriteiten hebben nog niet publiek gecom-
municeerd over de stand van het onderzoek. De familie 
Okende heeft recent in België een klacht ingediend tegen 
een lid van de Congolese veiligheidsdiensten dat ook 
de Belgische nationaliteit zou hebben. De minister mag 
echter op geen enkele lopende gerechtelijke procedure 
commentaar geven.

Sahel

De minister merkt op dat verschillende staatsgrepen 
recent voor toenemende instabiliteit in de regio hebben 
gezorgd. Het is duidelijk dat die gewelddadige machts-
overnames ingaan tegen de vrede, de rechtsstaat en 
de stabiliteit. Daarom vormt de strijd tegen het fragieler 
en onstabieler worden van die landen een speerpunt 

C’est aussi la raison pour laquelle il importe d’ap-
puyer la société civile. La ministre indique qu’elle n’est 
pas informée d’une demande concrète d’une coali-
tion qui opère dans le cadre du CIGRL, mais confirme 
que chaque demande est examinée avec attention. La 
Belgique soutient la société civile congolaise à travers 
son programme de coopération au développement et 
en finançant des projets d’éducation à la citoyenneté. 
La Belgique va continuer à le faire.

D’autre part, le débat autour de la MONUSCO est suivi 
de près. La ministre ne peut pas commenter le plan de 
transition en tant que tel, car il n’est pas encore public. 
Son contenu sera rendu public par les Nations Unies. 
La ministre souligne l’importance d’avoir une transition 
pacifique, ordonnée et phasée afin d’éviter de créer un 
vide sécuritaire qui mettrait en danger la sécurité de la 
population.

En ce qui concerne le dossier des restitutions, la 
Belgique reste dans l’attente d’une réponse de la part des 
autorités congolaises sur le traité bilatéral. La question est 
régulièrement évoquée avec les interlocuteurs congolais 
qui rétorquent qu’ils y travaillent. Il faut leur permettre 
de poursuivre ce travail à leur rythme et d’explorer les 
questions tant de fond que d’ordre technique. À l’instar 
de l’intervention de M. Flahaut, la ministre estime qu’il 
faut faire confiance aux Congolais, et ne pas leur impo-
ser nos modèles.

La ministre aborde ensuite l’enquête judiciaire menée 
par les autorités congolaises sur le décès dans des cir-
constances suspectes de M. Chérubin Okende. Cette 
enquête a bénéficié de l’expertise de la police fédé-
rale belge dans un cadre multilatéral coordonné par la 
MONUSCO. La Belgique répondait ainsi à une demande 
expresse des autorités congolaises. La Belgique n’est 
toutefois pas impliquée dans l’enquête proprement dite. 
Les autorités congolaises n’ont pas encore communiqué 
publiquement sur l’évolution de l’enquête. La famille 
d’Okende a récemment déposé une plainte en Belgique 
contre un membre des forces de sécurité congolaises 
qui aurait également la nationalité belge. La ministre ne 
peut toutefois commenter aucune procédure judiciaire 
en cours.

Le Sahel

La ministre constate que plusieurs coups d’État ont 
récemment généré une instabilité croissante dans la 
région. Il est évident que des renversements par la 
force va à l’encontre de la paix, de l’état de droit et de 
la stabilité. C’est la raison pour laquelle la lutte contre 
cette fragilisation et déstabilisation constitue un enjeu 
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van Belgiës “geïntegreerde strategie” voor de Sahel. Er 
moet over worden gewaakt dat de vooruitgang waartoe 
de investeringen in die regio de afgelopen jaren hebben 
geleid niet verloren gaat. Het is dus belangrijk pragmatisch 
te blijven en tegelijk de waarden en beginselen die de 
sokkel van die regionale stabiliteit vormen te verdedigen.

Zetelbeleid van Brussel

De minister benadrukt nogmaals het strategische 
belang van Brussel als administratieve hoofdstad van 
Europa. Het maakt van ons land de belangrijkste di-
plomatieke stad ter wereld. De economische impact 
van de Europese en internationale instellingen op het 
Brussels Hoofdstedelijk Gewest alleen al wordt geschat 
op minstens 5 miljard euro per jaar en is goed voor 
120.000 jobs. De vitaliteit van de Europese wijk en een 
ambitieus zetelbeleid zijn cruciaal voor een duurzame 
verankering in ons land.

Officieuze Chinese consulaire netwerken

Net als de leden van de commissie werd de minister 
gewezen op een rapport van de ngo Safeguard Defender, 
waarin staat dat de ambassades en consulaten van de 
Volksrepubliek China (PRC) al minstens tien jaar een 
systeem van consulaire vrijwilligers over de hele wereld 
organiseren. Kennelijk zijn die activiteiten meestal niet 
gemeld aan het gastland. Het gaat blijkbaar om zeer 
informele netwerken, bestaande uit “vrijwilligers”, wier 
rol niet duidelijk omschreven is.2

De minister bevestigt dat deze kwestie, zorgwekkend 
als ze is, wordt besproken met de Staatsveiligheid, die 
om een gedetailleerd rapport is verzocht.

De FOD Buitenlandse Zaken zal met de Chinese 
ambassade in Brussel contact opnemen om een en 
ander zo snel mogelijk aan te kaarten. Het probleem 
zal ook worden besproken met de Europese partners, 
zodat er informatie over kan worden uitgewisseld en een 
passende aanpak kan worden onderzocht.

In elk geval verzet België zich tegen elke poging tot 
intimidatie van Chinese onderdanen op Belgisch grond-
gebied en tegen elke poging tot inmenging. België roept 
ook op tot respect voor het internationaal recht en de 
verdragen die eruit voortvloeien.

2 https://www .rtl .be /actu /belgique /politique /des -agents -consulaires 
-chinois -non -declares -en -belgique /2023 -11 -21 /article /610.361

principal de notre Stratégie intégrée pour la région du 
Sahel. Il importe de veiller à ne pas perdre les béné-
fices des investissements réalisés dans la région ces 
dernières années. Il importe donc de rester pragmatique 
tout en défendant nos valeurs et nos principes comme 
socle de cette stabilité régionale.

La politique de siège de Bruxelles

La ministre souligne une fois de plus l’importance 
stratégique de Bruxelles en tant que capitale adminis-
trative européenne. Elle fait de notre pays la première 
ville diplomatique au monde. L’impact économique des 
institutions européennes et internationales pour la seule 
région de Bruxelles-Capitale est estimé à au moins 5 mil-
liards d’euros par an et source de 120.000 emplois. La 
vitalité du quartier européen et une politique de siège 
ambitieuse sont cruciales pour un ancrage durable 
dans notre pays.

Réseaux consulaires chinois non déclarés

La ministre a pris connaissance comme les membres 
de la commission d’un rapport de l’ONG Safeguard 
Defender2 selon lequel depuis au moins une décennie 
“les ambassades et consulats de la République populaire 
de Chine (RPC) organisent un système de volontaires 
consulaires à travers le monde. Ces activités n’ont 
apparemment pas été déclarées à la plupart des pays 
d’accueil”. Il s’agirait de réseaux très informels, composés 
de “volontaires”, et dont le rôle n’est pas clairement défini.

La ministre confirme que cette question suscite bien 
sûr des inquiétudes qui font l’objet de discussions avec 
la Sûreté de l’État à qui un rapport circonstancié a été 
demandé.

Les services du SPF Affaires étrangères prendront 
contact avec l’ambassade de Chine à Bruxelles afin 
d’aborder cette question dans les plus brefs délais. 
Cette question sera également soulevée avec les par-
tenaires européens pour partager les informations à 
ce sujet et examiner voir comment cette problématique 
peut être traitée.

En tout état de cause, la Belgique s’oppose à toute 
tentative d’intimidation de ressortissants chinois sur le 
sol belge et à toute tentative d’ingérence. La Belgique 
appelle par ailleurs au respect du droit international et 
des conventions qui en découlent.

2 https://www .rtl .be /actu /belgique /politique /des -agents -consulaires 
-chinois -non -declares -en -belgique /2023 -11 -21 /article /610.361

https://www.rtl.be/actu/belgique/politique/des-agents-consulaires-chinois-non-declares-en-belgique/2023-11-21/article/610361
https://www.rtl.be/actu/belgique/politique/des-agents-consulaires-chinois-non-declares-en-belgique/2023-11-21/article/610361
https://www.rtl.be/actu/belgique/politique/des-agents-consulaires-chinois-non-declares-en-belgique/2023-11-21/article/610361
https://www.rtl.be/actu/belgique/politique/des-agents-consulaires-chinois-non-declares-en-belgique/2023-11-21/article/610361
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B-FAST

De minister bevestigt dat er een nieuwe visie op 
B-FAST wordt ontwikkeld, rekening houdend met de 
ervaring van de afgelopen jaren en de veranderende 
internationale context. Deze context rechtvaardigt met 
name de tijdens de vorige legislatuur genomen beslis-
sing om niet langer te werken met een Search and 
Rescue-module in het buitenland, maar om zich voort-
aan te specialiseren in bepaalde soorten hulpverlening 
waarnaar een grote vraag bestaat en waarvoor minder 
capaciteiten beschikbaar zijn op Europees en wereld-
vlak. Het voorbeeld van de aardbeving in Turkije is in dit 
opzicht veelzeggend. De internationale gemeenschap 
heeft de door Turkije aangegeven noden aan Search 
and Rescue-teams snel gelenigd. Slechts vier landen 
hebben echter ter plaatse een veldhospitaal opgezet, 
waaronder België; het nut daarvan is daarmee volkomen 
bewezen.

Daarnaast geeft de minister aan dat zij in het kader 
van de begrotingsonderhandelingen een structurele 
verhoging van de middelen van B-FAST heeft kunnen 
verkrijgen als antwoord op de toename van het aantal 
crises. Zo kunnen we B-FAST blijven positioneren als 
een belangrijke speler op het Europese toneel.

NAVO – Europese Defensie

De terugkeer van de oorlog op het Europese continent 
herinnert ons aan het belang van de Europese en inter-
nationale veiligheidsarchitectuur. De NAVO blijft meer 
dan ooit de hoeksteen van onze collectieve veiligheid. 
België zal ook blijven werken aan de versterking van 
de Europese defensie, omdat dit de beste manier is om 
onze strategische autonomie te versterken en tegelijk 
de Europese pijler binnen de NAVO te versterken, wat 
in het belang is van alle bondgenoten.

Opvolging van de resolutie over illegale adopties3

Wat de opvolging van de resolutie over illegale adopties 
betreft, geeft de minister aan dat ze de gelegenheid heeft 
gehad om in commissie alle acties toe te lichten die zij 
en de FOD Buitenlandse Zaken hebben ondernomen 
om alle slachtoffers te helpen klaarheid te verkrijgen 
over hun afkomst. Sindsdien zijn alle archieven die haar 
diensten in haar opdracht hebben verzameld, beschikbaar 
voor de betrokkenen. Ze zullen ook beschikbaar zijn 
voor de deskundigen die eventueel nog zullen worden 
aangesteld, met het oog op de aanvulling van de door 
de gemeenschappen aangevatte onderzoeken.

3 Resolutie betreffende de erkenning dat kinderen in België 
illegaal werden geadopteerd, betreffende de erkenning van de 
betrokkenen als slachtoffer, alsook betreffende de instelling van 
een administratief onderzoek dienaangaande, DOC 55 2151/008.

B-FAST

La ministre confirme qu’une nouvelle vision B-FAST 
est en cours d’élaboration tenant compte de l’expérience 
des dernières années et de l’évolution du contexte inter-
national. Ce contexte justifie notamment le choix fait sous 
la législature précédente de ne plus avoir de module 
Search and Rescue déployable à l’étranger mais de se 
spécialiser dans certains types d’aide pour lesquels il y 
a une forte demande et moins de capacités disponibles 
sur la scène européenne et internationale. L’exemple du 
tremblement de terre en Turquie est à cet égard assez 
révélateur. Les besoins en équipes Search and Rescue 
formulés par la Turquie ont été rapidement rencontrés 
par la communauté internationale. Par contre, seuls 4 
pays ont déployé un hôpital de campagne sur le terrain, 
dont la Belgique, démontrant ainsi toute son utilité.

Par ailleurs, pour répondre à l’augmentation du nombre 
de crises, la ministre indique qu’elle a pu obtenir dans le 
cadre des négociations budgétaires une augmentation 
structurelle des moyens de B-FAST. Cela permettra de 
continuer à positionner B-FAST sur la scène européenne 
comme un acteur important.

OTAN – Europe de la défense

Le retour de la guerre en Europe rappelle l’importance 
de l’architecture de sécurité européenne et internationale. 
L’OTAN reste plus que jamais la pierre angulaire de notre 
défense collective. La Belgique continuera par ailleurs 
à travailler au renforcement de la défense européenne 
car c’est la meilleure façon de renforcer notre autonomie 
stratégique tout en renforçant le pilier européen au sein 
de l’OTAN, ce qui est dans l’intérêt de tous les Alliés.

Le suivi de la résolution sur les adoptions illégales3

En ce qui concerne le suivi de la résolution sur les 
adoptions illégales, la ministre indique avoir eu l’occa-
sion d’exposer en commission l’ensemble des actions 
entreprises par elle et le SPF Affaires étrangères, pour 
aider toutes les victimes à faire la lumière sur leur origine. 
Depuis lors, l’ensemble des archives que la ministre avait 
demandé à ses services de collecter est maintenant à 
la disposition des personnes concernées. Il sera aussi 
à la disposition des experts qui seront le cas échéant 
désignés pour compléter les recherches entamées par 
les Communautés.

3 Résolution visant à reconnaître la survenance de cas d’adoptions 
illégales en Belgique, à reconnaître les personnes concernées 
comme des victimes et à entamer une enquête administrative 
sur le sujet, DOC 55 2151/008.
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In het overleg met de gemeenschappen, onder leiding 
van de minister van Justitie, zal de minister erop toezien 
dat actief wordt samengewerkt bij het vaststellen en 
uitvoeren van maatregelen die ervoor moeten zorgen 
dat zoiets tragisch niet meer kan gebeuren.

De Commissie van Overleg en Opvolging inzake 
Adoptie zal op 15 december vergaderen om te spre-
ken over het gevolg dat moet worden gegeven aan de 
verslagen van de gemeenschappen. Ook de informatie 
die onder andere door de diensten van de FOD BUZA 
is verzameld en de rol van deskundigen zullen aan bod 
komen.

Follow-up van de resolutie betreffende de criteria 
voor toewijzing van internationale sportevenementen 
aan landen4

Allereerst herinnert de minister eraan dat het niet 
de staten maar de sportfederaties zijn die beslissen 
over de toewijzing van sportevenementen aan landen. 
Beslissingen zoals de toewijzing van het wereldkampi-
oenschap wielrennen in 2025 aan Rwanda of het we-
reldkampioenschap voetbal in 2034 aan Saoedi-Arabië 
zijn genomen door de sportfederaties.

Sportaangelegenheden vallen onder de bevoegd-
heid van de gemeenschappen en gewesten van ons 
land. Betrokken federale ministers zijn de minister van 
Volksgezondheid en de minister van Pensioenen.

Op de Raad Sport van de EU op 15 en 16 mei legde 
de Belgische vertegenwoordiger de nadruk op het be-
lang van transparante toekenningscriteria. Hij legde ook 
de nadruk op het respect voor mensenrechten bij een 
duurzame logistieke organisatie en de bouw van nieuwe 
sportinfrastructuur. België verzet zich tegen deelname 
van landen die afspraken rond mensenrechten blijven 
schenden en sportevenementen misbruiken om hun 
imago op te krikken.

Deze Belgische positie werd overeengekomen tijdens 
een DGE-overleg, waar de bevoegde gefedereerde 
entiteiten werden geïnformeerd over de resolutie van 
de Kamer van volksvertegenwoordigers.

4 Resolutie betreffende de criteria voor toewijzing van internationale 
sportevenementen aan landen, in het bijzonder met betrekking 
tot arbeids- en mensenrechten, DOC 55 2330/009.

En concertation avec les Communautés, sous la 
direction du ministre de la Justice, la ministre veillera à 
assurer une coopération active dans l’identification et la 
mise en œuvre de mesures visant à éviter qu’une telle 
tragédie se reproduise.

La Commission de concertation et de suivi en matière 
d’adoption se réunira le 15 décembre pour discuter du 
suivi à donner aux rapports des Communautés. Les 
informations recueillies notamment par les services du 
SPF AE et le rôle des experts seront également abordés 
à cette occasion.

Le suivi de la résolution relative aux critères 
d’attribution des événements sportifs internationaux 
aux pays4

La ministre rappelle tout d’abord que ce sont les 
fédérations sportives et non les États qui décident de 
l’attribution des événements sportifs à des pays. Des 
décisions telles que l’attribution du championnat du 
monde de cyclisme 2025 au Rwanda ou de la coupe 
du monde 2034 à l’Arabie Saoudite ont été prises par 
les fédérations sportives.

Les questions sportives relèvent de la compétence 
des Communautés et des Régions de notre pays. Les 
ministres fédéraux qui y siègent sont le ministre de la 
Santé et la ministre des Pensions.

Lors du Conseil Sport de l’UE qui a eu lieu les 15 
et 16 mai, le représentant belge a souligné l’importance 
de pouvoir disposer de critères d’attribution transpa-
rents. Il a également insisté sur le respect des droits 
humains dans une organisation logistique durable et la 
construction de nouvelles infrastructures sportives. La 
Belgique s’oppose à la participation de pays qui conti-
nuent à violer les accords sur les droits humains et qui 
profitent d’événements sportifs pour redorer leur blason.

Cette position belge a été définie lors d’une consul-
tation DGE au cours de laquelle les entités fédérées 
compétentes ont été informées de la résolution de la 
Chambre des représentants.

4 Résolution relative aux critères d’attribution des événements 
sportifs internationaux aux pays en particulier par rapport aux 
droits du travail et aux droits humains, DOC 55 2330/009.
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Follow-up van de resolutie over de segregatie 
waarvan de metissen uit de periode van de Belgische 
kolonisatie in Afrika het slachtoffer zijn geweest.5

De minister bevestigt dat er sinds 2018 meerdere 
maatregelen zijn genomen door de regering, die zal 
blijven werken aan de tenuitvoerlegging ervan. Hoewel 
er heel wat maatregelen zijn genomen om de archieven 
toegankelijk te maken, klopt het dat de metissen moei-
lijkheden blijven ondervinden in hun zoektocht naar 
informatie over hun herkomst.

De bewaring van documentatiebronnen verschilt 
naargelang van meerdere parameters, zoals geboor-
tedatum, geboorteplaats of herkomst van de vader – of 
meer bepaald de moeder. Het komt ook niet zelden 
voor dat het koloniale bestuur en/of de instellingen 
die metiskinderen onder hun hoede hadden bepaalde 
persoonsgegevens hebben gemanipuleerd of zelfs 
opzettelijk hebben gewijzigd.

In het kader van het onderzoeksproject “Metis-
Resolutie” heeft slechts één aanvraag betrekking op 
een nakomeling van een aristocratische familie (niet 
erkend door de vader). Die aanvraag is door het onder-
zoeksteam met dezelfde zorgvuldigheid behandeld als 
alle andere aanvragen. De aanvrager heeft eveneens 
toegang gehad tot de archieffondsen.

De voormelde elementen zijn uiteraard ook van toe-
passing op de metissen die in de DR Congo, Rwanda of 
Burundi zijn gebleven. Hoewel er een fysieke afstand is 
tot de archieven hier in België, bevestigt de minister dat 
ook die metissen tot de archieven toegang hebben om 
meer te weten te komen over hun herkomst en familie. 
Ook zij kunnen dus hun onderzoeksaanvraag indienen 
bij het onderzoeksproject ‘Metis-Resolutie”.

Medewerkers van het onderzoeksproject hebben al 
enkele onderzoeksmissies uitgevoerd in DR Congo, 
Rwanda en Burundi om ter plaatse bijkomende archieven 
te raadplegen. Ook onze ambassades ter plaatse werken 
mee door hun archieven te raadplegen om oorsprong 
en identiteit te helpen reconstrueren.

De kwestie van de geboorteaktes valt onder de be-
voegdheid van Justitie. De minister verwijst dan ook naar 
de minister van Justitie voor meer informatie.

5 Resolutie over de segregatie waarvan de metissen uit de periode 
van de Belgische kolonisatie in Afrika het slachtoffer zijn geweest, 
DOC 54 2952/007.

Le suivi de la résolution relative à la ségrégation 
subie par les métis issus de la colonisation belge 
en Afrique.5

La ministre confirme que depuis 2018, plusieurs 
mesures ont été prises par le gouvernement qui conti-
nuera à travailler à leur mise en œuvre. Bien que de 
nombreuses mesures aient été prises pour rendre les 
archives accessibles, il est vrai que les métis continuent 
de rencontrer des difficultés dans la recherche d’infor-
mations sur leurs origines.

La conservation des sources documentaires varie en 
fonction de plusieurs paramètres, tels que la date de 
naissance, le lieu de naissance ou l’origine du père – ou 
plus précisément de la mère. Il n’est pas rare non plus 
que l’administration coloniale et/ou les institutions qui 
ont pris en charge les enfants métis aient manipulé, voire 
délibérément modifié certaines informations personnelles.

Dans le cadre du projet de recherche “Résolution-
Metis”, une seule demande concerne un descendant 
d’une famille aristocratique (non reconnue par le père). 
Cette demande a été traitée par l’équipe de recherche 
avec le même soin que toutes les autres. Le demandeur 
a également eu accès aux fonds d’archives.

Les éléments qui viennent d’être cités s’appliquent 
naturellement aussi aux métis restés en RD Congo, au 
Rwanda ou au Burundi. Bien qu’il y ait une distance 
physique par rapport aux archives ici en Belgique, la 
ministre confirme que ces métis ont également accès 
aux archives pour essayer de retrouver leurs origines 
et leurs relations familiales. Ils peuvent donc eux aussi 
soumettre une demande de recherche au projet de 
recherche “Résolution-Metis”.

Les personnes impliquées dans le projet de recherche 
ont déjà effectué plusieurs missions d’enquête en 
République démocratique du Congo, au Rwanda et au 
Burundi pour consulter des archives complémentaires 
sur le terrain. Nos ambassades sur place apportent 
également leur collaboration en consultant leurs archives 
pour aider à reconstituer les origines et les identités.

La question des actes de naissance relève de la 
compétence de la Justice. La ministre renvoie donc à 
cet égard au ministre de la justice pour de plus amples 
informations.

5 Résolution relative à la ségrégation subie par les métis issus de 
la colonisation belge en Afrique, DOC 54 2952/007
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Tot slot is er de gedenksteen: er wordt met de betrok-
ken administraties en beleidscellen verder nagedacht 
over de uitwerking hiervan (locatie, budget, inhoud, …).

Global Gateway

Als open handelsland heeft België belang bij de uit-
bouw van connectiviteit in haar verschillende dimensies. 
België steunt dan ook de Global Gateway als een open 
en inclusieve EU-strategie, gericht op partnerschappen 
en duurzaamheid, zowel ecologisch, financieel als so-
ciaaleconomisch, verankerd in onze waarden en in de 
op regels gebaseerde internationale orde.

Afrika is voor België een belangrijk geografisch aan-
dachtspunt. België is betrokken bij belangrijke Team 
Europe Initiatives en Global Gateway flagships die de 
EU promoot, zoals de projecten inzake lokale vaccinpro-
ductie in Afrika of inzake groene waterstof in Namibië.

Het Global Gateway Forum in oktober 2023 is een 
goede gelegenheid geweest om met onze partners op 
het hoogste niveau in gesprek te treden en adequaat 
gehoor te geven aan hun noden in de geest van een 
“gelijkwaardig partnerschap”. Belangrijke actoren uit 
de financiële sector, het middenveld en de privésector 
waren daarop aanwezig. Dit soort van evenementen is 
zeker nuttig om alle actoren mee te krijgen.

Global Gateway is een belangrijke hefboom om de 
inspanningen voor ontwikkelingssamenwerking te ver-
sterken. Het ene komt daarbij niet in de plaats van het 
andere.

IV. — REPLIEKEN

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) komt terug op 
de volgende punten:

— kan de minister garanderen dat het vijftigtal land-
genoten met een dubbele Belgische en Palestijnse 
nationaliteit ook uit Gaza geëvacueerd wordt? Sinds 
2 november jongstleden staat niemand met de dubbele 
nationaliteit op de lijst van mensen die Gaza mogen 
verlaten;

— het lid betreurt dat België niet zal deelnemen aan 
de 2e Conferentie van de Staten die Partij zijn bij het 
Verdrag inzake het Verbod op Kernwapens (TPNW), 
hoegenaamd omdat het TPNW geen mechanisme bevat 
om de uitvoering of de naleving van de in het verdrag 

Enfin, une réflexion est en cours avec les adminis-
trations et cellules stratégiques concernées au sujet de 
l’élaboration de la stèle commémorative (lieu, budget, 
contenu, etc.).

Global Gateway

En tant qu’économie ouverte, la Belgique a tout inté-
rêt à développer la connectivité dans ses différentes 
dimensions. Elle soutient donc le projet Global Gateway 
en tant que stratégie européenne ouverte et inclusive 
axée sur les partenariats et la durabilité sur les plans 
écologique, financier et socioéconomique et ancrée 
dans nos valeurs et dans l’ordre international fondé 
sur des règles.

L’Afrique est un pôle géographique important pour 
la Belgique. Notre pays est associé aux initiatives clés 
de Team Europe et aux projets phares de la stratégie 
Global Gateway promus par l’UE, tels que les projets 
sur la production locale de vaccins en Afrique ou sur 
l’hydrogène vert en Namibie.

Le Global Gateway Forum qui s’est tenu en oc-
tobre 2023 a été une bonne occasion d’engager avec 
nos partenaires au plus haut niveau et de répondre de 
manière adéquate à leurs besoins dans l’esprit d’un 
partenariat “d’égal à égal” en présence d’acteurs clés 
de la finance, d’organisations de la société civile et du 
secteur privé. Ce type d’évènement est certainement 
utile pour s’assurer d’avoir tous les acteurs à bord.

Le Global Gateway est un levier important pour ve-
nir renforcer les efforts entrepris dans le cadre de la 
Coopération au développement. Il n’est pas question 
que l’un se substitue à l’autre.

IV. — RÉPLIQUES

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) revient sur les points 
suivants:

— la ministre peut-elle donner des assurances que la 
cinquantaine de compatriotes ayant la double nationalité 
belgo-palestinienne sera également évacuée de Gaza? 
Depuis le 2 novembre dernier, aucun belgo-palestinien ne 
figure sur la liste des personnes en droit de quitter Gaza;

— le membre regrette que la Belgique ne participera 
pas à la 2e conférence des États Parties au Traité sur 
l’interdiction des armes nucléaires (TIAN) au motif que 
le TIAN ne contient aucun mécanisme qui permet de 
vérifier sa mise en œuvre ou le respect des engagements 
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vervatte verbintenissen te controleren. Bovendien zou 
volgens de minister het verdrag onverenigbaar zijn met 
de verbintenissen van België binnen de NAVO. Het lid 
betwist de aangevoerde argumenten en benadrukt dat 
het TPNW ook de nucleaire non-proliferatie- en ontwa-
peningsdoelstellingen van het Non-Proliferatieverdrag 
(NPV) versterkt. De twee verdragen vullen elkaar aan;

— het lid weerlegt de uitspraken van de minister over 
de bilaterale sancties tegen Israël. Hij herinnert eraan 
dat reeds tientallen VN-resoluties Israël veroordelen. 
Welk multilateraler kader dan de VN heeft de minister 
nodig om de Belgische regering aan te sporen sancties 
op te leggen? De heer De Vuyst wijst er ook op dat het in 
september 2021 gepubliceerde verslag “Don’t buy into 
occupation” heeft aangetoond dat een aantal Belgische 
banken, waaronder BNP Paribas, tot de belangrijkste 
geldschieters behoren van bedrijven die bijdragen tot 
mensenrechtenschendingen in de bezette Palestijnse 
gebieden.

Voor het lid moet er een einde worden gemaakt aan 
het dubbelestandaardbeleid en moet België zijn verant-
woordelijkheid opnemen, of het nu gaat om het verbieden 
van de invoer van producten uit de nederzettingen of 
om een militair embargo.

De heer Egbert Lachaert (Open Vld) is het niet eens 
met de vorige spreker. Hij meent integendeel dat de NAVO 
garant staat voor stabiliteit en veiligheid in Europa. Het 
bondgenootschap moet dan ook gekoesterd worden.

Met betrekking tot eventuele bilaterale sancties tegen 
Israël wijst het lid erop dat deze geen ontradend effect 
zouden hebben, met name gezien de Europese interne 
markt. Bovendien heeft België Rusland geen bilaterale 
sancties opgelegd sinds de inval in Oekraïne. Integendeel, 
we moeten ijveren voor een staakt-het-vuren en onze 
stem laten horen binnen de Europese Unie. Dat is onze 
prioriteit.

De heer Steven De Vuyst (PVDA-PTB) antwoordt dat 
hij het niet over de NAVO heeft gehad en dat de inter-
ventie van de heer Lachaert op dat punt dus irrelevant 
is. Voor het overige kan hij alleen maar vaststellen dat 
er geen politieke wil bestaat om Israël op welke manier 
dan ook te veroordelen, ondanks het feit dat het land al 
75 jaar systematisch het internationaal recht schendt. 
Ondanks de ontelbare resoluties van de VN is er nog 
steeds geen bereidheid om bilaterale sancties tegen 
Israël aan te nemen. Wat weerhoudt België ervan om 
de tegoeden te bevriezen van iedereen die betrokken 
is bij het nederzettingenbeleid of medeplichtig is aan 
oorlogsmisdaden en hen de toegang tot ons grondgebied 
te ontzeggen? Hij spoort de leden aan om nogmaals het 
verslag Don’t buy into occupation te lezen, waaruit blijkt 

du traité. Par ailleurs, la ministre considère que le TIAN 
serait incompatible avec les engagements de la Belgique 
au sein de l’OTAN. Le membre conteste les arguments 
avancés. En effet, le membre souligne que le TIAN ren-
force aussi les objectifs en matière de non-prolifération et 
de désarmement nucléaires du Traité de non-prolifération 
nucléaire (TNP). Ces deux traités sont complémentaires;

— sur la question des sanctions bilatérales à prendre 
à l’égard d’Israël, le membre réfute les propos de la 
ministre. Il rappelle qu’il existe déjà des dizaines de 
résolutions onusiennes comdamnant Israël.Quel cadre 
plus multilatéral que celui de l’ONU faut-il à la ministre 
pour que le gouvernement belge se décide à prendre 
des sanctions? M. De Vuyst rappelle également que 
le rapport “Don’t buy into occupation”, publié en sep-
tembre 2021, a démontré que plusieurs banques belges 
dont BNP Paribas sont parmi les principaux bailleurs de 
fonds d’entreprises qui contribuent aux violations des 
droits humains dans les territoires palestiniens occupés.

Pour le membre, cette politique de double standards 
doit cesser et la Belgique doit prendre ses resposabilités 
que ce soit en matière d’interdiction d’importations des 
produits issus des colonies ou d’un embargo militaire.

M. Egbert Lachaert (Open Vld) ne partage pas l’opi-
nion du préopinant. Il considère au contraire que l’OTAN 
constitue un facteur de stabilité et la sécurité en Europe. 
On doit donc choyer cette Alliance.

En ce qui concerne d’éventuelles sanctions bilatérales 
contre Israël, le membre rappelle que celles-ci n’auraient 
aucun effet dissuasif compte tenu notamment du marché 
intérieur européen. La Belgique n’a d’ailleurs pris aucune 
sanction bilatérale à l’égard de la Russie depuis son 
invasion de l’Ukraine. Au contraire, il faut œuvrer pour 
un cessez-le feu et faire entendre notre voix au sein de 
l’Union européenne. Telle est la priorité.

M. Steven De Vuyst (PVDA-PTB) rétorque qu’il n’a pas 
évoqué l’OTAN de sorte que l’intervention de M. Lachaert 
sur ce point est hors sujet. Pour le surplus, il ne peut que 
constater l’absence de volonté politique de condamner 
de quelque manière que ce soit Israël alors que ce pays 
viole systématiquement depuis 75 ans le droit interna-
tional. Malgré les innombrables résolutions adoptées 
par l’ONU on se garde toujours d’adopter des sanctions 
bilatérales contre Israël. Qu’est ce qui empêche la 
Belgique de geler les avoirs de toute personne impliquée 
dans la politique de colonisation ou complice de crimes 
de guerre et à leur refuser l’accès sur notre territoire? 
Il invite les membres à relire le rapport “Don’t buy into 
occupation” duquel il ressort que la banque BNP est celle 
qui finance majoritairement les entreprises activement 
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dat BNP de bank is die het merendeel van de bedrijven 
financiert die actief betrokken zijn bij illegale Israëlische 
nederzettingen. En België is de grootste aandeelhouder 
van de bank.

De heer Egbert Lachaert (Open Vld) merkt op dat de 
heer De Vuyst ervoor pleit geen sancties op te leggen 
aan Rusland omdat ze niet efficiënt zouden zijn, maar 
dat hij ze wel wil opleggen aan Israël. Hij vindt zijn va-
riërende standpunten weinig geloofwaardig.

Mevrouw Els Van Hoof (cd&v), voorzitter, is het in 
grote lijnen eens met de vorige spreker.

De minister maakt van de gelegenheid gebruik om 
de commissie op de hoogte te brengen van het goede 
nieuws dat ze net heeft ontvangen: de lokale autoriteiten 
hebben hun toestemming gegeven voor de evacuatie van 
een honderdtal Belgen en hun begunstigden uit Gaza.

Na afloop van de vergadering heeft de minister ook 
aanvullende informatie bezorgd over de betrokkenheid van 
België bij de nucleaire ontwapening en non-proliferatie:

Dat blijft een centrale prioriteit in het Belgisch buiten-
lands beleid. België ondernam de afgelopen drie jaar op 
dat vlak onder andere volgende initiatieven:

In 2020-2021 nam België voor de eerste keer het 
voorzitterschap op van de Nuclear Suppliers Group 
(NSG), de groep van 48 Staten die hun exportcontrole 
coördineren om de verspreiding van kernwapentech-
nologie te voorkomen. In juni 2021 organiseerde België 
de jaarlijkse plenaire zitting van de NSG.

De Toetsingsconferentie van het Non-Proliferatieverdrag 
werd intensief voorbereid. In november 2021 werd daartoe 
een seminarie georganiseerd waaraan de Hoge VN-
Vertegenwoordiger voor Ontwapening, Izumi Nakamitsu, 
deelnam, evenals experts uit binnen- en buitenland en 
mensen uit het middenveld.

België stelde ook een werkdocument op met prak-
tische aanbevelingen om de inwerkingtreding van het 
Testbanverdrag (Comprehensive Nuclear-Test-Ban 
Treaty, CTBT) te bespoedigen. Dat document werd 
medeondertekend door 16 andere landen, waaronder 
Canada, Duitsland, Frankrijk en Nederland.

Op de Toetsingsconferentie van het NPT in augustus 
2022 gaf België zijn steun aan andere initiatieven, zoals 
het Stockholminitiatief voor nucleaire ontwapening, 

impliquées dans les colonies israéliennes illégales. Or, 
la Belgique est l’actionnaire principal de cette banque.

M. Egbert Lachaert (Open Vld) constate que 
M. De Vuyst plaide pour l’absence de sanctions contre 
la Russie au motif qu’elles sont inefficaces mais souhaite 
tout de même les appliquer contre Israël. Il considère que 
les positions à géométrie variable sont peu crédibles.

Mme Els Van Hoof (cd&v), présidente, partage dans 
les grandes lignes l’avis du préopinant.

La ministre saisit l’occasion pour partager avec la 
commission la bonne nouvelle qu’elle vient de recevoir 
à l’instant: pour une centaine de Belges et d’ayants droit, 
une autorisation d’évacuation de Gaza a été donnée par 
les autorités locales. 

À l’issue de la réunion, la ministre a également fait 
parvenir des informations complémentaires relatives à 
l’implication de la Belgique en matière de désarmement 
et de non-prolifération nucléaires:

Le désarmement et la non-prolifération nucléaires 
restent une priorité centrale de la politique étrangère 
de la Belgique. Au cours des trois dernières années, 
la Belgique a notamment pris les initiatives suivantes 
dans ce domaine.

En 2020-2021, la Belgique a assumé pour la première 
fois la présidence du Groupe des fournisseurs nucléaires 
(Nuclear Suppliers Group – NSG), le groupe de 48 États 
qui coordonnent leurs contrôles à l’exportation pour 
prévenir la prolifération de la technologie des armes 
nucléaires. La Belgique a accueilli la séance plénière 
annuelle du NSG en juin 2021.

La conférence d’examen du traité sur la prolifération 
des armes nucléaires a fait l’objet de préparatifs intensifs. 
À cette fin, un séminaire a été organisé en novembre 2021 
avec la participation du Haut représentant des Nations 
Unies pour le désarmement, Izumi Nakamitsu, ainsi que 
d’experts nationaux et étrangers et de la société civile.

La Belgique a également édité un document de travail 
contenant des recommandations pratiques pour accélérer 
l’entrée en vigueur du traité d’interdiction complète des 
essais nucléaires (TICE). Ce document a été cosigné 
par 16 autres pays, dont le Canada, l’Allemagne, la 
France et les Pays-Bas.

Lors de la Conférence d’examen du TNP en août 2022, 
la Belgique a apporté son soutien à d’autres initiatives, 
comme l’Initiative de Stockholm pour le désarmement 
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dat een invloedrijke rol speelde met voorstellen over 
nucleaire-risicoreductie.

Voorts nam de minister persoonlijk deel aan de 
Toetsingsconferentie van het NPT en, in de marge 
daarvan, aan overleg met gelijkgezinde landen.

In juni 2022 organiseerde België een bijeenkomst van 
het International Partnership for Nuclear Disarmament 
and Verification (IPNDV). Dat is een groep van 30 landen 
onder leiding van de Verenigde Staten die technieken 
en procedures heeft ontwikkeld om de verificatie van 
nucleaire ontwapening mogelijk te maken. Een gecon-
troleerde ontwapening is immers de enige manier om 
zeker te zijn dat iedereen de spelregels volgt.

België kwam op ministerieel niveau ook tussenbei-
de op andere relevante internationale fora, zoals de 
Ontwapeningsconferentie in Genève en de Algemene 
Conferentie van het Internationaal Atoomenergie- 
agentschap.

In 2022 nam België actief deel aan de eerste grote 
bijeenkomst in het raam van de nieuwe toetsingscyclus 
van het NPT. België liet zijn stem horen in alle thema-
tische debatten, namelijk over nucleaire ontwapening, 
non-proliferatie en het vreedzaam gebruik van het atoom.

Op het vlak van non-proliferatie onderhoudt België goe-
de relaties met het Internationaal Atoomenergieagentschap 
(IAEA). Dat kwam tot uiting in de bezoeken van directeur-
generaal Grossi aan België in 2021, 2022 en 2023. 
België ondersteunt via vrijwillige bijdragen de verifica-
tieactiviteiten van het IAEA in Iran in het raam van het 
nucleaire akkoord (JCPOA). België gaf begin dit jaar ook 
één miljoen euro voor de activiteiten van het IAEA ter 
bescherming van de nucleaire veiligheid in Oekraïne.

Wat de multilaterale resoluties betreft, werden in de 
Algemene Vergadering van de VN dit jaar 23 resoluties 
goedgekeurd met betrekking tot nucleaire non-proliferatie 
en ontwapening. België was cosponsor van vijf resolu-
ties. België steunde de resoluties die een realistische 
en pragmatische weg voorwaarts uitstippelen, in lijn met 
het beleid van ons land.

Inzake resolutie L52 en de paragraaf over slachtof-
ferhulp onthoudt België zich wat de paragrafen betreft 
die verwijzen naar de activiteiten in het raam van het 
verdrag inzake het verbod op kernwapens (TPNW). 
Het Belgische standpunt over dit verdrag blijft immers 
ongewijzigd. Een dergelijk verdrag kan geen effectieve 
vooruitgang in nucleaire ontwapening bevorderen. Door 
de afwezigheid van landen die kernwapens bezitten, blijft 

nucléaire, qui a joué un rôle influent avec des proposi-
tions sur la réduction des risques nucléaires.

La ministre a également participé personnellement 
à la Conférence d’examen du TNP et a pris part à des 
consultations avec des pays partageant les mêmes 
idées en marge de la Conférence.

En juin 2022, la Belgique a accueilli une réunion du 
Partenariat international pour le désarmement et la 
vérification nucléaires (IPNDV). Il s’agit d’un groupe 
de 30 pays dirigé par les États-Unis qui développe des 
techniques et des procédures pour permettre la véri-
fication du désarmement nucléaire. Un désarmement 
vérifié est en effet le seul moyen de s’assurer que tout 
le monde respecte les règles du jeu.

La Belgique est également intervenue au niveau 
ministériel dans d’autres forums internationaux pertinents, 
tels que la Conférence du désarmement à Genève et 
la Conférence générale de l’Agence internationale de 
l’énergie atomique.

En 2022, la Belgique a participé activement à la pre-
mière grande réunion du nouveau cycle d’examen du 
TNP. La Belgique a fait entendre sa voix dans tous les 
débats thématiques, à savoir le désarmement nucléaire, la 
non-prolifération et les utilisations pacifiques de l’atome.

En ce qui concerne la non-prolifération, la Belgique 
entretient de bonnes relations avec l’Agence internationale 
de l’énergie atomique (AIEA). Les visites du directeur 
général Grossi en Belgique en 2021, 2022 et 2023 en 
sont l’illustration. Par le biais de contributions volontaires, 
la Belgique soutient les activités de vérification de l’AIEA 
en Iran dans le cadre de l’accord nucléaire (JCPOA). La 
Belgique a également donné 1 million d’euros au début 
de cette année pour les activités de protection de la 
sécurité nucléaire de l’AIEA en Ukraine.

En ce qui concerne les résolutions multilatérales, 23 
résolutions ont été votées à l’Assemblée générale de 
l’ONU cette année concernant la non-prolifération et le 
désarmement nucléaires. La Belgique a co-sponsorisé 
cinq résolutions. La Belgique a soutenu les résolutions 
qui décrivent une voie réaliste et pragmatique, en ligne 
avec notre politique.

En ce qui concerne la résolution L52 et le paragraphe 
sur l’assistance aux victimes, la Belgique s’abstient sur 
les paragraphes faisant référence à des activités dans 
le cadre du traité sur l’interdiction des armes nucléaires 
(TIAN). En effet, la position de la Belgique sur ce traité 
reste inchangée. Un tel traité ne peut pas promouvoir des 
progrès effectifs en matière de désarmement nucléaire. 
En l’absence d’États dotés d’armes nucléaires, il s’agit 
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dit een louter declaratoire oefening. Effectieve nucleaire 
ontwapening is alleen mogelijk via onomkeerbare, trans-
parante en verifieerbare akkoorden tussen de landen 
die daadwerkelijk kernwapens bezitten.

Het TPNW lijdt aan nog andere structurele zwakhe-
den, zoals het gebrek aan een verificatieregime en de 
verzwakking van de rol die België aan het IAEA wenst toe 
te meten in de uitvoering van het Non-Proliferatieverdrag. 
Bovendien is het TPNW onverenigbaar met de Belgische 
steun aan de nucleaire afschrikking door de NAVO. Zoals 
elke NAVO-lidstaat aanvaardt België dat zijn grond-
gebied wordt verdedigd door een geheel van militaire 
capaciteiten, waaronder de nucleaire afschrikking. Dat 
is niet verenigbaar met de toetreding tot een verdrag 
dat kernwapens verbiedt.

Wat de tweede bijeenkomst van de verdragspartijen 
bij het verdrag inzake het verbod op kernwapens betreft, 
hebben twee NAVO-landen – Duitsland en Noorwegen 
– bevestigd een waarnemer te zullen sturen; tegelijk 
zullen zij in hun betogen duidelijk afstand nemen van 
het TPNW.

Door in 2022 als waarnemer de eerste bijeenkomst 
van de partijen bij het TPNW bij te wonen, denkt de 
minister dan ook aan het regeerakkoord te hebben 
voldaan. De minister heeft bekeken hoe het TPNW een 
nieuwe impuls kan geven aan nucleaire ontwapening. 
De bovenstaande argumenten maken duidelijk dat dit 
verdrag daaraan niet kan bijdragen.

V. — ADVIES

De commissie brengt, bij naamstemming, met 10 
tegen 2 stemmen een gunstig advies uit over Sectie 14 
– FOD Buitenlandse Zaken, Buitenlandse handel en 
Ontwikkelingssamenwerking (partim: Buitenlandse 
Zaken, Europese Zaken, Buitenlandse Handel) van het 
wetsontwerp houdende de algemene uitgavenbegroting 
voor het begrotingsjaar 2024.

Resultaat van de naamstemming:

Hebben voorgestemd:

Ecolo-Groen: Séverine de Laveleye, Cécile Cornet;

PS: Ahmed Laaouej, Laurence Zanchetta, Mélissa 
Hanus;

MR: Michel De Maegd, Philippe Goffin;

cd&v: Els Van Hoof;

d’un exercice déclaratoire. Un désarmement nucléaire 
effectif n’est possible que par le biais d’accords irré-
versibles, transparents et vérifiables entre les pays qui 
possèdent effectivement des armes nucléaires.

Le TIAN souffre d’autres faiblesses structurelles, 
telles que l’absence d’un régime de vérification et l’affai-
blissement du rôle que la Belgique souhaite assigner 
à l’AIEA dans la mise en œuvre du traité de non-proli-
fération. De plus, le TIAN est incompatible avec notre 
soutien à la dissuasion nucléaire de l’OTAN. Comme 
tout État membre de l’OTAN, la Belgique accepte que 
son territoire soit défendu par un ensemble de capacités 
militaires, y compris la dissuasion nucléaire. Cela n’est 
pas compatible avec l’adhésion à un traité qui interdit 
les armes nucléaires.

En ce qui concerne la deuxième réunion des parties 
au traité d’interdiction des armes nucléaires, deux pays 
de l’OTAN, l’Allemagne et la Norvège, ont confirmé qu’ils 
enverraient un observateur, mais qu’ils prendraient 
clairement leurs distances par rapport au TIAN dans 
leurs interventions.

En conséquence, en étant observateur en 2022à 
la première réunion des parties au TIAN, la ministre 
considère avoir répondu à l’accord de gouvernement. 
La ministre a étudié comment le TIAN peut donner un 
nouvel élan au désarmement nucléaire. Les arguments 
développés ci-dessus démontrent à suffisance que ce 
traité ne peut y contribuer.

V. — AVIS

Par 10 voix contre 2, la commission émet, par un 
vote nominatif, un avis favorable sur la Section 14 
– SPF Affaires étrangères, Commerce extérieur et 
Coopération au développement (partim: Affaires étran-
gères, Affaires européennes et Commerce extérieur), du 
projet de loi contenant le budget général des dépenses 
de l’année budgétaire 2024.

Le résultat du vote nominatif est le suivant:

Ont voté pour:

Ecolo-Groen: Séverine de Laveleye, Cécile Cornet;

PS: Ahmed Laaouej, Laurence Zanchetta, Mélissa 
Hanus;

MR: Michel De Maegd, Philippe Goffin;

cd&v: Els Van Hoof;
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Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Vicky Reynaert.

Hebben tegengestemd:

N-VA: Kathleen Depoorter;

VB: Ellen Samyn.

Hebben zich onthouden: nihil.

De rapportrice, De voorzitster,

Ellen Samyn Els Van Hoof

Open Vld: Goedele Liekens;

Vooruit: Vicky Reynaert.

Ont voté contre:

N-VA: Kathleen Depoorter;

VB: Ellen Samyn.

Se sont abstenus: nihil.

La rapporteure, La présidente,

Ellen Samyn Els Van Hoof
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